
E.LEGISLAŢIE PNL

Martie-apr.1934 
Documentele în ordinea introducerii pe calculator  : 
-------------------------------
Guvern Gh.Tătărăscu .Legislatura I .Sesiunea ordinară  . 1 febr. - 28 apr.'34
------------------------------
Începutul legislaturii ; Mesajul Regal  ; Răspunsul la Mesaj  ;  discursurile la Mesaj  ; 
 Vezi fişier Legislaţie II 
1. Legiferare  , Senat ,6 mart.'34 
a )prelungirea Legii  încurajarea industriei naţionale ( 1912 )  ; 
b )  modificarea  Legii  administraţiei locale ( 1929 ) 
2. MSR Carol II , cuvântări, primirea Răspunsurilor la Mesaj , 9 mart.'34 
// Sarcinile legislative ale Camerelor legiuitoare //
3. Legiferare , Senat , 10 mart.'34
/ legea     timbrului   / impozitul pe lux şi cifra de afaceri / 
Legiferare , Cameră , 10 mart.'34 
/ anunţarea legii( votată de Senat  ) pentru A  utorizarea stării de asediu   
4. Vict.Iamandi ( subsecretar Interne ) , răspuns la interpelări , 10 mart.'34 
// legea administrativă '25 // Constituţia '23 // 
5.  Legea stării de asediu , în discuţia Camerei , 13 martie '34 
Victor Antonescu ( ministr.Justiţiei ) ; H.Aznavorian ( raportor ) 
Armand Călinescu ( PNŢ ) ; ¤ Starea de asediu sub guv.PNŢ : pericol comunist 
¤ Starea de asediu sub guvern PNL : pericol legionar
GH.A.Cuza ( LANC ) ;  ¤ Legea stării de asediu ¤ Starea de asediu sub PNŢ 
¤ Starea de asediu sub PNL  ¤ " Extremismul " , în accepţiunea legii ¤ A preveni sau a reprima ? 
¤ Represiunea contra LANC !   ¤ Practicile justiţiei militare  ¤ Legea stării de asediu 
P.Petrescu ( PRŢ -Iunian )  ¤ Starea de asediu  ¤ Legislaţia de moravuri 
¤ Neâncrederea în partide şi Parlament  ¤ Justiţia  militară  ¤ Neâncrederea în instanţele cu juraţi 
¤ Procesele legionare
C.Argetoianu ( Un.Agrară ) ; ¤ Starea de asediu  ¤ Prevederi constituţionale 
¤ Principiul separaţiunii puterilor în stat ¤ Răspunderea guvernului !  ¤ Neresponsabilitatea Parlamentului 
¤ Schimbarea legislaţiei ! ¤ De ce nu va vota legea.
I.Petrovici ( PNA-Goga ) 
H.Aznavorian  - concluzii  ; ¤ Regimul democratic   ¤ Libertatea opiniilor 
¤ Starea de asediu PNŢ :  anti - comunismul   ¤ Starea de asediu PNL : anti - legionarismul 
¤ Starea de asediu - măsură preventivă   ¤ Legile represive - măsură forte    ¤ Guvernarea  PNL 
¤  Pledoarie pentru legea stării de asediu .  ¤ Intenţiile guvernului .
 Vict.Antonescu - concluzii  ¤ Starea de asediu  ¤ Factori externi  ¤ Pericolul G de F  ¤ Naţionalismul 
  ¤ Excesele  ¤ Terapeutica stării de asediu
6.  Legile represive -   comentariu -   25 mart.
7.  Modificarea legii Organizarea administraţiei locale ( 1929 )  , 14 mart.'34 
D.Iuca ( subsecretar Interne )     Gh.Vântu ( raportor ) 
¤ Legea administraţiei locale  ¤ Istoricul şi evoluţia legii : 1925, 1929 ¤ Legislaţia  liberală 
¤ Legea administrativă PNŢ / 1929   ¤ Mentalitate  regionalistă   ¤ Legea administrativă PNŢ / 1929 
¤ Multiplicarea organelor administrative ¤ Legea administrativă PNŢ / 1929   ¤ Comitetutul de revizuire 
¤ Legea administrativă 1934 ¤ Consilierii comunali : electivi şi de drept.
¤ Consilierii de drept  şi  principiul competenţei .¤ Naţionalism românesc - problema  evreească 
¤ Alegerea primarului  ¤ Continuitatea consilierilor  comunali  ¤ Dizolvarea Consiliului 
8.  Congresul debitorilor din România, 19 mart.'34 
Congresul creditorilor din România, 19 mart-'34 
9.  Proeicte de legi ( modificări )  în Parlament , 21 mart.'34 
// dr.Angelescu : învăţământ     // Victor Slăvescu ( Finanţe) :  impozite directe // 
D.Assan  :  reducerea Camerelor profesionale // 
10. Pr.de legi  (  modificări ) în Parlament , 30 mart.'34 



11.  Legea încurajării industriei naţionale ( prelungire ) , 23 , 26 mart.'34 
N.Teodorescu ( ministru Industriei ) , M.Plătăreanu ( raportor ) 
a) V.Serdici ( PNŢ-ex lupist ) , 
¤ Regimul industrial în România  ¤ Viziunea PNŢ versus PNL ¤ Legislaţia  industrială . 
¤  PNL : Industrie iluzorie, parazitară  ¤ Distrugerea muncii naţionale, ţărăneşti  ¤ PNL :  Industrie artificială 
¤ Distrugerea micilor meseriaşi, industriaşi  ¤ PNL :  Decalajul preţurilor industrial / agrare 
¤ PNL : politică bancară antiţărănească  ¤ Protejarea industriei naţionale ? 
¤ Porţi deschise industriei străine ? ¤ Polemica doctrinară PNŢ- versus PNL 
¤ Industria apărării naţionale - un pretext  ¤ Salariile muncitorilor industriali. ¤ Puterea de cumpărare a 
ţărănimii ¤ Legea încurajării industriei  - protecţionism ?  ¤ Industrie străină - porţi deschise ? 
b) Şt.Mihăescu ( PNŢ -industriaş  ) ,
¤ Legea protejării industriei  ¤ Protejarea muncii naţionale  ¤ Cartelurile  ¤ Prelungirea legii
c) Gh.Deleanu ( PNL-georgist, industr.mijlocie  ) 
¤ Industria naţională ¤ Legislaţia protecţionistă ¤ Ridicarea protecţiei financiare 
¤ Introducerea Tarifului vamal  ¤ Industrii  "neprotejate" : meserii, mica industrie 
¤ Industrii  "supraprotejate " : cartelurile şi trusturile¤ 18 Carteluri monopoliste  ¤ Prelungirea legii  
d) Vlad Dimitriu ( PRŢ )  ¤ Legea protejării industriei   ¤  Poziţie identică PNL -PNŢ
e.) ACCuza ( LANC ) , 
¤ Protejarea industriei naţionale  ¤ Protejarea industriei străine, jidăneşti .
¤ Indrustriile parazitare   ¤ Antisemitesmul cuzist …. ¤  Legea … Concluzii
f. ) Pamfil Şeicaru ( presă ) , 
¤ Mecanismul parlamentar legislativ. ¤ Protecţia producătorilor  ¤ Protecţia consumatorilor  ¤  Legea …
g) M.Plătăreanu ( raportor ) . 
¤ PNL şi industria naţională ¤ Protecţia muncii naţionale ¤ Ministrul inginer N.Teodorescu
h) N.Teodorescu ( ministru ) 
¤ Anunţarea proiectelor de legi  , 30 mart- 4 apr.'34 
Atenţie LD la succesiune : întâi Conversiunea ( 2-3 apr. ) - vezi fişier Legislaţie IV 
apoi Apărarea statutului .
¤ Legile de protejare  ¤  Anunţarea proiectelor de legi,  interpelări , comunicări
12. Legea apărării statului , Senat, Cameră , 2  - 5 apr.'34 
Victor Antonescu ( ministr.Justiţiei ) ; raportori : Toni Iliescu  (Senat ) , 
Aurelian Bentoiu (Cameră ) Vezi doc.integrale la fişierele de partid 
A  . Expunerea de motive  -  Senat (  2 apr ) , Cameră ( 4 apr.) 
¤ Necesitatea legii  ¤ Răspunderea partidelor politice ¤ Extremismul : de stânga - de dreapta 
¤  Legea penală . ¤ Măsurile  preventive  : dizolvarea ! 
¤ Măsuri preventive : funcţionari, studenţi, elevi . ¤ Membrii grupărilor dizolvate.
 ¤ Aleşii grupărilor dizolvate . ¤ Asociaţiunile secrete  ¤ Legislaţie represivă  ¤ Drept comparat 
¤ Legea apărării statului. 
a)  DRIoaniţescu ( senator, PNŢ ) , 
¤ Valoarea juridică a legii  ¤ Subordonarea Jutiţiei de către Executiv.
b) Toni Iliescu ( senator, raportor, PNL ) ¤ Curente subversive ¤ Legislaţia represivă 
c) Vict.Antonescu , ¤ Dezbaterile senatoriale la lege .¤ Ipostaza  morală a legiuitorului. 
 ¤ Opoziţia -  Guvernul  ¤ Apărarea ordinei în stat  ¤ Legislaţie comparativă  ¤ Apărarea ordinii de drept. 
¤ Apărarea siguranţei naţionale  ¤ Apărarea unităţii naţionale.  ¤  Legea apărării ordinii în Stat
d) Petre C.Andrei ( deput.PNŢ ) , 
¤ Apărarea graniţelor . ¤ Apărarea militară  ¤ Apărarea Statului . ¤ Siguranţa internă ¤ Drept comparat 
¤ Apărarea Statutului : Jugoslavia … ¤ Drept comparat  ¤ Apărarea Statutului : Germania  … 
¤ Drept comparat  ¤ Apărarea Statutului : Cehoslovacia  … Italia 
¤ Legea românească ¤ Autoapărarea democraţiei  ¤ Întărirea puterii executive  Mişcările anarhice. 
¤ Extremismul de stânga şi dreapta  ¤ Măsuri contra violenţei  !?  ¤ Măsuri contra libertăţilor democratice ! 
¤ Rezistenţa cetăţenească ¤ Dizolvarea  grupărilor politice   ¤ "Actul guvernamental  "  = abuz de putere 
¤ Implicaţiile psihologice ale reprimării  ¤ Legea PNL - lege de răzbunare  ¤ Concluzie la lege 
e) Armd.Călinescu (PNŢ ) 
¤ Drept comparat   ¤ Anarhismul -  Legile represive¤ Legislaţia represivă.  ¤ Legea  Vict.Antonescu 
 f.) Grig.Iunian (PRŢ ) , 
¤ Legislaţia represivă ¤ Pericolul extremist : stânga, dreapta  ¤ Dizolvarea unui partid politic .
¤ " Sprijinul  "  duplicitar al   PNŢ  ( acordat PNL )   ¤  Existenţa curentelor adverse în PNŢ  
g ) I.Cătuneanu,GACuza ( LANC ), 
I.Cătuneanu / 4 apr.'34   ¤ Legea apărării statului 



Gh.Cuza / 5 apr.'34   ¤ Legislaţia represivă  ¤ Agonia guvernărilor democratice de partid 
¤ Necesitatea interzicerii masoneriei, prin lege ¤ Legea apărării statului = un dezechilibru psihologic;
¤ Asigurarea statutului democratic şi parlamentar. 
h.) CCGiurescu (PNL-georg.) 
¤ Legea Vict.Antonescu   ¤ Regimul monarhic  ¤ Legea Vict.Antonescu  ¤ Regimul parlamentar 
¤ Legea Vict.Antonescu = apărarea  partidelor de "guvernământ"  ¤ Nu legea apărării ordinii … 
¤ Legi de vindecare a relelor … ¤ Concluzie- la legea ordinii în stat
 i.) Pamfil Şeicaru ( ziarist ) , 
¤ Legea Vict. Antonescu ¤ Regimuri autoritare  ¤ Regimuri democratice 
¤ Legea Antonescu =  ariergarda democraţiei  ¤ Apărarea monarhiei şi parlamentului 
¤ Legea Antonescu :  Societăţile secrete  ¤ Francmasoneria  ¤ Răspunderea guvernanţilor . 
¤ Invitaţie la …regim autoritar .¤ Invitaţie la … eroism … ¤ Legea - concluzie
 j ) Hermann Plattner ( PG) , ¤ Germanii şi legea apărării statutului  ¤ Legea apărării statului
 k ) I.Petrovici - ( PNA-Goga) ; 
¤ Tradiţie doctrinară : ideea de autoritate .  ¤ Titu Maiorescu versus CARosetti 
¤ Legea = eroare psihologică   ¤ Pasivitatea şi lipsa de iniţiativă a românilor.
¤ Violenţa = reacţia omului comprimat  ¤ Păstrarea ordinii existente ?!  ¤ Interzicerea violenţei ? ! 
¤ Legea  =   contra partidelor adverse  . ¤ Legea = represiunea tineretului studios.
¤ Legea = armă a unui guvern slab 
 l.) Aurelian Bentoiu ( raportor ), 
¤ În apărarea legii ¤ Legea apărării statului  ¤ Drept comparat ¤ Atitudinea PNŢ  ¤ Legislaţia represivă
 ¤ Legea apărării statutului  ¤ Accepţiunea juridică a  libertăţii ¤ Declaraţia Drepturilor Omului 
¤ Franţa - evanghelia libertăţii ¤ Franţa - Legea asociaţiilor  ¤  Reprimarea libertăţilor anarhice 
¤ Drept comparat ¤ Legislaţia muncitorească  ¤ Nebunia roşie ¤ Ordinea politică şi socială  ¤ Drept pozitiv. 
¤  Ordinea în stat  ¤  Regimul constituţional ¤  Democraţia  parlamentară  versus monopartidocraţia
 ¤ Legea apărării statului . ¤ Constituţionalitatea legii  ¤ "Actul de guvernământ "  ¤ Legea apărării 
¤ " Actul de guvernământ "  ¤ Legile de represiune  ¤ Rezervele lui Armd.Călinescu
m ) Nichifor Robu (LANC ) , 
n ) Victor Antonescu ( ministru  ) Votarea legii 
¤ Concluzii la dezbaterea legii ¤ Unitatea de gândire PNL - PNŢ  ¤ Democraţia în pericol ! 
¤ Măsuri similare în ţările democratice  ¤ Problema tineretului  ¤ Apărarea statutului
o ) Ata Constantinescu ( PNL-georgist )    ¤ Votarea legii 
Vezi continuarea la fişier Legislaţie IV 
_______________________________________________________

-----------------------------------------

Guvern IGDuca .14 nov.'34 

Alegeri. Asasinarea lui Duca-30 dec.'33 

Guvern Gh.Tătărăscu 

--------------------------------------------------------------

1.)DIZOLVAREA Gărzii de Fier,9 dec.'33 
("Adevărul " ," Facla" ," Lupta " ,12 dec.'33; M.Of. din 12 dec.'33 ) 

¤Jurnalul Consiliului de miniştri 



Într-un Consiliu de miniştri s-a decis dizolvarea Gărzii de Fier şi s-a interzis imprimarea 
listelor de candidaturi ale acestei organizaţii pe buletinele de vot.
Textul va apare în M.O. din 12 decembrie :
" Consiliul de miniştri , în şedinţa sa de la 9 decembrie 1933,
Luând în deliberare referatul d-lor miniştri de Justiţie  şi Interne ;
Având în vedere că în ţară funcţionează o grupare politică numită la început "Legiunea 
Arhanghelului Mihai " ,iar azi "Garda de Fier " ;
Considerând că prin programul şi prin acţiunea sa din ultimul timp , această grupare 
urmăreşte,pe de o parte , schimbarea pe cale revoluţionară a ordinei legale în stat ,şi , pe de altă 
parte, întronarea unui regim social şi politic contrar celui statornicit atât prin Constituţie , cât şi 
prin tratatele de pace ;
Având în vedere că după cum se constată din referatele d-lor miniştri de interne şi 
justiţie ,mijloacele de acţiune ale acestei grupări sânt teroarea şi violenţa ;
Considerând că prepararea unor atari mijloace teroriste are loc în reuniuni clandestine şi cu 
caracter conspirativ ;
Constatând, în acelaşi timp, că executarea lor se face prin formaţiuni de luptă înarmate a căror 
activitate constituie un izvor permanent de dezordine ,dând loc la acte de rebeliune împotriva 
autorităţilor statului şi contribuind , prin aceasta ,la creare unei stări de natură de a aduce anarhie 
în ţară ;
Considerând , aşa dar , că funcţionarea acestor grupări constituie o primejdie pentru liniştea 
publică şi pentru existenţa statului ;Considerând , pe de altă parte , că această grupare a devenit 
ilegală   şi că nu este posibil ca ţara să fie chemată să aleagă între ilegalitate şi lege,  între 
anarhie şi ordine ;
Având în vedere că liberul exerceţiu al drepturilor individuale şi al dreptului de asociaţiune 
este garantat de Constituţie numai cu respectarea ordinei publice şi a siguranţei statului ;
Că, în asemenea împrejurări  excepţionale , Constituţia , prin art. 107,consacrând actele de 
guvernământ ,dă dreptul Guvernului de a recurge la măsuri supreme de apărare a statului ; 
Considerând că legea din 23 decembrie 1925, prin art.2 ,defineşte actele de guvernământ 
< ca măsuri luate pentru ocrotirea unui interes general privitor la ordinea publică ,la siguranţa 
statului , internă sau externă, sau alte cerinţe de ordine superioară >;
În virtutea art. 107,ultim aliniat din Constituţie şi a art.2 al legii din 23 decembrie 
1925,hotărăşte :
Art.I.Gruparea "Arhanghelul  Mihai", astăzi "Garda de fier" ,este şi rămâne dizolvată.
Art.II .Localurile de întrunire ale membrilor acestor grupări vor fi închise , iar arhivele 
şi orice corespondenţă vor fi ridicate de autorităţile respective oriunde s-ar găsi.
Art.III.Sânt interzise : 
a)Întrebuinţarea de semne distinctive , purtarea de uniforme , steaguri ,şi orice alte simboluri 
sau forme exterioare , prin care s-ar căuta să se exteriorizeze participarea persoanelor la 
activitatea zisei grupări ; 
b)Ţinerea oricărei adunări , inclusiv adunările limitate , formarea de cortegii ,precum şi orişi ce 
acţiune politică sau de propagandă , individuală sau de grup,publică sau clandestină , a 
membrilor acestei grupări sau a altor persoane care ar urmări scopurile grupării dizolvate ; 
c) Adunarea de fonduri sau a oricăror mijloace materiale pentru continuarea sau repetarea 
activităţii acestei grupări .
Art. IV .Toate listele de candidaturi depuse pe baza legii electorale în vederea alegerilor 
legislative , care încep la 20 decembrie 1933 ,în numele şi cu semnul grupării " Garda de Fier" , 
sânt nule şi neavenite .Imprimarea acestor liste pe buletinele de vot este oprită.
Domnii miniştrii de Interne şi Justiţie ,sânt însărcinaţi cu aducerea la îndeplinire a acestui 
jurnal .IGDuca, dr.C.Angelescu, V.Antonescu, N.Titulescu, I.Inculeţ, I.Nistor,Al.Lapedatu, 
CDDimitriu, gral adjutant Paul Angelescu, Gh.Tătărăscu,R.Franasovici , Gh.Cipăianu, gral de 
divizie, N.Uică "
Dizolvarea G.de F / 9 dec.'33 
__________________________________

2.)STAREA DE ASEDIU:Hotărâri ale Consiliului de miniştri ,30 dec..'33 



( "Dimineaţa" , 1 ian.'34 ) 

¤Comunicat 

Bucureşti. Consiliul de miniştri s-a întrunit dimineaţa şi după amiază .După Consiliul de după 
amiază , s-a dat presei următorul Comunicat :
" Consiliul de miniştri , întrunindu-se astăzi, 30 decembrie a.c., sub preşedinţia d-lui 
dr. C.Angelescu , şi examinând situaţia creată de ultimele evenimente , 
a luat următoarele măsuri :

/Starea de asediu 

Se decretează starea de asediu, începând cu 30 decembrie a.c.ora 12 noaptea.
Regimul stării de asediu se va aplica în oraşele : Bucureşti,Cluj, Cernăuţi, Iaşi, 
Chişinău, Galaţi, Constanţa, Timişoara , Oradea şi înjudeţele Prahova şi Dâmboviţa.
Potrivit prevederilor decretului, starea de asediu se va putea restrânge sau extinde , după 
necesităţi.

/Măsuri contra asociaţiilor subversive :

-Ca urmare a hotărârilor luate prin   Jurnalul Consiliului de miniştri din 9 dec.   a.c.  
se vor suspenda toţi funcţionarii publici ,de orice categorie,inclusiv membrii clerului şi ai 
corpului didactic ,dovediţi că figurază în asociaţiunilor politice cu caracter terorist , 
prevăzute în sus menţionatului Jurnal.

/Lege ptr.apărarea statului 

-Guvernul va prezenta în primele zile ale lucrărilor parlamentului ,o lege de ratificare a  acestor 
măsuri.Ministerul de Interne şi de Justiţie vor întocmi , până la deschiderea Corpurilor Legiuitoare 
,Legea pentru apărarea statului.
-Ministerul de Instrucţiune Publică va lua măsuri pentru a impune stricta aplicare a noului 
Regulament  privitor la disciplina universitară şi funcţionarea asociaţiunilor studenţeşti  .  
Consiliul de miniştri / 30 dec.'33
__________________________________________

3.)1 febr.'34 Deschiderea Parlamentului .
( DAD, MO 1, 1 febr.'34 , p.1-6 ;    "Adevărul" , an 48, nr.15.363, 3 febr.'34 ;rev. "Parlamentul 
Românesc " , nr. 132, 4 febr.34, p.2-3 ) 

a)Mesajul regal 

¤Sarcinile guvernului 

Apel la sentimente de bună înţelegere , de solidaritate , de consolidare naţională.

-Politica internă 

/ degrevare fiscală 
/ simplificarea aparatului de stat 
/ desfiinţarea instituţiilor inutile 
/ economii severe , bugete echilibrate 
/ apărarea stabilizării monetare 
/ rezolvarea integrală a problemei datoriilor agricole 
/ raţionalizarea şi intensificarea producţiei naţionale 
/ reluarea unei activităţi economice rodnice 
/ promovarea intereselor agriculturii  - cel mai de seamă izvor al avuţiei naţionale 
/ înfăptuirea unificării legislative 



/ Vie preocupare pentru armată 
---------------------------------------

b)Adresa de Răspunsul la Mesaj, 17 febr.'34 
Raportor Eugen Titeanu , -  Proiect - 
(DAD, MO 10, 17 febr.'34, p. 407 )
[LD: parafrazare, aproape copiere , a conţinutului mesajului  ] 
[.....] 
Răspunzând primelor şi celor mai urgente cerinţe ale Statului,va trebui să înfăptuim fără 
întârziere:degrevarea fiscală,simplificarea aparatului administrativ,desfiinţarea instituţiilor 
împovărătoare şi inutile,apărarea stabilităţii monetare ,rezolvarea integrală şi definitivă a 
problemei datoriilor ,intensificarea şi raţionalizarea producţiei naţionale,
Va trebui să nu cruţăm nici o sforţare şi nici o jertfă ,pentru a promova interesele agriculturii , 
care rămâne izvorul de căpetenie al bogăţiei noastre .
Biserica şi şcoala vor fi chemate - potrivit unor îndrumări animatoare  - 
să-şi îndeplinească misiunea de formare a minţilor şi a conştiinţelor , 
ridicând nivelul sufletesc al naţiei.
Justiţia trebuie să beneficieze de un prestigiu mereu ridicat ,iar unificarea legislativă va 
trebui să stabilească unitatea de drept a Statului.[------ -] 
Răspunsul la Mesaj / 17 febr.'34 
_____________________________

c)Preocupări legislative la diverse departamente , 26-27 febr.'34 
Remaniere guvernamentală , 26 febr.'34 Instalarea noilor miniştri . 
 ( DAD, MO 12, 26 febr.'34  ; MO 19, 20, 8 şi 9 martie 1934  ; 
"Adevărul" , 27 febr.'34  , "Lupta " 27 febr.'34) 
-----------------------------------------------------------

¤ Comentarii , ştiri, ecouri, 

[ LD : pentru atmosferă şi pentru informaţii cu oarecare semnificaţie : 
 / se insinuiază ideea  privind  încrederea de care se bucură Tătărăscu la Rege ; 
/  sunt semnalate nemulţumiri ale tineretului liberal…"cultivat"  de Tătărăscu ;
/  sunt semnalate acţiuni ale unor cercuri interesate în privinţa legilor economice anunţate ,
mai ales Conversiunea ( întâlnire acasă la Dinu Brătianu )  ; 
/ se poate afla ceva din mecanismul de preluare a ministerelor , care decurgea foarte firesc, 
  deoarece funcţionarii , profesioniştii , erau stabili  . 
/Se ridică puţin cortina şi spre   mecanismul de guvernare , dând ideea de "echipă" ,] 

¤ La Ministerul Agriculturii:Consfătuire pentru Conversiune 

 Acasă la Dinu Brătianu ( preşed.PNL )  , s-a ţinut o consfătuire la care au participat : 
  Gr.Dumitrescu ( guvernatorul BNR ) , O.Kiriacescu ( viceguvernator ) , Vict.Slăvescu 
  ( ministr.Finanţe ) şi întreaga Comisie care lucra la alcătuirea legii Conversunii , 
/ Comisia comercială a Camerei , ( preşed. Istrate Micescu, Al.Donescu, Asnavorian; 
Argetoianu, Willer,  ş.a.  ) a aprobat unele modificări   la Legea moratoriului 
  ( Conversiunea '33 ),  prin care s-au admis unele excepţiuni , 
pe care , însă , Victor Antonescu ( ministrul de Justiţie ) le-a respins.
Comisia a ales raportor la lege, pe Aurelian Bentoiu, 
care urmează să depună imediat Raportul la lege.

¤ La Ministerul Lucrărilor publice :învăţământul tehnic 

Richard Franasovici a alcătuit o comisie care să lucreze 
  la o lege pentru înfiinţarea învăţământului tehnic mediu ; 
Preocupări ministeriale / 26-27 febr.'34 
_______________________________________



4.)DRIoaniţescu(PNŢ)interpelare :protecţia muncii naţionale ,Senat ,26 febr.'34 
("Lupta " , 28 febr.'34 ) 
/Despre Legile  de protecţie a  muncii româneşti :1886,1912,1918,1930 /
[LD:În acea zi , la Ministerul Muncii, fusese numit dr.I.Costinescu ; 
DRI - se asociază la comunicarea  senatorului Moteanu , care ridicase problema.
[LD, 4 mart.2007.De remarcat "atracţia" şi "participarea" străinilor în economia românească, 
încât se punea problema limitării ei, pentru protejarea elementului românesc.
Departe de a fi fost o manifestare "xenofobă" , ea încerca - la fel ca în alte state democratice -să 
reglementeze prezenţa acestora.] 
DRIoaniţescu ( ex ministr.Muncii  ) / 26 febr.'34 

¤Legislaţia ocrotirii muncii româneşti 

[ LD: În acea zi , la Ministerul Muncii, fusese numit dr.I.Costinescu ; 
DRI - se asociază la comunicarea  senatorului Moteanu , care ridicase problema] 
-Legile din 1886 şi 1912 , citate de senatorul Moteanu, au expirat . 
Legile din 1886 şi 1912 , au vitregit munca naţională , n-au ocrotit-o !

/Legea din 1930 

În 1930 ,ele au fost abrogate( modificate ) dePNŢ , în ce priveşte protejarea elementului 
românesc,deoarece s-a votat o nouă   lege   pentru protecţiunea muncii naţionale, 
după care , toată viaţa muncitorească ,inclusiv emigrarea muncitorilor străini, 
trebuia să fie dirijată de o Comisie interministerială ( Comunicaţii, Industrie, Comerţ , Interne, 
Muncă şi Sănătate )in care să facă parte şi unii senatori ( ex.CRMircea , de la Camera de 
Industr.şi comerţ )
De la această dată, nu mai era în căderea Ministerului Industriei să supravegheze 
respectarea cotelor de muncitori români în fabricile încurajate .
Această atribuţiune a trecut la Ministerul Muncii .

...Personalul românesc 

Dacă cineva cercetează statisticile , se va vedea că , în orice ramură industrială,
prin legea din 1930 ,  s-a întrecut procentele prevăzute în legea din 1912 : 
-industria petroliferă : prevăzut 75% , acum sunt 90% lucrători şi specialişti români ;
-industria metalurgică : peste 80 %  specialişti români ( prin aportul industriei bănăţene )

...Personal străin 

Dacă s-ar reveni la legile vechi, industriile ce au  80 - 90 -95 % personal străin , 
ar trebui să mai importe muncitori străini ! 
În 1930, a găsit 50.000 muncitori industriali străini   ,   iar în 1933 ,mai rămăseseră 
18.000 .  Restul fusese trimis peste graniţă .  
" Nu mă întrebaţi de metodele întrebuinţate ; trebuie însă să vă spun că toţi miniştrii Muncii, 
nu numai eu, au avut mari dificultăţi în această direcţie .Au trebuit să înlăture presiuni foarte 
mari.
Sunt ,într-adevăr, societăţi care au trecut în contractele lor speciale , ratificate pe cale de 
lege, dreptul de a avea peste 50% lucrători străini.
Sunt , apoi, convenţiuni diplomatice care dădeau dreptul la un procent mai mare.
Toţi miniştrii Muncii de la 1928 până acum, au trebuit să lupte din răsputeri ,
 pentru diminuarea străinilor , care , astăzi - vă rog să reţineţi cifra !  - este numai de 18.000 .

...Personalul administrativ 

Sunt însă şi dificultăţi de ordin mai serios.Este vorba de personalul administrativ.
Sunt înglobaţi în această categorie , aproape toţi directorii marilor societăţi ,ca şi personalul de 
serviciu.Toate posturile de încredere , subdirectorii , şefii contabili, sunt de asemenea 
străini. Iar pentru a eluda dispoziţiunile legii pentru protecţia muncii din 1930, 
chiar salariaţilor inferiori li se dă numele de "procurişti" , pentru a face parte din categoria 



personlului de direcţie. Mai mult de atât :se creează legături de rudenie false .
Sunt dactilografe sau funcţionare de altă categorie , care sunt trecute drept soţii ale 
procuriştilor , fără să existe vreo legătură matrimonială.Aceeaşi situaţie la ingineri . " 

-Ce intenţii are ministrul Muncii ? 

De aceea se asociază la comunicarea senatorului Moteanu, o transformă în interpelare ,
 şi cere noului ministru al Muncii să explice cum va înţelege să lupte pentru protecţia muncii 
româneşti.
Dezbateri Senat / 26 febr.'34 
____________________________________________________________

5.)Oct.Goga( PNA ) ,Interpelare :protecţia muncii româneşti ,Cameră,3 mart.'34 
(DAD, MO 17, şed. din 3 mart.'34, p. 568- 579 ) 
"Rolul nefast al elementelor neromâneşti din întreprinderile statului , cele particulare şi 
profesiile libere "Adresată prim-ministrului, ministr.Interne, ministr.Apărării Naţ.
/ stare de spirit / psihologie românească : toleranţa /  Hotărârea Alba-Iulia / Tratatul de pace / 
/ "demobilizarea" naţională /  Constituţia liberală  / legislaţia păgubitoare /legea administrativă / 
 [ LD : discurs consistent  oglindind asumarea unei platforme naţionaliste  intransigente.
 Discurs scrupulos elaborat ,  patriotic ,  patetic , copleşitor , acuzator . Structurat ca o 
demonstraţie privind incapacitatea românilor de a-şi lua în stăpânire administrarea ţării şi 
avuţia naţională . Teza înstrăinării , argumentată exclusiv pe statistici  şi personalizată cu liste 
de  funcţiuni pe etnii ,  în  instituţii de stat şi particulare .
Acuzarea liberalismului legislativ şi instituţional ,lipsit de componenta apărării intereselor 
naţionale .Oglindind o stare de spirit reală în societatea românească , bântuită de efectele 
crizei economice şi de neâncredere în clasa politică dirigentă  ;semnalând lacune şi consecinţe 
nefaste de ordin legislativ şi administrativ ;scoţând la suprafaţă anomalii  care se cereau 
rezolvate ;exprimând preocuparea pentru protejarea muncii româneşti - în atenţia clasei 
politice .Atmosfera parlamentară mi-a lăsat impresia unui tacit consimţământ liberal , 
pentru lansarea chestiunii de fond - naţionalism economic  - având în vedere 
intenţiile legislative preconizate de guvernarea liberală.
Adică … ceva de genul  … arătării pisicii …] 
---------------------------------------------------------------------------------
Oct.Goga / 3 mart.'34 

¤Tratatutul de pace şi străinii 

/România : acordarea cetăţeniei - referinţă  1919 

[ LD . Goga ridică această chestiune a anului de referinţă   1919    -pentru acordarea cetăţeniei . 
Această diferenţă de tratament  , pe care el o considera o gravă greşeală ,( faţă de Iugoslavia şi 
Cehoslovacia care aveau referinţa  1914  ) ,această "generozitate păgubitoare " a  statului 
român, va dori el s-o corijeze ,când , ajuns la guvernare , în 1937, va ridica problema revizuirii 
cetăţeniei .Despre acest episod am ţinut eu comunicare  la simpozionul  din 1985, la Ierusalim  .] 
"Ei bine, în Vechiul Regat , nu aveţi decât să luaţi tratatul de pace ,atitudinea faţă de minorităţi, 
pentru ca să vedeţi dvs,cât de largă a fost România   ,   atunci, faţă de cetăţenii de alte neamuri 
D-lor, tratatul de pace al nostru nu se poate compara cu alte acte politice similare .
 De exemplu, tratatul nostru de pace , în deosebire de cel jugoslav , şi în deosebire de cel 
cehoslovac, acceptă ca cetăţeni pe toţi cei ce s-au găsit pe teritoriul nostru 
la ratificarea tratatului de pace , din 1919 ;pe câtă vreme tratatele celorlalte state , acceptă 
ca cetăţeni numai pe aceia ,cari se găseau pe teritoriul respectiv la declanşarea marelui război 
[  1914 ]Este o mare deosebire , din punctul de vedere al economiei forţelor noastre de stat , 
această chestiune.  Pentru că, d-voastră trebuie să ştiţi, că,  în cursul războiului ,
 întrucât priveşte Ardealul ,  de exemplu, şi toate teritoriile luate de la fosta monarhie  austro-
ungară , s-a petrecut o adevărată altercaţie demografică  cu noi.  [  ---------] 
Goga / 3 mart.'34 



#Spiritul greşit al Constituţiei 

#Sistemul legislativ dăunător ideii naţionale . 

"Şi din acest spirit, pe care îl cred greşit  [ ideea că este terminată opera naţională 
şi că , pentru consolidare, trebuie un fel de liberalism , de egalitarism, de libertate absolută ]
şi pe care urmările ni-l arată fatal intereselor noastre , s-a înjghebat Constituţia , 
pactul nostru fundamental.Dlor, din această Constituţie şi din spiritul ei greşit , 
derivă toate legiurile noastre în cei 15 ani care au urmat.[--------------------] 
O.Goga / 3 mart.'34 

...Legea liberală(1925 )

"cât de compromis iese din acest examen caracterul naţional al statului nostru şi cum , de 
pe urma acestei legi, interesele noastre nu numai că nu sunt păzite,dar dăm impresia unei 
aşezări poli-etnice ,în care noi nu ţinem în mână nici conducerea , nici frâna.
Legea administrativă are la bază această cunoscută ideologie a liberalismului anahronic 
Ea însă a fost schimbată , mai târziu, de PNŢ , care a clădit , tot pe aceleaşi baze, 
şi a dus mai departe aceste erezii .[........................] 

-Victor Iamandi ( subsecretar de stat, Interne ) :
"Legea administrativă de la 1925 ,mi se pare că a ieşit din colaborarea dvs  - care eraţi în 
Partidul Poporului atunci - şi a noastră , şi nu numai că a rezultat din colaborarea cu dvs , dar aţi 
şi votat-o .În orice caz, nu aţi ridicat atunci obiecţiunile pe care le formulaţi acum. " 
-Goga : "Am ridicat obiecţiuni . Am fost invitaţi de Ion Brătianu să delegăm pe cineva , cu care 
să stea de vorbă în privinţa acestei legi. Şi am spus atunci , când a venit la dezbatere , 
că pentru un timp oarecare admitem această lege , ca să vedem consecinţele ei, 
este o declaraţie pe care a făvut-o d-l general Averescu în acest sens.
-  Iamandi : Aceeaşi declaraţie a făcut-o şi Ion Brătianu la 1925, pentru că nimeni nu crede
în eternitatea legilor. Facem o lege , o încercăm, şi ,dacă experienţa dovedeşte că este bună , 
o menţinem ; dacă nu, o modificăm.
Eu vreau să subliniez , însă un singur lucru , d-le Goga : evoluţia opiniilor dv.[----] 
-  Goga : " Vă voi arăta, tocmai pentru că am fost provocat  , care a fost părerea , 
chiar a regretatutului Ion Brătianu, asupra acestei legi.Trebuie să vă atrag atenţia că legea 
administrativă n-a rămas  în forma de la început.Ea a evoluat , a fost schimbată şi , după ce a 
fost schimbată ,am avut o convorbire cu Ion Brătianu în care i - am spus : 
< nu se poate să guvernăm cu această lege .> [...............] 
Ion Brătianu , dându-mi dreptate pe toată linia , într-o formă glumeaţă mi-a spus : 
 < Vezi, acestea  derivă din Constituţie. Eu nu pot să violez această Constituţie , 
fiindcă sunt părintele ei şi ar fi un caz de incest ; însă mă învoiesc să o violezi d-ta . > 
Aşa mi-a spus Ion Brătianu , ca o rezultantă a discuţiilor pe care le-am avut cu privire la 
această lege ." 
Goga / 3 mart.'34 

...Legea PNŢ ( 1929 )

"D-lor , legea administrativă are la baza ei trei principii ,fiecare vulnerabil din punctul de 
vedere al unităţii noastre de stat .
Primul principiu este descentralizarea excesivă ,
 pe care eu o socot primejdioasă pentru interesele statului nostru.
Sunt de părere că într-o provincie alipită , oricare ar fi ea, 
numai aşternându-se întreaga noastră idee de stat , cu toată amploarea ei,
asupra acelei provincii , poate să ajungă să îndrumeze lucrurile într-un sens românesc.
Lăsat numai poporul de acolo , în luptă cu elementul minoritar, 
el va rămâne în mod firesc deficitar în lupta pe care o va duce . 
 Pentru ce ? 
Pentru că noi am moştenit o populaţie care , după o îndelungată exploatare ,  s-a unit cu noi ,



şi ar trebui să intervină întâi o perioadă de reparaţie a trecutului ,
 pentru ca , după înlăturarea nedreptăţii de ieri, la adăpostul organelor de stat , 
poporul nostru de acolo să poată să ia lupta cu elementelor minoritare 
Eu credeam că,  în prima periodă , a vieţii noastre de stat,
 trebuie să fie un răstimp destul de îndelungat de centralism , în care,
 dela centru spre periferie ,  radiază o conştiinţă şi o ocrotire de stat 
Lucrul acesta nu s-a întâmplat . S-a făcut o lege administrativă , 
care perpetuiază ideea provinciilor , care creează diete în ficare capitală,
 şi care, în mod logic, duce la concepţia unui stat federeativ.
  Al doilea principiu de bază al acestei legi este principiul selecţiunii excesive .
[---------------] prin alegerile necontenite , spiritul public se agită, se  anarhizează ,
masele noastre care aleg de dimineaţa până seara , ajung într-o stare sufletească de 
frământare necontenită şi , datorită acestui spirit, noi am ajuns la un fel de materializare
 a conştiinţei publice , pe urma căreia  ideea naţională a fost dată deoparte şi 
a fost înlocuită cu revendicări materiale , cu revendicări de stomac.
Al treilea punct de vedere , care stă la baza acestei legi, care este şi cel mai păgubitor , 
şi despre care trebuie să vorbesc , fiindcă trebuie să trag o concluzie , 
este principiul municipalităţii   ,   aşa cum se aplică la noi , în provinciile alipite .
 S-a dat o autonomie excesivă şi, prin aceasta , din primul moment , 
am pierdut posibilitatea de a face acel proces de reparaţie pe seama oraşelor, 
care, copleşite de străinism, au rămas şi pe mai departe , 
insule întunecate în marea românească.D-lor, ce este oraşul ? 
Oraşul, în mod logic, trebuie să fie expresia civilizată a etnicului unei regiuni . 
Ce s-a întâmplat, însă ?  ( întreruperi  … ) 

-Petre Andrei ( replică ) 

-  Petre Andrei :"Dle Goga , mi se pare că în tot ceea ce spuneţi dvs sunt   atât de greşite   
lucruri     şi atât de   greşite concepţiile   , de la care porniţi,încât mă miră , aşa cum vă cunosc, 
că vă puteţi înfăţişa cu asemenea teorii în faţa Parlamentului( aplauze PNŢ şi PNL ) 
Să-mi spuneţi dvs că patriotismul stă la baza baionetei şi că spiritul public se formează prin 
statut de poliţist,- aşa aveţi aerul că afirmaţi - Ei bine, dle Goga, sunt surprins, sunt absolut 
surprins .
-Goga : Pentru mine este foarte preţioasă declaraţia dvs. dle Andrei.
-Petre Andrei : Şi vă spun aceasta cu toată consideraţia care o am personal, pentru dvs.
-Goga : Şi eu am consideraţie pentru d-ta, dar dvs , dle Andrei, aveţi aerul că spuneţi 
că nu înţelegeţi.De aceea m-am oprit , văzând nedumerirea în care vă găsiţi.
Graţie acestei nedumeriri a d-tale şi a altora din partidul d-tale,am ajuns acolo unde 
suntem astăzi, din punct de vedere naţionalcu desăvârşită toleranţă pentru minorităţi,
 însă cu afirmarea caracterului naţional al acestui stat.
Vă invit pe dvs , cu deosebire pe cei din provinciile alipite, fie din Basarabia , Bucovina, sau 
Ardeal, să examinaţi constatările mele , la lumina adevărului, dincolo de orice resentiment de 
partid, fiind convins că-mi veţi da dreptate ,pentru că oraşele din Ardeal 
 - aşa este şi în Basarabia şi în Bucovina  - nu sunt expresiunea etnicului regiunei ; oraşele 
din Ardeal sunt creaţiuni meşteşugite , făcute ad-hoc ,pentru a afirma o idee de stat străin. 
( aplauze PNA )În trupul nostru , în etnicul românesc , s-au înfipt ca nişte piroane în carne, 
aceste oraşe din a doua jumătate a veacului al XIX-lea,improvizate de planul de la Budapesta 
şi, ca stâlpi de teritoriu ,au instalat o reţea a unei orientări care nu avea nimic a face cu noi, 
ba, dimpotrivă,era ostilă nouă.  ( aplauze PNA )
Aceasta este realitatea şi vă întreb pe dvs. , dincolo de orice scrupul teoretic, 
nu era , oare datoria noastră , atunci când am început să guvernăm această ţară,
   să pornim un proces de reparaţie al nedreptăţii seculare   şi 
numai după aceea să evoluăm spre această concepţie de libertate municipală .
 de a îngloba pe toţi şi de a admite o platformă de manifestare egală pentru toată lumea ? 
[-----------------------------------] 



O.Goga  / Interpelarea/  3 mart.'34 
________________________________________________________________________

6.)Ion Nistor (  ministru secretar de stat ) ,discurs final la Mesaj, 6 mart.'34 
( DAD, MO 18, şed. din 6 mart.'34, pag. 627 - 634  ) Discurs integral, fişier PNL
------------------------------------------------------------
I.Nistor / 6 mart '34 

#Legiferomania românească 

" Suntem poate singura ţară în Europa care suferă de legiferomanie acută.În anii din urmă, 
corpurile noastre legiuitoare au bătut recordul în privinţa aceasta.Lumea a început să creadă 
că în România nu se administrează ca aiurea,ci se legiferează pe capete.
Legiuirile noastre au ajuns într-un haos , în care aprope nimeni nu se mai poate orienta.
Tendinţa tuturor este de a modifica legea , nu de a o aplica.
Mania aceasta de legiferare trebuie să înceteze ! 
Deviza guvernului nostru este : legi puţine , dar bine studiate şi prompt aplicate .
În condiţiile acestea ,este firesc să nu ne gândim serios la modificarea Constituţiei .[------] 

#Greşeli în protejarea elementului românesc 

Dar nu este mai puţin advărat că ,pricinile care au pornit din criza economică , 
au fost înăsprite şi prin nepriceperea şi neglijenţa guvernelor trecute . 
"Cum voiţi ca aceste cauze să nu se înăsprească ,când legiuirile pentru scutirea şi apărarea 
elementului autohton în întreprinderile industriale  s-au modificat în defavorul românilor ?  
[------] Cum să nu sporească şi să se înmulţească aceste nemulţumiri ,când procesul de 
introducere şi reinstalare a elementului românesc în serviciile publice a fost oprit şi 
încetinit ,în loc să i se fi dat cuvenita amploare ? 
Cum putea să nu se alarmeze lumea , văzând cum bogăţiile statului şi principalele 
lui izvoare de câştig erau concesionate la străini ?Produsele monopolului, chibritele , 
telefoanele şi chiar construcţiile de şosele au fost date pe mâini străine .[---] 
I.Nistor / 6 mart.'34 

¤Doctrina liberală românească

[----]"Ea asigură desfăşurarea liberă a facultăţilor umane , precum şi respectul dreptului 
fiecăruia ,în cadrul   legilor liber consimţite   , dintr-o disciplină internă. 
" Inspirat de doctrina armoniei sociale ,PNL a asigurat mai întâi independenţa statutului     şi I-a 
lărgit în hotarele sale etnice şi istorice , pentru a trece , apoi, la reforme care asigură
independenţa politică a a individului."
" Pentru asigurarea educaţiei politice , el a acordat votul universal,resortul esenţial al unei 
democraţii sincere şi cinstite .
" Apărător al proprietăţii individuale , el a decretat exproprierea într-o măsură mai largă ca în 
orice alt stat burghez , fiindcă îşi dădea seama că statutul român are nevoie de întărirea 
ţărănimei , fundamentul cel mai larg al ţării şi rezervorul cel mai cuprinzător pentru zămislirea 
elementelor sale conducătoare " ( aplauze prelungite la PNL ) [--------------------] 
I.Nistor / 6 mart.'34 

¤ Programul de guvernare 

Acum trecem la realizarea programului ,

...Conversiunea 

 începând cu problema cea mai arzătoare şi mai urgentă, conversiunea datoriilor, 
asupra căreia Camera va avea să se pronunţe în timpul cel mai apropiat .

...Apărarea ordinii 



"Dar , pentru ca programul nostru să poată fi realizat, avem nevoie de ordine şi linişte     
De aceea, ordinea publică trebuie păstrată cu orice preţ. [---------------------------] 

...Problema tineretului 

"Guvernul este pătruns de seriozitatea problemei .El îşi dă seama că, 
concomitent cu măsurile de represiune a   mişcărilor clandestine şi teroriste ,   
trebuie să se avizeze la măsuri de îndrumare şi ajutorare a tineretului muncitor şi 
intelectual.[.........] 

...Legea cumulului 

" Prin aplicarea legii cumulului , prin ocuparea locurilor vacante de către titraţi,prin crearea 
de noi posibilităţi de muncă şi de câştig, se va putea ajunge ,cel puţin la un început de 
soluţionare a tineretului titrat, nădejdea noastră de mâine,care merită cea mai largă 
considerare şi solicitudine din partea guvernului. "[-------] 

¤Statutul minorităţilor?

[ LD : iată naţionalismul liberal . Ce lecţie extraordinară le dă Nistor !  Subscriu . ] 
[-------] " Dl deputat Bethlen , în declaraţiunea sa , în numele Partidului Naţional-Maghiar, 
cere aplicarea integrală a tratatului minorităţilor şi în deosebi  executarea dispoziţiunilor  din 
art. 11 al acelui tratat.
...Constituţia'23(art.5 şi 7 ) 
Tratatul cu privire la scutul minorităţilor ,prevede egalitatea de drepturi civile şi politice  pentru 
populaţiile minoritare .Or, această egalitate   este acordată tuturor minorităţilor ,  
 deci şi celei maghiare , prin art. 5 şi 7 din Constituţia din 1923 .

...Legea cultelor

...Legea învăţământului particular 

...Legea persoanelor juridice 

"Art . 11 din tratatul de la Paris, impune României să acorde comunităţilor Secuilor  şi 
Saşilor , autonomie locală în ceea ce priveşte chestiunile religioase şi culturale.
"Prin legea pentru regimul cultelor, prin legea învăţământului particular şi 
prin legea persoanelor juridice ,statutul român s-a achitat de aceste obligaţiuni , 
acordând minorităţilor drepturi care întrec chiar prevederile tratatului.
" Art.11 din legea cultelor acordă tuturor episcopiilor , protopopiatelor şi comunităţilor 
catolice,     reformate , luterane şi unitariene   , dreptul de personalitate juridică   .  
Este ştiut că aceste aşezăminte sunt pe de-a -ntregul maghiare sau săseşti .
Ele se bucură deci de o largă autonomie , nu numai religioasă, ci şi naţională .
Ele îşi conduc afacerile interne în conformitate cu statutul lor de organizare ( art. 12 ) .
Ele sunt libere să înfiinţeze instituţiuni culturale şi de binefacere ( art. 14 ) 
Ele impun credincioşilor taxe pentru întreţinerea acestor instituţiuni ( art.30 ) , 
care taxe se pot înxcasa , la cerere, prin organele fiscale ale statutului.
  "În politica sa împăciuitoare , statutul român nu s-a mărginit să acorde aceste drepturi
 numai     saşilor şi seciulor  , cum prevede art.11 din tratat,ci ea le-a recunoscut tuturor 
Maghiarilor şi Germanilor , în genere.În felul acesta,  autonomiile locale cerute de tratat , 
au primit forma unei autonomii generale   ,   menite să satisfacă minorităţile maghiare. 

¤PNL:nu s-a angajat să adopte Statutul minorităţilor 

" Iar cât priveşte Statutul minoritar   ,   pe care reprezentanţii minoritarilor îl reclamă ,
nu pot decât să declar că PNL , după cum îmi este cunoscut , n-a luat niciodată un asemenea 
angajament. Era deci bine dacă , pentru obţinerea aceastui pretins statut , dl Bethlen punea 
mai multă stăruinţă pe lângă  cei ce-i făgăduiseră un asemenea statut ,fără să-l poată da.



[PNŢ] 
Guvernul stă pe punctul de vedere că cetăţenii români , egali în drepturi şi datorii , 
nu pot fi divizaţi în două categorii : cetăţeni cu statut şi cetăţeni fără statutut.
Constituţia prevede egalitate pentru toţi cetăţenii, fără deosebire de limbă şi confesiune.
Cererile echitabile ale minorităţilor au fost satisfăcute prin legiuirile speciale , cum sunt : 
legea pentru regimul cultelor, legea învăţământului minoritar şi legea persoanelor juridice.
În cadrul acestor legi, se pot satisface revendicările drepte ale minorităţilor etnice .
[-----------------------------------] 
I.Nistor / 6 mart.'34 
____________________________________________________________

7.)Modificări legislative , Senat , 6 mart.'34 
 ( "Facla " , 7 mart.'34 ; "Dimineaţa , 8 mart.'34)
[ LD : dau ca exemplu de practică, de operativitate , de  miză ] 

a.)Legea încurajării industriei naţionale .

Minstr. Industriilor ,ing.N.Teodorescu , depune proiectul, cu articol unic : 
"Se prelungeşte până la 1 aprilie 1935 termenul de aplicare a legii din 1912 ,
pentru încurajarea industriei naţionale " 

b )Legea administraţiei locale 

 Ministr.Interne -I.Inculeţ ;  subsecretar Interne, D.Iuca ;raportor - V.Alimănişteanu 
 -V.Alimănişteanu  ( raportor ) : citeşte Expunerea de motive şi Raportul 
care cere  modificarea unor dispoziţiuni ale legii din 1929 
-M.Mora :  Legea este binevenită, deoarece
experienţa cu legea din 1929 a dat rezultate   foarte slabe : 
1) a fost prea costisitoare ; 
2) a fost prea complicată 
3) a fost construită pe o descentralizare greşit concepută.
-D.Patraulea  ( PNŢ ?  ) :critică tendinţa de centralizare a proiectului modificator ; 
critică noţiunea de rea administraţie care a servit de paravan  pentru dizolvarea consiliilor 
comunale …
-D.Iuca ( răspunde criticilor formulate ) : 
Combate criticile formulate de senatorii minoritari Binder şi Şandor , 
ară tând că proiectul nu urmărea să aducă vreun prejudiciu minoritarilor ; 
 Combate criticile aduse de DRIoaniţescu şi D.Patraulea  , ca fiind lipsite de obiectivitate .
Arată superioritatea Legii administrative alcătuite de Ionel Brătianu în 1925. 
Legea PNŢ din 1929 ,a fost defectuoasă, ca dovadă , numeroasele modificări ulterioare :
-primarul  :ales separat de  Consiliu, determinând disarmonii ; 
-prefectul :putea demite primarul , dar nu-l putea înlocui cu alt membru din consiliu ,
trebuind făcute alte alegeri .
 Guvernul nu a fost preocupat de nr.consilierilor comunali, deoarece ei fac serviciile onorific ; 
Suspendările de primari , şi dizolvările de consilii,  s-au făcut pentru a pune capăt sistemului 
de risipă din averea comunelor. Ex.la municipiul Bucureşti . jaf şi risipă ;[-----] 
-Ştefan Ion :legea din 1929 , a anulat schimbul de comune ( făcut în 1925 )
dintre judeţele Suceava, Neamţ, Fălticeni , Câmpulung-Bucovina ,
judeţul Fălticeni perzând foarte mult.  I s-a mai schimbat şi numele în " Baia " ,
( exista o Baia Mare, Baia Sprie, Baia de Criş, Baia de Arieş, Baia de Aramă ! ) 
creind confuzii regretabile . Cere repararea nedreptăţilor care au făcut dintr-un judeţ mare 
şi bogat, un judeţ ciuntit şi sărăcit cu 46 comune ( din 56 ) 
-Inculeţ : promite repararea nedreptăţilor .[------------] 
-DRIoaniţescu  (PNŢ ): comunele rurale, pe o rază de 5 km. în jurul oraşelor , 
să fie transformate în suburbane, şi votul lor să conteze
la alegerea Consiliului orăşenesc .
-Iosif Şandor : protestează , afirmă că aceasta este o politică şovinistă ,care ar dezvolta 



iredentismul. 
-DRIoaniţescu : Noi nu vom schimba nimic din Pactul de la Alba Iulia. 
Acolo unde, însă greşiţi dvs , este că credeţi că suntem obligaţi 
să vă lăsăm cuibăriţi  acolo unde este o populaţie compactă românească.
În Braşov, înconjurat de o populţie compact românească, ne-aţi pus piedici 
ca să găsim un sediu pentru instituţiile de stat .
Noi nu suntem călăii minorităţilor, dar nu puteţi să ne contestaţi dreptul la o viaţă românească 
 -  Inculeţ :  " Înţelegem să respetăm toate minorităţile .Să nu se uite însă că majoritatea 
acestei ţări este românească .Şi noi vom încerca să ridicăm elementul românesc . " 
Legislaţie, Senat  / 6 mart.'34 
________________________

8) M S R Carol II ,primirea  Răspunsurilor la Mesaj ,9 mart.'34 
( "Universul " , 11 mart.'34 ;  "Lupta " , 10 mart.'34 + foto Regele Carol II  ) 
/Delagaţia Camerei  / Delegaţia Senatului  / 
 [ LD : cele două cuvântări vor fi citite în Cameră şi Senat de către preşedinţii respectivi  
Sublinierile, subtilurile , ziarele sau  LD] 
MSRegele a primit , succesiv, delegaţiile  Corpurilor legislative care au adus 
Adresele de Răspuns la Mesaj.
Carol II / 9 mart'34 

...Legiferarea 

"Legi puţine dar utile  ,   bine întocmite şi bine studiate , legi a căror necesitate , pentru a aduce 
o cât mai mică uşurare a timpurilor grele , este metoda de lucru care trebuie adoptată..[......] 
Carol II / 

...Legislativul în sprijinul Executivului 

"  Domnule preşedinte, domnilor deputaţi,
Întărirea aceasta nu se va putea înfăptui prin legi multiple , 
ci prin o acţiune vădită de guvernare , acţiune în care domniile voastre sunteţi chemaţi de a 
îndeplini marele rol ce vi-l dă Constituţia şi de a ajuta puterea executivă la această bună 
orânduire de care avem aşa de mare nevoie.

...Conversiunea .

În sesiunea aceasta veţi fi chemaţi a da o aşezare definitivă chestiunii datoriilor agricole şi 
urbane. Sunt convins că veţi găsi în sufletele şi conştiinţa domniilor voastre ,
 mijloacele prin are se va putea face , nu numai o operă de echitate   ,  
 dar şi o operă de bună aşezare economică , 
care să permită un real avânt pentru ziua de mâine.

...Unificarea codurilor 

Tot celor aleşi în actuala legislaţie le revine cinstea de a vota primele coduri ale României 
Întregite . [------] 
Carol II / 9 mart.'34 
__________________________________

9.)Victor Iamandi ( subsecretar Interne ) ,răspuns la interpelări, 10 mart.'34 
("Universul " , an 51, nr.69, 12 mart.'34 ;DAD, MO 21, şed. din 10 mart.'34, p. 710- 718  ) 

¤Protecţia muncii naţionale// 

O.Goga : pericolul străin // naţionalism integral  // 
ACCuza : pericolul evreesc // xenofobie antisemită // 
Gh.Brătianu ( PNL-g ) :pericolul străinilor // naţionalism moderat  // 



Discursul :mostră de argumentare a tuturor problemelor prin prisma doctrinei naţionale , 
democratice şi liberale a PNL] 
-------------------------------------------------------------------
Victor Iamandi / 10 mart.'34 

¤Legile administrative 

Ocupându-se de naţionalizarea oraşelor ,Goga a adus în discuţie legea administrativă 
din 1925.Dar d-sa a fost atunci , dacă nu un colaborator direct , a primit şi a votat acea lege .
După 10 ani … a aruncat-o în arena vieţii publice ca pe o "noutate", pe care brodează speculaţiile 
Legea aceea corespundea situaţiei primului deceniu din România Întregită .
Ea prevedea , ca un corectiv, 3consilieri de drept şi dreptul ministerului de Interne 
de a numi un primar din 3 conisilieri recomandaţi,  în conformitate cu interesele naţionale ." 
[-------]La 1925, s-a făcut un început de legătură directă între provincii . 
Multe din judeţele de dincoace de Prut au primit comune din Basarbia şi mi se pare , că şi 
câteva judeţe de la Carpaţi au primit comune de dincolo de Carpaţi.Era un început
La 1928-1929, guvernul PNŢ a modificat legea ,revenindu-se la păstrarea intangibilităţii  
provinciilor în ce priveşte administraţia. 
Victor Iamandi / 10 mart.'34 

¤Constituţia din 1923 

Goga a mers mai departe, şi a pus în discuţie Constituţia din 1923 , considerând-o izvor al 
tuturor neajunsurilor şi anomaliilor , pe care le-a semnalat cu lux de argumente 
şi date , etichetând-o ca având un caracter " federativ "

...Proiectul Stere 

" Eu ştiu că la 1920-1921,Partidul Ţărănesc , pe atunci nefuzionat cu P.N.din Ardeal, 
 publica o broşură asupra proiectului de Constituţie, şi , un cuvânt introductiv  al prof.Stere , 
în care , evident, cu destule citate şi cu impresionante şi ample explicaţii teoretice, se preconiza 
pentru România  , necesitatea unui stat federativ,ţinând socoteală de valoarea unităţii 
provinciale a tuturor ţinuturilor care ,prin actul Unirii , ajunseseră ale României Mari.
"Dar , prin Constituţia noastră de la 1923, Statul Român  este considerat stat naţional unitar  ,   
înlăturându-se pentru totdeauna orice posibilitate de federealizare     [------------] 
Dacă ne ducem cu mintea în trecutul mai îndepărtat , anterior războiului, 
în Ardeal au fost fruntaşi politici  - Aurel Popovici  - care preconizau Stale Unite 
ale Austriei .Nu ştie dacă Goga a împărtăşit această formulă .
"În orice caz, dacă a fost vorba cândva despre federealism nu a fost în Vechiul Regat ,unde şi 
experienţa clasei conducătoare ,şi omogenitatea neamului care se găsea aici, şi toate celelate 
consideraţiuni, pledau în mod hotărât în favoarea statutului naţional unitar , 
aşa cum Ion Brătianu l-a înscris în Constituţia din 1923 " ( aplauze la PNL ) 
 Constituţia a mers mai departe ,şi în afară de consacrerea celor două mari reforme
 - votul universal şi exproprierea - a prevăzut într-un art. naţionalizarea subsolului , 
avându-se în vedre tocmai intersul naţional,ca statul român să devină stăpân  pe tot teritoriul 
său.
Vict.Iamandi / 10 mart.'34 
__________________________________________________________________

10 )STAREA de ASEDIU,în discuţia Camerei , 13 martie '34 
Victor Antonescu ( ministr.Justiţiei ) ; H.Aznavorian ( raportor ) 
Armand Călinescu ( PNŢ ) ; GH.A.Cuza ( LANC ) ;  P.Petrescu ( PRŢ -Iunian ) 
C.Argetoianu ( Un.Agrară ) ; I.Petrovici ( PNA-Goga ) 
H.Aznavorian  - concluzii  ;  Vict.Antonescu - concluzii 
( DAD, MO 23, şedinţa din 13 mart.'34 , p. 758 - 776 ) 



[LD:vezi la fişier Sistem de partid şi Guvernare .Am simţit desamăgire, furie, revoltă 
parcurgând reacţiile adversarilor lui IGDuca .Cu prilejul discutării acetor legi, toată drojdia 
caracterelor urâte s-a revărsat .Chiar dacă... ] 

10.a )Ionel Pop ( PNŢ )
Pot fi situaţii când statul are ,într-adevăr,  nevoie de stare de asediu. Impresia generală este 
însă că nu ne găsim astăzi în asemenea situaţie.
Starea de asediu a fost decretată la 29 decembrie '33,şi tocmai astăzi guvernul o aduce în faţa 
parlamentului pentru ratificare ?!Aţi afirmat că sunt mişcări sediţioase şi alte organizaţii cari 
pun în primejdie existenţa satatului .Unde sunt acestea ?
Constată că în Constituţie nu există noţiunea ratificării de către Corpurile legiuitoare 
a unei măsuri luate prin decret.Starea de asediu este lăsată exclusiv în sarcina puterii 
executive El nu va vota proiectul .[-----] 

10 b)Armand Călinescu(PNŢ) 
Dle preşedinte,d-lor deputaţi,guvernul ne cere astăzi două lucruri.Ne cere,mai întâi să ratificăm 
decretul de la 30 decembrie ,prin care s-a introdus starea de asediu în ţară şi ne cere , în al 
doilea rând,să-l autorizăm de-a prelungi acest regim de excepţie pe încă un an de zile.
Să-mi daţi voie să mărturisesc din capul locului că, dacă înţeleg primul punct din proiect, 
nu văd în schimb cum se mai poate justifica cel de-al doilea ? 

...Fundamentul juridic 

"În adevăr, d-lor deputaţi, eu nu voi mai examina această chestiune din punct de vedere al 
principiilor  - nu mai este o chestie de principii - starea de asediu este un regim excepţional ,
 fără îndoială, dar este un regim legal,pentru că Constituţia noastră îl autoriză în anume 
împrejurări.Fundamentul juridic al acestui regim rezidă în ideea de conservare .Sunt în viaţa 
unui stat situaţii grave , pe cari legiuitorul nu a putut să le prevadă şi cari pot constitui un 
pericol pentru existenţa însăşi al acelui stat .
În dreptul cutumiar englez , există o regulă formulată astfel :<Coroana şi agenţii ei au dreptul să 
respingă forţa prin forţă     , în caz de invaziune ,în caz de insurecţie ,în caz de rezistenţă cu 
violenţa la lege  >Prin urmare ,în chiar ţara democraţiei clasice ,starea de asediu este admisă .
De altminteri,voi adăuga încă un caracter al acestui regim .În principiu, el nu suprimă 
libertăţile recunoscute de Constituţie ;el presupune numai o reglemntare a exerciţiului lor
[--------] 
Călinescu  / 13 mart.'34 / retro' febr.'33 
[  LD Aici îşi pune amprenta patima politică cu care Armand Călinescu argumentează gravităţile 
de situaţii.  Este , din acest p.d.v. , meschin sau cinic Destinul îi oferea prilejul să-şi întindă 
propria capcană .Dar am folosit aceste argumente la prea multe capitole, nu-l mai folosesc şi 
aici .Vezi la :Guvern, G de F , doctrină    ]   

...Starea de asediu sub guv.PNŢ : pericol comunist 

...Starea de asediu sub guvern PNL : pericol legionar 

¤Concluzie:cele două regimuri sunt incomparabile 

" Dar mai este ceva care diferenţiază starea de asediu introdusă sub noi, de cea introdusă de 
dvs.În regimul introdus de dvs, autoritatea civilă abdică complet. 
Sub noi ,păstram pentru Ministerul de Interne ,iniţiativa, îndrumarea şi controlul tuturor 
măsurilor. Iată , dle ministru de Justiţie, pentru ce vă spuneam că nu este temeinic 
argumentat argumentul comparaţiei. 
D-lor deputaţi, noi credem că astăzi este un interes superior al dvs ,să reintraţi în normal.  
Este, dacă îmi daţi voie să vă spun, şi un interes al dvs de partid. 
Guvernul trebuie să se redreseze .El trebuie să risipească impresiunea că se găseşte încă 
într-o atmosferă de panică. Dacă este adevărat ceea ce spunea dăunăzi dl subsecretar 



de stat Iamandi - şi eu cred că este adevărat  - că dvs voiţi să contribuiţi din toate puterile
la menţinerea şi întărirea regimului democratic ,atunci sunteţi datori să faceţi dovada că se 
poate guverna normal  -şi eu cred că se poate guverna normal astăzi  - cu instituţiile 
democratice obişnuite.  "  

10.c.)Gh.A.Cuza (LANC ) 13 martie '34 
(DAD, MO 23, şedinţa din 13 mart.'34 , p. 761 - 767  ) 
/Legea stării de asediu /procesul legiferării /Starea de asediu: sub regim PNŢ ;sub regimPNL // 
/"extremism " : metodă ; doctrine // naţionalism // antisemitism : hitlerist ; cuzist // 
/represiuni contra LANC /Justiţia militară //studenţi naţional-creştini // anticomunism // 
[ LD : Gh.Cuza face o  amănunţită analiză a termenilor cuprinşi în lege, pentru a preântâmpina 
eventualitatea ca şi LANC să intre sub  rigorile ei. 
Este împotriva legii ,dacă este îndreptată contra naţionalismului . ] 
Vezi text integral fişier LANC 
------------------------------------------------------------------------
GhA.Cuza / 

¤Starea de de asediu 

"Dle preşedinte, dlor deputaţi, legea stării de asediu are o redactare scurtă dar efecte imense. 
Laconică ca o lovitură de pumn, tranşantă ca un ascuţiş de sabie,ea reprezintă excepţionalul 
care caută să se întroneze şi să devină regulă.
"De la război,am fost în permanenţă sub regimul ei până în 1928,când au venit naţional-
ţărăniştii şi au ridicat starea de asediu.După un intermezo de 2-3 ani de zile, în care ţara a 
putut respira liber,degajată de opresiune, aceiaşi naţional-ţărănişti , în primăvara lui 1933, 
adoptă legea în sistemul lor de guvernare democratică şi v-o lasă moştenire dvs , 
care pe cale de act de guvernământ , o repuneţi în fucţiune la sfârşitul anului trecut ,
 după asasinarea lui IGDuca.

...Ratificarea precipitată/criza regimului democratic 

"Veniţi dvs astăzi şi ne cereţi ratificarea actului de guvernământ .
Dar ceea ce este şi mai grav încă, ne cereţi de a întrona , cu votul Parlamentului,această lege 
excepţională,  încă pentru 12 luni, în ţară.
Faptul că în prezent nu există nici un motiv care să determine o atât de gravă măsură, 
vă dă şi dvs o anumită sfială , o anumită îngrijorare, în felul cum vă prezentaţi cu legea în faţa 
parlamentului .Fiindcă nu se poate aduce prin surprindere o dispoziţie atât de importantă , 
care te scoate din făgaşul normal , cu intenţiunea de a o trece repede şi neobservat,
ca o scrisoare la cutie.
-Victor Antonescu ( ministr.Just. ) :Nu am adus-o prin surprindere .Era la ordinea zilei de trei 
zile.
-G.Cuza :Miercurea trecută legea a venit în faţa Senatului ,interventindu-se ordinea zilei, 
fără a fi discutată în Comisie, fiind votată precipitat la un sfârşit de şedinţă.
Cu acelaşi ritm accelerat joia este adusă în faţa Camerei ,Comisiunea nu este consultată , 
iar vineri se pune în discuţia Camerei.Scopul dvs a fost ca legea să fietrecută prin 
surprindere , pentru ca să se facă cât mai puţină discuţie în jurul ei.
" Cunoaştem noi vechiul sistem al trecerii legilor nepopulare şi dezagreabile ,care nu 
corespund ritmului şi concepţiunii unanime ,care cată a fi trecute uşurel,la ore întârziate , cu 
lampadarele stinse, cu băncile goale , cu nici un fel de discuţie ,pentru ca apoi să te afli în faţa 
faptului împlinit." Dl Călinescu spunea că ea reprezintă  " închegarea fricei dvs " , a unei stări 
psihologice care domină întregul guvern." Am putea să mergem mai departe şi să spunem că 
această măsură , armă ruginită pe care s-au sprijinit toate guvernele democratice ale 
partidelor ,de la război şi până astăzi, înfăţişează tocmai pulverizarea autorităţii guvernelor 
democratice şi ne reflectează nouă suliţele frânte , retrospective şi artificiale , ale asfinţitului 
democraţiei "( aplauze LANC ) 
-dr.M.Macavescu : "Dvs , dle Cuza ,spuneţi că democraţia este sub panică şi se serveşte de 
această lege care nu este deloc democratică.Dar dvs aveţi pretenţia ca democraţia să 



primească toate loviturile , din toate părţile,şi să stea cu mâinile în sân de dragul principiilor 
democratice şi sub ameninţarea că nu este democratică ?
În al doilea rând , cum credeţi că se putea menţine ordinea în stat cu mijloace obişnuite ,când 
se uzează de mijloace neobişnuite de cei care o turbură ? 
În al treilea rând, s-a dovedit în ultimul timp că nu poţi fi sigur de aparatul de stat 
şi de organele de execuţie. Ştiţi la ce fac aluzie ."
[----------------------------------------------------------] 
Gh.Cuza / 13 mart.'34 

/Starea de asediu sub PNŢ 

/Starea de asediu sub PNL 

[ LD  : revezi poziţia LANC  în 1933 : a votat pentru lege , din raţiuni anticomuniste .
Tot Gh.Cuza a vorbit ; acum reia şi face o comparaţie de situaţii , şi face efectiv băşcălie ; ] 
[-----] Or, cum motivaţi dvs, dle raporor ,aducerea prezentei legi ? 
Prin câteva cuvinte , cuprinzând noţiuni nedesluşite , care lasă să persiste nedumerirea şi 
echivocul , noţiuni care ,fără a lămuri cauzele, pot mări efectele stării de asediu ." 
 < În urma mişcărilor diferitelor organizaţiuni extremiste ce s-au semnalat în ţară , de natură a 
turbura liniştea , siguranţa statutului şi ordinea publică , mişcări de o neobişnuită 
gravitate , care au culminat prin asasinarea primului ministru al ţării , suntem îndreptăţiţi a 
constata că măsuri excepţionale se impun   .   >[-------] 
Gh.Cuza / 13 mart.'34

..."Extremismul",în accepţiunea legii 

[ LD : este vizibil efortul lui Gh.Cuza de a scoate LANC-ul de sub eticheta de "extremism" , 
pentru a-şi menţine statutul de partid " cuminte" , "legal " , şi de a nu fi persecutat .]
"D-lor, dar ca să revenim la concepţia termenului de < extremişti >  ,utilizat de dvs în 
expunerea de motive a legii, eu cred şi nădăjduiesc că veţi împărtăşi punctul meu de vedere , 
extremişti nu ar trebui să fie socotiţi, din punctul de vedere al luptelor duse înlăuntrul statelor 
de către diferitele categorii de cetăţeni, numai marxiştii , cu lupta lor de clasă,sau naţionaliştii 
antisemiţi  .  
Prin analogie,ar intra în rubrica < extremismului absolut  >toate organismele politice , fiindcă 
ele militează în numele unor interese particulare care provoacă inevitabile ciocniri în sânul 
familiei , împotriva intereselor cărora  iau poziţiunea.[-----] 
  "Şi atunci, aşa judecând lucrurile , noi protestăm împotriva acestui termen de < organizaţii 
extremiste >,care nu explică nimic, care se complace într-o formulă vagă, cel puţin insolită, 
atunci când este vorba de o expunere de motive şi care deschide largi perspective abuzurilor 
viitoare ale oricărui regim.[........]
  Având la îndemână o asemenea teribilă armă , cum este starea de asediu,oricare guvern , 
care nu va simpatiza cutare sau cutare organizaţie politică,o va nimici , suprimându-i dreptul la 
viaţă constituţională.Cel puţin, dle raportor, nu aduceţi tuturor acestor grupări politice grava 
injurie de a le socoti capabile să fi contribuit cât de puţin la asasinarea primului ministru 
IGDuca ,aşa cum reiese din motivarea legii dvs."
Gh.Cuza / 13 mart.'34 

...A preveni sau a reprima !

"Un al doilea lucru care m-a surprins în expunerea de motive a dvs., a fost acea precizare pe 
care o aduceţi cu privire la intenţiunile dvs. ,spunând că guvernul se simte dator
 nu numai de <a preveni > , dar şi de < a reprima >actele ce tind la tulburarea ordinei publice.
"Scopul însuşi al legii stării de asediu este acela de a preveni ;f
iindcă în ce priveşte reprimarea ,sunt toate legiuirile pe care le avem la îndemână şi toate 
instanţele normale , cărora le revin de drept reprimarea ilegalităţii.
"Starea de asediu trebuie să înfăţişeze mai ales o măsură de prevenire , cu scopul de 
intimidare  ; să fie sabia lui Damocles , atârnată deasupra capului unei ţări , 
şi nu un gladiu de răzbunare , sau hangherul execuţiei capitale.



"Ne întrebăm : faţă de motive , care nu se pot compara în gravitatealor cu cele de anul trecut, 
faţă de împrejurări , care sunt departe de a justifica măsura dvs, 
de ce veniţi cu o completare a < prevenirei >  cu elementul < reprimării > " ? 
Gh.Cuza / 13 mart.'34 , retro'33 

...Practicile justiţiei militare 

Aveţi la îndemână îndeajuns de multe legi , aveţi la îndemână toate instanţele obişnuite, 
 nu aveţi nevoie să recurgeţi la armată , aşa cum Constituţia vă dea dreptul ,numai în cazuri 
extrem de grave.  [----]
Dacă este vorba de ratificarea actului de guvernământ de până acum, suntem de acord.
"Astăzi , însă, când toţi făptaşii , toţi principalii culpabili, sunt arestaţi,astăzi, când în toată 
ţara este perfectă linişte, dovedindu-se că ea nu este solidară cu asasinatul, măsura devine 
inutilă , fiindcă , dacă ar fi fost un complot, vă asigur că , în momentul când s-a întâmplat 
nenorocirea, ar fi izbucnit, în diferitele părţi ale ţării , o manifestare de solidarizare cu 
gestul.Nu am înregistrat , în două luni de zile , nimic de acest fel.[........ ]
Starea de asediu şi-a făcut datoria , deci starea de asediu trebuie să plece ; 
iar nu să o permanentizăm încă 12 luni.
Gh.Cuza / 13 art.'34 -------------------

10.d.)P.Petrescu ( PRŢ -Iunian )
Vezi text integral la fişier PRŢ 
// starea de asediu //  legislaţia represivă // legislaţia de moravuri // 
//justiţia militară - justiţia civilă // procesele legionarilor // respingerea legii de prelungire // 
------------------------------------------------------
[LD:2004.toată această vorbărie avocăţească ,ascunde în ea adevărata sete de legalitate ?
Precum în epocă se făcea exces de ipoteticul "dacă" , pot spune şi eu :dacă s-ar fi mărginit 
blameze încălcările constituţionale ;dacă ar fi demonstrat absenţa unor pericole grave la adresa 
ordinii publice;dacă le-ar fi fost încălcate libertăţile fundamentale ( parlamentare, presă etc ) , 
puteam admite că erau îndreptăţiţi la proteste .Putem fi de acord şi cu afirmaţia că guvernul 
adopta măsura pentru a-şi asigura o " aparentă linişte".Pentru ce ? 
Pentru a sărbători în agape "succesele" ...pentru a "desprăfui" planuri vechi de reforme... pentru 
a se răzbuna...Aceasta este vorbărie , vorbărie avocăţească pe post de argumentare legislativă ] 

#Dublul demers al guvernului 

Guvernul cere astăzi Parlamentului votarea actului  de guvernământ când,prin Decretul nr 296   ,   
de la 30 decembrie 1933 ,a introdus starea de asediu ;mai cere votarea stării de asediu, 
pentru încă două perioade de 6 luni.
Principial, ne-am ridicat întotdeauna ,cu neclintită statornicie , împotriva acestei stări anormale de 
lucruri, pe care art. nr. 128 din Constituţie, n-o admite decât ca o măsură in extremis , în caz 
de pericol de stat .Totuşi, dacă vrem să păstrăm o perfectă obiectivitate în cadrul realităţilor 
româneşti,îngrijorarea guvernului liberal ,cauzată de dispariţia tragică şi neaşteptată a lui 
I.G.Duca, şeful partidului şi prim ministrul al ţării, la un început de grea guvernare , 
ar putea constitui o justificare firească a actului a cărui ratificare ni se cere nouă astăzi. 
Dacă nu s-ar fi cerut decât atât, ar fi fost posibil să asistăm la acceptarea acestui act de 
guvernământ, cu unanimitate ; 
Nu v-aţi mărginit însă a limita pretenţiile dvs la ceea ce îşi putea găsi o justificare .
Doriţi să vă semnăm , prin votul nostru, o poliţă în alb, cu scadenţa neclară ;doriţi să smulgeţi 
de la noi acceptarea arbitrariului înlocuitor de lege şi gâtuitor al oricărei acţiuni sau critici 
salutare .Doriţi să vă asiguraţi, astfel, o aparenţă de linişte, care să vă îngăduie , 
în timpul agapelor închinate sărbătoriririi numeroaselor dvs excelenţe ,descifrarea pe îndelete a 
colbuitelor soluţiuni ,ce zac şi astăzi în sertarele capacităţilor clubului dvs.[----] 
P. Petrescu / 13 mart.'34 

#Legiferări eşuate:morală publică



[LD:2004.să nu mă înşel ?Să nu mă las sedusă de patosul avocăţesc libertar ?Cum să separ 
grâul de neghină ?Ascult aevea un discurs radical negativist, de parcă "aripa " lor radical-
ţărănistă, nu ar fi făcut parte ,până atunci, din acest sistem de partide, şi ,prin Grigore Iunian,n-ar 
fi participtat la opera de legiferare! Parcă n-aş şti deja ,cum aceşti avocaţi ,ca apărători ai 
extremismului de "stânga" sau de "dreapta",au transformat procesele în parodii juridice .] 
"Guvernele nostre postbelice au constituit pentru poporul românesc ,chemat a se interesa de 
viaţa publică prin votul obştesc ,un lung şirag de continui amăgiri ;a fost o întrecere de 
promisiuni niciodată îndeplinite ; a fost o serie necurmată de abuzuri , de ilegalităţi, de 
procese scandaloase ,fără ca vreuna din ele , vreodată, să-şi fi găsit sancţionarea,
cu toată enunţarea " răspunderilor" ca program politic al d-lui general Averescu,
 cu toată legea pentru controlul averilor funcţionarilor publici,cu toată legea cumulului, prin 
care se căuta curmarea abuzurilor în favoarea celor fără lucru ,cu toate ameninţările şi 
promisiunile făcute , de toate guvernele care s-au perindat pe rând la cârma statului ."

#Justiţia militară

#Neâncrederea în instanţele cu juraţi 

#Procesele legionare 

[LD : pe lângă explicaţia juridică de fond, atenţie ! : se făcea uz de o lege existentă din 1864 , de 
pe vremea lui Cuza !În rest, chichiţe avocăţeşti pentru demonstraţii politice . ] 
Proectul dvs spune ( alinait 3 ) : 
< Procesele începute în cursul stării de asediu înaintea tribunalelor militare ,rămân în 
competinţa aceastor tribunale , până la pronunţarea hotărârii definitive.> 
La art. 9 al legii din 1864 ,la care dvs vă referiţi , există o accentuare mult mai puţin colorată a 
acestui articol , deoarece se spune pur şi simplu că acţiunile începute vor continua tot de 
instanţele de judeactă militare .Însemenează că : de vreme ce autorităţile militare au început 
unele cercetări ,este bine ca ele să le continuie.Era  căutată de legiuitor o scăpare ,un mijloc de 
găsire a unei continuităţi , până la terminare .
Dvs nu v-aţi mulţumit cu menţinerea acelui articol ;deşi vorbiţi aici de legea din 1864 ,aţi 
conturat definitiv intenţia dvs.Trebuie să recunoaşteţi că ,aşa cum este redactat acest articol 
,pare a arăta o neâncredere a dvs în instituţia Curţilor cu Juraţi ,şi mai pare a arăta,nu prea 
o suficientă încredere în executarea ordinelor     pentru păstrarea liniştii publice în ţară de 
către parchetele din tot cuprinsul regatului.
Dar mai este un rău :arătaţi prin redactarea aliniatului împricinat ,că instituţiile militare de 
judecată ar părea ceva şi mai ferme dar şi mai docile. 
Afirmarea acestui gând, este în detrimentul prestigiului instituţiunii.

¤Suita legilor represive 

[LD:5 mart.2007.într-adevăr o suită de legi ,care de care mai aspră, împotriva tulburării ordinii 
publice.Au fost ele necesare ? Adoptarea lor a fost reflexul unei necesităţi obiective ?Să fi fost 
românii atât de "turbulenţi", încât trebuiau temperaţi cu tot soiul de interdicţii ?Unde era veriga 
slabă ?Afirm aici şi acum : la justiţie .Aceasta nu funcţiona !] 
" Închei socotind ca absolut inutilă prelungirea stării de asediu   ,  cât timp aveţi la dispoziţie 
legea Mârzescu ,înăsprită cu legea Mironescu ;apoi legea alarmismului a d-lui 
Madgearu .Veţi avea şi o lege a apărării statutului , cu care intenţionaţi să veniţi.
Vă mă trebuie însă autoritatea de guvernare şi veţi reuşi astfel să ne conduceţi destinele , 
atât cât veţi putea , şi fără această stare de asediu." ( aplauze la PŢR ) 
P.Petrescu / 13 mart.'34
---------------------------------------------

10.e)C.Argetoianu ( Un.Agrară ),13 mart.'34
(DAD, MO 23, şedinţa din 13 mart.'34 , p. 768- 769  ) 
// starea de asediu // prevederi constituţionale // eroarea legii // 



// răspunderea executivului // iresponsabilitatea Parlamentului // 
//  gravitatea implicării armatei //  abţinerea de la vot // 
Făgăduieşte că va fi scurt , ca de obicei ; va încerca să fie chiar mai scurt.
-----------------------------------------------------------------------------------

...Dublă mentalitate legislativă 

[LD 2004.Foarte interesantă abordare ,din p.d.v. al dublei mentalităţi legislative ,cu substratul 
doctrinar conservator,al formei fără fond :legislaţie "occidentală" ,aplicare "băştinaşă" 
În orice caz, parlamentul era în situaţia de a cunoaşte toate argumentele pro- şi contra - în cazul 
unei asemenea grave legi.
Din p.d.v.politic,Argetoianu este un adept al guvernării autoritare , confor cărora ,între cele 
două puteri în Stat - Guvern , Parlament  -el acorda guvernului o mai mare putere şi răspundere.
Te aşteptai ca , după atacurile naţional-ţărăniste,radical-ţărăniste , cuziste ,discursul lui 
Argetoianu să bată în pânzele executivului .Numai că , după toată demonstraţia ,Argetoianu 
devine "politician" şi...argumentează de ce nu va vota legea. 
Cine avea dreptate ?Cine s-a dovedit , mai târziu , că a avut dreptate ?Rămân doar la părerea că 
Parlamentul românesc era o veritabilă şcoală .Şi că cele cele mai substanţiale discuţii le-am
"descoperit" la dezbaterea legilor Cât priveşte oamenii politici, credinţele lor ,sunt mai folositoare 
"mărturisirile" ,cum este cazul lui conu'Argetoianu ] 
Proiectul de lege care ni se prezintă astăzi , constituie, cred eu, o nouă dovadă 
a dublei mentalităţi care domină   întreaga evoluţie a statului nostru modern:  
pe de o parte,o mentalitate împrumutată, occidentală , care ne dictează texte ; 
 pe de altă parte, o mentalitate băştinaşe, sub influenţa căreia aplicăm aceste texte.

¤Cine?:Guvernul sau Parlamentul?

"După Constituţie, starea de asediu nu poate să fie stabilită ,decât în baza unei legi speciale.
Acest text al Constituţiei noastre celei mai noi [1923 ] ,n-a fost pus acolo fără o matură 
chibzuinţă .În Constituţiunea veche se spunea că starea de asediu poate să fie introdusă şi 
printr-un simplu Decret Domnesc sau Regal. Prin urmare a fost o intenţie vădită.
-Victor Antonescu : Aceasta era legea din 1864 .
-CCArgetoianu : Da,da.Şi prin Constituţia dvs  - căci dvs aţi făcut-o  - aţi vrut să reacţionaţi 
împotriva acestui drept dat puterii executive de a introduce starea de asediu ,îngrădindu-l cu 
garanţia votării unei legi.
Cred că a fost o greşeală ,fiindcă introducerea stării de asediu este un act prin esenţa lui, 
guvernamental. A cere puterii legislative încuviinţare pentru acest act al puterii executive , 
este o reminiscenţă al acelui romantism politic al luptelor dintre libertăţile democratice şi 
tendinţele absolutiste monarhice de la începutul veacului al  19 -lea.
"Este foarte greu pentru puterea legislativă,să cunoască toate motivele care determină , la 
un moment dat, un guvern să introducă starea de asediu.
Chiar faptul că un guvern se vede silit să introducă starea de asediu ,probează că 
împrejurările sunt de şa natură încât acel guvern , care vrea să folosească starea de asediu, 
nu poate aduce în public toate argumentele care îl determină să ceară această măsură 
extraordinară.[------] 
C.Argetoianu / 13 mart.'34 

...Principiul separaţiunii puterilor în stat 

"Noi, avem principiul separaţiunii puterilor în stat.Puterea legislativă are un drept de 
control asupra puterii executive şi ,dacă puterii legislative nu-i convine, la un moment dat , 
ca un guvern să introducă starea de asediu, poate să-i refuze încrederea , să-i dea un vot de 
blam,şi atunci, guvernul este obligat să demisioneze şi, împreună cu dânsul, 
poate să cadă şi starea de asediu.
Însă o amestecare directă a legislativului în drepturile executivului,cred că nu 
corespunde concepţiunii moderne a statului."[-------] 
C.Argetoianu / 13 mart.'34 



...Răspunderea guvernului ! 

...Neresponsabilitatea Parlamentului 

...Impas parlamentar  ipotetic … 

"Ia presupuneţi dvs că la noi viaţa parlamentară n-ar fi în ritmul mentalităţii băştinaşe , 
ci ar fi în ritmul mentalităţii occidentale,care a dictat textele constituţionale , 
că am avea o majoritate care ar putea să discute cererile guvernului ;mai mult, să ia o hotărâre 
în contra cererilor guvernului.Care ar fi situaţiunea dacă astăzi, Parlamentul,  ar da un vot 
negativ ,şi majoritatea n-ar ratifica decretul prin care s-a instituit starea de asediu ? 
Toate actele făcute în aceste două luni ar fi anulate , şi toate procedurile , 
care s-au desfăşurat în acest timp,  ar trebui reâncepute .
Vedeţi în ce haos ar ajunge viaţa publică !

¤Schimbarea legislaţiei ! 

 " Cred, d-lor, că în această privinţă,legislaţia noastră este greşită şi că ea trebuie cât de 
curând schimbată .Nu văd ce amestec are puterea legisltivă în acest act de guvernământ, 
în acest act  a cărui răspundere trebuie să o poarte numai guvernul care a luat măsura.
Nu noi , Parlamentul , avem răspunderea decretării stării de asediu . 
Pentru ce, prin urmare , să se degajze răspunderea guvernului ,printr-un act de omologare 
al Parlamentului ,şi faţă de opinia publică şi faţă de străinătate ? " [----] 
C.Argetoianu / 13 mart.'34 -

¤Nu va vota legea.

[ De la demonstraţia legislativă principială , Argetoianu cade în speculaţii strict politicianiste , 
de opozant , şi nu mai este interesant.O întoarce cu 180 de grade, este ironic, este 
răutăcios,este ….Vezi la fişier Uniunea Agrară ] 
"Eu declar că nu-l pot vota şi că mă voi abţine , pentru trei motive ,în afară de aceste 
consideraţiuni generale[-------] 
C.Argetoianu / 13 sept.'34 
------------------------------------------------

10 f.) H.Aznavorian (raportor ) - concluzii ,13 mart.'34 
// Starea de asediu în regim  PNŢ şi în regim PNL // 
// Prevenţia şi represiunea //  Necesitatea cenzurii // 
---------------------------------------------------------------------------------
H.Aznavorian / 13 mart.'34 

¤Regimul democratic 

...Libertatea opiniilor 

" În dezbaterile la aceast proiect de lege, ar trebui să domine o singură idee , o idee politică : 
un regim politic dacă nu este în stare să domine anarhia şi să restabilească funcţiunile 
esenţiale de stat ,cu toate mijloacele pe care regimul politic i le pune la dispoziţie, 
 înseamnă că nu se mai poate legitima şi îşi dă singur verdictul de neputinţă.
" În faţa unui principiu de autoritate importat ,a unui principiu de autoritate bazat pe ideea 
de forţă ,regimul politic care este astăzi şi în baza căruia guvernul actual înţelege să-şi exercite 
activitatea sa politică ,este serios ameninţat , în orice caz , serios discutat.
"Ei bine,nu este cu putinţă ca acest regim politic, care înţelege să guverneze această ţară, nu 
numai cu partidul care este la putere ,ci şi prin celelate partide care au guvernat şi vor mai 
guverna,să fie lăsat dezarmat  nu în faţa concepţiunilor ,pe care le tolerează şi le discută 
totdeauna,-căci acesta este esenţialul regimului democratic : libertatea de discuţie 
teoretică  -ci în faţa acţiunii lor ,în clipa în care acele organizaţiuni de împrumut recurg la 



acte şi procedee de violenţă   ;  
regimul se poate considera în legitimă apărare şi poate să ia măsurile sale , tot legale, 
fireşte,extreme şi excepţionale ,ca să poată lucra în linişte , pentru a realiza programul său 
"( aplauze prelungite la PNL ) 
Aznavorian / 13 mart.'34 

/Starea de asediu PNŢ :anti - comunismul

/Starea de asediu PNL :anti - legionarismul 

"Aşa încât, ori de câte ori aveţi de a face cu organizaţii politice ,care agită şi excită 
sentimente şi pasiuni populare ,este foarte greu pentru un guvern ,este jenant pentru un 
guvern ,să recurgă la acte de represiune ,şi, fără să vrea,organele sale devin complice ,în 
aceste împrejurări şi mişcarea creşte  .  
Iată dificultatea ,dle deputat Armand Călinescu ,şi deosebirea faţă de mişcarea comunistă , 
faţă de care mişcare, întreaga ţară este solidară , ca să-i bareze drumul." 
-Gr.Iunian : Dle Aznavorian ,faceţi o nedreptate d-lui Armand Călinescu.D-nealui s-a ridicat la 
tribună numai pentru a justifica motivele pentru care se cere o stare de asediu ;dar vine , după 
un an, şi arată adevăratele motive.
-H.Aznavorian :"Mulţumesc d-lui Armand Călinescu , pentru că mi-a dat şi dezlegarea necesară , 
ca să fiu dispensat şi eu de a justifica azi complet ,necesitatea legii pentru starea de asediu , şi 
voi arăta imediat de ce.
Eu cred că d-sa a prins exact sensul întreruperii de adineauri ,când l-am întrebat :explicaţiile 
detaliate , pe care le-aţi dat dvs acum,le-aţi dat şi atunci când aţi cerut starea de asediu ?     
Sau a fost numai un simplu act de încredere în guvern, aşa cum a mărturisit , în sinceritatea 
d-sale, d-l Ionel Pop , spunând că a avut încredere în guvern şi a transformat adeziunea sa 
în vot de încredere , fără să ceară o justificare ?

¤Suveranitatea executivului 

"Chesiunea nu necesită dezbateri prea lungi, pentru că ,de drept, ea este tranşată.
Chestiunea aceasta a necesităţii stării de asediu este o chestiune de oportunitate politică, 
lăsată la aprecierea totală , suverană, a guvernului,fiindcă sunt elemente din această 
apreciere a oportniţăţii politice ,pe care guvernul nu le poate divulga, şi, în special, în 
această chestiune,unde se pare că există în permanenţă un interes ocult  şi permanent 
,care nu a dispărut nici astăzi, explicaţiunea rămâne în cartoanele guvernului.
În ziua când se va cunoaşte toată situaţia, se va da pe faţă  -aşa cum astăzi d-l Călinescu
 o dădea , după ce se trecuse cu starea de asediu dificultatea momentului." [----] 
Aznavorian / 13 mart.'34 

-Starea de asediu =măsură preventivă 

-Legile represive=măsură forte 

[LD:oricât încerc să mă feresc să cad în capcanele speculaţiilor teoretice,am o reacţie pozitivă la 
argumentele lui Aznavorian.Cât de sincere sunt ele, ce se ascunde în spatele lor ,aceasta 
presupune un fler pe care ( mărturisesc ) că nu-l am.Istoricul judecă cuvinte -nu are poligraf de 
detectat minciuni ! ] 
"D-lor deputaţi, s-a spus : este păcat să recurgeţi la acest mijloc , care coboară prestigiul 
unui regim politic. Aveţi legi la dispoziţie- dacă nu mă-nşel , chiar dl Ionel Pop , spunea  - 
aveţi legi de represiune ; lăsaţi să ajungă mişcările şi tulburările în aşa situaţie încât     să se 
simtă necesitatea unei intervenţiuni pentru represiune.
" Ei bine, nu, dlor !Suntem împotriva represiunii .În primul rând, pentru o consideraţiune foarte 
firească şi care intră în tradiţia Partidului Liberal ,şi poate în tradiţia multor oameni politici 
din acest Parlament.Iată de ce , d-lor deputaţi, suntem - şi regretăm că suntem - siliţi , câte o 
dată ,să luăm măsuri preventive :
în primul rând, avem în faţa noastră un tineret fără experienţă şi este păcat ,este nedrept, să 



se ia măsuri represive împotriva aceastui tineret .Măsurile preventive pot duce la un rezultat 
practic şi liniştitor , nu trebuie să disperăm de pe acum.
...Dl. deputat Petrovici spune : dacă mişcarea este profundă ,nu o veţi putea capta .
Lăsaţi chestiunea aceasta , se va capta sau se va dezorganiza , nu importă ;deocamdată prin 
măsurile acestea preventive, noi înlăturăm dezbaterea în fond a chestiunii ,chit că , prin 
dezorganizarea ei , se va aşeza fiecare la locul lui.Nu ne siliţi , însă, cum cereţi dvs , să 
renunţăm la starea de asediu şi, în cazul că actul se va repeta, să recurgem la acte de 
represiune .Nu putem. "[----------] 
Aznavorian / 13 mart.'34 

¤ Pledoarie pentru legea stării de asediu .

[ LD : punct cu punct  respinge criticile  de natură juridică şi constituţională , 
invocate de adversari.  Eu voi reţine doar  cele cu semnificaţie deosebită. .] 
" Dar nu putem şi din alt punct de vedere Guvernul acesta a venit de câteva zile şi nici nu a 
avut răgazul … 
-Voce  [PNŢ ] : Săracul ! 
-Aznavorian :" Necontestat .săracul !  şi este bine că întreruperea vine de pe aceste bănci .
Dvs ne-aţi legat de picioare această greutate politică, fiindcă ştiaţi unde merge această 
mişcare .Abia venit la putere , guvernul, în loc să-l lăsaţi să lucreze ,îl îndemnaţi la măsuri 
represive şi, fără stare de asediu, împingeţi guvernul, la ce ?La măsuri poliţiste ? Să se 
transforme în poliţist şi să se uzeze în mişcări de stradă ,în loc să se ocupe de realizarea 
programului pentru care a venit la putere ?  ( aplauze la PNL ) 
-Armand Călinescu : Cred că nu vă adresaţi nouă cu această învinuire .
-Aznavorian : Nu ![-----] 
"De aceea, vă rog să luaţi în consideraţiune , acest proiect de lege , care prezintă două 
obiective : unul, ratificarea şi al doilea o lege pentru viitor ,pentru 6 luni şi apoi pentru încă 6 
luni.S-a exagerat când s-a spus pe 12 luni mai ales când s-a lăsat guvernului facultatea de a 
suspenda legea.
-M.Ghelmegeanu : 6 şi cu 6 nu fac 12 ?  ( ilaritate ) 
-Aznavorian :Starea de asediu,este o stare legală ,constituţională - a recunoscut şi 
Călinescu; judecăţile dlui Argetoianu au fost când de jurist , când de medic  ( ilaritate ) 
Starea de asediu ,în fond , constă în suspendarea garanţiilor constituţionale ,fără suspendarea 
drepturilor -cum consideră Iunian ;
Drepturile există, ele se practică , numai garanţiile constituţionale sunt suspendate ; 
viaţa cotidiană este nestânjenită ; cafenelele s-au redeschis ; ziarele apar ; 
Starea de asediu este o stare legală , o tehnică juridică legală, 
făcând parte din categoria " actelor de guvernământ "enumerate de lege ; 
În această categorie intrau şi acele "acte de guvernământ " din timpul vacanţelor 
parlamentare .
În timpul activităţii parlamentare :legea ;
 În timpul vacanţei  parlamentare :"actul de guvernământ" 
Prin acest fapt, nici guvernul liberal , nici regimul democratic,nu se angajează pe drumul 
"actelor de guvernământ"  care,prin permanenţa lor, pot schimba regimul politic .
Iar dacă se întâmplă vreun eveniment…Guvernul nu trebuie să aştepte convocarea 
  Parlamentului, ci , de urgenţă,  introduce starea de asediu. 
( invocă autoritatea lui P.P. Negulescu, în materie ) [--------] 
Aznavorian / 13 mart.'34 

#Agitaţiunile G de F 

[LD:Atenţie la disocierea dintre LANC şi Garda de Fier ! ] 
" Atât cere guvernul , d-lor, garanţia pentru viitor ,guvernul nu vrea să suprime  libertatea de 
a gândi, şi de a scrie în ziar.Guvernul ţării cere ca astfel de inexactităţi şi astfel de 
provocări ,cu titlul de<liniştea morţii >şi cu un limbaj vibrant şi cu talent scrise ,
să nu se mai repete.[........]Agitaţiunile există. Şefii de organizaţii vor fi liberi, vor continua , 
fiindcă d-lor, complicitatea este mult mai adâncă decât bănuiţi dvs ,şi în toate straturile 



sociale , fiindcă , în mod greşit,s  -a înţeles şi s-a adoptat numai această doctrină     ,   
nu şi cealaltă ortodoxă , pe care o reprezintă dl Cuza .
În faţa acestei situaţiuni , nu găsiţi că este legitim din partea guvernului,să vă solicite această 
măsură ? Îmi aduc aminte de cuvintele unui profesor de drept şi sociolog în acelaşi timp : 
<O societate poate să fie mare şi prosperă , cu toate erorile pe care le-ar avea în domeniul 
ştiinţelor fizice. Aceasta n-o împiedică să aibă anale glorioase.
Dar, în clipa în care o ţară este rătăcită în erori morale sau politice   ,  destinul acestei ţări 
este pecetluit. Dacă nu vrea un popor să accepte disciplina principiilor ,mai curând sau mai 
târziu  va fi silit să accepte disciplina forţei.Şi o dată forţa justificată şi legitimată , nu mai 
are nici o limită . > 
"D-lor, pentru viitorul şi progresul acestei ţări, vă rog să aveţi încredere în acele instituţiuni şi 
organisme politice , care rezistă în faţa tuturor tentaţiilor,care se importă din alte 
ţări.Este convingerea mea intimă, adâncă, ancorată în suflet : ca şi în lumea fizică, şi în cea 
morală, nu te poţi rezema decât pe ceea ce rezistă "  (aplauze prelungite la PNL ) 
H Aznavorian / 13 mart.'34 

10 g.) Victor Antonescu,( ministrul de Justiţie ),13 martie'34 
[ LD :  mari eforturi pentru a calma, pentru a capta bunăvoinţa PNŢ pentru măsura luată ;
Actul final :adoptarea stării de asediu; opoziţia este absentă ] 
// democraţia ; libertăţile democratice //  starea de asediu : factori interni şi externi // 
// Pericolul Gărzii de Fier //  Naţionalism ; tineretul  ;  terapeutica calmării  // 
// alegeri locale // sesiunea parlamentară // votarea legii // 
Vict.Antonescu / 13 mart.'34 

#Târzia declarare a stării de asediu 

[ LD : atenţie ! atrage atenţia că existau motive pentru declararea stării de asediu 
înainte de alegeri .Ceea ce se leagă cu situaţia de pe timpul guvernării naţional-ţărăniste.
Asasinatul lui Duca devine , astfel , o consecinţă a întârzierii introducerii legii 
Atenţie : el atrage atenţia şi asupra factorului extern , care ar fi reprezentat un pericol.] 
"Nu ne suspectaţi în intenţiile noastre .Nu suntem beneficiarii şi exploatatorii libertăţilor 
publice create de alţii ;suntem cei ce le-am întemeiat . ( aplauze la PNL )
Respectul pe care vi-l acordăm noi dvs.,pentru tot trecutul dvs de luptă, nu ni-l tăgăduiţi nouă.
Departe de noi gândul de a dori ca o stare absolut excepţională să o facem să dăinuiască  .  
Vă mărturisim cu toată sinceritatea ,că atât de serioasă considerăm situaţia , încât , 
dacă n-ar fi fost faptul că ne găseam în perioada electorală ,am fi declarat starea de asediu 
mai înainte şi atunci poate că Duca n-ar fi pierit .Am avut însă acest scrupul constituţional, 
ca să nu facem alegerile sub stare de asediu ;şi s-a întâmplat ce s-a întâmplat , şi acest 
omagiu pe care l-am adus libertăţilor publice ,l-am plătit mult prea scump.
" D-lor, situaţia se prezintă în aşa fel, încât daţi-mi voie să vă spun că nu este vorba numai 
despre ordinea internă , care, la urma urmelor, se poate domina şi prin alte mijloace , dar este 
vorba şi despre ordinea externă [ --------]
Vict.Antonescu /  13 mart.'34 

¤Terapeutica stării de asediu 

...Curentul naţionalist 

"Când ideea naţionalistă care ne prinde astăzi pe toţi , care domină întreaga Europă 
-căci curentul internaţional a eşuat -când el se afirmă din ce în ce mai mult, în toate ţările, 
ca şi la noi, el nu poate fi combătut.
Dacă curentul naţionalist este pus în mişcare de PNŢ ,sau de partidul d-lui Goga , 
sau a d-lui Iorga, sau a d-lui Cuza ,pe căi paşnice,ce avem noi de zis ? 
Dar când se denaturează acest sentiment naţional, ca, sub pretextul naţionalismului , 
să urmărească asasinate şi distrugerea ordinei în stat , acest simplu fapt ,de a se căuta 
să se pervertească sentimentele tineretului, acest lucru este foarte grav  .  [----] 



"Acum că tineretul , în imensa lui majoritate , este sănătos, asta este altceva, 
dar trebuie ,câtăva vreme ,cât această operă de terapeutică se va face ,până ce tineretul , 
deşteptat din acţiunile urâte în care urma să fie târât , se va calma,să recurgem la mijloace 
excepţionale .[...................] 
Prin urmare , ceea ce cerem Camerei, este un instrument de o durată aparent mai lungă, 
pentru a impresiona pe agenţii dezordinii.
Dacă între timp  - ceea ce este şi dorinţa noastră - starea sufletească a ţării se va calma 
- şi noi credem că se va calma  - noi vom fi cei dintâi fericiţi să ridicăm starea de asediu.
Din aceste considerente , şi făcând un apel la spiritul de dreptate al tuturora , 
cer Camerei , ca un act de încredere în guvern, să voteze acest proiect ."
( aplauze prelungite la PNL ) 

¤Votarea legii 
Se pune la vot articolul unic : 
Votanţi :                             111 (probabil opoziţia s-a retras de la vot )
Majorit.regulamentară          99 
Bile albe                             110
Bile negre :                             1 
Adunarea a adoptat proiectul .
Starea de asediu / 13 mart.'34 
______________________________________________________________

10.h.)Legile represive - comentariu -   25 mart.
(Rev."Parlamentul românesc " , an V, nr. 141, 25 mart.'34 , p. 1, 6 )

#Inflaţia legilor represive 

Legea "Apărării statutului " era o lege absolut inutilă, deoarece art. 107 din Constituţie , 
legea Contenciosului administrativ şi Legea Mârzescu ( 1925) ,erau mai mult decât 
suficiente pentru a îngădui guvernului să ia măsuri ce scăpau autorităţilor judecătoreşti .

...Dizolvarea unei grupări 

Dizolvarea unei grupări politice sediţioase şi periclitante pentru ordinea în stat , 
este un act de guvernământ tipic pe care primul ministru îl face oricând , cu şi fără stare 
de asediu. Dizolvarea unui partid politic, nu trebuia legiferată .

...Legea stării de asediu 

Guvernul a adus proeictul legii stării de asediu în Parlament ; s-au iscat vii dezbateri .
Dar numai 3 oratori au avut calitatea unor intervenţii de specialişti 
familiarizaţi în problemele ordinii în stat :Victor Antonescu, Aznavorian şi Armand 
Călinescu .
Armand Călinescu, în principiu, a considerat-o legală , n-a condamnat-o, dar a considerat-o , 
momentan, inutilă .A declarat că o va vota , cu condiţia ca Inculeţ să-şi dea demisia , 
pentru neglijenţa în cazul Duca .Ca fost subsecretar la Interne, care a guvernat şi el cu stare de 
asediu, se gândea şi la posibila revenire a PNŢ la putere … şi atunci … 
Aznavorian, s-a străduit să convingă Camera de necesitatea legii, desfăşurând un mare arsenal 
juridic, şi folosind resursele unei evidente pregătiri dialectice . 
Victor Antonescu , încheind dezbaterile, s-a străduit să convingă opoziţia că legea nu este 
contra partidelor politice , ci împotriva profesioniştilor dezordinii, şi că va fi ridicată când 
atmosfera se va linişti .
Starea de asediu / 13 mart.'34 
______________________________



11 )ADMINISTRAŢIA LOCALĂ (modificare legea'29 ],14 mart.'34 
I.Inculeţ ( ministru Interne ) D.Iuca ( subsecretar Interne )
Vârvoreanu/Gh.Vântu ( în loc )  ( raportor ) 
(DAD, MO 24, 14 mart.'34., p. 815, -819) 
// Legea administraţiei locale - istoric ; evoluţie // legile ( modif,.) 1925, 1929, 1933, 1934 // 
// Principii  naţ.-ţărăn .: regionalism ; multiplicarea organelor ; dublarea competenţelor 
// Principii liberale : descentralizare , simplificare , autoritate, economic, etic // 
// Modificarea articolelor ; scop urmărit : naţionalism constructiv ; competenţă ; continuitate // 
// Minorităţile ;  evreii  // concluzii // 
[ LD : nu am xeroxat toate dezbaterile ; am xeroxat doar discursul conclusiv  al raportorului.
Raportor la lege - Vârvoreanu ; sussţinut în parlament de Gh. Vântu 
Mă interesează deosebirile dintre concepţia PNŢ şi concepţia PNL la această lege. 
Legea a venit a doua zi după votarea stării de asediu . Făcea parte din intenţiile de schimbare 
ale PNL, avute în programul de guvernare .Este foarte interesantă argumentarea  ] 
¤Legea administraţiei locale  ¤ Istoricul şi evoluţia legii
¤Legislaţia  liberală, 1925 
¤Legea administrativă PNŢ,1929:
Mentalitate  regionalistă /Multiplicarea organelor administrative(Comitetutul de revizuire/
¤ Legea administrativă 1934 
-Consilierii comunali : electivi şi de drept.
-Consilierii de drept  şi  principiul competenţei .
-Alegerea primarului 
-Continuitatea consilierilor  comunali /Dizolvarea Consiliului /
---------------------------------------------
-dr.M.Mărcuş ( vicepreşed.Camerei ) . cheamă la cuvânt , în ordinea înscrierii : 
lct col Petrescu,C.Leanca ,Tiberiu Moşoiu, Dinu Simian, Armand Călinescu,Horia Bănescu, 
Emil Labonţiu,Gh.Urziceanu,Iosif Willer,VIDumitrescu,D Topciu -care nu răspund la apel, 
nefiind în incintă. 
-  VTPrelipceanu : Vă rog să ţineţi seama că oratorii înscrişi , neştiind că le va veni rândul 
lipsesc. Cred că dl subsecretar Iuca, un elegant parlamentar , nu doreşte ca în felul acesta 
să împiedice organizaţiile politice să-şi spună cuvântul.
-  C.Bursan : domnii deputaţi lucrează în secţii , încât nu pot să stea
şi în secţii şi în şedinţă plenară .
-  dr.M.Mărcuş : Mi se raportează că adunarea este în număr. Vor putea lua cuvântul ,
pe articole. Dă cuvântul raportorului .
-------------------------------------------------------

-Gh.Vântu (raportor ),14 mart.'34 

/Legea'34=modificarea legii '39 

" Vi se prezintă astăzi în dezbateri un proiect de lege care,având aparenţa că aduce unele 
modificări legii de organizare a administraţiei locale de la 1929,realizează , în fapt,
o structură nouă a vieţii noastre administrative  ."  
"Din acest punct de vedere , proiectul care vi se supune dvs reprezintă o valoare tehnică şi 
politică deosebită,deoarece în marasmul în care a trăit viaţa noastră administrativă în timpul 
ultimilor ani,lipsa de unitate în activitatea administrativă şi, mai ales, lipsa de preciziune în 
ce priveşte atribuţiunile diverselor organe administrative ,au produs un întreg haos , prin 
care este foarte greu să trecem astăzi.

¤Legislaţia liberală

"Dacă am face o scurtă incursiune , sub raportul acestei instabilităţi a vieţii noastre 
administrative, am putea constata două fapte de nediscutat .
În primul rând , am putea constata că ,în ce priveşte guvernarea partidului nostru,ea a fost 
preocupată în totdeauna de organizarea unei unităţi politice în viaţa statului ;şi, în al doilea 



rând, am constata preocuparea garantării unui regim de descentralizare administrativă .
Această caracterizare este foarte importantă şi precizează, în acelaşi timp,punctul de vedere 
deosebit , pe care l-au avut în tot cursul  guvernărilor noastre ,faţă de punctul de vedere politic 
manifestat de guvernare naţional-ţărănistă. 
" Atât prin legile anterioare Constituţiei de la 1923,cât, mai ales, prin Constituţia din 1923,
 şi legea de unificare administrativă din 1925, guvernul PNL a fost preocupat , în prim rând , 
de realizarea cât mai grabnică a unei unităţi politice a statutului românesc ( aplauze la 
Soluţiunile pe care le-am dat noi la 1925, erau nu numai formal ,şi am pretenţiunea să susţin că 
şi în fond, constituiau un aport foarte important pentru realizarea unităţii politice a statutului 
românesc , care trebuia să aducă şi unificarea sufletească de care aveam atâta nevoie "  
Vântu / 14 mart.'34 

¤Legislaţia PNŢ:

#Mentalitate regionalistă 

"S-a schimbat regimul şi a venit la cârmă PNŢ.
Eu nu am să vă vorbesc de această mentalitate care s-a strecurat şi, din nenorocire ,s-a 
consacrat în textele legilor votate de parlamentele naţional-ţărăniste .Nu am să critic aceste legi , 
nici în fondul,  nici în principiile lor , deoarece cu această ocaziune a modificării unor texte de legi, 
nu vreau să mă ocup de economia legilor anterioare .
Ţin însă să fac o remarcă,dacă îmi este îngăduit,pentru a preciza mentalitatea în care s-a 
legiferat în acea epocă şi a demasca - iertaţi-mă că folosesc această expresie - care a fost 
adevăratul joc al acestor legiuiri administrative votate de parlamentele naţional-ţărăniste . 
" Onorată Cameră, scopul unic care a justificat întocmirea acestor volume mari de legi 
administrative în regimul naţional-ţărănist, nu a fost decât acela de a menţine în fiecare 
provincie o mentalitate regionalistă ( aplauze PNL ) ,pentru a da posibilitatea , în acest mod 
, unor fracţiuni politice să exercite un fel de şantaj aupra voinţei generale a ţării .
" Atunci când s-a discutat [ 1929 ]  această lege în Parlament, noi am arătat că eanu poate 
constitui un aport serios la realizarea unităţii politice a Ţării Româneşti , că dacă anumite 
interese particulare se pot supralicita , atunci când este vorba de interesul ţării ,care este 
unul singur,el nu poate fi pus la licitaţie şi nimeni nu are dreptul să zdruncine 
 mersul evolutiv al unificării sufleteşti de care avem nevoie . ( aplauze la PNL ) 
" Nu s-a ţinut seama de aceste observaţii ale noastre şi legea de la 1929 a înfiinţat , sub o 
formă deghizată,regiunile cu caracter particularist ,menţinând astfel în decursul istoriei o 
autonomie cu caracter special care trebuia să fie nefastă , în mod evident , pentru viaţa 
politică şi administrativă.
"Dar ,tot în 1929 ,ca o precizare a acestei mentalităţi regionaliste ,s-a revenit asupra 
economiei legii din 1925,care nu voia ca vechile fontiere ce despărţeau provinciile surori 
să fie menţinute ,ci reprezentau simple demarcaţiuni necesare pentru regăţeni, 
spre a identifica provinciile cotropite de duşman. ( aplauze la PNL ) 
De ex., dacă veţi lua dvs Prutul, acest râu niciodată nu a fost o frontieră între Moldova şi 
Basarabia ,iar Basarabia niciodată nu a existat ca atare .Basarabia  a făcut corp cu trupul 
Moldovei. I s-a dat această denumire de Basarabia numai ca să fie identificată în sufletul 
regăţenilor , pentru ca aceştia să ştie , în lupta politică ce desfăşurau, pentru ce scop şi ce 
ideal trebuie să realizeze.
"Or ,d-lor, la 1929 , legea pentru administraţie locală , a revenit pur şi simplu la aceste 
despărţăminte artificiale , într-un interes pur politic, pentru a menţine o mentalitate 
regionalistă şi pentru ca , în acest mod,d-lManiu să reprezinte sufletul Ardealului ,  iar d-l 
Stere să poată face jocul de şantaj , pentru a ţine în echivoc politica ţării . 
( aplauze la pNL ) [---------------------] 

#Multiplicarea organelor administrative 

" Dar trec acum la altă observaţie , la multiplicarea organelor administrative.
Gândiţi-vă , d-lor, legea din 1929, a făcut din fiecare sat o unitate administrativă , 



dar n-a făcut-o,cum susţinea dl Stere  în discursurile pe care le-a rostit la această tribună, 
pentru a da viaţă celulelor administrative ,ci din alt motiv :pentru ca toată clientela să 
găsească un prilej de rentabilitate proprie .
"D-lor , nu uitaţi : existau casieri comunali, existau guarzi comunali, exista o serie de 
funcţionari în aceste celule administrative, cu toţii retribuiţi din bugetul nenorocit al acestor 
sate şi comune.Reamintiţi-vă : după aceea, distincţiunea care se făcea , în comune mari şi mici, 
 prefecţi politici, prefecţi administrativi, directori regionali, cari desigur că n-aţi uitat 
ce pagină tristă au reprezentat în moralitatea vieţii politice de la noi.
Gândiţi-vă la toate acele activităţi desfăşurate de unii directori regionali , cari lucrau mai mult 
- în treacăt fie zis  - pentru interesul propriu , decât pentru interesul administraţiei.
"Şi dacă aţi face un bilanţ al acestei legi din 1929, aţi ajunge la constatarea că 
legea din 1929, a fost o lege care a luptat contra unităţii polirtice a statutului românesc 
 ( aplauze la PNL ) care a dezorganizat viaţa noastră administrativă şi care a multiplicat în 
aşa măsură organele administrative ,încât astăzi este imposibil unui cetăţean să ştie cărui 
organ trebuie să se adreseze şi care organ este competent să rezolve o asemnea chestiune ! " 

#Comitet de revizuire 

"Dar , d-lor, tot cu această ocazie, a organizat guvernul naţional-ţărănesc şi o instanţă 
jurisdicţională cu caracter hibrid, o instanţă jurisdicţională numită Comitetul de Revizuire , 
care nici până astăzi nu se ştie ce atribuţiuni are , dacă atribuţiunile îi sunt proprii 
şi dacă hotărârile pe care această instanţă le dă, se pot bucura de autoritatea de lucru judecat "
Se întâmplă un lucru bizar pentru un jurist şi om politic,că hotărârile definitive ale acestei 
instanţe cu caracter hibrid, administrativ nu se pot executa ,fiindcă legea nu pune la dispoziţia 
litiganţilor nici un mijloc practic de executare.
De altfel, " Comitetele locale şi centrale de revizuire " ,nu sunt  constituţionale,deoarece 
Constituţia încredinţează puterea judecătorească Curţilor şi Tribunalelor. 
Legea ( cu modificările ) din 1929 şi 1933 ,a creat un sistem sui-generis al acestor autorităţi 
administrative ,încât astăzi se simte nevoia ca aceste instanţe hibride jurisdicţionale 
să fie desfiinţate , pentru a simplifica viaţa administrativă a ţării ,şi a reda instanţelor 
judecătoreşti , singure competente,dreptul de a statua în materia conflictelor administrative. 
( aplauze la PNL ) 
Dealtfel, modificările ce s-au succedat legii din 1929, au demonstrat că legile votate în 
1929 , în mod treptat şi periodic au revenit la principiile legii din 1925 ! 
"Noi suntem încântaţi că , în sfârşit, după o guvernare de experienţe 
şi după o matură chibzuinţă , PNŢ a revenit la principii serioase.
Gh.Vântu / 14 mart.'34 

¤Legea administrativă 1934 

[ LD : vezi poate te dumireşti cum este cu acest principiu descentralizator, şi dacă, pe fond, 
există deosebiri , la acest capitol, între PNL şi PNŢ  ] 
Legea se justifică din motivele arătate. PNL  are ca principii descentralizarea şi simplificarea, 
autoritatea şi legalitatea . Proiectul prezintă următoarele  caracteristici : 

1.)Caracterul descentralizator .

În discuţiunile duse, unii oameni politici ,se pare , au devenit susţinătorii unei centralizări 
excesive , vizând păstrarea unităţii naţionale .Argetoianu ( altădată susţinător vehement al 
descentralizării ), acum invers  ;Goga ( care , în interpelare,  acuza PNL de mentalitatea 
democratică a descentralizării ) Dlor ,este o profundă eroare .
Centralizarea administrativă nu este totuna cu centralizarea politică.
Ceea ce susţine PNL este o centralizare politică   ,  adică menţinerea unei unităţi politice a 
statutului românesc ( aplauze la PNL )
Dar noi, ca partid democratic ,nu putem să admitem arbitrariul puterii centrale , 
imixtiunea acestei puteri în activitatea locală , care poate să fie nefericită din p.d.v. practic, 
fiindcă este imposibil puterii centrale să cunoască toate detaliile vieţii locale, 



şi este imposibil şi nepractic , şi din p.d.v. politic, pentru că provoacă fricţiuni şi conflicte , 
între interesele specifice locale şi interesele reprezentate prin guvern.
 Or, noi trebuie să ne ferim de acest lucru .
Statutul român trebuie să dea protecţie unităţilor locale ,să nu intre niciodată în 
conflict cu ele, pentru că nu trebuie ca o problemă administrativă să se ridice la rang 
de problemă politică .  "   Din acest p.d.v., noi suntem fericiţi că mai reprezentăm o concepţie 
clasică şi serioasă,care în alte state a dat rezultate foarte bune"
Gh.Vântu / 

2.)Principiul simplificator 

"Proiectul de faţă este aşezat pe următorul principiu : în primul rând o simplificare , 
simplificare care rezultă din reducerea numărului consilierilor electivi [ ai partidelor ] ,
 din desfiinţarea unor organe ale autorităţii locale [ introduse de PNŢ ] , cum sunt de pildă 
delegaţiile permanente , şi din suprimarea unor formalităţi inutile care existau , 
pentru schimbarea comunelor,pentru delimitarea circumscripţiilor administrative ş.a. m.d.
Am fost acuzaţi [.....]că de ce reducem numărul consilierilor electivi - care reprezintă 
interesele locale şi sunt o garanţie a apărării acestor interese.Unele grupări politice fac din aceşti 
consilieri electivi, subiectul campaniilor electorale, au interesul să încadreze în ele câţi mai 
mulţi tovarăşi politici,pentru a da satisfacţie intereselor de partid.
Noi considerăm că prin această reducere , se pot realiza cu multă urgenţă şi promptitudine 
interesele administrative. Nu trebuie ca aceste Consilii comunale să se piardă în deliberări .
Activitatea lor trebuie să fie constructivă şi eficientă.
Acele "Delegaţii permanente" erau un non sens :ca alături de un organ deliberativ ,cum este 
Consiliul comunal, să mai fie un organ pluri-personal ,care filtra hotărârile Consiliului 
comunal, şi ,evident, implica susţinerea unor deliberări între ele.
Din acest p.d.v., proiectul vine cu o inovaţie fericită, realizează o simplificare, 
dă posibilitatea accelerării măsurilor administrative luate de Consiliile comunale .
Gh.Vântu / 

3)Principiul autorităţii 

  Unii opozanţi au criticat acest principiu."S-a înţeles greşit. În viaţa politică şi juridică pe care o 
trăim astăzi, expresia de <autoritate> nu poate fi înţeleasă ca  exerciţiu arbitrar şi ilegal     
al unor atribuţii , de către şefii unei autorităţi.În acest caz, nu este vorba de manifestarea unui 
drept de autoritate ,ci evident ar fi vorba de un abuz de autoritate sau a unei ilegalităţi.
"Or noi, PNL , care susţinem cu convingere şi suntem hotărâţi să apărăm până la urmă 
principiul statutului democratic şi legal, nu putem să consacrăm , într-un text de lege ,
 un arbitrar exercitat de către autoritatea administrativă . ( aplauze la PNL ) 
În spiritul nostru , <autoritate>  însemnează exercitarea atribuţiunilor în cadrul legilor şi 
reglementărilor în vigoare ;în spiritul nostru, <autoritate>  implică nu numai un caracter 
juridic şi politic,dar şi un caracter moral ;
pentrucă  <autoritate> nu este un cuvânt gol , nu este o vorbă stearpă ; pentrucă <autoritate>  
nu însemnează exerciţiul rigid al unei atribuţii ,în contra mentalităţii generale a populaţiei din 
ţară ,ci o colaborare conştientă a administraţiei cu particularii ,o stimulare a activităţii 
administrative şi o cadenţare a acestei activităţi ,în aşa mod încât activitatea administrativă să 
exprime oglinda fidelă a sufletului ,a curăţeniei sufleteşti a poporului pe care-l conduce ." 
( aplauze la PNL ) "Prin urmare, se face o greşală atunci când noi suntem acuzaţi că,întărind 
autoritatea ,întărim arbitrariul  .  Nu ! întărind autoritatea ,   înţelegem   să apărăm legea,   
înţelegem să respectăm drepturile cetăţenilor ,pentru că ei ne-au trimis aici şi ei 
reprezintă rezervorul suveranităţii naţionale ,în numele căruia noi lucrăm." 
Gh.Vântu / 

4.)Principiul economic îmbinat cu cel etic 

Această lege de modificare prezintă şi acest avantaj , foarte important în vremurile pe care le 
trăim.Dacă v-aţi gândi puţin şi aţi face comparaţie între ceea ce a reprezentat 



administraţia organizată în regimul PNŢ pentru finanţele ţării - fiindcă a fost nevoie ca statul 
să subvenţioneze aceste unităţi administrative ,pentru ca ele să poată trăi -şi între cele ce a 
reprezentat legea din 1925,şi ceea ce va reprezenta această lege , de sigur că veţi ajunge la 
convingerea că ea asigură economii importante ,care dau posibilitate unităţilor administrative 
să desfăşoare o activitate ,nu în interesul partizanilor politici, ci în interesul general,
 pentru care ele au fost chemate să lucreze.
" D-lor deputaţi , am prevăzut aici şi ca o măsură de economie şi ca o măsură cu caracter 
etic ,că toate funcţiunile îndeplinite de consilierii aleşi în consiliile comunale,vor fi gratuite.
Va trebui să se dea o garanţie mai precisă , în lege,arătându-se mijloacele şi sancţiunile , în 
cazul când consilierii comunali , sub o formă sau alta,ar primi o retribuţiune.
Eu vă spun dintr-o experienţă personală , la o administraţie comunală,în care,sub forma 
delegării unor atribuţii  cu caracter particular,fiecare consilier primea o remuneraţie foarte 
importantă din fondul comunal.Şi dvs, dacă aţi urmărit gazetele , aţi putut vedea că ,de la 
primarul comunei ,până la reprezentantele sexului frumos , care colaborau în administraţie , 
toţi consilierii , mari şi mici, permanenţi sau temporari,  încasau anual retribuţii atât de 
importante , încât administraţia comunală   era silită să facă împrumuturi deghizate , pentru 
a-şi îndeplini mandatutul.
Şi atunci, ca o măsură de economie, dar şi ca o garanţie de activitate corespunzând unor 
norme de etică şi morală,  acest proiect de lege prevede că consilierii ,sub nici o formă,
 nu vor putea primi nici un fel de retribuţiunede la administraţia comunală.
În ce priveşte membrii Consiliilor judeţene , pentru că aceştia au unele cheltuieli de transport 
până la reşedinţa de judeţ, acestora li se recunoaşte un jeton ,care se va stabili în acord cu 
Ministerul de Interne , pentru a nu fi exagerat .
De asemenea, pentru Delegaţiunile permanente de la Municipiu, care se menţin,s-a prevăzut 
un jeton. De sigur, prin lege , se va preciza atât numărul jetoanelor lunare  ,cât şi maximum 
de retribuţiune pe care să-l poată prim un membru 
al Delegaţiei permanente .
Gh.Vântu / 14 mart.'34 

¤Consilierii comunali : electivi şi de drept.

" Actuala lege realizează o fericită colaborare între elementul electiv şi elementul de 
competinţă.La 1925, în baza Constituţiei , legea pentru unificarea administrativă prevedea 
o categorie de consilieri de drept , cari funcţionau alături de consilierii aleşi.
Prin ce mijloace şi pe ce consideraţiuni , nu ştim, aceşti consilieri de drept au fost suprimaţi , 
S-au reînfiinţat , după aceea , într-o mică măsură ,de legile posterioare celei din 1929, dar, în 
orice caz,situaţia lor juridică era aşa de neclară şi atribuţiunile lor aşa de obscure , 
încât nu se poate şti exact care este aportul consilierilor de drept în activitatea administraţiei 
locale.
"Proiectul precizează în mod expres că aceşti consilieri de drept se împart în două categorii : 
consilieri de drept cu vot deliberativ şi consilieri de drept cu vot consultativ.
...Consilierii de drept cu vot deliberativ reprezintă diferite colegii cu caracter economic:
camere de comerţ, de muncă, industrie, etc etc.
 Consilierii de drept cu vot consultativ sunt aceia desemnaţi de către autoritatea 
 administrativă , reprezentând diversele ramuri de activitate în stat .
Această instituţie a consilierilor de drept este foarte utilă, 
atât din p.d.v. politic cât şi din p.d.v. administrativ." 
Gh.Vântu / 14 mart.'34 

/Consilierii de drept români în jud. minoritare 

[LD :ff important .Atenţie la argumentare!  Ex.de "naţionalism" subtil ,constructiv, în doctrina şi 
politica liberală. Deosebire faţă de Goga ,Cuza ş.a ,cu naţionalismul lor  agresiv, demagogic 
(  interpelarea cu protejarea elementului românesc ) instituţia consilierilor de drept , cu vot 
deliberativ. ]
[LD:5 mart.2007.Asemenea "consilieri de drept" ar fi trebuit să  existe şi în legislaţia actuală , în 
judeţele în care românii sunt "minoritari" , şi nu au reprezentare în organele administrative 



locale.Sau poate au şi nu ştiu eu ? ] 
"Ea este utilă ,din p.d.v. politic, pentru că acest corp al consilierilor de drept cu vot deliberativ 
reprezintă ,în oraşele în care populaţia românească este redusă ca număr,faţă de populaţia 
minoritară   ,  un mijloc precis, legal, natural şi necesar,pentru ca pătura dominantă din viaţa 
statutului român ,să-şi poată afirma cuvântul ,în celula locală.
Este în acelaşi timp necesară pentru că , în acest mod , se contrabalansează intenţia 
centrifugală a minorităţilor din ţară ,care reprezintă majoritatea locală ,şi care , desigur, nu 
urmăresc în desfăşurarea administrativă de conducere ,decât realizarea , în special , a 
intereselor lor cu caracter minoritar."[..........] 
"Încât, din acest p.d.v. , dăm satisfacţiune şi spiritului general al ţării şi intereselor ei de 
viitor, iar noi, ca partid liberal,suntem consecvenţi atitudinii noastre politice, care , 
întotdeauna,s-au dezvoltat şi hotărât , evident, nu un naţionalism agresiv,ci un naţionalism 
constructiv   ,   dar care a existat întotdeauna şi care a format ,pentru noi, o preocupare 
permanentă ."( aplauze la PNL ) 
Gh.Vântu / 14 mart.'34 

/Consilierii "de drept"-pe criteriul competenţei 

[LD : atenţie , cum se împletesc  pe plan local cerinţele politice ( consilierii electivi )cu cele de 
competenţă (consilierii de drept ) .Atenţie la argumentele doctrinare , juridice şi tehnice cu care se 
asigura buna administraţie locală ] 
"Dar şi din p.d.v. administrativ , instituţia consilierilor de drept, este foarte importantă , 
pentru că consilierii de drept reprezintă în Consiliile comunale ,elementul tehnic de 
competenţă , chemat să dea lumini Consiliilor comunale ,chemat să le lămurească asupra unor 
probleme cu caracter special.
Trebuie să vă gândiţi că viaţa modernă ,chiar viaţa rurală, dar mai ales viaţa urbană, 
reprezintă o complexitate de atribuţiuni şi interese ,reprezintă un mecanism şi o tehnică 
aşa de complicată ,încât este imposibil unui consilier care reprezintă o valoare politică şi de 
simpatie,dacă nu are şi o pregătire tehnică specială ,să rezolve cu eficacitate interesele 
acestei entităţi locale.
Şi atunci, este necesar ca acest principiu al electivităţii să fie dublat de principiul 
competenţei   ,   pentru ca , în acest mod, activitatea Consiliilor să fie rodnică pentru 
autoritatea şi entitatea administrativă , pe care este chemată să o conducă . 
" Încât , instituţiunea aceasta  [ a consilierilor de drept ]  trebuie menţinută ,atât pentru 
consideraţiuni politice, cât şi pentru consideraţiuni tehnice, administrative,pentru că ea este 
menită să menţină un suflu românesc în toate oraşele ţării şi o competenţă în sânul Consiliilor 
comunale "  ( aplauze la PNL ) 
Gh.Vântu / 14 mart.'34 

¤Primarul/Continuitatea consilierilor comunali /Dizolvarea Consiliului 

Legea prevede o simplificare pentru viaţa rurală :desfiinţează alegerea primarului pe listă 
separată.Era un non sens ,din p.d.v. juridic .
De asemenea, este pentru prima dată când se dau garanţii de stabilitate consilierilor aleşi.
 Consiliile elective au o durată nelimitată ( art.12 ) , dar, pentru reâmprospătarea ideilor 
şi preocupărilor, este prevăzută calea unei  trageri  la sorţi .
În acest fel, în locul unor consilieri uzaţi, vor intra alţi consilieri mai optimişti, mai stăruitori, 
pentru ca interesele generale să se realizeze cu mai multă certitudine.
Astfel elementul de continuitate este garantat .
...Chestiunea dizolvărilor - a iscat critici din partea opoziţiei că ar da guvernului arme noi şi 
deghizate de schimbare a acestor Consilii pentru  plasarea partizanilor politici .
" Nu ştiu prin ce preocupare stranie ,naţional -ţărăniştii au suprimat această posibilitate de 
dizolvare.Este adevărat că, prin lege, s-au creat noi cazuri de dizolvare , dar trebuia să se 
curme ca anumite  Consilii  - care lucrau în contra intereselor ţării ; care manifestau rea 
-credinţă ;care înfăptuiau fapte ilegale - să dăinuiască , reprezentând un pericol pentru 
interesele locale.Şi atunci aceste cazuri , prevăzute în Legea 1925, trebuiau reintroduse.
Legea stabileşte ca Comitetutul de revizie , să studieze aceste cazuri ;dar , prin aliniatul f.) , nu 



este supus Comit.de revizie, când compromite , prin actele sale, siguranţa statutului sau 
interesele naţionale.
Gh.Vântu     / 14 mart.'34 

¤Concluzii la lege 

Aceasta este economia proiectului de faţă. Raportor la lege , era dl Vârvoreanu , 
dar nu mi-a fost greu să-l susţin , deoarece la  noi, în PNL , reforma administrativă nu 
reprezintă o improvizaţie ,ci o închegare  de legalitate , de logică şi de naţionalism .
Problema administrativă în PNL se discută de 5 ani de zile , încât a reuşit ca ,numai în 24 de 
articole, să stabilim un fundament nou vieţii  administrative care demonstrează atât spiritul 
nostru clar, care străbate legea,cât şi cadrul juridic în care este îmbrăcată legea .
Prin urmare, eu, ca un umil partizan al acestui partid, căruia i s-a făcut onoarea de a susţine 
legea, recunosc tot sufletul care s-a pus aici, toată strădania şi toate preocupările.
Pe de altă parte , acest proiect intră în cadrul principiilor generale de organizare 
administrativă şi reprezintă , din acest p.d.v., un proiect similar statelor civilizate ,     
un proiect democratic, care a fost experimentat şi la noi, în oarecare măsură,dar care a fost 
foarte experimentat  în Occident, dând rezultate foarte bune în Elveţia , în Franţa şi Anglia. 
Este uşor pentru noi , care cunoaştem organizarea administrativă a altor state , şi suntem în 
curent cu viaţa administrativă de la noi,să vedem imediat valoarea importantă a acestui 
proiect .De aceea, d-lor deputaţi,vă rog să binevoiţi a vedea în acest proiect de lege ,
care cuprinde câteva articole , un mijloc serios , efectiv şi definitiv,
de a naţionaliza instituţiile administrative ,de a simplifica viaţa administrativă, 
de a realiza economia în acţiunea administrativă şi, mai presus de toate,de a realiza o 
autoritate administrativăcare a fost uzată prin incompetenţă şi necinste , în ultimul timp  
( aplauze la PNL ) , pentru ca , în acest mod, descentralizarea să fie realitate evidentă , 
nţelegând prin aceasta o colaborare cât mai amplă şi cât mai completă 
între administraţie şi administraţi. 
Pentru noi, autoritate însemenază competenţă şi moralitate , 
iar acţiune administrativă însemenează colaborarea între administrator şi administraţi, 
pentru promovarea intereselor cu caracter local, naţional, moral   .   ( aplauze la PNL ) 
Pentru aceste motive , vă rog să daţi aprobarea dvs acestui proiect de lege.
  ( aplauze prelungite la PNL ) 
Gh.Vântu / legea administrativă / 14 mart.'34 
__________________________________

12.)Depuneri de legi ,iniţiative legislative ,21 mart.-2 apr.mart.'34 
( "Facla" , 23 mart.'34 ) 
[LD : La Consiliul de Război, se desfăşura procesul Gărzii de Fier. 
LD:pentru un exemplu de activitate legislativă ...
[ LD : este de subliniat contactul dintre Guvern şi Parlament , care semnifica legătura cu ţara. 
Pe banca ministerială, 2-3 miniştri , care răspundeau interpelărilor,ascultau comunicările, 
prezentau proiecte de legi, sexplicau poziţiile guvernului.
Adică… viaţa parlamentară era normală, firească. ] 

...La Cameră 21 mart.

Pe banca miisterială : Victor Slăvescu, g-ral Uică, Al.Mavrodi, N.Titulescu , I.Inculeţ, 
-Şerb Scorbescu ( PNL) .Comunicare : protecţia muncii naţionale la fabricile de hârtie.
La Careii Mari, o fabrică ce se fondează acum, a angajat 11 străini .
-Dumitrescu -Militari .(PNL ) Comunicare : Sporirea tarifelor telefonice .
-I.Pillat ( PNL ) .Comunicare : starea de asediu şi regimul cenzurii ;
-Al.Radian ( argetoianist ) .Comunicare :De ce se menţine starea de asediu şi cenzura ? 



-Al.Mavrodi ( subsecretar de stat ).Nimeni nu e bucuros de cenzură.Noi nu aşteptăm decât 
să se normalizeze situaţia ca să suspendăm şi starea de asediu şi cenzura 

-Lege ptr amnistierea delictelor de presă 

...Se votează proiectul de lege pentru amnistierea delictelor de presă .

-Lege privind contribuţiile directe 

...Pe ordinea de zi :proectul de lege privind contribuţiile directe - Victor Slăvescu 
( discuţii pro şi polemice , privind povara impozitelor , curbele de sacrificiu ) 
-V.Prelipceanu ( cuzist ) : trebuie schimbată atmosfera din ţară ; trebuie luate măsuri 
contra celor care au risipit banul statutului;  Skoda ! 
-I.Răducanu ( PNŢ ) . protestează cu energie contra insinuărilor . 
În numele PNŢ şi a lui personal , cere să se facă odată lumină în această chestiune ! 
-I.Inculeţ ( Interne ) : Această chestiune va fi lămurită şi cei vinovaţi vor primi sancţiunile 
cuvenite . Vom face lumină în "afacerea Skoda " 
-I.Răducanu : Guvernul va avea tot concursul PNŢ în această chestiune.
-----------------------------------------------------

...La Senat , 21 mart.

Pe banca ministerială :Dr.Angelescu ,dr.Costinescu ,M.Negură,D.Iuca ,Assan ( subsecretar 
Industrie )

-Învăţământul farmaceutic ;bacalaureatul 

dr. Angelescu , ministrul Instrucţiunii, depune câteva proecte de lege privind ănvăţământul : 
1. Concentrarea învăţământului farmaceutic ; 
2. modificarea art. 17-27 ( bacalaureatul ) , din legea învăţământului secundar ;

-Camerele Profesionale,21 mart.

Se trece la discutarea pe articole a proiectului de lege pentru reducerea numărului 
Camerelor profesionale. - subsecretar Industrie, D.Assan 
Diverşi senatori cer să nu se desfiinţeze  Camerele în judeţele pe care le reprezintă : 
( Alba Iulia, Piteşti ,Lugoj, Turnu Măgurele, Focşani  ş.a. ) 
-subsecretar de stat  Assan: senatorii să nu mai vină cu propuneri de menţinere 
a unor Camere , deoarece proectul de lege, din motive de economie,precizează păstrarea doar 
a 12 Camere .Amendamentele sunt respinse, prin ridicare de mână. 
Parlamentul / 21 mart.'34 
-----------------------------------

...La Cameră, 30 mart.

("Facla" , 1 apr.'34) 
[ LD : La Consiliul de Război, se desfăşura procesul Gărzii de Fier. 
Ultimele mărturii . Depunea ca martor Al.Vaida Voevod.  ] 
1.  Pr. de lege ptr.prelungirea şi modificarea legii referitoare la regimul excepţional 
al raporturilor dintre proprietari şi chiriaşi  ( din 14 apr.'33 ) 
2. Legea votată de Senat , pentru apărarea ordinii în stat  ( vezi la p.36  ) 
Se anunţă legile ce urmează a fi discutate : 
1. Continuarea discuţiilor la Conversiune  .
2. Modificarea unor art. la legea înv.secundar  ( votată de Senat ) 
3. Legea relativă la reglementarea transferurilor în înv.secundar  ( votată de Senat ) 
4. Legea pt. concentrarea înv.farmaceutic universitar  ( votată de Senat )
5. Modificarea legii Casei de Credit a Corpului Didactic 
7. Pr.de lege ptr.autorizarea liniei ferate Ilva Mică -Vatra Dornei 
8. Pr.de lege ptr.autorizarea liniei ferate Reşiţa -Caransebeş 
9. Lege ptr.ratificarea frontierei cu Iugoslavia ( votată de Senat )



10. Lege ptr.reducerea Camerelor Profesionale  ( votată deSenat ) 
------------------------------------
Anunţări de legi, comunicări, întrebări /  30 mart -4 apr'34 
Pe banca ministerială : gral Uică, C.Xeni, Vict.Iamndi, Mituiţă Constantinescu, 
A.Popescu -Necşeşti, R.Franasovici .
/Se votează citeva modificari de legi sau legi punctuale, cu un singur articol : 
1. Acordarea unui teren pentru municip.Bucureşti de către MAN ; 
2. Autorizarea com Reni pentru a face un împrumut la CEC ; 
3. Suspendarea art. 18, 19 din legea pentru finanţele locale.
4. R.Franasovici ( ministr. Lucrări publice şi cominicaţii  ) : depune  pr.de lege 
pentru Concentrarea învăţământului farmaceutic universitar. 
--------------------------------------------

...La Senat, 30 mart 

Pe banca ministerială : Vict.Antonescu, Vict.Slăvescu, D.Iuca.
Diverse legi punctuale sau modificări de art.la legile existente : 
/  Autorizarea jud.Vlaşca ptr. un împrumut de 20 milioane lei ; 
/  Autorizarea jud.Giurgiu, ptr un împrumut de 20 mil.lei.
/ Pr. de lege ptr. îndeplinirea serviciilor publice între 1 apr.- 30 iun. , 
  cf.exerciţiului bugetar 1933/ 1934;
/ Pr. de lege ptr. modificarea unor art. din legea de organizare a Minister. Învăţământului ; 
/ Pr -de lege ptr. prelungirea legii chiriilor 
Parlament / 30 mart.'34 

...La Cameră ,2 apr. 

1.  Pr. de lege ptr.prelungirea şi modificarea legii referitoare la regimul excepţional 
al raporturilor dintre proprietari şi chiriaşi  ( din 14 apr.'33 ) 
2. Legea votată de Senat , pentru apărarea ordinii în stat  ( vezi la p.36  ) 
Se anunţă legile ce urmează a fi discutate : 
1. Continuarea discuţiilor la Conversiune  .
2. Modificarea unor art. la legea înv.secundar  ( votată de Senat ) 
3. Legea relativă la reglementarea transferurilor în înv.secundar  ( votată de Senat ) 
4. Legea pt. concentrarea înv.farmaceutic universitar  ( votată de Senat )
5. Modificarea legii Casei de Credit a Corpului Didactic 
7. Pr.de lege ptr.autorizarea liniei ferate Ilva Mică -Vatra Dornei 
8. Pr.de lege ptr.autorizarea liniei ferate Reşiţa -Caransebeş 
9. Lege ptr.ratificarea frontierei cu Iugoslavia ( votată de Senat )
10. Lege ptr.reducerea Camerelor Profesionale  ( votată deSenat ) 
------------------------------------
Anunţări de legi, comunicări, întrebări /  30 mart -4 apr'34 
_______________________________

13.ÎNCURAJAREA INDUSTRIEI NATIONALE ,( prelungire ), 23 mart'34
[ LD : Se cerea prelungirea pe 1 an a legii (din 1912):art unic, pentru o legea care cuprindea 
peste 40 de articole .Mulţi parlamentari erau ocupaţi la Comisii , unde se dezbătea Conversiunea 
Legea , cu aceeaşi procedură, mai fusese prelungită cu un an de către Lugosianu ( ministru 
PNŢ ), în guvernarea Vaida .]
Ing.N.Teodorescu ( ministru ) M.Plătăreanu (în loc de raportor )

13 a) V.Serdici ( PNŢ,ex lupist )
( DAD, MO 31, şed. din 23 mart.'34, p. 1119- 1123 )
 Vezi text integral fişier PNŢ IX .



[ LD :Poate aici este momentul să introduci cariera ce au avut-o  lupiştii în PNŢ , 
 întărind aripa de stânga , ţărănistă 
Câtă patimă, câtă pornire antiindustrială , de dragul unei contestări politice ! 
Măcar la ACCuza avea substratul naţionalist , antisemit . dar la acest ţărănist ?! 
Tot aşa  de adevărat, este şi faptul că într-o serie de exemple, argumentele lui Serdici 
sunt de luat în considerare ;că el s-a dovedit competent  să-şi susţină poziţia ;că reflecta o 
doctrină firească pentru o ţară cu peste 80 % ţăranişi o industrie încă nedezvoltată.
 LD : Poftim de alege ! spune:cine a avut dreptate ? 
 Atunci, mai târziu, sub comunism şi … acum ?] 
----------------------------------------------------
V.Serdici / 23 mart.'34 

¤Regimul industrial în România 

...Viziunea liberală versus viziunea ţărănistă 

" Eu vă spun  că acest regim , nu numai că trebuie schimbat , să-i dăm o altă formă , 
dar trebuie să schimbăm însuşi spiritul acestui aşezâmânt   ,  pentru că nu putem continua 
să pauperizăm această ţară ,în folosul a câtorva aşa- zişi industriaşi şi   nu putem a   
continua a accentua dezechilibrul care există astăzi în această ţară şi despre care voi 
vorbi.[-------------------] 
" Evident , nimeni nu ar putea contesta [….] importanţa industriei  în stat .
Şi de aceea, pentru ca să evit interpretări greşite, ce s-ar putea da celor ce voi spune, 
ţin să afirm , de la început, că Partidul Naţional -Ţărănesc a înscris în programul său , ca 
un punct cardinal, încurajarea industriei naţionale.[----] 
Cred că această declaraţiune va servi ca o punte   , între dvs   şi noi,   punte pe care ,dacă o 
punem în slujba continuităţii,  poate face , cu un moment mai curând, să se ridice în această 
ţară prosperitatea şi înflorirea , pe care cu toţii o  dorim , pentru binele acestui popor , atât de 
muncitor şi înzestrat cu atâtea calităţi.[-----] 
Serdici / 23 mart.'34 /   retro 1887 - 1912 - 1934 

¤Legislaţia industrială .

În 1887 , când Emil Costinescu a făcut prima lege industrială  - şi nimeni nu poate să-i 
conteste lui Costinescu şi celorlalţi din pleiada lui , dragostea de ţară şi interesul pentru munca 
naţională  - nici el nu a putut prevedea ce se va întâmpla în viitor ,în umbra legii al cărui 
făuritor a fost.Legea Costinescu a avut o durată de 15 ani, până la 1902 , iar de atunci a fost 
prelungită ,din an în an, aşa cum faceţi dvs acum,  până în 1912 .
În 1912 , s- a făcut legea avantăjării industriei , copiată exact după legea din 1887, 
şi care a dăinuit până în aprilie 1993. 
În 1933, Parlamentul a acordat încă un termen de 1 an. 
Dvs , cu toate că sunteţi la guvern de 4 luni,nu aţi folosit acest termen 
Şi astăzi veniţi să cereţi o nouă amânare , în această chestie care , după noi, 
nu suferă nici un fel de amânare. 
Serdici /  23 mart.'34 

#Art.11:privilegiile industriei cu materii prime din străinătate 

Art. 11 din Legea din 1912 : <Fabricile,care pentru produsele lor întrebuinţează cea mai 
mare parte a materiilor prime din străinătate ,se vor bucura în timp de 21 de ani [ deci 
până în 1932 ] de   următoarele foloase    - cele arătate la art. 3 , şi anume :
vânzarea de către stat , judeţ sau comună , a terenurilor necesare pentru fabrici, 
din pământurile ce le aparţin. Preţul vânzării se va fixa în momentul cedării terenurilor , etc 
 folosinţa gratuită  în total sau în parte, a forţelor căderilor de apă a râurilor,a terenurilor pe 
malurile acestor ape, necesare instalării uzinelor electrice etc .. scutirea de drepturi de vamă, 
pentru maşini, părţi demaşini şi accesorii ,precum şi pentru vagoane cisterne … 
 şi acest pasaj , vă rog, să-l reţineţi , stă la origina dezastrului de astăzi : 



Reducere din taxele normale asupra tarifelor de clasă ale căilor ferate : 
20% pentru materiale, 30% pentru materii prime , 45% pentru produse fabricate .
Acordarea de drepturi excepţionale de staţiuni, scăderea de taxe poştale,dreptul de a dobândi 
în termen de o lună linii de garaj , 
Vânzarea sării pe preţ de cost , pentru întrebuinţarea în industrie .
Scutirea de orice impozite către stat, judeţ sau comună , 
afară de obligaţia de a plăti   din beneficiul net anual : 
3 % în primii zece ani, 4 % în a doua perioadă , 5 % în a treia perioadă .
Scutirea de orice alte impozite directe către stat, judeţ sau comună , 
afară de obligaţia de a plăti din beneficiul net annual : 
4% primii şapte ani , 5% în a doua perioadă , 6 % în ultima perioadă . > 
Acesta este cuprinsul articolului pe care dvs , astăzi, sunteţi chemaţi să-l prelungiţi .
[-------------------------------------------------------] 
Serdici   /   23 mart.'34 
¤Industrie iluzorie, parazitară  ¤ Distrugerea muncii naţionale, ţărăneşti 
¤Industrie artificială                 ¤ Distrugerea micilor meseriaşi, industriaşi 
¤Decalajul preţurilor industrial / agrare 
¤Politică bancară antiţărănească 
¤Protejarea industriei naţionale ?      ¤ Porţi deschise industriei străine ? 
¤Polemica doctrinară PNŢ- versus PNL ¤Industria apărării naţionale - un pretext 
¤Salariile muncitorilor industriali.     ¤ Puterea de cumpărare a ţărănimii 

¤Industria viabilă nu are nevoie de protecţie ! 

-VSRadu : Dle Serdici, sunteţi contra acestui proiect ?Anul trecut, guvernul PNŢ  a votat 
unul asemănător .
-Serdici :Este adevărat, dar avea, în stadiu avansat ,şi un Studiu asupra acestei chestiuni ,
pe care l-ar fi transformat în lege, dacă nu cădea de la guvern.
Dvs promiteţi ţăranilor că veţi veni cu armonizarea preţurilor fabricate cu cele agricole, 
dar … cu prelungirea acestei legi , nu o veţi putea realiza. 
Dacă dvs intenţionaţi acest lucru, trebuie să revizuiţi tariful vamal …
Industria cu adevărat viabilă în ţara noastră, industria care are drept la existenţă,nu are nevoie 
de protecţiune, de 100 % , 150 %  sau de 200 % .
O industrie viabilă , de pe urma căreia ţara să profite cu adevărat ,nu are nevoie de astfel de 
protecţie  .  [-----]Ea este doar o primă acordată lipsei de activitate şi lipsei de perfecţiune. 
[---] Cred că, în lunile următoare,când vă veţi ocupa de un nou aşezământ al industriei 
naţionale,va trebui să revizuiţi tariful vamal.
Veţi putea alcătui o lege care să acorde ,din nou, industriei , astfel selecţionate , cum vă 
propun eu,pe baza acestui criteriu de încurajare a muncii naţionale,  o nouă protecţiune   
tarifară, să zicem de 10 ani,însă, atunci trebuie să daţi un preaviz acestor industrii , 
să le spuneţi că,dacă nici în acest termen de 10 ani nu vor reuşi să se facă independente
 şi să trăiască prin mijloace proprii , renunţând la protecţia tarifară,dvs feţi fi siliţi ca să 
micşoraţi progresiv , din an în an, această protecţie.[---] 
În legea pe care o veţi aduce - şi sper că va fi animată de alt spirit decât legea din 1912  - 
trebuie să condiţionaţi protecţia şi încurajarea industriei , spunându-i că , 
dacă nu reuşeşte să lupte singură cu concurenţa străină, ea va trebui să dispară.

¤"Porţi deschise" industr.străine !

[-----]" Repet acest argument , care este,poate , cel mai important în această discuţie, 
va trebui să faceţi acest lucru, căci industria străină are şi ea drepturile ei , 
şi, dacă noi dorim să ne vindem cu folos produsele agricole peste graniţă,dacă dorim să 
nu vedem mâine închizându-se  în faţa noastră toate fruntariile ,trebuie să ne gândim să 
oferim şi industriei străine un debuşeu în această ţară.Acest debuşeu natural trebuie 
să-l constituie acele mărfuri pe care noi nu le putem produce. 
-V.S.Radu :va să zică sunteţi pentru capitalul străin. 
-Serdici : N-ai înţeles nimic ! Dvs îl susţineţi ,importând semifabricate care conţin 80 % 



muncă străină, şi impozite străine .

¤Protecţia industriei naţionale!

Acestea sunt opiniile mele.Selecţionaţi dvs industriile şi apoi acordaţi-le protecţie , chiar 
integrală, chiar dacă populaţia va avea de suportat sacrificii.
Noi dorim ca dvs să fiţi preocupaţi de intensificarea muncii naţionale.
Numai aceea poate fi numită industrie naţională. 
Supuneţi celelate industrii concurenţei internaţionale, prin scăderea tarifului vamal.
Această lege este tot aşa de importantă ca legea conversiunii,pentru că , prin ea,
dvs. fixaţi liniile generale ale viitoarei dezvoltări a României. 
Dacă veţi reânoi precederile dezastruoase ale legii din 1912, dacă veţi da din nou o 
sentinţă de condamnare a agriculturii,vă asigur că întreaga glorie a PNL va fi 
înmormântată de această tendinţăde susţinere a industriei parazitare  .
(aplauze prelungite la PNŢ ) 
V.Serdici / legea protejării industriei /  23 mart.'34 
-----------------------------------------------------------

13.b)ing.Ştefan Mihăescu (PNŢ, ex-lupist ) ,23, 26 mart.'34 
( DAD, MO 31 , şed din 23 mart.'34, p. 1123- 1164 ; 
DAD, MO 32, şed. din 26 mart.'34 , p. 1159- 1165 )  ) 
[LD : deputat de Romanaţi , ex-lupist ;  proaspăt reintrat în PNŢ Nu a perfectat fuziunea ; 
deocamdată vorbeşte în nume personal ;În 1930 , a plecat din PNŢ la PŢ-Lupu , tot pe  tema 
cartelurilor .Inginer, proprietar de fabrică de cărămizi - Bucureşti  .
Important este că Mihăescu este industriaş, şi că este ţărănist , nu membru al unui partid 
"naţionalist" xenofob sau antisemit ] 
-----------------------------------------------------
/ Prelungirea legii /  protejarea muncii naţionale /  Cartelurile : ciment, zahăr, ş.a. / 
Taxa vamală / Subconsumaţia românească / lucrătorii industriali /
 / Ţărănism anticarteluri / 
Şt.Mihăescu / 23 mart.'34 

¤ Legea protejării industriei 

A luat cunoştinţă cu surprindere de depunerea acestei legi , care prelungeşte , pur şi simplu , 
legea veche , care a mai fost prelungită o dată .PNŢ a prelungit-o , dar a avut o justificare : că 
împrejurările nu îngăduiau o definitivare a legii.
-N.Teodorescu ( ministr.Industriei ) : Acum suntem într-o epocă mai liniştită ? [---] 
-Şt.Mihăescu :Aţi stat 5 ani în opoziţie, aţi avut vreme să meditaţi asupra acestei probleme. 
De multe ori, când cereaţi guvernarea, aţi spus că sunteţi pregătiţi să rezolvaţi chestiunile
 la ordinea de zilei.În special în această problemă , scumpă PNL,aţi publicat un volum
" Politica industrială a PNL "De aceea eram îndreptăţiţi să aşteptăm de la dvs rezolvarea 
problemei. [--]  În orice caz, două lucruri trebuia să le rezolvaţi  cu această lege :
 regimul cartelurilor şi problema protejării muncii naţionale.     [----] 
Şt.Mihăescu / 23 mart.'34 

#Art.21:protejarea muncii naţionale 

În ce priveşte munca naţională , abia sunt câteva săptămâni de când, în această Cameră, 
s-a arătat situaţia dezastruoasă a muncitorilor români ,mai ales la aceste mari întreprinderi 
, care se bucură de avantajele legii pentru încurajarea industriei  naţionale .
Actuala lege - pe care o prelungiţi - nu protejează aproape deloc munca naţională.
[LD : cum dracu' nu protejează ?! ; poate , în 1912 nici nu am fi avut personalul tehnic !
Că legea era ocolită, că era fentată , astra este altă poveste …  ] 
Art.21 spune : < În toate întreprinderile care se bucură de folosul legii de faţă,  trebuie să fie 
cel puţin 75 %  români, din numărul total al lucrătorilor întrebuinţaţi.
Personalul administrativ va trebui să fie de cel puţin 75% români ,până la împlinirea primei 



perioade, din fiecare categorie de încurajare ;
personalul tehnic trebuie să fie , de asemenea, de cel puţin 25 % la începutul   perioadei de 
încurajare  - adică după 10 ani - şi de 60 % la începutul perioadei a treia - adică după 20 de ani 
de funcţionare .Se consideră ca personal tehnic :contra-maiştrii, capii de echipă, capii de 
secţie, desenatorii, inginerii,impiegaţii tehnici ,  directorii, subdirectorii. > 
Acest procent de 75 % este respectat de formă, în realitate … întreprinderile proteguite 
au români în rolul te tehnicieni inferiori şi lucrători,şi aproape deloc în locurile de ingineri, 
şefi sau directori ![------] 
Şt.Mihăescu / 26 mart.'34 

#Cartelurile 

[ Satisfăcut de discuţia declanşată în şedinţa precedentă , reia chestiunea cartelurilor … 
cereând controlul lor, dând ex cu cartelul zahărului … ] 
-N.Teodorescu ( ministr.Industriei şi comerţului ) :Dvs faceţi supoziţii care nu sunt conforme cu 
realitatea şi pe baza lor faceţi calcule eronate."Vom face o lege de reglementare a 
cartelurilor .Cartelul este o asociaţie între mai mulţi industriaşi pentru raţionalizarea 
producţiei şi a desfacerii ei . 
Dacă acest cartel sau această asociaţie este controlată,poate să dea rezultate bune  pentru 
economia naţională ,şi bineînţeles , când nu este controlată şi este lăsată să speculeze , 
trebuie desfiinţată." 
-Mihăescu :Ceea ce faceţi dvs este o teorie.[----] 
-Cezar Spineanu : Înmulţirea cartelurilor a provocat criza . 
-P.Bejan : Cartelurile ajută industria nu numai pentru ca să se apere de concurenţa 
străină,ci şi ca să-şi menţină existenţa în ţară,pentru că dacă aceste înţelegeri sunt 
desfiinţate ,toate aceste industrii cad în ruină.
-Şt.Mihăescu   :   De ce nu cad celelate industrii ? De ce nu cade agricultura ? Ce facem cu ele ? 
-P.Bejan : Fiindcă celelate nu suferă de subconsumaţie.
-Mihăescu : Recunosc că suferă de subconsumaţie , pentrucă produc prea scump,la o populaţie 
atât de săracă. 
-P.Bejan : Şi ce să facem ? Să lăsăm această populaţie în primitivitate ? 
-Mihăescu : S-o scoatem de sub specula cartelurilor .[------] 
Şt.Mihăescu / 26 mart.'34 

¤Prelungirea legii 

-N.Teodorescu : Astăzi se discută un proiect de lege cu articol unic,de prelungire a vechii legi.  
Te rog să te rezervi pentru timpul când guvernul liberal va veni cu legea încurajării industriei 
naţionale şi cu legea cartelurilor  …
-Mihăescu : Cu acest unic artcol de amânare a legii, dvs prelungiţi 30 de articole ! 
Vă asigur că raţionalizarea industriei şi desfiinţarea cartelurilor ,constituesc o mare operă. 
Aş fi foarte fericit dacă va reuşi să o realzeze PNL , cu dl inginer Nicolae Teodorescu .
Mă îndoiesc   "  ( aplauze la PNŢ ) 
Şt.Mihăescu / 26 mart.'34 
---------------------------------------------------

13.c)Gh.Deleanu ( PNL-georgist ) ,  26 mart.'34 
( DAD, MO 32, şed. din 26 mart.'34, p. 1166-1167  ) 
[ LD : explică simplu, clar, logic şi obiectiv , evoluţia legislaţiei de protejare a  industriei ,
-  1887, 1912, 1923 - de pe poziţia apărării industriei mici şi mijlocii . 
Structura  industriei româneşti :industria mare -carteluri- trusturi-  "superprotejate"  ;
industria mică şi mijlocie, meseriile- "neprotejate" , lovite .
Reflecţia  socială : capitaliştii mari versus clasa mijlocie  ; 
Cauzele  mentalităţii anti- industrialiste româneşti :creşterea tarifelor vamale şi, în 
consecinţă , scumpirea produselor industriale.
Critică deosebit de semnificativă , pentru că vine din partea unui liberal.
 Este de văzut în ce măsură ea reprezintă şi opinia şefului partidului,Gh.Brătianu, 



care nu obişnuia să conteste , în nici un mod, politica PNL de până la 1930 .
În orice caz, interesantă este …  ]
// 1887, 1912  : industria naţională  ;  legislaţia protecţionistă : // 
// 1923 :  Ridicarea protecţiei fiscale ;introducerea tarifului vamal protecţionist // 
// industrii supraprotejate  -  industrii neprotejate // 
 //  industria mare - carteluri -trusturi- 18 carteluri monopoliste  // industria mijlocie şi mică // 
// Prelungirea legii din 1912  // 
-----------------------------------------------------------------------------
Deleanu / 26 mart.'34 / retro ' 1887, 1912 

¤Legislaţia protecţionistă 

[ LD : atenţie ! aceasta a durat 25 de ani , până în 1912  ] 
"Încă de acum 50 de ani, s-a simţit nevoia înfiinţării unei industrii naţionale în ţara noastră, 
şi pentruca această industrie , fiind la început , să se poată înfiripa şi să poată progresa mai uşor, 
s-au făcut legi de încurajare a ei.
Prima lege, s-a făcut în 1887 , s-a modificat , întru-câtva în 1912,cu importanta dispoziţie că 
industrile   nu mai au scutire de taxe vamale      [ atenţie ! ] pentru materiile prime pe care nu le 
găseau în ţară .În afară de aceste dispoziţii, celelalte avantagii de care se bucurau,  prin legea 
din 1912,erau destul de importante şi permiteau înfiinţarea unei industrii naţionale la noi ." 
Deleanu / 26 mart.'34 / retro' 23 

...Ridicarea protecţiei financiare

...Introducerea tarifului vamal 

[ LD : atenţie ! prima  a durat 36 de ani , până în 1923;
a doua ,s-a introdus în 1923 şi se tot prelungeşte … 
 În adevăr, lucrurile au mers foarte bine de la 1912 până la 1923 când :
prin reforma fiscală ce s-a făcut atunci la noi, s-a luat cel mai mare avantaj 
de care se bucurau industriile noastre , în baza legii din 1912 ,scutirea de impozit către 
stat , judeţ şi comună   .  
Prin legea din 1912 ,se fixase o obligaţie fiscală uşoară ,pe care industriile care aveau 
avantajii de 30 de ani ,trebuia să plătească 3 % în primii zece ani , din beneficiu net ; 
în a doua perioadă , tot de zece ani, 4 % , iar în a treia perioadă , 5 % .
Industriile ce-şi aduceau materii prime din străinătate ,acestea aveau să plătească  26 ani , 
la beneficiul net realizat ,4% în primii opt ani ;4% pe a doua perioadă de şapte ani 
şi 6 % în ultimii şapte ani .
" Aceasta era sarcina cea mai grea pe care o aveau de suportat industriile ,
 pe baza legii existente  - avantajiile fiind destul de importante şi eu pot să vă spun că, 
graţie acestei legi , au luat naştere în acest timp ,foarte multe industrii mari, mijlocii şi 
chiar mici ateliere de meseriaşi ,căci se bucurau şi ei în anumite condiţii , de avantajiile 
acestei legi. "
"Am spus că această situaţie a durat până la 1923, când ,cu ocazia reformei fiscale, 
s-a ridicat acest avantaj şi s-au impus tuturor industriilor să plătească dări către stat , 
conform impozitul progresiv pe venit, şi , mai mult, chiar către judeţ şi comună . " 
"Odată cu reforma fiscală pentru a se permite industriilor să poată merge mai departe,
 li se dă o protecţie nouă aşa încât să nu fie concurate de industriile din afară ,de industriile 
străine , pentru care consideraţie s  -a modificat şi s-a urcat vertiginos tariful vamal."     
Gh.Deleanu / 26 mart.'34 

...Industrii  "neprotejate" : meserii, mica industrie 

...Industrii  "supraprotejate " : cartelurile şi trusturile



...18 Carteluri monopoliste 

Gh.Deleanu / 26 mart.'34 

#Prelungirea legii 

¤PNL-2:protejarea industr.mici şi mijlocii 

A luat cuvântul pentru că , se cere prelungirea unei legi care nu sprijină deloc pe cei ce 
ar trebui ocrotiţi ,     deoarece principalul concurs pe care trebuiau să-l capete industriile , -  
scutirea de impozit progresiv, impozitele către stat, judeţ, comună-a dispărut . 
Cere ministrului să se grăbească cu     legea protejării industriei   naţionale,  care să permită şi 
industriei mici şi mijlocii şi meseriaşilor, să progreseze.
Nu reglementarea şi controlul trusturilor şi cartelurilor ,ci lupta contra lor.
Deocamdată, deşi foarte mică protecţia pentru industriaşii mici şi mijlocii  ,   
va vota legea , ca să nu se zică că din cauza lor ( PNL georgist )a căzut .
Gh.Deleanu / 26 mart.'34 
---------------------------------------------

13.d.)Vlad Dimitriu ( PRŢ ) ,26 mart.'34 
 (DAD, MO 32, 26 mart.'34, p. 1167- 1171) 
--------------------------------------------------------
Vlad Di mitriu / 26 mart.'34 

# PNL -PNŢ:identitate de principii şi interese 

...Prelungirea Legii protejării industriei 

[LD : pune punctul pe i  : de fapt, prelungirea era cu cântec ! Demontează punct cu punct 
motivarea prelungirii ,constatând identitatea celor două expuneri de motive -PNŢ ( Lugojanu ) 
şi PNL ( Teodorescu )] 
Nu era nici un fel de necesitate să se amâne această lege,deoarece toate industriile prevăzute 
spre protecţie au epuizat  termenul prevăzut. 
Mai mult : parte din acele avantaje au fost desfiinţate prin legi fiscale   ,  iar alte avantaje au 
fost create prin  legi speciale.
Ce s-a urmărit , deci prin acest nou proiect ? 
Era nevoie de acest proiect ?În 1933, sub regim PNŢ, un proiect de lege identic, 
într-o redacţie mai sumară, dar cu aceleaşi idei, însoţit de aceeaşi expunere de motive  .  
Citează : [ 1933 ] < … în baza art.11 …  ar urma ca industriile din a doua categorie ,acelea ce 
prelucrează materii prime din străinătate …. să fie curând scoase din cadrul legii …. Aceasta 
impune luarea unor măsuri privind industriile din această categorie …credem nimerit a se 
prelungi Pentru cea de a doua grupă de industrii, termenul expira la 1 aprilie 1933. La această 
dată s-a întocmit o lege care prelungea cu încă un an …> 
În afară de identitatea textului , vine identitatea de motivare din "Expunerea de motive" 
.Dvs vă găsiţi ,ca linie de discuţiune a acestui proiect de lege , pe linia PNŢ 
Este o manieră foarte pernicioasă de a legifera , fiindcă majoritatea membrilor acestei 
Adunări nici nu cunosc măcar despre ce este vorba, fiindcă legea ce se prelungeşte ,are 
foarte multe dispoziţiuni , iar privilegiile sunt multiple.
Legea pentru proteguirea industriei naţionale din 1912, lege care , de altminteri, prelungea şi 
ea favoruri acordate la 1887 şi 1906 ,ar fi trebuit ataşată la acest proiect de lege , ca să ştie 
cu toţii ce votează." 
Dimitriu / 26 mart.'34 

#Boicotare reciprocă -de ce ? 

Dar este un fenomen care trebuie constatat - de explicat rămâne altora să-l explice - 
 sub regimul PNŢ , la acest proiect de lege, PNL s-a absentat de la discuţiune ; 



nici la Cameră , nici la Senat, nici un membrul al PNL nu a luat cuvântul ,nici ca să combată , nici 
să aprobe acest proiect .
 Astăzi , sub regim PNL, nici un membru PNŢ nu s-a ridicat la această tribună , 
nici să combată ,  nici să susţină acest proiect .
-Serdici : eu am vorbit vineri , iar azi a vorbit d.Mihăescu .
-  Dimitriu : dle Serdici , dvs.aţi făcut , în '33, un discurs care vă onorează ;aţi făcut , cu 
oarecare timiditate ,şi acum , după fuziune, o discuţie foarte  diluată .Nu vreau să fac vreo 
apreciere dacă dvs reprezentaţi gândul PNŢ .Dar în ce priveşte pe dl Mihăescu, d-sa a declarat 
la această tribună chiar că nu vorbeşte în numele PNŢ , ci în numele judeţului care l-a ales.
"Eu constat că membrii marcanţi , autorizaţi , ai PNŢ  - căci dvs aţi intrat formal, deocamdată , 
în PNŢ şi sufleteşte nu se ştie ce se va întâmpla  - constat că dintre fruntaşii PNŢ , nimeni n-a 
luat cuvântul la acest proiect de lege.
Vl.Dimitriu / 26 mart.'34 
-------------------------------------------------------

13 e) ACCuza (LANC),la Legea protejării industriei naţionale,27 mart.'34
 (DAD, MO 32, 27 mart.'34 , p. 1178- 1180) 
[  LD : O serie de deputaţi lipseau de la dezbatere, deoarce, la Comisie, se discuta Legea 
Conversiunii.Cuza deplânge acest fapt, deoarece ei îşi vor da un vot formal. ] 
[LD: la această perseverentă afirmare naţionalistă mă refeream eu când spuneam că ,
 atmosfera antisemită a fost pregătită de ACCuza ,şi că violenţele antisemite ale Gărzii ,nu 
au fost decât urmarea firească a acestei pregătiri Iată , spre ex. pledoaria  pentru 
naţionalizare , care se va înfăptui sub regimul legionar.] 
------------------------------------------ 
ACCuza / 27 mart.'34 

#Legea infamă a protejării industriei 

...Protejarea industriei străine, jidăneşti .

Consideră foarte importantă discuţia la această lege, deoarece atinge toate categoriile de 
cetăţeni.Scumpirea mărfurilor se datoreşte acestei "infame legi " .
" Această lege este cea mai importantă , pentru că această industrie a dvs., pentru care 
legiferaţi, în cea mai mare parte , este industrie jidănească " ( aplauze la LANC ) 
Ex.Sunt 10.000 războaie în industria ţesătoriei ;
Din ele, 800 sunt româneşti şi 9.200 sunt jidăneşti.
-G.Bota ( prof.de logică ):Ceea ce înseamnă că jidanii sunt războinici  ( mare ilaritate ) 
-ACCuza :Numai cu această ocazie admit că jidanii sunt războinici ( mare ilaritate ) 
Ce este " protecţiunea" ? Înseamnă scumpete .Legea aceasta scumpeşte produsele, 
impune consumatorilor să plătească preţuri cu mult mai mari pentru mărfuri.
[ Face o lungă digresiune în tratatul lui Friederich List ( din 1841 ),  " Sistemul naţional de 
economie politică " ,în care acesta argumentase  necesitatea industrializării  pentru economiile 
slab dezvoltate ;despre traducerea  acestei cărţi ( 1887) de dl.Papiniu cu o prefaţă a ministrului 
liberal PSAurelian ]" D-lor , a intervenit atunci şi acţiunea Partidului Liberal ,
pentru întemeierea industriei naţionale,prin votarea legii de protecţie, în acelaşi an .
 Intenţiunea Partidului Liberal era , mai presus de îndoială, lăudabilă ;realizarea acestei 
intenţiuni a fost greşită.
Acţiunea noastră , de a ne întemeia o industrie , a fost, mai întâi, prematură ,întrucât nouă ne 
lipsea experienţa şi capitalurile. Şi atunci, în mod fatal, în lipsa capitalurilor naţionale,au 
năvălit în ţară capitalurile străine şi au creat o industrie străină.
Din punctul de vedere al economiei naţionale ,se naşte dar, de la început, întrebarea 
dacă noi, în general, în principiu, avem interes să protejăm industria   care nu este naţională   
?Dacă noi avem interes să creem pe pământul Ţării Româneşti numai o industrie jidănească   ,   
adică să dăm întreaga conducere  a industriei noastre , acestei părţi a economiei naţionale,
în mâna unor străini.Iată principiul de la care trebuie să pornim 



¤Industria naţională 

Ce presupune industria naţională, d-le ministru ? 
Presupune capitaluri naţionale, presupune muncă naţională şi materie primă naţională.
Îndeplineşte industria pe care dvs vreţi s-o protejaţi aceste condiţiuni ?
Este ea făcută cu capitaluri naţionale ? 
Este ea făcută cu muncă naţională ? 
Este ea făcută cu materie primă naţională ? 
Acestea erau întrebările pe care trebuia să vi le puneţi când veniţi cu această lege.
Cu excepţia câtorva industrii româneşti , cca 20 %  , care merită toată protecţia ,
celelate nu sunt româneşti  ,   nu trebuie protejate  ,trebuie   transformate sau chiar desfiinţate   .  
ACCuza/ 27 mart.'34 

#Indrustriile parazitare 

Nu se poate prelungi la infinit protecţia industriilor.Dacă o industrie nu poate trăi prin ea însăşi 
înseamnă că este artificială , parazitară.
Prima condiţie :aplicarea  legii lui Lugosianu , care interzice cartelurile ; 
A doua condiţie : controlul  preţurilor 
A treia condiţie : revizuirea fabricilor protejate .
Cum stau cu munca naţională, ce materii prime folosesc, cum fac contractele , 
adică ce muncă folosesc… etc etc.[---------------------------------] 
-ACCuza : Credeţi dvs că se mai poate tolera ca industria naţională , pentru care 
consumatorii români fac toate sacrificiile, să continuie să existe ,cum există,adică dată cu 
desăvârşire pe mâna jidanilor     ?   
Credeţi dvs că nu aveţi puterea  şi nu aveţi datoria să interveniţi ,să lucraţi pentru 
naţionalizarea acestei industrii ? 
Mi se pare , d-le ministru, că este prima condiţiune , pentru că dacă se înstrăinează , 
 treptat-traptat toate ramurile de producţie din această ţară , mă întreb : 
 până la urmă ce va mai rămâne românesc ?
Oraşele pierdute ; comerţul în mâinile străinilor , fabricile 80% în mâinile jidanilor ! 
Atunci vă întreb : ce fel de Ţară Românească este aceasta ? 
Ţara Românească după titlu, după nume ?Ţara Românească , fiindcă aşa se numeşte la 
Geografie şi la Istorie ,dar nu efectiv Ţara Românească stăpânită de Români." 
ACCuza / 27 mart.'34 

¤LANC:Concluzii 

Apoi, nu era nevoie de prelungirea protecţiei industriei naţionale.
Nu văd necesară protecţia unei asemenea industrii naţionale. 
Pentru ce protecţia aceasta pentru toate industriile, fără deosebire, şi fără a le cere ceva 
în schimb acestor fabricanţi, ca să merite această protecţie pe care le-o acordaţi ? 
De aceea, d-le ministru, cu multă părere de rău , mă văd silit să vă declar că, în asemenea 
condiţiuni, nu vom putea vota  legea şi aşteptăm altă lege , pe care , sperăm,că după un an o 
veţi aduce , tot dvs, şi va privi problema în întregimea ei.
Să se revizuiască în timpul acesta toate industriile  şi să veniţi aici să discutăm 
existenţa acestor industrii , să vedem care sunt cele care merită protecţia ,
 şi, în principiu, dacă mai merită , după 45 de ani, să mai fie în Ţara Românească , 
industrii care să fie proteguite.Atât am avut de spus." 
( aplauze la LANC şi alte bănci ale opoziţiei ) 
ACCuza / 27 mart.'34 
--------------------------------------------------------

13.f )Pamfil Şeicaru ,27 mart.'34 
 (DAD, MO 32, şed. din 26 şi  27 mart.' 34, pag. 1170 ; 1180- 1182 ) 
[  LD: trei zile cât a durat dezbaterea la lege, Şeicaru este foarte activ,îl completează pe ACCuza, 
protestează pe motive de ordine şi regulament .Consider eu că , la  dezbaterea  acestei legi ,  



există noi categorii de interese din unghiuri şi cu argumente diferite :consumatorii  şi munca 
naţională .Deputaţi mai de "stânga "-Serdici, Mihăescu, Deleanu, ACCuza ,Dimitriu  - 
pe lângă chestiunile strict economice şi legislative,au atăcat legea din acest p.d.v. 
Şeicaru nu face altceva decât să concluzioneze această chestiune,şi s-o subsumeze  
preocupării lui "corporatiste"  ,  apelând la competenţa tehnicienilor în actul guvernării , 
respectiv la ministrul ing.Teodorescu .]
------------------------------------------------------------------------------
Şeicaru, Dimitriu, ACCuza  / 26 mart.'34 

#"Sfânta uniune naţională" :PNL-PNŢ

[LD : se pot observa, cumva "specializările"  unor deputaţi … ] 
-Şeicaru :Critică faptul că parlamentarii nu pot fi , concomitent ,la dezbaterea celor două  
legi: conversiunea şi protejarea industriei.Nu poate fi minimalizat interesul faţă de legea aceasta, 
numai pentru că se reduce la un articol .El abia acum a aflat de această lege.În incintă sunt 
doar câţiva deputaţi. Cum voiţi să apăraţi prestigiul Parlamentului ,înlocuind realitatea absenţei 
parlamenarilor, prin iluzia optică că suntem în număr ? 
( aplauze la opoziţie, întreruperi la majorităţi ) 
- I.I. Pillat  ( vicepreşed. ) :Este adânc regretabil,dar după Regulament,Camera este în număr. 
Deputaţii nu pot fi obligaţi să participe aici sau în Comisii.Am luat măsuri, am invitat deputaţii în 
incintă.
-Vlad Dimitriu(PRŢ): Anul trecut, pe aceeaşi vreme, se discuta aceeaşi lege .Rolurile erau 
schimbate PNŢ susţinea legea , iar PNL amuţise, nespunând nimic.
-N.Teodorescu ( ministru ) : dar a votat-o ! 
-Vlad Dimitriu ( PRŢ ): Atunci, s-a ridicat dl Serdici, din partea PŢLupu , şi dl Deleanu , 
din partea PNl-georgist. PNL lipsea.  Acum lipseşte PNŢ 
" Într-un cuvânt, este o sfântă uniune naţională între marile partide.Dar, dacă în atmosfera 
aceasta trec legi de aşa importanţă , ca legea aceasta ,atunci ce să mai vorbim de 
parlamentarism, de democraţie, şi de Constituţie ?Este o parodie de la început până la 
sfârşit !

#Defecţiuni procedurale legislative 

[LD:două legi importante ,discutate concomitent :conversiunea datoriilor agricole şi protejarea  
industriei naţionale ! Pare un fleac,dar episodul are mai multe semnificaţii ,pe care ar trebui să le 
remarc:pe de o parte ,posibilitatea parlamentarilor de a se urmări (controla,observa , 
cenzura )reciproc,împiedicând ( sau demascând ) încercările de strecurare în lege a unor 
prevederi interesate ( personale sau de grup ) ;pe de altă parte,tactica miniştrilor de a-şi asigura 
"trecerea" propriei legi ,cât mai rapid şi cu cât mai puţină "gălăgie" Este cu atât mai necesară 
evidenţierea valorii democratice a parlamentarismului pluripartidist, pentru că existau totdeauna 
"câinii de pază" -opoziţia generică sau ad-hoc ,care zădărnicea procedura .] 
Am fost şi eu dimineaţa la Comisiune ,unde se discută Conversiunea.M-a impresionat că acolo 
se prezintă mai multe serii de amendamente ,chestiuni mai mult de ordin personal. 
Vă rog să invitaţi pe acei domni să vie în incintă ,pentru că marile principii ale conversiunii 
se pot rezolva acolo cu mai puţini deputaţi.Ţin să remarc că în materia aceasta ,de procedură, 
sunteţi pe linia continuităţii .Unde ne va ducea aceasta, vom trăi şi vom vedea .
-ACCuza :Este imposibil ca o lege ca aceasta, să fie discutată în atari condiţii.
Vina este a Regulamentului , care admite ca Adunarea să se împartă în Incintă   şi   în Comisii  .   
Cere ca să nu se discute ,concomitent, aceste două legi atât de importante  .  
Acum , în Cameră ,sunt doar 20 deputaţi. 
-Şeicaru : mulţi deputaţi sunt în Bibliotecă … 
-ACCuza :"Vă plângeţi că Parlamentul este desconsiderat .Cum să nu fim desconsideraţi , când 
Parlamentul acesta,la o lege de importanţa acesteia , atât de variată şi de o gravitate 
excepţională, se transformă într-o adunare în care nu sunt prezenţi decât 20 auditori ? 
Ni s-a răspuns de către un tehnician al Regulamentului,că asistă la dezbateri numai cei care se 
interesează .
Eu nu admit ca Parlamentul să nu se intereseze de toate legile care sunt prezentate şi care 



sunt, evident, cel puţin de importanţa acesteia.Credeţi dvs că pe mine mă interesează să fiu 
ascultat de cineva ?Mie îmi sunt suficienţi stenografii .Eu vorbesc pentru Monitorul Oficial.Eu 
vorbesc ca să clarific chestiunea.Însă este vorba de vot, şi votul îl dă Adunarea.
Dar cum pot da deputaţii un vot asupra unui proiect de lege la discuţiunea căruia nu a asistat ? 
Aceasta este o imposibilitate. De aceea vă rog să amânaţi discuţiunea.
-Pamfil Şeicaru : Când sunt legi organice aşa de importante ,în legătură cu economoia 
naţională, care ţin cumpăna , când, pe de o parte, avem   problema agriculturii ,   
iar pe de altă parte ,   situaţia industriei,  noi nu suntem absurzi să spunem sau să voim 
sabotarea acestor dezbateri.Vrem însă să se caute o justă utilizare a forţelor .
Şi acum cred că mai urgentă este Conversiunea.
-ACCuza : Fiecare lege cu importanţa ei. [-------] 
Şeicaru / 27 mart.'34 

#Protecţia Statului :către producător?către consumator ? 

Socoteşte de datoria sa să ia cuvântul la lege. Nu pentru a pune în dezbatere problema industriei 
naţionale, ci pentru a stabili "limitele până unde trebuie să se întindă protecţia statutului 
şi până unde trebuie să meargă grija acestui stat de a apăra pe consumator. 
Fiindcă grija statutului trebuie să se împartă în două:şi către producător , dar şi către 
consumator, rolul statutului fiind să ţină echilibrul între interesele reale ale producătorilor şi nu 
mai puţin vizibile ale consumatorilor.[------]
Şeicaru / 27 mart.'34 

..."Prelungirea"legii = în dauna consumatorului 

Cereţi şi dvs un răgaz ,ca ministrul de anul trecut  [ Lugosianu ] 
Statul ,prin aceste prelungiri, nu este justul împărţitor de dreptate,ci favorizează pe 
producători ,în dauna consumatorilor.[-----] 
Se cere o prelungire pe încă un an a legii existente ,până în aprilie 1935,pentru a se studia 
complet viitorul regim  industrial al ţării.
Este bizar că, acum un an , guvernul PNŢ a cerut prelungirea exact pentru acelaşi motiv.
Nu avem simplismul să spunem că o problemă atât de complexă , care îmbrăţişează atâtea 
interese, se poate rezoolva cu una cu două.  [----------------------------] 
Şeicaru / 27 mart.'34 

...Neprotejarea muncii naţionale 

De ce nu aţi obligat acum toate aceste industrii   să utilizeze munca autohtonă ?   
S-au publicat liste. Sub guvernarea trecută, dl Vaida -Voevod , fiind ministru al Industriei 
şi comerţului, a cerut tuturor fabricilor şi tuturor industriilor să trimită lista funcţionarilor.
Aceste liste s-au trimis. Dvs aţi avut la dispoziţie toate aceste dosare,precum şi Circulara 
trimisă de dl Vaida , ca să vedeţi în ce proporţie este utilizată munca naţională.
În ce situaţie ne găsim noi ? 
Avem nevoie de capital străin. Înţeleg ca acest capital să aibă beneficiul său, 
dar beneficiul nostru să fie măcar plasamentul muncii naţionale .
Căci altfel, protecţia industriei naţionale începe să aibă aspect de regim colonial ! 
Toată febra care există astăzi, tot acest zbucium, acest surd protest al ţării,provine de la 
mii şi mii de titraţi şi de ingineri români care nu-şi găsesc plasament în industria 
din ţara lor !Evident ,au fost erori :inflaţia şcolară, prea mulţi studenţi la universităţi. 
Dar toţi aceştia sunt ai noştri , care stau pe drumuri şi nu au nici o ocupaţie ! …
Un inginer român venit de la Charlottemburg este plătit cu 7.000 lei pe lună la societăţile 
petrolifere ;uneori mai puţin decât şoferul directorului general ! 
Dvs când îi aveţi în mână pe aceşti industriaşi - fiindcă au nevoie de această prelungire -ce 
condiţiuni le puneţi ?Niciuna !Ce condiţii li s-a pus anul trcut ?Niciuna ! 
Atunci, dle ministru,de ce veniţi cu această prelungire ?care este beneficiul real al statului 
nostru ?" Eu aş propune un amendament prin care să fie obligate societăţile şi întreprinderile 
industriale de a utiliza , conform legilor existente , elementul autohton , în proporţie de 75 %  ; 
dar în această proporţie de 75% să nu-l treceţi pe român numai la slujba servitorului care 



mătură,ci proporţia de 75% să fie impusă pentru fiecare grad de funcţiune ! 
Adică românii să fie 75% din funcţionarii direcţiei administrative , din ingineri, din maiştri 
.( apaluze la opoziţie )  Aceasta este proporţia adevărată. 
Societăţile sau întreprinderile care nu ar voi să lase măcar atâta pentru munca autohtonă, 
să nu mai beneficieze de această prelungire !  "  
Şeicaru / 27 mart.'34

¤ Legea - concluzie 

[ Se adresează mereu ministrului ing.Teodorescu ] 
Desigur că veţi trece legea ; nu-mi fac nici o iluzie. Dar trecând această lege şi coborând 
în conştiinţa dvs , dincolo de larma din Parlament, în acel dialog interior , să vă întrebaţi :
< Bine am făcut că nu am căutat să aduc o uşurare muncii naţionale  ,     profitând de 
strâmtorarea în care se găseau toate întreprinderile industriale ,când ele aveau absolută 
nevoie de prelungirea acestui termen ?> 
Această lege este o respiraţie de viaţă ;şi ar fi ca şi cum ai omorî industriile ,în ziua când 
această lege n-ar mai avea aplicare ! În această situaţie , când oferiţi industriilor , în dar, un 
privilegiu perpetuat de acum 20 de ani  [----------] nu este oare păcat că dvs nu vă gândiţi să 
faceţi ceva pentru munca naţională ? [-----] Aţi face şi un dar real ţării."[-----------] 
Pamf.Şeicaru / 27 mart.'34 

13.g.)M.Plătăreanu (în loc de raportor ) , 27 mart.'34 
( DAD, MO 32, 27 mart.'34 , p. 1181- 1185  ) 
[LD:. M.Plătăreanu este prof.  la Şcoala Politehnică ,colaborator al ministrului Teodeorescu ; a 
fost studentul lui ACCuza ,la Economie politică  ]
-----------------------------------------------------------
M.Plătăreanu / 27 martie 

¤PNL şi industria naţională 

"D- lor deputaţi să-mi permiteţi să încep răspunsul la discuţiile care s-au purtat la acest scurt 
proiect de lege , prin recunoaşterea pe care o fac în numele majorităţii şi al Partidului 
Liberal , că mai mult decât oricare alt partid , prin doctrina noastră, prin înfăptuirile pe care le-a 
realizat , avem dreptul să spunem că noi am apărat , într-un chip în care nimeni nu a apărat , 
industria naţională românească   ."  [-----] 
M.Plătăreanu / 27 mart.'34 

#Divagaţii de la discutarea legii 

" Dacă s-a făcut o discuţie prea mare şi prea largă la acest scurt proiect de lege,este pentru că , 
mi se pare, că nu s-a înţeles de la început şi cred că , cu bună credinţă , au făcut-o cei ce au 
discutat prea mult asupra acestui proiect de lege ,rostul acestui unic articol. 
Noi cei dintâi recunoaştem prin excelenţă importanţa acestei probleme a industriei naţionale,sub 
complexul ei de împrejurări în care vine să fie discutată.Dar s-au făcut la această tribună 
discuţiuni cu totul divergente .[----] 
M.Plătăreanu / 27 mart.'34 

¤Expirarea termenului ptr protejarea industriei 

[LD:Atenţie ! era vorba de expirarea legii încă din 1933 ]
Ce-a intenţionat guvernul şi ministrul respectiv prin aducerea acestui unic articol  de lege ?
Industria noastră a fost împărţită , printr-o lege care datează din 1912, în două părţi . 
Care au fost considerentele legiuitorului din acea vreme , care au făcut ca la industria 
care-şi trage exploatarea din materia primă românească ,şi în special din materia primă 
agricolă , să-i dea 30 de ani,şi care au fost consideraţiile ca la celelate industrii , cu materia 
primă din străinătate ,să-i dea 21 de ani, se vede din expunerea de motive a acestei legi.
Cert este că acest termen a fost desfăcut în două şi cel de 30 de ani a expirat la 1 aprilie 1933.
Guvernul de atunci [ PNŢ ] ,care se găsea de 4 ani la putere ,nu a avut în această privinţă 



posibilitatea să vină cu o lege nouă. A amânat-o cu un an .Acelaşi lucru îl face şi dl ministru al 
industriei de azi .Ni se reproşează această amânare.( explică de ce este nevoie de timp ) [-   ] 
M.Plătăreanu / 27 mart.'34 

¤Protecţia muncii naţionale

-Legea minelor (1926 )

[LD:atenţie !Nedreptăţitul pe nedrept Vintilă Brătianu !Inspiratorul şi salahorul tuturor legilor 
economice şi financiare naţional-liberale ! ]
Primul bărbat de stat care a pus principiul muncii naţionale , a fost Vintilă Brătianu care ,
în 1926, la legea minelor, a prevăzut acest lucru ,de la inginerul român şi până la ultimul 
funcţionar .Bancherii străini caracterizau această lege a minelor "draconică " şi " leonină" ,
pentru că conţinea acest principiu al protecţiunii muncii naţionale. 
Nu PNL este vinovat că, după 2-3 ani s-au produs schimbări.[-----] 
Cine este vinovat că s-a schimbat această lege ? [ guv.PNŢ  ] Nici gazetele n-au protestat la 
timp, aunci când, într-o noapte, la ora unu şi jumătate,s  -a desfiinţat această prerogativă a   
muncitorului român în industria română.Vinovaţii să tragă consecinţele. 
Dl.ministru Teodorescu şi guvernul a făcut ceea ce dl Şeicaru a cerut .
Dar , în loc să vină cu un articol, care să dea impresia că este o cârpeală la lege, 
a făcut un proiect de lege , care este aproape gata ,pe baza informaţiunilor d-lui 
ing.Prelipceanu , profesor la Şcoala Politehnică.
Cred că peste o lună se va veni cu o lege de protecţiune generală a muncii româneşti  .  
Vă asigur că această lege este aproape gata şi va veni în discuţiunea Camerei , 
pentru satisfacţia ultimelor generaţii de ingineri , care şi-au pierdul iluziile în celelate partide, 
şi cari vor fi plasaţi graţie PNL ( aplauze la PNL ) [-------] 
M.Plătăreanu / 27 mart.'34 

()Ministrul inginer N.Teodorescu 

Eu ştiu un singur lucru, fiindcă am luat şi eu parte la munca aceasta excesivă pe care o face 
dl ministru al industriei, pentru a da cât mai normală şi mai apropiată de interesele ţării ,
am credinţa că prezenţa d-lui ministru în fruntea acestui minister,este în asentimentul 
întregului PNL şi întregii suflări româneşti ,pentru că d-sa este hotărât să salveze interesele 
statutului.D-sa a a fost şi a rămas un om al realităţilor , care sunt totdeauna dinamice , 
şi nu a teoriilor, care sunt sterile şi statice.Vă cer să aprobaţi acest proiect de lege , prin care vi 
se cere un răgaz,pentru ca să ajungem la normalizarea ţării .
M.Plătăreanu / 27 mart.'34 
---------------------------------------------------

13.h) N.Teodorescu (ministrul Industriei şi comerţului ) ,27 mart.'34 
 ( DAD, MO 32, 27 mart.'34, p 1185 ) 
[ LD : scurtă pledoarie. Adoptarea legii  ] 
-----------------------------------------------------------------------------------
 N.Teodorescu / 27 mart.'34 

¤Legile de protejare 

Mulţumeşte cu recunoştinţă prof.Cuza, Şeicaru, şi tuturor celor care au luat cuvântul,pentru 
sugestiile făcute .Va ţine seama de sugestiile făcute , atunci când se va veni 
cu legea protejării industriei naţionale.
În curând va aduce şi proiectul de lege pentru protejarea muncii naţionale  .  
Acum , cere votarea acestui proiect de prelungire.

¤Legea se pune la vot şi se adoptă.

Prelungirea legii de protejare a industriei / 23-27 mart.'34 
_____________________________________________



13.i )C. Cătuneanu ,apoi Gh .A.Cuza   ,  4,5 apr.'34 
( DAD, MO 38, şed. din 4 apr.'34 , p. 1663-1664 ;DAD, MO 39, şed. din 5 apr.'34, p. 1672- 1677) 
I.Cătuneanu / 4 apr.'34 

#Nerespectarea legilor existente 

¤1924.Vintilă Brătianu:Legea ptr protecţia muncii naţionale 

[LD:Cătuneanu îşi exprimă părerile la discutarea Legii apărării statului , adusă în dezbatere de 
Victor Antonescu.Ar fi fost potrivite , la discutarea Legii protecţiei muncii naţionale , abia anunţate 
El îşi plasează observaţiile la acea lege Nici nu-şi termină discursul ( sala nu era în număr ) , iar a 
doua zi,îmbolnăvindu-se, continuă Gh.Cuza .]
"Dlor preşedinte, d-lor deputaţi, proiectul ce s-a adus în dezbaterile dvs,este impus de o 
situaţie anormală ce a durat prea lung ,asupra căreia voi spune câteva cuvinte [-----] 
D-lor, a participat la conducerea acestei ţări un om întreg, un caracter care impunea, 
un om stăpânit de grija şi de iubirea pentru interesele româneşti ;el se numea Vintilă Brătianu 
La 1924, a venit cu o lege pentru  protecţia muncii naţionale .
Vă întreb : de ce nu s-a aplicat ?Dacă s-ar fi aplicat legea de acum zece ani, este sigur că nu 
am fi ajuns în situaţia de astăzi.Pentru ce nu s-a aplicat ?
Acum ni s-a promis o altă lege în acelaşi sens, sporindu-se proporţia de la 75%
 la o proporţie mai mare .

...Românul "de baştină" /"cetăţeanul constituţional" 

Ei bine, d-lor, această lege va avea succes în plicarea ei,şi se vor simţi imediat rezultatele , 
dacă guvernanţii de astăzi vor avea hotărârea ca această lege să fie aplicată, împlinindu-se 
două condiţiuni :în primul rând, să se facă deosebirea dintre românul de baştină şi 
cetăţeanul constituţional  .   Să aibă guvernul grijă ca întâi să fie protejat românul născut , iar 
nu cel făcut prin graţie constituţională ; în al doilea rând, guvernul să aibă energia morală de a 
rezista tuturor imixtiunilor din afară şi tuturor ispitelor dinăuntru , pentru a aplica 
proporţionalitatea , pe care legea o va introduce , pentru a aplica această proporţionalitate la 
toate categoriile de muncă , fie inferioară , fie calificată , de la simplul lucrător manual până la 
directorul general al întreprinderii ,în care astăzi românul , pentru un salariu mizerabil, 
trudeşte ca un simplu salahor "( aplauze LANC ) [ -------------- LD : lipsă text ----------- ] 
--------------------------------

¤¤Anunţarea proiectelor de legi,  interpelări , comunicări , 30 mart -4 apr.'34 
Dezbateri parlamentare , Camera şi Senatul, 30 mart.- 4 apr.'34
("Facla" , 1 apr.'34)   ( DAD, MO 36, 37, 38 din 2-4  apr. '34  ) 
[LD : La Consiliul de Război, se desfăşura procesul Gărzii de Fier. 
Ultimele mărturii . Depunea ca martor Al.Vaida Voevod. 
Extrag aceaste informaţii pentru a exemplifica agenda legislativă a parlamentului ,
şi felul cum lucrau ministerele , care-şi pregăteau legile.
De asemenea, interpelările deputaţilor care lansau semnalele de alarmă 
privind o categorie profesională sau un anume fapt dintr-un loc.] 
Cameră . 30 mart. 
Comunicări, interpelări, proiecte de legi.
Pe banca ministerială : gral Uică, C.Xeni, Vict.Iamandi, Mitiţă Constantinescu, 
A.Popescu -Necşeşti, R.Franasovici .
/  N.Rizescu - Brăneşti : Unele societăţi petroliere din Dâmboviţa, nu plătesc lucrătorii de 4 luni.
/  Sebastian Şerban : condiţiile defectuoase în care se face aprovizionarea cu hrană 
a jandarmilor . Victor Iamandi raspunde - s-au luat şi se vor mai lua măsuri 
/  M-Ghelmegeanu : abuzurile săvârşite în campania electorală locală din jud. Cahul, 
unde dl.g-ral Rujinsky a fost dezarmat de un ofiţer şi dat pe mâna unor bătăuşi .
g-ral Uică ( ministr de Război ) : s-a cercetat cazul ; ofiţerul va fi pedepsit cu toată asprimea.
A prezentat sit.g-ralului Rujinsky  care s-a declarat satisfăcut. 



/  Radu Lascu ( PNL -georgist ) : anunţă o comunicare privind   cenzura .  
/Se votează citeva modificari de legi sau legi punctuale, cu un singur articol : 
1. Acordarea unui teren pentru municip.Bucureşti de către MAN ; 
2. Autorizarea com Reni pentru a face un împrumut la CEC ; 
3. Suspendarea art. 18, 19 din legea pentru finanţele locale.
4. R.Franasovici ( ministr. Lucrări publice şi cominicaţii  ) : depune  pr.de lege 
pentru concentrarea învăţământului farmaceutic universitar. 
--------------------------------------------
Senat , 30 mart. 
Pe banca ministerială : Vict.Antonescu, Vict.Slăvescu, D.Iuca.
/ Rusu Abrudeanu  - interpelează ministerul Muncii , cu privire la neregulile de la 
  Casa Centrală a Asigurărilor sociale.
Diverse legi punctuale sau modificări de art.la legile existente : 
/ Pr. de lege ptr. îndeplinirea serviciilor publice între 1 apr.- 30 iun. , 
  cf.exerciţiului bugetar 1933/ 1934;
/ Pr. de lege ptr. modificarea unor art. din legea de organizare a Minister. Învăţământului   ;   
/ Pr -de lege ptr. prelungirea legii chiriilor 
  Cameră , 2 apr. 
1.  Pr. de lege ptr.prelungirea şi modificarea legii referitoare la regimul excepţional 
al raporturilor dintre proprietari şi chiriaşi  ( din 14 apr.'33 ) 
2. Legea votată de Senat , pentru apărarea ordinii în stat  ( vezi la p.36  ) 
Se anunţă legile ce urmează a fi discutate : 
1. Continuarea discuţiilor la Conversiune  .
2. Modificarea unor art. la legea înv.secundar  ( votată de Senat ) 
3. Legea relativă la reglementarea transferurilor în înv.secundar  ( votată de Senat ) 
4. Legea pt. concentrarea înv.farmaceutic universitar  ( votată de Senat )
5. Modificarea legii Casei de Credit a Corpului Didactic 
7. Pr.de lege ptr.autorizarea liniei ferate Ilva Mică -Vatra Dornei 
8. Pr.de lege ptr.autorizarea liniei ferate Reşiţa -Caransebeş 
9. Lege ptr.ratificarea frontierei cu Iugoslavia ( votată de Senat )
10. Lege ptr.reducerea Camerelor Profesionale  ( votată deSenat ) 
------------------------------------
Anunţări de legi, comunicări, întrebări /  30 mart -4 apr'34 
____________________________________________________________

14.)LEGEA APĂRĂRII STATULUI ,Senat, Cameră, 3, 5 apr.'34 
Victor Antonescu ( ministr.Justiţiei ) ; raportori : Toni Iliescu  (Senat ) , 
Aurelian Bentoiu (Cameră ) Vezi doc.integrale la fişierele de partid 
A) Expunerea de motive  -  Senat (  2 apr ) , Cameră ( 4 apr.) 
a) DRIoaniţescu ( senator, PNŢ ) , 
b) Toni Iliescu ( senator, raportor, PNL ) 
c) Vict.Antonescu , 
d) Petre C.Andrei ( deput.PNŢ ) , 
e) Armd.Călinescu (PNŢ ) 
 f.) Grig.Iunian (PRŢ ) , 
g ) I.Cătuneanu,GACuza ( LANC ), 
h.) CCGiurăscu (PNL-georg.)
 i.) Pamfil Şeicaru ( ziarist ) , 
 j ) I.Petrovici -  ( PNA-Goga) ;
 k.) Hermann Plattner ( PG) , 
 l.) Aurelian Bentoiu ( raportor ),
m ) Nichifor Robu (LANC ) , 
 n ) Victor Antonescu ( ministru  ) Votarea legii 



 o ) Ata Constantinescu ( PNL-georgist )
[LD :dezbaterile sunt foarte consistente , nu numai din p.d.v. legislativ, ci, mai ales , privind 
precizările şi poziţionarea faţă de regimul politic pe care partidele înţelegeau să le sprijine.  Se 
confruntă astfel doctrine privind :democraţie - dictatură ; monarhie  ; parlamentarism  ;  
libertatea - anarhia ;partide de ordine - partide pro-anarhice ; problema tineretului ; 
legislaţia represivă ;
Am fişat şi studiat cca 14 expuneri. şi … nu ştiu dacă şi-a expus p.d.v. P.maghiar .
 Legea intră în discuţia Camerei  după Conversiune ( 2-3 apr.'34 ) ; paralel are loc dezbaterea pe 
probleme de politică externă ( 4 apr. p.m )  ]
---------------------------------------------------

A)Victor Antonescu ( ministr.Justiţie )

¤Expunerea de motive  ,Senat ( 2 apr.) , Cameră ( 4 apr.'34 ) 

( DAD, MO 38, şed. din 4 apr.'34, p. 1647 -1650 ) 
 / Necesitatea legii : extremismul STÂNGA -  DREAPTA  /
/ Răspunderea partidelor politice / Partidele de ordine / libertăţile cetăţeneşti / 
/ Legea penală - legea preventivă / Dizolvarea grupărilor politice :  parlamentari şi membri // 
/ Măsuri preventive : funcţionari, elevi, studenţi, asoc.secrete / 
/ Apărarea regimul democratic : monarhia, parlamentul /
/ Drept comparat: legi represive // 
/ Legea apărării statului /
Expunerea / 2, 4 apr.'34

#Absenţa prevederilor legislative privind violenţa de grup.

" Nu credem că este necesar să insistăm asupra realităţii fenomenelor morbide 
de ordin social şi politic  ,   care s-au manifestat în ultimul timp şi care ne impun 
să prezentăm acest proiect de lege.
"Faptul că unele grupări politice înţeleg să facă apel sau să întrebuinţeze violenţa 
şi chiar crima,contra autorităţilor sau cetăţenilor paşnici de alte credinţe politice , 
constituie o gravă ameninţare faţă de care legiuitorul nu poate să rămână indiferent .
"Dacă actele de violenţă , comise izolat sau în grup,cad uneori sub sancţiunea legilor în 
vigoare -autorii lor putând fi pedepsiţi -legile actuale nu prevăd nici un fel de măsură 
contra grupului în numele căruia s-a acţionat sau în sânul căruia a apărut acea periculoasă 
psihologie colectivă ,care determină comiterea unor asemenea acte de violenţă sau de 
teroare,care ameninţă ,în mod general , ordinea de Stat 
"Grupările sau partidele politice sunt necontestat indispensabile mecanismului parlamentar 
şi regimului constituţional ,însă activitatea sau propaganda lor trebuie să rămână şi să se 
facă în limitele legilor şi principiilor constituţionalecare stau la baza aşezării Statutului 
nostru.

#Vizate:mişcările anarhice de "dreapta" şi de "stânga" 

"Când violenţa ia locul ideii , când crima sau delictul înlocueşte critica,raţiunea de a mai 
fi a acelei grupări , nu mai există. 
" În faţa tendinţelor de desagregare socială,în faţa mişcărilor cu caracter anarhic şi terorist, 
fie ele de dreapta ,fie de stânga,noi dispoziţiuni de ordin legislativ se impun, spre a da 
putinţa unei acţiuni rapide de apărarea ordinei în Stat   şi de   înfrânare a aţâţărilor   
primejdioase  . "   
Expunerea / 2, 4 apr.'34

¤Legislaţia preventivă:

"Pentru a împiedica o asemenea activitate care tinde să zdruncine instituţiunile ce dau 
securitatea şi protecţia legală vieţii politice şi sociale a Statutului ,trebuie să recurgem ,  în 



primul rând, la măsuri preventive. 
" În această materie , nu se poate aştepta executarea actelor care să îndrituiască aplicarea 
legii penale ,căci reacţiunea întârziată împotriva lor , adesea ori rămâne ineficace, 
sau impune o represiune care poate tulbura în mod grav normala dezvoltare a statului.

-Dizolvarea organizaţiei 

"Urmând deci sfatul dat de ştiinţa penală modernă, după care < mieux vaut prévenir que 
punir  ! > ,o elementară prevedere socială ne arată că cea dintâi măsură preventivă de luat ,
contra unor astfel de grupări ar fi aceea a   dizolvării lor  ,  măsură care ,din cauza urgenţei cu 
care trebuie aplicată ,nu poate fi încredinţată decât guvernului .
Este de la sine înţeles că , o atare măsură radicală ,nu poate fi luată contra grupărilor sau 
partidelor politice de ordine ,pentru că la un moment dat, în desfăşurarea luptelor politice,un 
partizan a putut comite un act de violenţă ori altă infracţiune.
Pentru a înlătura aplicaţiuni abuzive,un criteriu obiectiv trebuie să justifice edictarea măsurii : 
pericolul de care ordinea publică în Stat e ameninţată , prin generalitatea actelor de 
violenţă sau de teroare întrebuinţate ." 
[LD: atenţie LD ! Dar este tocmai ceea ce a făcut mişcarea legionară , care şi-a schimbat 
denumirea după fiecare act de dizolvare ( G de F, Gruparea Codreanu, Totul ptr Ţară ş.a ) 
La fel a procedat şi PCR , care ,schimba denumirile org."legale" în spatele cărora activa ( BMŢ, 
Liga Muncii,FNA ş.a.)Aşa că această prevedere ori nu s-a votat ,ori nu s-a ţinut cont de ea.]
"În fine, trebuie observat că măsura luată ar fi cu totul iluzorie ,dacă s-ar lăsa posibilitatea 
celor care făceau parte din gruparea dizolvată     ,de a se întruni a doua zi,   sub altă denumire,  sau 
de a se asocia cu o altă grupare , pentru   a continua acţiunea lor dizolvantă   "   
"O dizolvare pronunţată ,impune o serie de alte măsuri necesare , cum sunt ,de exemplu :  
aceea a interzicerii unei alte grupări de a primi în sânul său pe membrii grupării dizolvate , 
pentru un timp liumitat ;aceea a   interzicerii   ca altă grupare să ia numele grupării dizolvate ;  
aceea a închiderii cluburilor sau localurilor de întrunire şi activare ;aceea a ridicării 
corespondenţei , etc. " 
Expunerea / 2, 4 apr.'34

-Suspendarea din serviciu a membrilor grupării dizolvate 

"În altă ordine de idei, trebuie observat că dacă funcţionarilor Statutului le este interzis  -  
afară de unele excepţiuni -de a face politică militantă ,nu le poate fi îngăduit , în nici un 
caz, de a face parte din grupările politice care caută să-şi impună doctrinele prin violenţe 
şi teroare .
De aceea se impune ca în contra unor atari funcţionari , care participă la acţiuni împotriva 
Statutului ,să se poată lua măsura suspendării şi înlăturării lor din serviciu,bineânţeles cu 
respectul garanţiilor acordate de legile respective,adică cu avizul Consiliilor de disciplină sau a 
organelor de judecată de pe lângă autoritatea căreia îi aparţine funcţionarul.

-Sancţionarea elevilor şi studenţilor 

"În aceeaşi ordine de idei , trebuie să semnalăm şi faptul că ,în centrele noastre universirtare 
şi în unele şcoli,s-au constatat unele agitaţiuni incompatibile cu atmosfera de seninătate ce 
trebuie menţinută în învăţământ.De aceea, s-au prevăzut sancţiuni pentru studenţii şi elevii 
care s-ar dovedi că au făcut parte dintr-o grupare politică dizolvată." 
Expunerea / 2, 4 apr.'34

-Membrii grupărilor dizolvate-în competenţa Tribunalelor 

"În ceea ce priveşte identificarea membrilor grupării dizolvate,dacă, pentru o parte din ei, şi în 
deosebi pentru acei care au figurat pe listele de candidaţi în alegeri, se poate uşor stabili 
aceasta şi ei pot fi uşor identificaţi,sunt însă alţii a căror activitate şi calitate trebuie stabilită 
de un organ imparţial. 
"Deşi chestiunile ce acest organ va avea de rezolvat sunt simple chestiuni de fapt,totuşi am 
crezut necesar să facem apel şi de astă dată la garanţia de imparţialitate ce ne oferă 



magistratura noastră.De aceea, stabilirea calităţii de membru al vreunei grupări dizolvate, 
a fost dată în competinţa tribunalelor .Recursul se va judeca de către Curtea de Apel.

-Aleşii grupărilor dizolvate -în competenţa organelor alese 

[LD:aşa se explică de ce, sub noua denumire de "Totul ptr.Ţară " ( legionarii ) şi a org "Liga 
Muncii" ( comuniştii ) au participat la alegerile din '37 ] 
"Ca o consecinţă a constatărilor tribunalelor , este de intreres public ca toţi acei care vor fi 
dovediţi că au făcut parte dintr-o grupare dizolvată,să nu mai aibă dreptul să acţioneze în 
viaţa politică şi, prin urmare, să candideze ,sub nici o formă în vreo alegere legislativă , de 
judeţ sau comună, timp de trei ani [ până în  1937 ! ] 
De asemenea, este de interes ,ca toţi membrii Corpurilor legiuitoare ,ai consiliilor judeţene şi 
comunale, care se vor fi dovedit că au fost aleşi ca reprezentanţi ai unei grupări politice 
dizolvate , să-şi piardă mandatul  ,  dacă Adunarea respectivă ia o asemenea hotărâre.
Expunerea / 2, 4 apr.'34

-Membrii asociaţiunilor secrete 

"Pe de altă parte, experienţa a arătat că activitatea criminală în general,dar mai ales aceea 
contra ordinei politice şi sociale ,găseşte o atmosferă de închegare , dezvoltare şi 
încurajare,în asociaţiunilor secrete de tot felul.
În adevăr, în aceste asociaţiuni , fie ele statutare sau numai în fapt,cu atmosfera mistică de 
care iniţiatorii ştiu să se înconjoare ,toate ideile , toate curentele extremiste , îşi găsesc uşor 
reprezentanţi şi executori.
"Pentru a preveni şi împiedica o atare activitate dăunătoare ordinei sociale,se impune în mod 
preventiv     interzicerea formării de asemenea nuclee ,sub forma de asociaţiuni   
secrete   ,  şi aplicarea , la nevoie, de sancţiuni contra acelora care ar înfrânge o atare 
prohibiţiune.Luând această măsură, legiuitorul român nu ar face decât să urmeze exemplu altor 
legislaţţiuni ( ex.Codul austriac , legislaţia italiană ) 
Expunerea / 2, 4 apr.'34

¤Legislaţie represivă 

[ Drept comparat ] 

Precizăm că şi în alte ţări , sub imperiul unor necesităţi superioare de apărare a Statului , 
au recurs la măsuri legislative dominate de acelaşi spirit.

/Cehoslovacia 

...În Cehoslovacia, prin legea din 25 februarie 1933,Guvernul poate dizolva sau suspenda 
partidele politice care ,prin activitatea lor ,ameninţă forma democratică -republicană a 
Republicii Cehoslovace.Orice afiliere ,precum şi orice propagandă a ideilor unui partid 
dizolvat,este aspru pedepsită. Averea unui asemenea partid, cât şi aceea a asociaţiilor 
comerciale şi altele care dau vreun concurs, este confiscată.Apariţia publicaţiilor periodice 
care servesc  sau au servit la difuzarea doctrinelor partidului dizolvat, este interzisă. 
Autoritatea judeţeană, după legea cehoslovacă ,are dreptul de a deschide scrisorile 
şi de a cenzura telegramele partidului dizolvat.Aceşti membri, pot fi expulzaţi dintr-o regiune 
a ţării şi supuşi de către autoritatea judeţeană , domiciliului forţat.
Parlamentarii unui partid dizolvat sau suspendat , conform legii cehoslovace,îşi pierd 
mandatul. Membrii unui partid dizolvat, dacă sunt funcţionari publici, îşi pierd funcţiunile 
printr-o decizie, fie a prefectului , fie a ministrului de interne.Partidul dizolvat, nu poate prezenta 
candidaţi la alegerile legislative ,listele de candidaţi fiind nule de drept.

/Elveţia 

[LD :simplă remarcă :referendum din Elveţia a respins legea.Poate , de aceea... Elveţia a devenit 
locul de "refugiu" a tuturor celor vânaţi ... ] 



Democratica Elveţie , a fost şi ea nevoită să ia măsuri speciale,prin Legea federală din 
octombrie 1933, pentru apărarea ordinii publice. 
Astfel, art.6 al acestei legi, pedepseşte cu închisoarea până la un an şi amendă 
până la 5.000 fr.elveţieni ( 160.000lei ) ,chiar simplul fapt de a întemeia o grupare 
<  care urmăreşte sau a cărei activitate consistă în a împiedica sau a tulbura prin mijloace 
ilegale , acţiunea autorităţilor. >Admisă de Adunarea federală a Confederaţiei Elveţiene,şi 
supusă apoi unui referendum popular,care   a înlăturat-o cu o mică majoritate   .această lege 
era însoţită de o Expunere de motive a Consiliului federal,care interzicea mijloacele violente şi 
revoluţia, în luptele politice. [-----------] 

/Bulgaria 

/În Bulgaria,     legea pentru apărarea Statutului  , conţine dispoziţiuni oarecum asemănătoare 

/Alte situaţii 

Întocmirea tuturor legilor străine, în această materie,a fost determinată de pericolul 
curentelor extremiste ,de   extremă stângă,   în unele ţări, de   extremă dreapta  , în altele. 

Expunerea / 2, 4 apr.'34

¤Legea românească: accent pe prevenţie, nu pe represiune 

Dacă se compară dispoziţiunile proiectului românesc, cu legile existente în alte State, se va putea 
constata uşor că "am căutat totuşi să reducem la minimum posibil , măsurile represive, dând 
o mai mare importanţă măsurilor preventive. 
-Actul dizolvării ( art.1, 2 ) este încredinţat Guvernului. 
-Dizolvarea ( art. 9, 10  ) - ca un avertisment, ca o măsură preventivă, de scurtă durată .
-Aprecierea culpabilităţii şi aplicarea pedepselor ( art. 3, 4 ), revin instanţelor judecătoreşti .
-Interdicţiunea asoc.secrete ( art. 12, 13  ) , considerată delict, nu complicitate.
-Scuza absolutorie (art.21 ) , pentru participanţii care denunţă asociaţiunea. 
Expunerea de motive / 2, 4 apr.'34 --------------------------------
-----------------------------------------------------

14.a ) DRIoaniţescu(PNŢ ),Senat ,2 apr.
("Lupta", an XIII, nr. 3732, 3 apr.'34 )
[LD: PNŢ a fost îndreptăţit să ia măsurile represive cunoscute , PNL nu avea îndreptăţire ! 
 Adversitatea faţă de PNL merge atât de departe , încât i se aplică calificative specifice partidelor 
pro- dictatoriale , pro -autoritariste , nedemocratice .Din păcate, ziarul nu dă discursul lui 
Gr.Gafencu .] 
DRIoaniţescu / 2 apr.'32 

¤Valoarea juridică a legii 

#Arbitrariul guvernului de a dizolva partidele 

După ce a analizat trecutele legi (Mârzescu şi Mironescu )a arătat că proiectul de faţă nu 
aduce în plus,decât     arbitrariul guvernului de a dizolva partidele politice .  
Această lege , pusă în mâna unui guvern care nu se nutreşte din respectul principiului 
democratic , este arma cea eficace pentru întronarea dictaturii .
Decizia Consiliului de miniştri , este considerată un act de guvernământ !Actul de 
guvernământ, este o măsură care ,dacă este necesar şi nu poate fi îngrădit prin lege,este 
nevoie de a se trece în lege anumite sancţiuni ,şi atunci numai puterea judecătorească trebuie 
să condamne .

#Subordonarea Jutiţiei de către Executiv.

Ori, proiectul, după ce dizolvă prin acte de guvernământ o grupare  [ Garda de Fier ] , 



pune justiţia în faţa unui fapt împlinit   -  să facă catalogul celor care au fost în acea grupare
 şi să condamne , ca un simplu birou de înregistrare .E degradator.
"Nu e nici o urgenţă la care justiţia să nu poată răspunde cu mijloacele ei ,
nu e nici o sancţiune pe care justiţia să nu o poată pronunţa. "
Guvernul, tocmai pentru că e un organ politic,poate reduce puterea judecătorească 
la rolul umil de a se face  auxiliar al puterii executive.
Ca valoare juridică , Proiectul este instrumentul cel mai docil ,prin care se poate întrona 
dictatura viitoare.

#Monstruozitate  legislativă 

Ca tehnică legislativă şi constituţională , Proiectul este o monstruozitate de amestec 
al puterii executive   în puterea judecătorească   şi chiar în atribuţiile puterilor legiuitoare  .  
Concluzia : Proiectul trebuie retras, studiat şi legiferat cu liniştea necesară.
DRIoaniţescu / 2 apr.'34 ------------------------------------------------------------

14.b )Toni Iliescu ( raportor, Senat ) 
("Lupta" , XIII, 3732, 3 apr.'34 + foto Antonescu  ) 
[LD : un rezumat al ziarului  ] 

¤Legislaţia represivă 

A combătut toate obiecţiunile aduse de adversari, arătând absoluta necesitate
 care a determinat aducerea acestei legi :  vorbesc faptele.Dsa a făcut un sesizant tablou al 
societăţii româneşti după război,arătând mecanismul ivirii curentelor subversive ; 
analizează evoluţia măsurilor luate succesiv, paralel cu intensificarea acestor curente.
Analiza juridică pe care d. Toni Iliescu a clădit-o la această lege , este o operă solidă, 
un piedestal pe care se poate sprijini oricând ordinea în stat .
Senatul a fost impresionat adânc de cuvintele raportorului, care dovedeau nu numai 
o erudiţie juridică, dar şi o convingere nestrămutată în odine şi legalitate o disciplină morală 
de vechi luptător al parlamentarismului.
După frumosul său discurs, a luat cuvântul Victor Antonescu , ministrul de Justiţie .
----------------------------------

14 c.) Victor Antonescu  ( ministrul de Justiţie), 2 apr.'34
( "Lupta" , XIII, 3732, 3 apr.'34 ) 
[ Stenogramă integrală , subtitluri, sublinieri, comentarii - LD :doc.integral -fişierPNL VII
/ Curente subversive- legislaţie represivă /
 / Opinii senatoriale : Toni Iliescu, Gr.Gafencu, M.Manoilescu , Slătineanu  / 
/  Ipostaza etică - răspunderea guvernului  /  Curente extremiste : STÂNGA  - DREAPTA / 
/  Misticile noi : Rusia, America, Germania, Italia // 
/ Ordinea în stat - limitele libertăţii /  Apărarea ordinii - legislaţie comparativă : Elveţia / 
/ Statutul României Mari // Demnitatea : IICBrătianu /  Conf.de la Versailles - minorităţile / 
/ Apărări fundamentale : ordinea, siguranţa, unitatea naţională / 
¤Legea apărării ordinii în Stat / 
------------------------------------------------------------------------------------
Vict.Antonescu / 2 apr.'34 

/Dezbaterile senatoriale la lege .

"După lungile dezbateri cari au avut loc în această adunare, toate conduse cu un spirit de 
profundă imparţialitate de cei mai distinşi membri ai opoziţiei ,chestiunea vă este , desigur,
foarte cunoscută.După frumosul şi bine documentatul discurs al d-lui raportor,Toni Iliescu , 
 ca să vă mai fac eu analiza proiectului de lege , este să vă ocup vremea cu un lucru 
despre care sunteţi deja documentaţi.Ceea ce mă obligă să intru în anumite explicaţiuni , sunt 
consideraţiile de ordin general ,aşa de frumos expuse de un talentat distins membru al 
opoziţiei, d.Gr. Gafencu [PNŢ] şi cu tot atât talent , de colegul nostru d  .  M,Manoilescu   ,[Liga 



Corporatistă ] la care adaug şi pe prietenul nostru din majoritate , dl .Slătineanu.
Vict.Antonescu / 2 apr.'34 

/Ipostaza morală a legiuitorului.

...Opoziţia -Guvernul 

"Eu recunosc  că acest proiect ridică chestiuni grave şi conştiinţa noastră cere să fie 
lămurită asupra unor puncte , dar cred că dacă în discuţiunea acestui proiect plecăm numai de la 
ideile filozofice care au animat discursul d-lui Manoilescu ,sau cele de ordin general ale d-lui 
Gafencu ,am greşi fundamental."Daţi-mi voie să vă spun că şi mie mi-ar conveni şi aş fi în largul 
meu ,dacă aş vorbi ca opozant , ridicându-mă , dacă talentul meu m-ar ajuta, până la înălţimea 
eleganţei d-lor Manoilescu şi Gafencu,dar pentru aceasta, ar trebui să nu port nici o 
răspundere   .  Situaţiunea pe care o ocupăm, documentele pe care le avem, 
ne obligă la o atitudine contrarie. [----] 
Eu cred, d-lor, că dacă ,într-adevăr,suntem conştienţi de vremurile pe care le trăim,dacă avem 
un pic de răspundere şi un pic de sinceritate,trebuie să mărturisim situaţia aşa cum este,
 şi să nu lăsăm situaţia pe mâna vorbitorilor fără răspundere şi fără curaj. 
Este mai mare curajul să iei o măsură pe care nu ţi-o dictază dorinţa ta,decât să faci discursuri 
frumoase , când ai cultura pe care o ai. "[-------] 
Victor Antonescu / 2 apr.'34 

¤Apărarea ordinei în stat 

[Legislaţie comparată ]

[ LD : argumente comparative , studiul legislaţiei altor ţări . Are legea elveţiană .  ] 

/Cehoslovacia...

…când vedem noi că o ţară democratică ca Cehoslovacia , face o lege ale cărei dispoziţiuni 
nici un guvern românesc n-ar fi  îndrăznit să vi le  prezinte şi cu toate acestea ,s-a votat .
De cine ? De un Parlament condus de toate partidele , votând chiar socialiştii ,unde ceea ce 
vă cerem noi , să lăsaţi să facă justiţia în proporţie mult mai restrânsă,face puterea executivă, 
guvernul,şi când vedem că în Elveţia , cea mai paşnică ţară din lume, oamenii cei mai 
domoli,democraţia cea mai perfectă din Europa , este preocupată de această problemă , 
ce să mai spunem noi de necesitatea acestei legi ?     [-------------------]

/Elveţia... 

Din Mesajul Consiliului Federal elveţian către Consiliul Legislativ  ( 8 mai 1933 ) : 
< Dacă introducem astfel, diferite dispoziţii penale într-o lege specială ,anticipând asupra 
reglementării generale, este , mai înainte de toate,pentru a apăra ,nu forma actuală a statului, 
dar ideea democratică pe care este clădită Confederaţia.
Oricât de divergente ar fi părerile în ce priveşte organizaţia formelor democratice şi delimitarea 
funcţiunilor şi a atribuţiunilor  noi nu mai voim să tolerăm incertidudinea asupra acestui punct : 
trebuie ca luptele politice să respecte formele legale, să nu se întrebuinţeze alte arme decât 
drepturile cetăţeneşti , încât vremurile celui mai tare să ia sfârşit , odată pentru totdeauna, în 
Elveţia .Dar acela care vrea să evite războiul civil până la manifestările lui cele din urmă,
   trebuie să-l reprime de la început.    Or , la început, războiul civil consistă în a nu întrebuinţa 
voinţa străzii , în contra ordinii stabilită prin legi şi autorităţi.
Când se va şti că , de la început, ea va fi reprimată fără cruţare,vom fi scutiţi de utilizarea forţelor 
poliţieneşti excepţional de numeroase ,de întrebuinţarea armelor , şi , mai ales , de scoaterea 
trupelor. [------------- ]
Chiar privind fără nervozitate diversele manifestaţii de partide, şi alte demonstraţii politice, 
şi reducând la adevăratele lor proporţii frazeologia războiului şi a revoluţiei ,care s-a încuibat la 
noi, nu e mai puţin adevărat că , la dreapta ca şi la stânga,s-au format adevărate asociaţii de 
luptă şi apărare , după modele străine,s-a simţit nevoia de a deosebi şi în înfăţişarea exterioară 



în modul cel mai provocator. Întrunirile şi manifestaţiile adversarilor politici , constituie un 
pericol care creşte.   >  
Antonescu /
 "Prin urmare , vedem că această preocupare este exact preocuparea pe care o avem noi , 
astăzi.Noi trebuie să găsim mijloace pentru a putea preveni asemenea mişcări.

/Franţa 

Iată ce spune ministrul francez , Pietri , acum câteva luni :
<Să nu ascundem evidenţa.Un vânt de violentă reacţiune suflă peste vechiul stat liberal  ,  al 
cărui principiu şi structură s-au impus lumii , timp de peste un secol.
Generaţiile noi se pretind atrase către aceste formule de putere personală  ,   
pe care ale noastre învăţaseseră să le condamne şi să le înlăture, din copilărie.
Pretutindeni în Europa şi chiar în America , apare năzuinţa de a face  apel la un fel de 
neodespotism al erorilor     şi al slăbiciunilor   de după război.Până şi socialiştii , printr-o 
contradicţie izbitoare, se gândesc astăzi să părăsească ideea de libertate şi să încredinţeze 
forţei ,destinele compromise ale naţiunii.  >  ( Pietri ) 
Antonescu / 
 " Aşa încât , vedeţi, nu se poate spune  că guvernul scapă pulsul adevărat al momentului 
,că guvernul caută, prin mijloace speciale, să-şi făurească un instrument de guvernare , 
care să-l ajute să domine situaţiuni  pe care este incapabil să le cârmuiască . "
"Dacă avem un pic de conştiinţă dacă iubirea de neam o punem deasupra frazelor şi deasupra 
demagogiei ;dacă preocupările şi interesele fundamentale ale ţării ne stăpânesc ;dacă avem 
dorinţa de a păzi un drept propriu al ei,drept pe care nu noi, ci alţii îl compromit,atunci  
datoria noastră este să facem ceea ce facem astăzi  .  "Şi atunci eu socotesc că pentru nişte 
oameni maturi ca noi, care am trăit vremurile pe care le-am trăit , - o datorie de veghe se 
impune." [-------] 
Victor Antonescu / 2 apr.'34 

...Apărarea ordinii de drept.

...Apărarea siguranţei naţionale 

...Apărarea unităţii naţionale.

"Ia băgaţi de seamă  :am clădit România Mare , cum vă spuneam adineauri.Această ţară aparţine 
nu celor de mâine ,cât celor de azi, care au clădit-o.Şi Ion Brătianu este dintre aceia care au 
clădit-o ! Dvs sunteţi oamenii maturi ai acestei ţări.
Noi avem un statut pe care am clădit România Mare ;şi acest statut să dea Dumnezeu să-l putem 
păzi ,contra revizionismului care ne pândeşte .Şi cei care sapă ordinea în stat , o sapă cu un 
gând, nu ca să răstoarne guvernul naţional-liberal sau eventual guvernul naţional -ţărănesc, 
 ci o sapă ca să dărâme fundamentul acestei ţări.( Aplauze unanime , îndelung repetate ) [--] 
Victor Antonescu / 2 apr.'34 

¤Legea apărării ordinii în Stat 

"Avem convingerea că nu dragostea noastră de a aduce în arsenalul de legi ,o nouă lege 
restrictivă, ne face să aducem această lege.Personal vă mărturisesc că aş fi dorit ca soarta 
să-mi rezerve prezentarea altor proiecte , decât proiectul de faţă, dar sunt perfect convins că 
datoria mea de om îmi impune să o prezint." Nu este vorba de un act de apărare a unui 
guvern,este vorba de apărarea unei ordini naţionale , în acest Stat ,şi vă rog să mă credeţi 
că nu pentru consideraţiuni de ordin politic prezentăm acest proiect de lege.
" Eu cel dintâi, în conversaţiunile particulare , cât şi în Comisiunea legislativă a Senatului, 
am declarat : vrem un instrument care să ne asigure scopul urmărit , dar care să nu 
primejduiască vreun partid de ordine, fiindcă dacă nu am reuşi ,un astfel de instrument se 
poate întoarce în contra noastră.
  "Am declarat şi repet, că dacă în discuţiunile pe articole, aşa cum a fost în discuţiunea 



generală, - senini şi preocupaţi de grija zilei de mâine  - vom găsi formule mai fericite, 
eu vă declar că le voi primi şi vă voi aduce mulţumiri.
"Noi am căutat să circumscriem în texte precise anumite dispoziţiuni care să înlăture abuzul , 
pe cât este posibil,dar recunosc că abuzul este întotdeauna posibil.
" Am căutat să dăm formula cea mai bună , care nu se pretează la abuzuri ,şi dacă vom găsi 
una mai bună, o vom primi.
Sunt convins că la discuţiunea pe articole, şi membrii opoziţiei şi membrii majorităţii, 
ne vor da concursul lor luminat , pentru ca acest proiect să fie ameliorat ,şi să corespundă 
scopului ce-l urmărim.
" Rog Senatul să binevoiască a aproba în principiu acest proiect de lege ,iar la discuţiunea pe 
articole , să ne dea tot concursul pentru a găsi cele mai bune soluţiuni .( aplauze îndelung  
prelungite şi repetate ) 
----------
A urmat discuţia pe articole, după care Senatul a votat cu bile proiectul .
Vict.Antonescu / 2 apr.'34
_______________________________________

14.d.)   P.C.Andrei     ( PNŢ ),Cameră ,4 apr.'34
(DAD, MO. 38, şed. din 4 apr.'34, p. 1660- 1663) 
[  LD : ce înarmat era Petre Andrei… probabil este documentat de pe vremea legislaţiei represive 
din timpul guvernării  PNŢ ! Numai că … ceea ce a avut voie să facă PNŢ, PNL nu are drept !  
  Dincolo de argumente, unele profund democratice, cum va plăti el cu viaţa , în 1940 … ] 
Subtitluri, sublinieri, semne, comentarii -  LD : 
/Apărarea graniţelor - apărare militară , afacerea Skoda // Apărarea statului - ordinea internă ///  / 
Drept comparat : Iugoslavia, Cehoslovacia. Germania, Italia // Legea românească // 
/ Monarhia //  Regimul parlamentar //  Autoapărarea democraţiei // Puterea executivă // 
/ Mişcări anarhice / Extremism de dreapta - stânga // 
//Măsuri antidemocratice - rezistenţa cetăţenească // Dizolvările  - abuz guvernamental // 
//  Implicaţiile psihologice ale reprimării //  Legea PNL - lege de răzbunare // 
// Moravuri politicianiste  //  Concluzie la lege //
----------------------------------------------------------------------------------------
PCAndrei / 4 apr.'34 

¤Legea apărării statului 

"  La un foarte scurt interval , după legea stării de asediu, se prezintă Parlamentului 
un nou proiect, anume apărarea Statutului. 
Desigur că ochii noştri ai tuturor trebuie să fie aţintiţi asupra vieţii statului nostru , 
asupra fiinţei naţionale şi asupra hotarelor dobândite cu atâtea jertfe.
Dacă ar fi cazul ca acestea să fie atăcate, fără îndoială că orice român ar trece 
peste orice fel de considerente de ordin legal şi n-ar precupeţi nici un moment 
sacrificiul cerut pentru apărarea statului .
În asemenea împrejurări nu este nevoie de nici o lege , ci numai de o armată bine organizată 
de un comandament priceput şi conştiincios.[------] 
PCAndrei / 4 apr.'34 

/Siguranţa internă 

"Desigur, statul are nevoie de siguranţa nu numai a graniţelor sale exterioare,ci şi de 
siguranţă în interior, de garanţia că activităţile necesare vieţii publice şi economice , 
se vor desfăşura în linişte şi pace.
Un stat care nu are aceste garanţii , se destramă este o caricatură de stat .
De aceea, în momente de gravă zdruncinare , guvernul trebuie să ia toate măsurile 
necesare impuse de împrejurări." [---------------------] 
 PCAndrei / 4 apr.'34 

[Drept comparat ]



/Iugoslavia 

[LD : este interesant nu numai pentru momentul de atunci,ci pentru "procese" care se vor 
croniciza , peste 50 de ani , şi care , după căderea comunismului,îşi vor găsi deslegarea 
sângeroasă de azi. ] 
 " Dl ministru al Justiţiei prezintă acest proiect de apărare a Statutului şi, în expunerea de 
motive, precum şi în explicaţiunile pe care le-a dat ziarelor, în momentul depunerii acestui proiect 
, a afirmat că el cuprinde dispoziţiuni mult mai blânde decât cele prevăzute în legislaţiile 
similare din alte ţări.Dar dl ministru a uitat să arate ce necisităţi au determinat votarea unor 
asemenea legi în alte state.
"Este adevărat că legea de apărare a statutului, votată în Jugoslavia,are dispoziţiuni mult 
mai drastice , decât acest proiect de lege al dvs.Trebuie să ştiţi însă că ceea ce a impus o 
asemenea lege în Jugoslavia,este cu totul departe de situaţia de la noi. 
Nu trebuie să uitaţi că Constituţia jugoslavă, din 28 iunie 1921 ,a fost votată numai de 258 de 
deputaţi , din 419 .
[ LD : parcă la noi deputaţii din opoziţie nu s-au retras din constituantă în 1923? ] 
Acest lucru este foarte semnificativ. Două treimi din deputaţii sloveni     şi nouă zecimi din 
deputaţii croaţi     , au respins proiectul de Constituţie. 
Adăugaţi la aceasta nemulţumirile de ordin administrativ, căci din 33 de conducători de 
districte , de prefecţi , numai 3 erau croaţi, încât locuitorii din celelate provincii ,
aveau impresia că se găsesc încă sub jugul altcuiva şi sunt trataţi ca nişte cuceriţi. 
În această situaţie,au formulat extraordinar de insistente şi ameninţătoare reclamaţiuni , 
de oarece ajunseseră la exasperare.În afară de aceasta, până în anul 1928-29 , când s-a făcut 
unificarea legislaţiei fiscale,impozitele şi sarcinile , erau nemaipomenit de neeagal 
repartizate …. 
-Victor Antonescu : Dle Andrei, eu am vorbit de Cehoslovacia  ! 
-PCAndrei : Un locuitor sârb  plătea 91 dinari ; un slavon plătea 170 dinari ;un croat plătea 
270 dinari ; un locuitor din Voevodina plătea 293 dinari .În asemenea împrejurări, s-au formulat 
nemulţumiri extraordinare, care îmbrăcaseră o formă alarmantă. La un moment dat , se cerea 
pur şi simplu transformarea Jugoslaviei într-un stat federal, care să aibă comun numai 
Suveranul.De aceea, apare foarte uşor explicabil , şi actul de la 6 ianuarie 1929, 
şi legea de apărare a statului jugoslav, cu dispoziţiile sale foarte drastice.
Era în joc însăşi unitatea statului jugoslav. 
Dacă comparăm acestea cu situaţia de la noi, uşor poate vedea oricine cât de mare diferenţă 
este ,pentru că şi la noi s-au formulat de către provinciile unite cu Vechiul Regat , 
nemulţumiri de ordin administrativ ,dar nimănui nu i-a trecut prin minte un gând aşa de 
antiromânesc  ;s-a cerut, pur şi simplu, reintrarea în legalitate a conducătorilor .
Şi atunci iată cât de diferite situaţii : în Jugoslavia , necesitatea păstrării statutului ,
 a dictat o lege cu prevederi foarte aspre . La noi nu există această necesitate." 
PCAndrei / 4 apr.'34 

/Germania 

Am să vă amintesc, dle ministru, de o altă lege, pe care , mi se pare, aţi uitat-o, aţi scăpat-o din 
vedere , o lege cu prevederi aspre : este legea pentru unitatea Reichului german, 
legea din 21 iulie 1921, modificată la 31 martie 1926,o lege care restrânge dreptul la 
întrunire , libertatea cuvântului şi libertatea scrisului.Legea aceasta germană, cu prevederi 
foarte aspre, a fost iarăşi determinată de astfel de necesităţi , tot atât de importante. Era un frâu 
care căuta să se opună încercărilor mereu reânoite ,de a introduce vechea formă de stat a 
monarhiei.În urma războiului şi a revoluţiei germane, s-a schimbat  forma statutului 
şi atunci încercările monarhiştilor , de a reintroduce vechea formă de stat, 
au silit guvernul să facă o lege cu prevederi aşşa de drastice. 
Deci , altă necesitate esenţială pentru viaţa unui stat.
-Vict.Antonescu :Eu nu am vorbit nici de legea jugoslavă, nici de cea germană, 
nici de cea italiană …
-PCAndrei : Aţi vorbit de legea cehoslovacă şi aţi amintit de legea italiană[---------------] 
Ordonanţa prezidenţială de la 4 aprilie1933,din Germania , intitulată chiar 



Pentru protecţiunea poporului german - apără , de asemenea , regimul hitlerist ,
 care s-a afirmat şi s-a introdus acolo de câtva timp. 

/Cehoslovacia 

" Legea cehoslovacă, din iulie 1933, cu modificările din 25 oct. 1933, poartă chiar  un titlu foarte 
semnificativ : legea de apărare a republicii democratice cehoslovace .
Nu se apără, prin urmare, aici, o formă de stat [ ca în Germania ] , nici unitatea de stat, 
[ca în Jugoslavia ] ci se apără un regim politic nou introdus.
 Faţă de mişcările turbulente care se manifestă în Germania, s-a simţit necesitatea
 să se apere regimul democratic , ceea ce caracterizează Cehoslovacia.

/Italia 

" Pe acelaşi plan, în direcţiune cu totul opusă însă, în Italia apare legea italiană. 
Proiectul definitiv de Cod Penal, publicat în 1929, înglobează şi legea de apărare a statului , 
din 1927. Această lege apără un regim politic nou introdus : este vorba de apărarea 
concepţiei fasciste despre stat şi societate ,în opoziţie cu cea liberală şi democratică  .   
S-a introdus ceva nou, o schimbare, şi regimul nou întronat caută să-şi apere propriile sale 
creaţiuni." 
PCAndrei / 4 apr.'34 

¤Legea românească 

[LD :amprenta adversităţii faţă de PNL?Profunzime a convingerilor democratice ? Democraţie şi 
autoritate -sunt posibile ? Care este graniţa?Care sunt dozele în tratarea maladiei ?Nici o îndoială 
că democraţii naţional-ţărănişti păreau mai "democraţi" , mai "geloşi" pe păstrarea neştirbită a 
libertăţilor.Dar era viabil punctul lor de vedere ?] 
" Legea pe care o prezentaţi dvs, ce trebuie să apere dânsa ? Ideologia liberalismului ? 
Dar la aceasta aţi renunţat şi pe teren politic şi pe teren economic.
Atunci,aţi căutat un fel de motivare superioară în vechiul articol 14 din această lege, 
pe care , constat cu plăcere, că Senatul l-a şters.Dvs , desigur, aţi uitat să scoateţi această 
motivare, pentru că se constată că vorbiţi de apărarea Monarhiei ,a sufragiului universal şi a 
regimului parlamentar[...]"Dar dacă aceste justificări cad,ce apăraţi dvs prin această lege ?
În realitate vreţi să întăriţi puterea guvernului     ,ca să aibă mâinile libere în opera sa de 
guvernare.[-----] "O lege însă niciodată nu poate să dea forţă unui guvern, ea poate să-l 
ajute,dar nu-i creează puterea de rezistenţă şi de a face faţă tuturor împrejurărilor.De 
aceea ,un guvern slab ,cu multe deficienţe,nu va găsi în nici o lege , oricâte ar avea la 
dispoziţie, forţa necesară de guvernare.

...Anihilarea rezistenţei democratice 

[LD : Sincer democrat , apărând drepturile cetăţeneşti,Petre Andrei se refugiază în lumea ideală , 
dar se încurcă în propriile argumente , confruntat cu realitatea românească. ] 
"Justificarea imediată a proiectului dvs de lege, este înfruntarea mişcărilor anarhizante ,
 sub orice formă s-ar prezenta, fie de dreapta , fie de stânga.[------] Din acest punct de 
vedere,dvs aveţi dreptate să luaţi măsuri pentru a înfrâna aceste mişcări."[----] 
"Dlor, nu trebuie , însă, numai un tratament simptomatic.Legea de reprimare pe care o 
prezentaţi dvs, nu face decât un lucru , tratează simptomatic .[-----] 
Or, dvs , cu cenzură, stare de asediu, acum cu această lege,înlăturaţi orice rezistenţă  .  

...Linişte cu căluşul în gură 

Şi atunci, dacă veţi reuşi măcar un momentsă daţi impresiunea că au dispărut aceste mişcări, mă 
întreb cine va avea tristul curaj să dea numele de pace şi de linişte ,pustiului momentan care îl 
veţi realiza ?A păstra ordinea cu orice preţ ? Dar ce fel de ordine ? 
Cu căluşul în gură, cu mâinile legate, fără garanţia vieţii şi persoanei,fără siguranţa în 
administrarea bunurilor sociale ? Aceasta nu mai este ordine.   "  [----] 
PCAndrei / 4 apr.'34 



#Dizolvarea("act guvernamental) = abuz de putere 

[LD:7 mart.2007.Asist la circul politic prezent ( Băsescu -Tăriceanu-Geoană-Voiculescu-Vadim-
Becali ), ascult comentariile de mahala ale politologilor şi mediatorilor improvizaţi ( Dumitrescu, 
Turcescu,Cristoiu, CTPopescu,ş.a ş.a )şi mă apucă râsu-plânsu.Mă ajută să nu cad în păcatul 
trufiei istoricului care le ştie şi le înţelege pe toate ! ]
[L.D:Apărarea "puterilor în stat" -legislativă, executivă, judecătorească -axiomă a regimului 
democratic ,pusă la grea încercare de realităţile dilematice ale deceniului patru .
Atâtea dizolvări şi reînvieri de organizaţii extremiste ,dau impresia unui joc politic fie ipocrit ,fie 
duplicitar,fie de efectivă teamă.
Când, cum şi cine să stăvilească ( prevină ) mişcările extremiste , de stânga şi de dreapta?
Acesta era subiectul disputat ,în funcţie de poziţia momentană în mecanism.
"Executivul" de ieri , devenit "opozantul" de azi Rotire de guvern, rotire de roluri .
Ocolind aparenta inconsecvenţă cu argumente de tot soiul.Asigurând , astfel, o echilibrare 
, poate singura armă ( cheie ) eficientă a unei democraţii funcţionale .
Şi atunci ...ceea ce mie, astăzi ( după consumarea istoriei ante şi post-belice ! ) îmi apare ca o 
superbă polemică politică,pentru generaţia interbelică a constituit chiar miza credinţelor şi 
armăa de luptă.Aşa că,fără false semnalări de "inconsecvenţe" sau taxări , atenţie la spusele lui 
Petre Andrei , a lui Armand Călinescu . ]
Dvs alarmaţi opinia publică ,prin măsuri care trec peste orice libertăţi. [------] 
La adăpostul  actului de guvernământ, câte abuzuri nu se pot săvârşi ? 
Dvs faceţi guvernul şi puterea executivă, şi puterea judecătorească !
Nu mai avem nici o garanţie, noi, partidele şi grupările politice :oricând puteţi să 
interpretaţi legea în sensul dorit de dvs, de câte ori veţi întâlni o rezistenţă."

¤PNŢ:în apărarea regimului parlamentar democratic, pluripartidist .

"D-lor, indivizii izolaţi nu pot rezista,ei se grupează în partide şi grupări politice, 
ori un partid , care este conştient de rolul lui, care îşi apără un program şi un drept, 
nu se poate lăsa călcat în picioare .
Atunci guvernul îi aplică imediat art.1 : îl judecă şi îl dizolvă !
"Dacă ţineţi la mecanismul vieţii parlamentare democratice şi constituţionale ,
 trebuie să daţi partidelor şi grupărilor politice garanţia     că nu sunt la discreţia guvernului în 
orice moment.Această garanţie nu o puteţi da decât dacă lăsaţi în seama altcuiva să 
judece actele făcute de fiecare partid,dacă daţi în mâna justiţiei aprecierea acestor 
acte, nu guvernul să fie puterea care execută , care constrânge,şi acela care să judece, în ultimă 
instanţă ."
PCAndrei / 4 apr.'34 

#Art.5 = act de răzbunare 

[LD: Petre Andrei abordează reversul  delicat  al reprimării ; rădăcina actului de răzbunare ;
riscul pe care şi-l asumă puterea folosind metodele dure ale reprimării .
După ce la Senat legea se "curăţase" de prevederele prea draconice privind consecinţele 
dizolvării ,venise rândul Camerei s-o "purece".O fac cu mare cerbicie toţi opozanţii , tăindu-i 
"colţii" prea severi.Lăsând-o chiar ştirbă.Este deosebit de  interesentă abordarea lui ,şi merita 
toată atenţia.Dar va apre şi mai tragic , actul sinuciderii sale ,din nov.'40.Dar toate la timpul lor ] 
"O lege de reprimare, cum este aceasta pe care o prezentaţi,trebuie să dea sancţiuni simţite 
acelora care au călcat dispoziţiunile legilor şi regulele fundamentale ale vieţii statului .
Dar o asemenea lege nu trebuie să ducă la exasperare şi nici să trezească ,în sufletul 
omului, sentimentul că nu mai are nimic de pierdut ,pentru că un asemenea individ 
devine cel mai periculos agent de destrămare a statului .
Dvs , prin prevederile din art. 1 şi 5 , condamnaţi oamenii şi-i aduceţi la exasperare.
 În adevăr, dvs , prin art. 1 , luaţi unei persoane care a aparţinut unei grupări sau unui partid 
care a fost dizolvat, dreptul de a mai face politică timp de 3 ani, căci partidul care-l va înscrie 
între membrii săi,este ameninţat cu dizolvarea. 
-  Victor Antonescu :Acest aliniat s-a suprimat la Senat .



-Armd.Călinescu : Aceasta dovedeşte justeţea observaţiei d-lui Petre Andrei.
-Petre Andrei : În art.5,dvs pedepsiţi cu moartea prin foame ,pe cel care a făcut o greşeală în 
viaţa lui, prin faptul că a aparţinut unei anumite grupări.Deşi nu a activat, numai pentru 
motivul că a fost înscris în acea grupare,nu-i daţi dreptul la nici o funcţie şi interziceţi 
oricărei societăţi particulare sau comerciale să-i mai ţină în serviciul ei. 
Dvs nu vă gândiţi că tocmai pe aceştia , pe care aveţi interesul  să-i dispensaţi,să se 
contopească în anumite partide , cu programe bine cunoscute,cu metode de luptă bine 
determinate, prin dispoziţiile actuale din proiectul de lege ,îi ţineţi legaţi mai mult la olaltă , 
printr-un sentiment de solidaritate ,izvorât din suferinţe comune,îi forţaţi să se asocieze în 
mod secret şi să lupte contra unei organizaţii unde ei nu mai au nimic de sperat !

#Decăderea din drepturile parlamentare 

Afară de aceasta, proclamaţi o decădere din drepturile parlamentare ,a unui ales pe baza  
programului unui partid dizolvat .Într-adevăr, în legea electorală , se prevăd decăderi de 
acestea,şi anume când un deputat părăseşte partidul pe lista căruia s-a ales.
Acest lucru are o raţiune :în regimul democratic se votează nu o persoană ,ci un 
program.Dacă un ales părăseşte partidul , pentru a se duce la alt partid, este drept să i se ia 
mandatul.Dar cu ce drept anulaţi dvs hotărârea corpului electoral , dvs , puterea executivă ? 
În felul acesta se depăşeşte orice limită prevăzută de Constituţie , cu privire la separaţia 
puterilor. "  [----] 
Petre Andrei / 

¤PNŢ:înainte de reprimare, libertate ! 

"Din acest punct de vedere,eu,care sunt un partizan convins al regimului democratic şi cred 
că acest regim nu poate funcţiona decât prin partide,partide tari şi conştiente de datoria  lor, 
nu mă sfiesc să spun că viaţa tuturor partidelor trebuie înnobilată , trebuie să aibă fiecare un 
etos,de care să se ţină, pe care să-l respecte.Partidul nostru, care mi -e  drag, a început să-
şi facă această analiză de conştiinţă,să se organizeze în consecinţă. 
Datoria guvernului şi a partidului care îl sprijină , este să şi-o facă şi el, să nu agraveze 
situaţiunea în care ne găsim astăzi. ( aplauze PNŢ ) 
Închei cerând pentru ţara noastră , ceea ce cerea dl Tardieu ,nu de mult, pentru Franţa : 
este nevoie , înainte de orice reprimare,să realizăm măcar un minimum de libertate. 
Or, dvs, prin acest proiect de lege, suprimaţi libertatea , suprimaţi şi garanţia partidelor 
politice, ţineţi sabia lui Damocles deasupra capului lor."
Ne trebuie un minimum de ordine financiară, de legalitate şi demnitate civică,.
Aceasta este prima datorie, o accentuez ,este un strigăt al conştiinţei mele în acest moment, 
pentru că eu nu pot renunţa la libertăţile şi drepturile pe care ni le asigură Constituţia.
Un stat are raţiunea de a fi atâta vreme cât mulţumeşte pe cetăţenii săi.
Când statul se bazează numai pe intimidare, când guvernul crede că-şi poate consolida 
situaţia şi poate stăvili  mişcări, numai prin teamă,acest stat greu va trăi şi greu îl veţi apăra 
dvs,prin legi , oricât de drastic s-ar prezenta ele. " 
-dr.Hasnaş : În teorie. 
-PCAndrei : Nu numai în teorie. Să nu dea Dumnezeu să regretăm mai târziu 
măsurile care se iau acum.
-dr.Hasnaş : Sunt de acord cu dvs, dar numai în teorie.
-PCAndrei : De aceea, dle ministru, nu pot vota acest proiect de lege ,care are numai un 
caracter de reprimare şi de intimidare   ,  pentru că socot că la baza statutului nostru nu 
trebuie să fie frica de stat   ,  ci dragostea de stat,  şi aceasta nu se vede din proiectul dvs. "  ( 
aplauze la PNŢ ) 
PCAndrei / 4 apr.'34
---------------------------------------------------

14.e) Armand Călinescu ,discurs la lege, 5 apr.'34 
 ( DAD, MO 39, şed. din joi, 5 apr.'34, p. 1688- 1692  ) 



[ LD : discurs amplu , exhaustiv , privind  evoluţia Gărzii de Fier şi legislaţia represivă 
îndreptată asupra ei. Spre deosebire de alţi colegi naţional-ţărănişti, la acest capitol, 
el reuşeşte să se menţină într-o strictă obiectivitate faţă de liberali ,respingând doar inovaţia 
legislativă liberală privind dreptul guvernului de a dizolva partidele politice.
În orice caz, se poate spune că , intrarea lui Călinescu în guvern,la departamentul Internelor, l-
a marcat definitiv : a devenit şi s-a păstrat , până la moarte,indiferent de funcţiile pe care  le-a 
îndeplinit , adversarul total al Gărzii de Fier. 
Că această adversitate a avut o anume evoluţie,devenind la rându-i criminală,toate la timpul lor. 
Acum , în 1934, Călinescu este exponentul  întruchipat al justiţiei şi  legalităţii . ] 
Sublinierile, supratitlurile, comentariile, semnele -Doc integral, fişier PNŢ 
/  Drept comparat : anarhismul şi legile represive / 
/ Curente extremiste postbelice: comunismul , fascismul / 
/ Atacul principal extremist : regimul democrtatic, parlamentar, partidist /
/ Dictatura  / metodele extremiste /  actul terorist / 
/ Guv.româneşti = guverne de ordine / atitudini faţă de curentele extremiste // 
/ Antecedentele  G. de F. - 1923, 1927 / Dizolvările G. de F. : 1930, 1931, 1932 
/ G de F , partid politic- '32 -  '33 /  rezultate electorale /  în Parlament / 
/ " Problema  naţională " ; "Problema tin eretului "  : G de F  versus   PNL, PNŢ, PND, 
LANC  /  1933 . Guv.PNŢ  - soluţiile justiţiei - circularele  Minist. de Int. şi  Minist.Just./ 
/  Protestul şi blestemele lui CZCodreanu /  Bilanţul acţiunilor anti-legionare /
/  Legislaţia represivă : Legea Mârzescu ; Legea Mironescu // Legea Victor Antonescu  // 
-----------------------------------------------------
 Armd.Călinescu / 5 apr.'34 

#Anarhismul versus legile represive

" Dle preşedinte, d-lor deputaţi, guvernul ne înfăţişează astăzi un proiect de lege  izvorât dintr-o 
preocupare foarte legitimă , aceea de a asigura ordinea de Stat.
De altminteri, în toate timpurile , când au apărut fenomene noi, care au ameninţat ordinea 
socială, s-a recurs la măsuri represive.Ele trebuie judecate , prin urmare, nu în principiul lor, 
ci în raport cu împrejurările în care trăim  .  [------------------] 
Dvs legiferaţi în împrejurări excepţionale şi eu cred că trebuie să ne oprim un moment  pentru 
a fixa caracterul lor.

[Drept comparat ] 

/Franţa, Germania,Elveţia 

Nu este desigur lipsit de interes să amintesc în ce condiţiuni au apărut primele legiuiri represive 
în timpurile moderne.La 1894,a fost asasinat preşedintele Republicii Franceze ,Sadi Carnot.
Se agita la acea vreme o serie de idei care, plecând de la exagerarea utopică a libertăţii 
individuale , ajungeau la negaţiunea autorităţii de stat .
Anarhismul n-a fost numai o formulare teoretică,ci a căpătat caracterul unei mişcări 
politice ,care a culminat cu suprimarea unui şef de stat.
"Acest fapt a produs atunci o zguduire puternică în întreaga opinie publică europeană, 
încât s-a venit îndată în Franţa cu o serie de legi represive, dar s-a făcut mai mult : 
în acelaşi timp,guvernele din Germania ,din Italia, din Elveţia ,au recurs la rândul lor, la 
măsuri legislative asemănătoare.      Prin urmare, într-un moment în care un curent de idei a 
căpătat un caracter periculos pentru ordinea socială ,toate guvernele responsabile s-au 
ridicat hotărât împotriva lui şi i-au tăiat drumul.
De atunci, anarhismul a mers în continuă scădere şi s-a asigurat , astfel,o lungă epocă de 
linişte. " [-------------] 
Armd.Călinescu / 5 apr.'34 , retro'24, '33 

/Legislaţia represivă din România 

"Când acţiunea administrativă pe care am desfăşurat-o la Ministerul de Interne ,aşa cum am 



schiţat-o, nu mai era suficientă ,noi am recurs şi la o modificare a legii pentru apărarea 
Statului. "Dle ministru de Justiţie [ Victor Antonescu ],aici să-mi daţi voie  să vă atrag atenţia 
asupra unui lucru :dvs nu sunteţi astăzi dezarmat în faţa mişcărilor extremiste .
Că asemenea tulburări s-au putut ivi, că nenorociri ca aceea de la Sinaia s-au putut 
întâmpla , este adevărat ;dar acestea se pot întâmpla oricând, chiar şi după intrarea legii 
dvs în vigoare ,fiindcă , din nenonorocire , nici o lege penală n-a izbutit să distrugă 
criminalitatea.  "  

¤Legea Mârzescu (1924 )

Principalul este să poţi sancţiona infracţiunea. Şi dvs.,dle ministru de Justiţie,aveţi deja 
dispoziţiuni legale suficiente în această materie.Aveţi ,mai întâi, legea Mărzescu ,din 1924. 
Prin acea lege au fost încriminate asocierile în vederea comiterii crimelor ,
 provocarea lor, fabricarea de arme , furnizarea de arme, în vederea acestor infracţiuni , 
apologia lor.

-Art.11.

Mai mult, în art. 11 , s-a introdus o noţiune largă a terorismului şi 
chiar a agitaţiunilor din care putea să rezulte un pericol pentru ordinea în stat.
Iată textul art. 11 , fiindcă el este foarte cuprinzător :< Faptul de a lucra prin mijloace teroriste 
la schimbarea ordinei sociale şi politice  din România[…..] se pedepseşte oricine , care va 
agita sau va încerca să facă agitaţiuni , din care ar putea să rezulte un pericol pentru 
siguranţa statului ,astfel cum este statornicit de lege>
Este un text foarte larg, în care pot intra toate manifestările Gărzii de Fier.

-Art.1.

Este adevărat că s-au ivit dificultăţi în practică ,şi anume că art.1 ,privitor la asociaţiile pentru 
comiterea de crime,a fost, din nefericire , interpretat de instanţele noastre de judecată , 
 în sensul că nu este destul o crimă, că trebuie mai multe ,ca să intri în cadrul acestei 
infracţiuni speciale ;şi este iarăşi adevărat, că legea Mârzescu se prevedeau numai crimele 
contra persoanelor , nu şi în contra siguranţei statutului.

¤Legea GGMironescu ( 1933 ) 

Dar a venit , d-le ministru,   Legea Mironescu     ,din aprilie 1933 ,care a complectat această 
lacună :a introdus, mai întâi, infracţiunea încercării de a răsturna actuala ordine de stat 
şi de a instaura dictatura prin mijloace violente ; 
Nu numai atât ; a încriminat o serie de fapte care au fost învedereate  ca având un caracter 
periculos , tocmai în manifestările Gărzii de Fier, ca de pildă ,constituirea de nuclee, portul de 
uniformă, manifestaţiile de stradă,în deosebi în jurul tribunalelor şi al bisericilor, baricădările, 
devastările,ultragiile în timpul manifestaţiilor de stradă .
Prin urmare, o serie de fapte au fost încriminate , încât eu cred că dvs aveţi deja 
în legea actuală dispoziţii cu care să înfrânaţi Garda de Fier.
Luaţi măsuri, dle ministru, ca să se aplice aceste legi care există.¤
Armd.Călinescu / 5 apr.'34 

¤Legea Vict.Antonescu 

"Credeţi, totuşi, dvs că, între timp, s-au învederat şi alte fapte care au un caracter periculos, 
foarte bine ;să examinăm ce introduceţi dvs.

#Dizolvarea grupărilor politice 

În art. 1 ,care rezunmă însăşi concepţia dvs , dle ministru,dvs nu creaţi o infracţiune nouă 
şi nu edictaţi o pedeapsă nouă,dvs.legitimaţi numai un act de autoritate al guvernului.
  "În lunga serie de acte numite de guvernământ , care scapă controlului instanţelor noastre 
de judecată,dvs introduceţi încă unul : dizolvarea grupărilor politice   .  
"Din punctul de vedere al legislaţiei penale,această dispoziţie  constituie o inovaţie curioasă, 



 fiindcă dvs deschideţi largi posibilităţi de abuz, şi asiguraţi impunitatea pentru guvern. 
Înţeleg un lucru , ca dvs să luaţi un fapt pe care îl socotiţi grav, şi să-l sancţionaţi.
Înţeleg , de asemenea , să luaţi o grupare , a cărei acţiune o socotiţi periculoasă
 şi să o sancţionaţi.Dar dvs nu faceţi aşa , dvs, introduceţi o noţiune imprecisă şi largă , 
 dând în competenţa guvernului , fără nici o censurare, judecata. 
Dle ministru al justiţiei, noi nu înţelegem să vă creem dificultăţi atunci când este vorba de 
apărarea ordinei în stat .
Credem însă că legislaţia noastră dispune de suficiente mijloace sancţionare ,dar dvs 
trebuie să vegheaţi ca instanţele însărcinate de aplicarea legii , să-şi facă datoria  .  
Aceasta este prima obligaţie pe care o aveţi dvs.
Cât pentru dizolvări,dacă le socotiţi necesare, nu le puteţi face ,decât dându-le în atribuţia 
justiţiei , aşa cum este în legislaţia Cehoslovaciei."

¤PNŢ:nu va vota legea 

A da guvernului posibilitatea de a dizolva grupările politice ,este , înainte de toate , un act 
de încredere . Dle ministru, dvs ştiţi bine că ,în ce ne priveşte, politiceşte nu vă putem acorda 
această încredere .Dar, mai mult ,dvs înşivă , sunteţi vremelnici pe acele bănci, 
şi eu cred că nici Partidul Naţional-Liberal nu trebuie , nu este prudent ,să dea unui guvern 
în mână posibilitatea dizolvării fără cenzurarea justiţiei  .  ( aplauze la PNŢ şi la unii opozanţi ) 
-N.Constantinescu -Bordeni ( PNL-georgist ) : Aici suntem de acord. 
-Armd.Constantinescu :De aceea, dle ministru,noi nu vom putea vota proiectul dvs de lege " 
( aplauze la PNŢ )
Armd.Călinescu / 5 apr,'34 ------------------------------------------

14.f.)  Gh .A.Cuza   ,   discurs la lege,5 apr.'34 
( DAD, MO 38, şed. din 4 apr.'34 , p. 1663-1664 ;DAD, MO 39, şed. din 5 apr.'34, p. 1672- 1677) 
[ LD : Discursul început de Cătuneanu (4 apr.)s-a întrerupt deoarece Camera nu era în număr. 
A doua zi, Cătuneanu absentând - grav bolnav -continuă discursul Gh.A Cuza ] 
[LD : pe 5 apr. era joia marea , din săptămâna patimilor ;GACuza este deosebit de marcat de 
boala subită a prof. Cătuneanu, ca pe un blestem francmasonic - devine  următorul deputat ales 
pe acea listă.Are 38 de ani ; este un înverşunat antimason, după ce , vremelnic, intrase în 
masoneria din Iaşi ;Deşi nu fusese pregătit să ia cuvântul, face o expunere argumentată 
privind necesitatea ca masoneria să fie scoasă în afara legii.] 
Supratitlurile problematice, sublinierile, comentariile îmi aparţin : 
// Francmasoneria = asociaţie secretă şi ocultă // 
//Legislaţia represivă = agonia guvernărilor democratice de partid // 
// Scopurile masoneriei : distrugerea bisericii creştine ; distrugerea graniţelor ; 
distrugerea armatei ; distrugerea monarhiei // 
// Necesitatea interzicerii masoneriei // 
// Legea apărării statului = prezervarea regimului democrat parlamentar // 
//LANC - nu va vota legea  // 
Gh.Cuza / 5 apr.'34 

¤Legislaţia represivă=agonia guvernărilor democratice de partid 

"După votarea legii stării de asediu, constatăm că guvernele partidelor au nevoie 
de asemenea legi impopulare , pe care noi  - în paranteză fie spus  - le socotim 
nişte baloane de oxigen ,prelungind dar neputând salva existenţa autorităţii dvs,
 măcinată prin  îndelungi ani de arbitrar şi perimată prin evoluţia concepţiei de guvernare . 
Căci aici nu este vorba de autoritatea unui guvern, d-le ministru,ci este vorba de autoritatea 
tuturor guvernelor de partid,zămisliri ale democratismului ,guverne care astăzi nu pot 
decât să constate că,toate legiuirile şi toate restricţiile aduse ,sapă pe crucea sfârşitului lor, 
slova neputiincioasei svârcoliri a agoniei
"Noi suntem împotriva jugulării libertăţilor cetăţeneşti .Cum am vorbit ieri împotriva stării de 
asediu, ne ridicăm astăzi contra aşa-zisei  legi de apărarea a statului."     [----] 
G.A.Cuza / 5 apr.'34 



¤Art.13.Interzicerea masoneriei

[LD: articolul, prezent în lege , a fost scos la Senat.Explicabil ! Câţi senatori erau masoni ! ] 
"Când lucrurile se prezintă astfel, nu socotiţi dvs , dle ministru,că este necesar să puneţi sub 
sancţiunile şi îngrădirile acestei legi,şi societăţile infame masonice  ,   căci sunt , din nefericire, 
atât de numeroase la noi ? 
-VTPrelipceanu :Adică să se menţină proiectul iniţial  ,  care a fost modificat la Senat .
-GACuza :"Da! Cerem menţinerea proiectului iniţial  ,  înainte ca acesta să aducă modificarea 
art. 13.[----prezintă argumente, exemple -------] 
Dle ministru, noi socotim că tot ce este ocult ,este făcut să pericliteze existenţa unui stat .     
Noi socotim că toate organizaţiile oculte , fie că sunt masonice sau nu,ie că au un caracter 
pronunţat politic sau nu,sunt asemănătoare infiltraţiilor de apă subterane care scurmă zi 
de zi şi nevăzut temeliile , pentru a dărâma după aceea, edificiul însuşi.
" Şi dacă lucrurile stau aşa, şi dacă dvs credeţi , ca şi mine,că francmasoneria este 
dăunătoare şi pernicioasă existenţei noastre naţionale,d-le ministru, de ce nu admiteţi 
menţinerea art. 13 al legii ,aşa cum a fost redactat iniţial , în proiectul supus Senatului, 
text iniţial care, înglobând societăţile secrete , numai pentru faptul că erau alcătuite în secret , 
 ar fi adus după sine imediata desfiinţare a lojilor  de toate categoriile,care infectează 
teritoriul României ?
Ne întrebăm noi :datorită căror împrejurări şi căror intervenţiuni interesate şi ascunse s-a 
ajuns aici ?Fiind că observaţiuni publice ,de la tribuna Senatului ,nu s-au făcut ,cel puţin după 
ştiinţa mea Şi atunci vă întrebăm :datorită căror persoane s-a ajuns a se elimina în 
întregime textul pentru a fi înlocuit cu cel actual ? 
-G.Bota :Dle Cuza, noi l-am pune la loc pe cel vechi, dar ne este frică să nu ne ia şi nouă 
glasul , blestemul francmasonic ( ilaritate !  ) 
-GACuza :Am eu curajul să plătesc pentru dvs,iar dvs determinaţi-vă faptele după vorba 
mea ( aplauze LANC )De ce aţi redus îngrădirile primului proiect, la care noi vă cerem să 
reveniţi ? Iată actuala contextură a art.13 , aliniatul prim :
< Este interzisă formarea sub orice formă de asociaţiuni sau societăţi secrete ,care îşi vor 
tăinui existenţa sau statutele lor,în scopul de a eluda dispoziţiunile prezentei legi .> 
Va să zică, organizaţia poate să fie secretă , poate să fie ocultă, numai să nu contravină 
dispoziţiunilor legii ! Dar legea , la art. 1, vorbeşte numai de dizolvarea acelor organizaţii 
care < vor prepara sau săvârşi  acte de violenţă > ; apoi vorbeşte de < uniforme militare>,
< formaţiuni militariste >etc etc."Dar speluncile masonice unde sunt tăinuite misterioasele 
comploturi de dărâmare a statelor, personal nu utilizează nici violenţa, nici fomaţiunile militariste ? 
Lojile fiind organizaţii acoperite nu poate fi vorba în masonerie de ostentaţiunea uniformei 
militare ; poate fi cel mult vorba de îmbrăcarea ruşinoasă a acelui şorţ masonic , pentru a 
săvârşi anumite ritualuri nocturne,desfăşurate între ora 12 şi cântatutul cocoşilor." 
"De aceea, d-lor, noi vă rugăm , în numele Ligii Apărării Naţionale Creştine ,
ca , în caz că perseveraţi la votarea acestei legi  ,să reintroduceţi articolul vechi , în ceea ce 
priveşte organizaţiile secrete masonice,şi pentru a pune la îndemâna statutului , toată putinţa 
controlului şi toată autoritatea sancţionării şi desfiinţării lor .Fiind că altfel, d-leministru, legea 
dvs nu are nici o raţiune de a fi ." 
GACuza / 5 apr.'34 

¤ Legea apărării statului =asigurarea statului democratic şi parlamentar. 

"Ştiu . Aţi făcut această lege împotriva organizaţiunilor noastre naţionaliste,sub presiunea 
unor evenimente tragice care au lovit cumplit fiinţa partidului.
Nu voi merge atât de departe , până unde a mers ieri colegul meu Petre Andrei ,care spunea 
că legea a fost determinată de frică ;dar, în orice caz, această lege a purces dintr-un 
dezechilibru psihologic de moment,fiind rezultatul concret al şocului moral suferit .
Dvs aţi venit cu această   lege a apărării statului ,     pentru a vă asigura nu atât guvernarea 
partidului dvs - fiindcă sunteţi vremelnici  -ci pentru a asigura însăşi existenţa statului 
democratic şi parlamentar.
[Atenţie LD :în întregul discurs,  singura aluzie la Garda de Fer ! ] 
D-le ministru, ţin să vă amintesc că <  qui trop embrase , mal étreint  >dvs vrând să luaţì măsuri 



draconice de auto- apărare,aceste măsuri vor trece alături de operantul pe care îl urmăriţì .

¤LANC: nu va vota legea

LANC nu va vota astăzi această lege, după cum nu a votat nici legea stării de asediu .
Lăsându-vă întreaga răspundere , vă rugăm totuşi , în cazul că o veţi admite,
 să reintroduceţi în corpul ei art. 13, în forma lui iniţială. 
G.A.Cuza / 5 apr.'34
----------------------------------------

14.g.)CCGiurăscu   (PNL-geogist) , la Legea pentru apărarea Statului, 5 apr.'34 
 ( DAD, MO 39, şed. de joi, 5 apr.'34 , p. 1693- 1694 ) 
[ LD :era " joia mare " , din săptâmâna patimilor ; cu o zi înainte, vorbise Titulescu , 
despre politica externă ; la Consiliul de război… ultimele zile ale procesului Gărzii de Fier.
 Deşi legea era  îndreptată explicit, împotriva Gărzii de Fier,CCGiurăscu nu spune absolut 
nimic despre G de F ,evocată  , aluziv, sub expresia "nelinişti şi frământări" …] 
[LD: sublinierile, subtitlurile problematice , comentariile îmi aparţin : 
// Opozantul obiectiv //  Conceptul de ordine în stat ; momente PNL : 1848, 1914 // 
// PNL georgist : conceptul de ordine organică, profundă, reală // 
// Legea Antonescu  -  Monarhia ;Parlamentul  / 
// Legea Antonescu - favorizează partidele mari ; discriminează  partidele mici / 
// Legea Antonescu - vis-a vis de moravurile politice , aspecte etice : 
neîncrederea în conducători ;  promisiuni neonorate  // 
// Nelinişti naţionale : Armată  ; Învăţământ ; Administraţie ;  Presă ; Politică externă / 
// Legea Antonescu = lege represivă / 
 [---------------------------------------------------------]
CCGiurescu / 5 apr.'34 

¤Legea Vict.Antonescu 

...Regimul monarhic?!

[ LD : până aici i-a fost " obiectivitatea"  :  privind trunchiul comun !  Acum, devine,  "  opozantul  
de partid " prin excelenţă  ! Acum este vânturată sabia frustrantă şi complexată a unui partid-
mlădiţă ,veleitar ,care se rupsese de partidul-trunchi doar în  speranţa captării bunăvoinţei  
regelui Carol .Zelul pro-carlist  al lui CCGiurăscu … era destinat aceloraşi urechi regale.  
 Altfel, totul poate fi "obiectiv" .]
Am spus că nu voi intra în analiza juridică a textului de lege prezentat în faţa Parlamentului.
Nu mă pot totuşi opri să nu relev un fapt , care mi se pare deadreptul extraordinar .
Vă mărturisesc că, atunci când am citit expunerea de motive şi am văzut , sub semnătura d-lui 
ministru de justiţie Antonescu, mi-am zis că trebuie probabil să fie un "lapsus calami" , o 
inadvertenţă, atât de extraordinară , mi s-a părut afirmaţia .Citesc în expunerea de motive - şi vă 
rog s-o judecaţi dvs - fraza în care se afirmă următoarele :
<Dorim să apărăm instituţiunile fundamentale ale statului  şi în primul rând monarhia şi  
regimul parlamentar  > 
"Dle ministru, d-lor deputaţi, vă mărturisesc că această frază pentru mine a constituit un motiv de 
profundă nedumerire , ca să nu spun altfel .Cum adică ? Avem nevoie de o lege pentru 
apărarea ordinei în stat ,ca să garantăm şi să apărăm monarhia în statutul Românesc ? 
Dar cine ar fi acela care , cu gândul măcar , ar îndrăzni să se atingă de fiinţa acelui  care 
simbolizează însuşi statutul românesc,şi a cărui prezenţă este garanţia de dezvoltare a 
acestui stat ? Mi se pare, d-le ministru, că e necesar să dispară acest fragment de frază 
din expunerea de motive . 
CCGiurescu / 5 apr.'34 

...Regimul parlamentar?!

[LD : nu auzise , nu cunoştea CCGiurăscu atacul agresiv antiparlamentar din programele 



şi acţiunea partidelor extremiste , de stânga şi dreapta ?!Puţin probabil.Mai degrabă pare un 
gând -subversiv - incipient ,  destinat tot lui Carol,şi mirările lui să fie pline de ipocrizie .Poate , mă 
înşel , acesta este doar un gând. ] 
" De asemenea mi se pare cel puţin stranie şi partea cealaltă de frază ,care vorbeşte de 
apărarea regimului parlamentar .Regimul parlamentar se apără nu cu legi excepţionale, 
pentru garantarea ordinii în stat ,ci se apără prin virtuţiile proprii ale acestui regim.[----] 
nu cu asemenea legi se va putea salva o instituţie anachronică.
Aşa că socotesc că şi în ce priveşte punctul al doilea  - regimul parlamentar  - 
el trebuia să lipsească din expunerea de motive .
 Nici regimul parlamentar  şi " a fortiori" , monarhia, nu pot şi nu trebuie niciodată să fie apărate 
prin asemenea măsuri excepţionale "  ( aplauze la PNL -Georgist ) [.......] 

...Partidele de "guvernământ"?!

[  LD : CCGiurescu spune "off-ul" partidelor mici , ignorând fondul  solidarizării între PNŢ şi PNL : 
măsurile anti -  Garda de Fier - despre care nu spune nimic !  ] 
"Ce este această lege pentru apărarea ordinii în stat ? 
Este o lege pentru garantarea puterii ,în favoarea unor anumite partide de guvernământ.
Aceasta este realitatea pe care proiectul de lege caută să o garanteze.
Am asistat adineauri la spectacol edificativ : am văzut pe d.Călinescu într-o dulce armonie cu 
Partidul Naţional-liberal … 
-G.Bogdan - Duică : Şi cu documente în mână .
-CCGiurăscu : Nu infirmă cu nimic aceste documente , adevărul afirmaţiilor mele.
Ele se referă la o epocă din trecut,iar eu vorbesc pentru clipa de faţă.
Am văzut - zic - această idilică apropiere , această reciprocă acoperire şi apărare  .  [----] 
CCGiurescu / 5 apr.'34 

...Apărarea ordinii ?!

"D-lor, este o stare de nelinişte în societatea românească este o stare de frământare 
în acestă societate şi, evident, neliniştea , frământarea se exteriorizează ,
 îşi caută căi de manifestare .
Dvs încercaţi să combateţi aceste manifestări exterioare ,exprimarea stării de nelinişte , de 
nesiguranţă , de greutate ,în care se află societatea românească contimporană.
Vă preocupă manifestările exterioare ale ei.Cred că procedeul este greşit.
 [-----------argumente, exemple de nelinişti organice, naţionale  -------------------------]
CCGiurăscu / 5 apr.'34 

¤PNL-2-concluzii 

" Acesta este sensul pe care trebuie să-l urmărim, accentuez încă o dată,nu prin legi de 
suprafaţă, prin legi de poliţie, prin legi represive, care să privească numai superficialitatea 
vieţii noastre publice,ci printr-un complex de legi cari să privească problemele esenţiale
    ale neamului nostru "    ( aplauze la PNL-georgist ) 
CCGiurăscu / 5 apr.'34 
------------------------------------------

14.h)Gr.Iunian ( PRŢ ) , discurs la lege, 5 apr.'34 
 ( DAD, MO 39, şed din joi, 5 apr,  1934, p. 1698 - 1704 ) 
[  LD : vorbeşte după Petre Andrei ,  Armand Călinescu , CCGiurăscu , Gh.Cuza .
Este scrupulos în enumerarea legilor represive, specificând şi modificările unor articole ]
Sublinieri, supratitluri, comentarii , semne - LD ] 
// Legislaţia represivă contra extremismelor de stânga -dreapta  // 
// Sprijinul duplicitar al PNŢ , pentru legislaţia represivă // Curente adverse în PNŢ // 
//  PNL -Partid de ordine !? - antecedente // PNŢ -partid de ordine ?! -antecedente // 
//  PNL faţă de Retauraţie - 1927,  1930  // 
// Regimul parlamentar - loviturile executivului // 



// Armosfera morală ; consecinţele grave ale legii  , dacă … // 
//  Garda de Fier  // 
Text integral - fişier PRŢ 
-------------------------------------------------------------------------
Iunian / 5 apr.'34 

#Pericolul extremist : stânga, dreapta 

" Dle preşedinte, d.lor deputaţi, voi arăta motivele pentru care  sunt hotărât să votez împotriva 
acestui acord de lege .Justificaţi prezentarea acestui proiect pe unele turburări grave , 
turburări sociale,care legitimează din partea dvs unele măsuri excepţionale.
Fără îndoială, că o societate organizată este în drept să ia măsuri pentru ocrotirea ei.
Cu o condiţie : să învedereze utilitatea acestor măsuri, şi să învedereze
că anume tendinţe de împotrivire constituie unele manifestări bolăvicioase , sporadice, dar 
totuşi destul de violente, pentru ca să pună în pericol organismul statului  .  
Voi avea să examinez dacă, din acest p.d.v., proiectul dvs îşi găseşte o justificare .

¤Legislaţia represivă 

Dar , înainte de aceasta , să- mi daţi voie să vă atrag atenţia asupra gravităţii dispoziţiunilor 
proiectului.Problema aceasta a necesităţii apărării statutului ,se pune de câţiva ani în mod 
repetat .

...Legea Mârzescu('24 )

" O primă măsură , luată în 1924, de guvernul liberal, se justifica pe o stare de spirit similară , 
cu deosebire că atunci era vorba de o mişcare extremistă de stânga,pe când astăzi este vorba 
de o   mişcare extremistă de dreapta .   

...Modificări la Legea ptr apărarea liniştii publice('27 )

" La 1927, s-a ivit în părerea partidului liberal, care şi atunci guverna ,
 nevoia unei întăriri a dispoziţiunilor legii pentru apărarea liniştii publice din 1924, 
şi s-a modificat art. 11 al acestei legi, pentru a asigura apărarea ordinii constituţionale   .  

...Legea Mironescu ('33 )

" La 1933 , a intervenit o nouă modificare , de data aceasta prezentată de guv.Vaida .
Presupunând că în toate aceste legi dvs nu aţi avea măsuri suficiente ,
 pentru sancţionarea actelor abuzive, aş înţelege să veniţi înaintea Parlamentului 
şi să cereţi agravarea dispoziţiuniloe penale pentru sancţionarea unor atari acte.
Iunian / 5 apr.'34 

#Dizolvarea unui partid politic .

Dvs veniţi şi reclamaţi de la Parlament dreptul, pentru oricare guvern, ca ,pe temeiul unor 
aprecieri personale, să poată ajunge la dizolvarea oricărei grupări politice  .   [ redă art. ] [-----] 
Este exact că dvs recunoaşteţi necesitatea de a condiţiona dizolvarea unui partid politic. 
Dar aceasta este numai pentru a a câştiga bunăvoinţa Parlamentului ,a cărui aprobare o 
cereţi, pentru ca , mai departe,în înfăţişarea unei teorii foarte discutabile,declaraţi că această 
dizolvare constituie un " act de guvernământ " ,care nu este cenzurabil de instanţele 
judecătoreşti     [....] 
Iunian / 5 apr.'34

...Sprijinul duplicitar al PNŢ 

[L .D : face un aspru rechizitoriu la adresa celor două partide , care se sprijină reciproc…  
atunci când este vorba de măsuri represive] 
"Dvs , dle Călinescu, v-aţi pus de acord ,în concluzie , cu o ramură a partidului , şi în 
documentare ,care ducea la alte concluzii decât acea afirmată de dvs,cu cealaltă ramură a 
partidului dvs. ( aplauze la PRŢ ) Din această cuvntare a dvs reţinem , în orice caz, o 



realitate :necesitatea în care vă aflaţi , dvs şi Partidul Liberal,să afirmaţi necontenit această 
colaborare permanentă."[-----------] 
Gr.Iunian / 5 apr.'34 -
--------------------------------------------------------

14.i)Pamfil Şeicaru , la legea apărării statutului , 5 apr.'34 
(DAD, MO 39, şed. de joi, 5 apr.'34 , p. 1704- 1707 ) 
[ LD :deputat "aparte" , "independent "  :ales suucesiv în parlamentul PNŢ, PNL
Interesant ,temut sau dispreţuit,cu originalităţi pe care i le îngăduia statutul lui ;
cu câteva premoniţii deosebite  ( întâmplătoare sau nu  ! ) privind viitorul apropiat sau depărtat 
al României .Printre aceste previziuni : regimul democratic va fi distrus 
şi va fi urmat de regimuri totalitare extremiste ,de dreapta şi de stânga . ]
Sublinierile, supratitlurile, comentariile , îmi aparţin : 
// Legea apărării statutului = apusul, ariergarda democraţiei // 
// Monarhia // Parlamentul //  Societăţile secrete // Francmasoneria // 
// Răspunderea guvernamentală //
// Invitaţie aluzivă : regim autoritar, eroic ;stăvilirea anarhiilor extremiste de dreapta şi stânga // 
// Legea Antonescu -  lege inutilă // nu o va vota  //   Document integral-fişier Cultură, Presă 
-------------------------------------------------------------------------------------------------
Şeicaru / 5 apr.'34 
"Legea de astăzi are o deosebită importanţă , fiindcă este un examen de conştiinţă 
şi, în acelaşi timp, o verificare a puterilor de comandă ale partidelor democratice.
[--------exemple, argumente , critici ---------------------] 
Şeicaru / 5 apr.'34 

...Regimurile autoritare câştigă teren 

" Întâmplător, înainte de a mă sui la tribună , mi-am aruncat sumar ochii pe fizionomia de astăzi 
a Europei ; a Europei  "democratice " .Am privit-o şi am început să văd unde sunt regimuri 
democratice şi unde sunt regimuri nedemocratice .Văd : .
Italia :Mussolini ;Rusia :Stalin ;Germania :Hitler ;Turcia :Mustafa Kemal ;Ungaria : 
Goemboes;Austria :Dolfuss;Iugoslavia :Regele Alexandru ;Portugalia :Salazar ;Polonia : 
Pilsudski..
-I.Petrovici ( PNA-Goga ) :România ? 
-Şeicaru : Probabil că va fi şeful d-tale ! ( ilaritate  ! ) 
-Petrovici : Să te audă Dumnezeu !( ilaritate ! ) 
-Şeicaru : D-lor, vedeţi dv,fenomenul acesta al lichidării democraţiei nu este , aşa dar, un 
fenomen sporadic.  Pluteşte ceva în atmosferă.
"Şi eu vă întreb : de ce există această sete de autoritate ?
De ce ,pretutindeni, omul simte necesitatea de a renunţa la fantoma unei libertăţi care mâine 
poate fi pusă în discuţie , de prima bandă înarmată ?
De ce preferă omul regimul cel mai puternic de autoritate ? 
Pentru simplul motiv că cel mai aspru regim de autoritate are totuşi o limită ,
pe când nesiguranţa , această "splendidă" libertate , statul pasivist,care stă deoparte  şi 
lasă ţara să fie câmp de luptă între bande înarmate ,nu mai asigură viaţa individului. 
 Individul ajunge la discreţia primului cutezător, care-i poate suprima viaţa ! 
Prin urmare, statul pasivist   este pretutindeni respins."  [---] 
Şeicaru / 5 apr.'34 

¤Legea Antonescu =ariergarda democraţiei 

#Art.14.Apărarea monarhiei şi parlamentului 

[  LD : ce profeţie făcea Şeicaru ! Să fi fost o intuiţie ? Să fi avut el dreptate şi la celelate 
argumente ? Cine era , de fapt, Şeicaru , în viaţa publică ?Însfârşit , văd ce era cu buclucaşul 
art.- 14 , de care s-a legat toată lumea ,şi care fusese scos de Senat ] 
"Vedeţi încă câtă naivitate conţine această lege. Este ,aş spune,o lege de sacrificiu . 



Când luptam în război şi ne răzbea inamicul ,atunci lăsam în linia de tranşee pe nenorociţii 
camarazi ai noştri ,care rămâneau în urmă ,ca ariergardă. Şi d-ta , d-le Mihalache , ştii acest 
lucru : erau sacrificaţii."Această lege , aş spune că este ariergarda regimului democrat   .  
Ce spunea art 14 ?:
< Orice act de propagandă , săvârşit prin mjloace interzise prin prezenta lege,împotriva 
monarhiei , regimului parlamentar sau sufragiului universal,se va pedepsi cu 
închisoarea corecţională de la 2 până la 6 ani,cu amendă  de la 20.000 până la 100.000 lei şi cu 
interdicţie corecţională. > 
Împotriva atacurilor contra monarhiei există însă legea de lesè majestate 
Dar dvs ,la umbra monarhiei, aţi fi vrut să asiguraţi două lucruri :regimul parlamentar şi 
sufragiul universal.[.........] Foarte ciudat .Acest art. 14 ….
-Voci : S-a suprimat 
-Şeicaru: Mă miră , căci aceasta strică mult din candoarea legii …
-I.Petrovici : Fusese prima formă a inspiraţiei .
-Şeicaru : Însuşi faptul că s-a suprimat , dovedeşte că această lege a fost un expedient ! 
Şeicaru / 5 apr.'34 

#Art.ex-12 /13 Francmasoneria 

Acest articol este buclucaş ! Văzând prima redactare , a avut imprudenţa să pună un redactor 
de la ziarul lui, să salute legea,să o considere binevenită ! Iată articolul 12 : 
 < Formarea de asociaţii sau societăţi secrete ori continuarea unorastfel de asociaţii 
sau societăţi, în orice scop şi sub orice formă sau denumire , este interzisă .
Se consideră secretă asociaţiunea sau societatea mai multor persoane care de fapt există şi 
ţin ascunsă existenţa şi statutele lor.Participarea la asemenea asociaţiuni sau societăţi , 
constituie delictul cu acelaşi nume ,pedepsit după cum se arată mai jos. > 
Eu m-am arătat , într-un articol imprudent, că sunt foarte mulţumit Motivul era pentrucă acest 
articol cuprindea şi francmasoneria  .  [----]
Pentru noi, francmasoneria nu este cunoscută decât în forma ei exterioară ,în aspectele ei 
hilare     .[….] Dar dincolo de formele acestea hilare există o mare forţă ocultă ![-----] 
Ce-aţi zice dvs ca mâine legea aceasta să fie bănuită că este pornită din atelierele acestor 
loji masonice ?     ( aplauze la LANC, PRŢ, PNL-georgist ) [------] 
Şeicaru / 5 apr.'34 

¤Invitaţie la regim autoritar, eroism ş.a 

[ Este greu de spus cui adresează Şeicaru … invitaţia la " voinţă hotărâtă " -
  Este şi mai greu de spus … pe cine încurajează Şeicaru la un " eroism" , fie şi ilegal .
  Ceea ce ştiu, este admiraţia lui mărturisită, la un moment dat , pentru Mussolini … ] 
"Dlor, pentru că dl ministru de Justiţie şi guvernul vor să aibă , cu un ceas mai devreme, 
această lege ,pe care eu o doresc să fie fructuoasă, să nu formeze încă o iluzie , 
ca şi alte măsuri de disciplinare a anarhiei, vă urez să nu aveţi de pe urma acestei legi 
şi alte desamăgiri, cum aţi avut şi în urma altor măsuri de disciplinare a forţelor anarhice.
Dar adug : aceste forţe anarhice , aceste scormoniri a ceea ce formează elementul teluric în 
naţiune, de unde vin ?Asupra cui cade răspunderea acestei zdruncinări , acestei permanente 
tulburări a naţiunii ? [----------] 
Şeicaru / 5 apr.'34 

¤ Legea=un expedient, o iluzie 

În concluzie : legea dvs o socotesc un expedient, o socotesc o iluzie .Vreţi să fie votată ?  V-
aş vota , poate , şi cu legea aceasta ;dar nu-i văd înăuntru puterea de a reprima anarhia   !   
Şi nu o văd,fiindcă însuşi regimul aceasta al sufragiului universal, pe care dvs îl apăraţi, 
 însuşi acest regim poartă în structura lui organică germenele anarhiei !Şi atunci,izvoarele 
anarhiei neputând fi oprite ,veţi avea     fie anarhia de extremă stânga ,fie anarhia de   
extremă dreapta ! Şi această anarhie de extremă stânga sau dreapta , veţi vedea dvs 
cum este salutată de aceia care sunt în opoziţie şi care râvnesc locul dvs. 



În consecinţă, dle ministru, eu nu consimt să votez legea,decât cu această restricţie a 
restabilirii vechiului art. 13,   [  francmasoneria ! ]  pe care o socotesc obligatorie pentru 
conştiinţa mea.Dvs trebuie să repuneţi art.13 în forma în care fusese redactat la început " 
Pamfil Şeicaru / 5 apr.'34
-----------------------------------------

14.j )Hermann Plattner ( P.NG) , la legea apărării statului , 5 apr.'34 
 ( DAD, MO 39, şed. din 5 apr.'34, p. 1692 ) 
[ LD : nu ştiu de ce nu vorbeşte H.Otto Roth ; Plattner  este deosebit de corect , declaraţia 
conţine asigurări de loialitate , dar nici o vorbă despre mişcarea hitleristă din sânul comunităţii 
germane ; nimic despre Germania hitleristă  ;De altfel, nici legea nu pare a fi vizat-o , decât 
tangenţial şi aluziv  …. ] 
-----------------------------------------------------------------
Plattner / 5 apr.'34 

¤Germanii din România 

  "De aceea , noi, Germanii din România , în urma ţinutei noastre principiale faţă de ideea de 
stat , nu trebuie să ne temem de o lege     care se îndreaptă în contra elementelor tulburătoare 
şi teroriste ,din cauză că poziţiunea noastră în viaţa politică a ţării noastre ,nu poate să fie 
niciodată alături de curente şi organizaţiuni distructive .
" Recunoaştem dreptul statului     de a se apăra   de tendinţe şi organizaţiuni     distructive   şi 
să uzeze chiar de măsuri excepţionale,dacă astfel de tendinţe îşi ridică capul în mod 
tendenţios. 
"Stăm însă pe punctul de vedere , în general, drepturile şi datoriile cetăţeneşti , 
sunt asigurate de Constituţie  ,   şi că numai în cazuri extreme se pot lua măsuri care trec 
peste delimitările drepturilor constituţionale.  "  [-----------] 
Plattner / 5 apr.'34 

¤Legea apărării statului 

"Dacă conducerea responsabilă a vieţii noastre politice ,consideră dată această necesitate , [ a 
legii excepţionale ] nu intenţionăm să refuzăm recunoaşterea ei. " 
"Trebuie însă să stăruim în îndeplinirea unei condiţiuni :dispoziţiile trebuie să fie atât de 
clare în sensul şi textul lor,încât să nu poată refuza nici un fel de echivoc la interpretarea lor, 
nici un fel de abuz în aplicarea lor.
"Noi, membrii Partidului German, suntem de părere că prezentul proiect nu posedă această 
claritate în măsura necesară.
Trebuie să constatăm că formulările adoptate nu sunt redactate destul de clar şi că , înainte 
de toate , noţiunea violenţei nu este concretizată în mod absolut clar.Trebuie să cerem 
formulări clare şi precise , care , la interpretare, nu pot fi înţelese greşit,şi care nu pot duce la 
abuz , în caz de aplicare .
"În ce priveşte aplicarea legii , aşteptăm ca ea să fie condusă de spiritul dragostei şi al 
toleranţei , pe care înainte de toate trebuie să se sprijine politica statutului faţă de toţi cetăţenii 
ţării.Precum astăzi politica statelor între ele, nu se mai bazează pe puterea tunurilor 
şi a baionetelor , aşa nici autoritatea statului să nu se bazeze pe baionetele jandarmilor ; căci 
în viaţa internaţională a statelor, ca şi în viaţa naţională a statului român, dragostea şi 
încrederea tuturor cetăţenilor lui ,vor fi cel mai tare  sprijin pentru binele statului " ( apaluze la 
PNG ) 
Hermann Plattner / 5 apr.'34 ---------------------------------
-------------------------------------------

14.k) I Petrovici (PNA )discurs la lege , 5 apr.'34 
 ( DAD, MO 39, şed. din 5 apr.'34 , p. 1686- 1688 ) 
[ LD :Petrovici este deputatutul " de serviciu "  al PNA .Goga cred că lipseşte din parlament .  
Supratitluri, sublinieri , comentarii , îmi aparţin  ] 



[ LD : inteligent , culivat, speculativ, Petrovici îşi pune întreaga capacitate oratorică  în slujba 
partidului în care , după părăsirea PNŢ, s-a înregimentat .
Pledează  - în principiu -  pentru libertatea "desfrânată " , pentru "violenţa constructivă " , 
pentru dreptul la răsturnarea " ordinii existente " .Nu atât pentru a apăra Garda de Fier, 
cât pentru a legitima aceste forme de luptă politică în viitor , pentru formaţiunea sa.  ] 
Supratitluri, sublinieri, semne şi comentarii  îmi aparţin. 
// Tradiţii : ideea de autoritate şi libertate la Maiorescu şi CARosetti  // 
/Legea Antonescu - eroare psihologică /  nevoia de libertate pentru români // 
/ Pasivitatea  şi lipsa de iniţiativă la români // 
/ Violenţa - reacţia omului comprimat // 
/ Păstrarea ordinii existente ?  Interzicerea violenţei ?  : 
Legitimitatea  violenţei revoluţionare // 
/ Legea A. - armă contra partidelor adversare / 
/ Legea A  - represiunea tineretului studios , călcarea autonomiei universitare // 
/ Legea A .- armă a unui guvern slab / Nu o va vota // 
-------------------------------------------------------------------------------------
 I.Petrovici / 5 apr.'34 , retro ' înainte de război … 

¤ Tradiţie doctrinară :ideea de autoritate .

¤ Titu Maiorescu versus CARosetti 

"D-lor deputaţi , îmi veţi da  voie să încep , mai ales că suntem într-un cerc restrâns de familie, cu 
evocarea unei amintiri şi aceasta nu pentru plăcerea de a mă duce cu gândul 
într-o epocă în care statul se apăra fără măsuri draconice,ci pentru că pot să spun acea 
amintire în legătură cu observaţiile pe care le voi face acum . 
" Dlor deputaţi, ilustrul meu profesor , Titu Maiorescu -  ilustru şi ca parlamentar , cu toate că , 
până acum galeria aceasta de busturi ,deşi atât de indulgentă şi atât de primitoare , încă nu 
cuprinde şi chipul lui Maiorescu -îmi relata odată o convorbire pe care a avut-o cu un mare 
fruntaş , de pe vremuri ,al partidului dvs., cu C.A.Rosetti , o convorbire contradictorie,
în care Maiorescu a susţinut o teză , CARosetti , o altă teză. 
Maiorescu îmi spunea că a fost impresionat de argumentaţia lui Rosetti şi ,
 până la urmă,  s-a lăsat convins. 
"Titu Maiorescu era conservator, şi susţinea ideea de autoritate ,cu tot ce această idee 
cuprinde restrictiv în materie de libertate   .  
Atunci CARosetti i-a răspuns : poporul nostru , care abia a ieşit din veacuri de asupriri, 
din veacuri de vasalitate, care i-au ucis iniţiativa şi spontaneitatea,are nevoia să i se facă 
din nou educaţia iniţiativelor şi spontaneităţii,şi pentru aceasta este bine să i se acorde 
libertăţi cât de largi   ,  o libertate chiar desfânată- - acesta este cuvântul pe care mi l-a transmis 
Maiorescu că l-a folosit Rosetti  -pentru ca în cadrul ei să se poată deprinde cu iniţiativa .
" Maiorescu, care era foarte econom la laude şi de o bunătate nu tocmai angelică, 
relatându-mi această convorbire , mi-a adăugat :Rosettachi  - probabil că aşa i se spunea în 
intimitate - era un cap . " 
I.Petrovici / 5 apr.'34 

#Legea = eroare psihologică 

...Violenţa = reacţia omului comprimat 

" Mă gândesc , d-lor deputaţi , ce ar zice CARosetti , dacă ar putea citi proiectul de lege de 
oprimare pe care l-au făcut urmaşii săi. " 
-Victor Antonescu  : Ar zice că s-au schimbat vremurile ! ( aplauze la majoritate ) 
-I.Petrovici : Nu vă grăbiţi, d-lor  .Vremurile s-au aschimbat , dar au rămas absolut întregi acele 
lucruri pe care el credea că trebuie să le lecuiască , anume pasivitatea poporului nostru şi lipsa 
lui de iniţiativă .Acestea au rămas intacte .Şi, din acest p.d.v., proiectul dvs contravine în 
modul cel mai radical ,opiniunilor marilor dvs fruntaşi.Dar , d-lor deputaţi, eu cred că 
proiectul de faţă nu este numai din acest p.d.v. ,o eroare de psihologie .Mai este tot o eroare şi 



din alt p.d.v. " Citind Expunerea de motive, făcută cu multă îngrijire de dl ministru,am văzut că aici 
este vorba să se ia măsuri împotriva violenţei. 
Cuvântul violenţă apare în mod repetat. D-lor, nu numai după părerea mea,violenţa este 
adeseori modul de reacţiune al  omului comprimat .Atunci când nu se mai lasă libertatea 
iniţiativelor constructive,se deschide drumul violenţei destructive. 
 Eu mă tem  - şi am dreptul să mă tem - că acest proiect de lege , departe de a fi o stavilă 
împotriva violenţei, să nu devină, cumva, un generator de violenţă. 
-G.Bogdan -Duică : Facem atunci unul mai grav . " 
I.Petrovici / 5 apr.'34 

...Păstrarea ordinii existente ?! 

"Dar , pentru a completa expunerea , spicuesc din textul Expunerii de motive,o altă noţiune 
cardinală , pentru această elaborare legislativă.
Se vorbeşte insistent de păstarea ordinei existente .
D-lor deputaţi, eu personal, cu educaţia pe care o am şi cu vârsta mea,care începe să fie 
înaintată, vă mărturisesc că sunt ataşat la ordinea existentă   .  
" Însă, totuşi, nu pot să nu spun că ordinea existentă nu urmează să fie expresiunea definitivă 
şi eternă a organizării sociale.Istoria ne arată că societatea omenească şi-a schimbat de 
foarte multe ori rânduielile.Se poate întâmpla ca în această epocă pe care , mai mult sau mai 
puţin, cu toţii o caracterizăm ca o epocă de instabilitate , societatea să-şi caute forme noi, 
ne mai putând să mai încapă în mod adequat în aşa zisa ordine existentă. 
Se poate încă şi mai mult decât atât .Când este vorba de ipoteze , nu sunt categoric şi afirmativ ; 
dar se poate întâmpla ca în adâncul vieţii sociale ,această transformare să fie deja făcută 
şi ordinea existentă numai să întârzie la exterior,fără să-i mai corespundă la spatele  ei o 
realitate , aşa ca lumina unor stele ,care continuă să strălucească câte o dată  , chiar atunci când 
ele au dispărut de mult .
Dar se poate întâmpla , cu drept cuvânt , să-mi spuneţi : desigur, ordinea socialăse poate 
schimba, dar fără comoţiuni .E vorba numai de violenţă , de o schimbare fără violenţă. 
"Recunosc că această observare s-ar putea să fie judicioasă .
Trebuie ca toată lumea care are o răspundere,să-şi dea silinţele ca să îndrume mecanismul 
social spre forme noi ,dacă sunt necesare, dar fără zguduire şi fără comoţiuni. 
Dar nu este mai puţin adevărat că aceasta presupune un lucru : cei care ne guvernează 
să fie oameni de concepţie îndrăzneaţă , oameni capabili de înnoiri ,oameni care să nu fie 
închistaţi în anumite prejudecăţi rutinare . 
Când acest lucru nu se întâmplă , căci se poate să fie guverne bine şi , tot aşa, 
să existe guverne slabe, apoi violenţa este forma de reacţiune pe care o ia lumea , 
atunci când guvernele nu se ţin de pasul vremii şi când nu sunt la înălţimea cerinţelor 
actuale .De aceea, a osândi principial violenţa , care , la un moment dat ,ar putea fi vehiculul 
unic al progresului este şi o greşeală şi o inutilitate. "
Cu toţii lăudăm de câte ori avem prilejul , binefacerile revoluţiei franceze ale acelei revoluţii 
căreia îi datorăm foarte mult şi noi ,nu numai alcătuirea noastre de stat, dar şi unitatea 
noastră naţională.Cu toate acestea, ştiţi foarte bine că revoluţia franceză s-a făcut în mod 
violent .Prin urmare , noi ne închinăm şi aducem omagii unei mari transformări sociale ,
 care s-a făcut prin violenţă. Iată că sunt împrejurări în care violenţa nu este condamnabilă   .  
-Aurelian Bentoiu :  " În acest proces ştiţi foarte bine că sentinţa definitivă încă nu a dat-o 
istoria :este încă o controversă istorică". 
-I.Petrovici : Este foarte greu să explorăm perspectivele infinite , până în ziua când 
vom putea să facem bilanţul complet al tuturor mişcărilor sociale ,ca să putem da o 
judecată absolută. "
I.Petrovici / 5 apr.'34 

...Contra partidelor adverse  . 

[ Deşi  un art.  fusese scos, Petrovici se leagă de el , pentru că PNA sperase ca mulţi ex-
legionari să afluiască spre partidul lui Goga .] 
"Cum se poate lovi într-un partid incomod ? 



Se poate lovi dizolvându-l şi se mai poate lovi terorizându-l şi îndepărtându-i partizanii.
Or, ce cuprindea proiectul în forma lui inţială ? 
Cuprindea următoarea dispoziţie : dacă un membru care a aparţinut unei grupări dizolvate 
se înscrie într-un alt partid , partidul aceasta este dizolvat şi dânsul ;
 iar dacă aceast partid este dizolvat , toţi membrii lui , care sunt funcţionari publici, 
sunt suspendaţi sau destituiţi din funcţia lor.

...Membrii G de F

[LD:este printre puţinii care numeşte explicit G de F , membrii săi , luându-le apărarea ] 
Ce însemenează această practică ? Bunăoară, în partidul nostru , ca să iau un exemplu un partid 
care vă este simpatic…
-Victor Antonescu : Nu ne este antipatic.Din contra … 
-I.Petrovici :...să presupunem că un şef de organizaţie din partidul nostru de la Sighet 
sau Satu Mare , introduc în organizaţia locală pe cineva care a aparţinut unei grupări dizolvate 
 - să zicem Gărzii de Fier, pentru că este dizolvată  -  fără să fi cercetat bine şi fără să cunoască 
realmente situaţiunea.
Partidul nostru este dizolvat şi funcţionarii din partidul nostru sunt daţi afară din slujbe.!
 Va să zică un popă din Vaslui sau un profesor din Huşi , se pomenesc scoşi din funcţiune , 
pentru că un şef de organizaţie de la Sighet , din greşeală a înscris pe cineva care aparţinuse 
cândva unei organizaţii dizolvate !
Vedeţi ce mijloc de teroare ar fi fost acesta ,căci cu nimic nu poţi să terorizezi un om , decât 
atunci când se ştie ameninţat pentru fapte care nu atârnă , personal, de dânsul, care sunt 
independente de voinţa şi de acţiunea lui.Prin urmare , acest articol arată în mod clar 
intenţiunea guvernului de a avea un instrument-să nu vă supăraţi dsacă vă zic  - neloial , un 
instrument pentru a lovi în partidele incomode şi pentru a le anemia pe acestea, terorizând 
pe partizanii lor. 
-G.Bogdan -Duică :Dacă sunt laşi, numai atunci se poate întâmpla. 
-I.Petrovici : D-le Duică, România nu este o ţară de eroi , în măsura în care am dori.
Ei bine, în forma aceasta, recunosc îndulcită , pentru că aţi dat deoparte aceste pasagii 
pe care le-am criticat totuşi, au rămas o serie de dispoziţiuni , care deschid porţile 
abuzurilor şi tiraniei .
La art. 1 se spune : guvernul, printr-un jurnal al consiliului de miniştri , 
poate să dizolve acele partide politice , nu numai care au săvârşit 
acte de violenţă ,  ci care au preparat acte de violenţă … 
Ei, d-le ministru , această expresie de " preparat " … este o expresie excesiv de plastică …
-I.Hudiţă : Se aplică tuturor partidelor .
-I.Petrovici : … o poartă prin care se poate acţiona împotriva oricărui partid . 
  Dar îmi aduc aminte cum , într-una din şedinţele Camerei , a fost învinuit partidul nostru , 
de pe banca ministerială , că a preparat sau a contribuit la prepararea unui fapt odios, 
fapt pe care l-am reprobat cu toţi, cu toată sinceritatea ; 
 ni s-a spus că am fost complici indirecţi la asasinatul regretatutului Duca . 
Este adevărat că subsecretarul de stat , care a adus această acuzaţiune, 
nu era tocmai familiarizat cu ceea ce se cheamă raportul de cauzalitate , 
pentru că , dacă întindem aşa de mult cauzalitatea , 
 apoi complice la asasinatul lui Duca a fost acela care a inventat revolverul , pentru că , 
dacă nu exista revolver , nu se putea înfăptui asasinatul ; 
 nu mai vorbesc că , tot aşa de complice a fost şi poliţia , prin neglijenţa ei . 
Va să zică dacă lărgim cauzalitatea în felul acesta , ajungem la concluziile cele mai bizare . 
Nu este mai puţin adevărat că , acest articol prin cuvântul " preparaţie" ,deschide poarta 
abuzurilor şi , în felul acesta , legea , cu toate îndulcirile ei,rămâne tiranică şi un instrument 
de represiune în mâna guvernului."
I.Petrovici / 5 apr.'34 

#Legea = represiunea tineretului studios.

  Mai citez un singur aliniat care, de asemenea , socotesc că a fost foarte rău inspirat : 



" Studenţii sau elevii care vor fi dovediţi că au făcut partedin grupările politice dizolvate, vor 
putea fi excluşi , vremelnic sau definitiv,din toate universităţile şi şcolile din ţară, 
pe baza unei decizii a ministerului respectiv. " 
Domnilor, am o activitate veche de profesor ;nici o dată nu am asmuţit pe studenţi,
 nici o dată nu am căutat să-mi fac din studenţi, partizani ; elevi, da , partizani , nu  .
Din acest p.d.v. , nu pledez câtuşi de puţin o cauză personală .
Însă,nu-i mai puţin adevărat că ,trebuie să recunosc un lucru :antrenamentul posibil al 
tinerimii ,cu sufletul curat şi cu intenţiile cele mai bune.Este foarte cu putinţă ca, la un 
moment dat , tinerimea să se simtă atrasă de un partid cu concepţiuni îndrăzneţe , un partid 
care încă nu a trecut la violenţa de fapt, pentru că , în definiv, îndrăzneala aceasta atrage 
tineretul şi ,de multe ori, ea este o formă a idealismului. 
Pentru aceasta găsesc aliniatul cât se poate de draconic , mai ales că eliminarea lor de la 
universitate nu se va face de universităţi - călcaţi, prin aceasta şi legea autonomiei universitare 
-fiindcă universităţile ar fi făcut un triaj , examinând caz cu caz,pe când acum , această măsură 
este dată pe seama ministerului. "
I.Petrovici / 5 apr.'34 

#Legea =armă a unui guvern slab 

"Colegul meu ,d-l prof.Andrei, spunea în şedinţa de ieri,că este foarte util să se întărească într-
un stat puterea executivă. Sunt de acord cu d-sa şi cred că toată lumea .
Însă un lucru :să nu uităm că pot fi guverne de valoare şi pot fi guverne care nu sunt de 
valoare ;şi, la urma urmei, dacă aş putea să dau o armă de întărire în mâinile unui guvern de 
valoare , ca să-i potenţez forţa lui, nu înţeleg însă , în nici un caz , să dau o astfel de lege în 
mâna unui guvern slab, ca să acopăr deficitul puterii lui .  ( aplauze la opoziţie ) 

¤PNA:contra legii 

" Pentru aceste considerente, declar că voi vota contra legii,pe care o socot inacceptabilă  , 
cu toate îndreptăriule care s-au adus la Senat ,fiind încredinţat că mai bună decât toate 
îndreptările , ar fi suprimarea ei integrală  "    ( apaluze la opoziţie ) 
I.Petrovici /  5 apr.'34 
------------------------------------------------

14 l.) Aurelian Bentoiu ( raportor) , legea apărării statutului ,5 apr.'34
( DAD, MO 39, şed .din 5 apr.'34, p. 1708-1714 ) 
[LD : o briliantă expunere juridică ,  în sprijinul doctrinei politice şi  guvernării  PNL .
Deşi legea a fost elaborată special contra Gărzii de Fier, AB nu se referă explicit la G de F .
[  LD : sublinieri, supratitluri , comentarii îmi aparţin .
// Pledoarie pentru Legea apărării statului  - concluzii la dezbateri //apărătorii G de F // 
// Ideologia liberală : libertăţile şi ordinea  // 
//  Drept comparat : Legea apărării statutului // replică lui Petre Andrei // 
//Monarhia  - criticile la lege // replică lui Petre Andrei ; asociere Armd.Călinescu // 
//Drept comparat : Accepţiunea  politică şi juridică a libertăţii // replică lui I.Petrovici // 
Vizată :  Garda  de Fier // 
//Drept comparat : Franţa -  Declaraţiile Drepturilor Omului // Legea asociaţiilor // 
//  Drept comparat : Franţa - reprimarea libertăţilor anarhice  // vizată   G de F // 
Viza Consiliului  Legislativ  // polemică cu CCGiurăscu // 
//  Drept comparat : Ordinea politică şi socială  - evoluţia istorică şi juridică a noţiunii // 
//  Drept pozitiv : legislaţia muncitorească  // polemică cu CCGiurăscu // 
//  Ordinea în stat : constituţionalitate //parlamentarism versus partidocraţie :  Goga // 
// democraţie versus dictatură : Şeicaru //"actul de guvernământ " : Armd.Călinescu  // 
//  Legile represive : legile anterioare  -  legea Antonescu : Armd.Călinescu  // 
//  Problema tineretului  // vizată : G de F //Document integral fişier PNL VII 
-------------------------------------------------------------------------------------
Aurelian Bentoiu / 5 apr.'34 



¤În apărarea legii 

"Dle preşedinte, d-lor deputaţi, într-o situaţie îngrijorătoare , neputând s-o calificăm altfel,
 dacă avem curajul să privim realitatea în faţă, guvernul vine cu proiectul acesta de lege, 
pentru apărarea ordinei politice şi sociale periclitate.
"S-au adus critici numeroase de oratorii opoziţiei , cari s-au perindat la această tribună, 
întemeiate unele pe consideraţiuni sociologice-juridice  - dl Andrei  -altele pe considerente 
istorice - dl Giurăscu şi Petrovici  -altele filozofice - dl Petrovici  , unele diletante şi simplist 
opoziţioniste.
"Este o lege de un covârşitor interes . Voi combate aceste obiecţiuni rând  pe rând, 
demonstrând legitimitatea legii în raţiunea şi în cadrul dreptului pozitiv,demonstrând 
necesitatea ei din cauza insuficienţei mijloacelor de represiune , rezidând din legiferările 
anterioare - le voi combate toate aceste obiecţiuni ,presupunând că ele au fost făcute în numele 
partidelor de opoziţie din pură convingere.
"A presupune că , cel puţin în parte,aceste obiecţiuni se datorează oportunismului şi dorinţei de 
captare a simpatiei unei anumite grupări  [ Garda de Fier  ] ,rezultat al unei deraieri morale care 
ne reaminteşte dureroase evenimente recente ,ar fi să ne aducem aminte de acea catastrofă 
de cale ferată de la Ciucea,unde s-a văzut că în vaierul morţii şi în iadul durerii muribunzilor , 
s-au găsit ,totuşi ,unii indivizi ,cari să prindă prilejul de a realiza anumite profituri ."
(aplauze la PNL ) 
Aurelian Bentoiu / 5 apr.'34 

[Drept comparat:ambianţă legislativă ]

/Cehoslovacia,Iugoslavia,Ungaria, Elveţia 

"Legea aceasta nu este o inovaţie , nici în ţara noastră , nici în toate celelate ţări ale Europei , 
care au aceeaşi structură constituţională ca şi a noastră ,care sunt constituite din punctul de 
vedere al dreptului public pe aceleaşi baze ,legea aceasta a răsărit într-o ambianţă 
legislativă internaţională , care o justifică cu prisosinţă. 
"S-a legiferat recent în Cehoslovacia, republică democratică . În octombrie 1933,statul 
cehoslovac a simţit nevoia să vină cu o lege pentru apărarea ordinii în stat .
După război, în alte ţări vecine nouă, în Jugoslavia , de exemplu,printr-o lege din 21 august 
1921, acum 13 ani, s-a legiferat apărarea ordinii în stat . 
În Ungaria , de asemenea , printr-o lege intitulată"Pentru o mai bună asigurare a ordinii în stat"În 
sfârşit, deşi  nu legiferată chestiunea, dar semnalată necesitatea legiferării , în Elveţia , s-a pus 
aceeaşi problemă şi s-a ajuns la concluzia că este nevoie de o lege pentru apărarea ordinii în stat 
.Supusă refendului,legea a fost respinsă cu o infimă majoritate.  Aceasta nu înseamnă că 
semnalarea necesităţii unei asemenea legi,  receptată de atâtea minţi îngrijorate , în Elveţia, 
de ordine în stat ,  nu trebuie avută în vedere."
Aurelian Bentoiu / 5 apr.'34 

...Atitudinea PNŢ 

[ între Bentoiu şi Andrei se încrucişează  opinii contradictorii …] 
Dar ni s-a spus în această privinţă de către d-l Andrei [ rezumă şi parafrazează ] 
 nu trebuie să tragem concluzia necesităţii unei asemenea legi în Ţara Românească ,pentru că 
altele sunt împrejurăriledin aceste state , altele necesităţile care determină aceste legiuiri ; că în 
acele state principalul argument era cel al apărării   unităţii naţionale ; că în ţara noastră această 
unitate nu este periclitată ; că apărarea trebuie făcută întărind armata, nu cu legi …  etc etc ..
Dl.Andrei a trecut mai departe şi a spus, criticând un text care figura în prima redacţie 
a proiectului, astăzi neexistent : voiţi să apăraţi monarhia ?  Voiţi să prevedeţi pedepse pentru 
delictul de a fi atăcată Monarhia ?  Monarhia nu se poate apăra cu legi, nu se poate apăra cu 
represiune penală  Monarhia se apără prin propria sa autoritate morală , care există sau nu 
există, dar nu poate să-şi aibă ca sursă o lege votată de Parlament 
Dlor s-a suprimat acest text nu pentru inutilitatea ,înţeleasă în sensul acesta de dl Andrei, 
ci pentru că , în această privinţă există texte de lege anterioare ,legi votate cu asentimentul 
PNŢ, care , cu acel prilej şi-a spus cuvântul printr-un reprezentant , care începea cuvântarea lui 



prin a declara că este mandatarul întregului partid. 
La 1924, când s-a votat prima lege Mârzescu, cu care prilej diversele partide şi-au definit 
atitudinea lor faţă de acea primă lege a asigurării ordinei, se spunea în numele PNŢ : 
 < D-lor, garantarea liniştii publice !  Dar cine poate să fie contra ? Eu subscriu la principiul că 
liniştea publică trebuie să fie garantată sub toate formele şi cu toate mijloacele ; eu subscriu în 
numele partidului meu la principiile cu care dvs vreţi să sancţionaţi care ar lovi în ceea ce ne este 
mai scump tuturor :menţinerea neştirbită a actualei alcătuiri sociale.
Toate curentele de desagregare socială nu trebuie să-şi aibă loc în ţara noastră ; 
ele trebuie să fie reprimate , pentru că orice atentat la bazele fundamentale ale constituirii noastre 
ca stat , mai ales în momentul închegării lui, constituie o crimă   .[….]    > 
Aşa întâmpina PNŢ prima lege din seria legilor concepute ca necesare a apărării ordinei în 
stat .Cuvintele sunt publicate în Monitorul Oficial - desbateri parlamentare - din 28 ianuarie 1925, 
şi am satisfacţia să constat astăzi consecvenţa partidului  ,prin cuvintele atât de judicioase 
rostite de dl deputat Armand Călinescu ,care a avut curajul să privească realitatea în faţă , 
acea realitate crudă pe care actualul proiect de lege voieşte s-o încadreze , şi a arătat şi a 
mărturisit necesitatea legii -cuvintele d-sale sunt reprezentative şi angajează partidul  .   "
Aurelian Bentoiu / 5 apr.'34 

¤Accepţiunea juridică a libertăţii 

" Între obiecţiunile aduse , s-au făcut variaţiuni pe două teme :pe tema libertăţii şi pe tema 
ordinii .Am auzit cuvinte impresionante rostite în formularea unor aprehensiuni şi temeri. 
Este o lege draconică , s-a spus, este o lege anti-liberală , care gâtuie libertăţile şi nu putem 
concepe cum se vine din partea Partidului Liberal  cu o asemenea lege . 
"D-lor deputaţi, noţiunea aceasta de libertate , este o noţiune care trebuie înţeleasă nu în 
sensul diletant şi profan, în care adesea se rosteşte,  ci   din punct de vedere limitat şi   în   
accepţia precisă a ştiinţei dreptului. 
Dacă orice ştiinţă este cea ce a spus un mare filozof francez: < une langue bien fait > , 
în vocabularul dreptului ,cuvântul de libertate are o accepţiune precisă .[........] 
Sunt două accepţiuni ale cuvântului .

...Libertatea anarhică 

Există o libertate anarhică , concepută delictuos, libertate fără nici o limită,libertate care 
înţelege că există numai atunci când îşi poate îngădui cineva orice.Ei bine, această libertate 
anarhică nu înţelegem să o tolerăm ;pe aceasta înţelegem cu adevărat să o gâtuim ,pentru 
că nu voim să facem din noţiunea de libertate o poartă pentru toate aventurile     ( aplauze la 
PNL ) 

...Libertatea condiţionată legal 

Există însă o altă accepţiune , şi singura posibilă , în cadrul dreptului şi ştiinţelor sociale.
Este acea libertate despre care Montesquieu spunea că constituie în a face <ce que les lois 
permetent  > , ceea ce legile permit,este acea libertate limitată ,care face posibilă 
coexistenţa şi acordul tuturor libertăţilor .
Şi, din acest punct de vedere, libertatea condiţionată legal, libertatea limitată,pentru a face 
posibilă înfruptarea din această binefacere a tuturor câţi coexistă în cadrul aceleaşi 
societăţi , pentru apărarea acestei libertăţi , avem nu numai dreptul ,dar şi datoria să venim 
cu toate măsurile legislative care să-i asigure existenţa."
"Am auzit în această privinţă unele obiecţiuni aduse de dl Petrovici ,  consecvent, de data 
aceasta,  în interpretarea noţiunii de libertate cu şeful său,[Octavian Goga ]dar inconsecvent , 
fără îndoială, cu noţiunea precisă , ştiinţifică ,a noţiunii de libertate , şi în dezacord cu toţi 
marii gânditori în domeniul dreptului public.D-sa, făcând o incursiune în istorie, spunea: pe 
vremuri , Rosetti, liberal,a rostit cuvintele memorabile că poporul nostru , care veacuri întregi 
a trăit într-un regim de opresiune, are nevoie de libertate , de o libertate chiar nelimitată ,  
desfrânată, spunea d-sa . 
"D-lor, acest optimism naiv, pe care şi l-au putut permite strămoşii noştri, era posibilă în 
acele vremuri . Şi Vodă Cuza, când a introdus pentru prima dată Codul Penal   ,   tradus după cel 



francez, în ţara noastră, se ştie că în discuţia cu Kogălniceanu a afirmat cu tot optimismul că 
poporul nostru nu are nevoie de o represiune prea mare penală , pentru că este blând din fire 
şi el nu poate concepe că se va deda la săvârşirea tuturor delictelor prevăzute în cod. "[----] 
Aurelian Bentoiu / 5 apr.'34 

[Drept comparat ] 

...Declaraţia drepturilor omului 

[....] "Suntem acuzaţi de antiliberalism , de gâtuitori ai libertăţilor ? 
Afirm că patria evangheliei libertăţii este Franţa   .  Ea a formulat Declaraţia Drepturilor Omului 
.Ea a difuzat în toată lumea crezul de libertate şi civilă şi politică .Suntem cu toţii de acord că 
ea a fost educatoarea omenirii întregi în şcoala libertăţii  .  [----] 

...Legea WaldeckRousseau (1901 )

[ LD : probabil din această lege a lui Rosseau Waldeck , s-au  inspirat şi guvernele româneşti,
  când, prin Jurnal de Consiliu, au dizolvat asociaţii şi partide politice.
  Estecategoric însă că această prerogativă acordată guvernelor … 
poate da naştere la abuzuri din partea executivului  ] 
"Când în 1900-1901 , invocându-se libertatea de credinţă şi intangibilitatea azilelor 
credinţei, bisericile şi asociaţiile religioase ,se făceau agitaţiuni  împotriva regimului 
republican,de către preoţii congreganişti, a venit atunci acel mare om de stat , fără îndoială cel 
mai mare orator al Franţei secolului trecut,Waldeck Rousseau , cu legea asociaţiilor     din 1 iul. 
1901 ,a   dizolvat congregaţiile şi a confiscat averile   , şi nu a fost acuzat de gâtuirea 
libertăţilor , tocmai pentru că reprima libertatea anarhică   .  
Au rămas memorabile cuvintele lui Waldeck , rostite în acea împrejurare :
< Înţelegem ca bisericile să rămână deschise credinţei şi pentru totdeauna închise 
agitaţiunilor anarhice .> Art.13 din acea lege spune : 
<  Dizolvarea congregaţiilor sau închiderea oricărui sediu al lor,poate fi pronunţată printr-
un decret  al Consiliului de miniştri >     nu printr-o sentinţă şi cu examinarea şi cenzurarea 
autorităţii judecătoreşti .[..........] 
Asemenea fapte şi asemenea primejdii când se produc, nu pot să fie ,în ce priveşte represiunea 
lor, decât de resortul puterii publice politice, a executivului.Judecătorul nu are nici viziunea 
integrală şi reală a realităţii, în care trebuie să dea soluţiunea, şi nici căderea constituţională.     
E aceasta o zonă interzisă judecătorului , de litera precisă a Constituţiei ,care s-a invocat 
de atâţia colegi din opoziţie,diletanţi în dreptul public, dar de altfel foarte loquaci.

...Competenţa Consiliului Legislativ 

[LD :7 mart.2007.Sub impresia disconfortabilă cu care la noi, o "Curte constituţională "( instituţie 
creată de iorgovanii criptocomunişti după '89 )pentru a da avize privind "constituţionalitatea" unor 
legi sau demersuri .
Pentru anul 1934,argumentele lui Bentoiu mi se par competente ,logice,coerente şi de bun simţ ,
Pe când ale istoricului Giurescu , subiective şi opozant pasionale.De altfel, doar peste câţiva ani , 
se vor afla de partea aceleaşi baricade( regimul autoritar carlist  ) , iar comuniştii îi vor băga pe 
amândoi la puşcărie. Aşa se face istoria ! ] 
-Bentoiu:Asemenea fapte şi asemenea primejdii când se produc, nu pot să fie ,în ce priveşte 
represiunea lor, decât de resortul puterii publice politice, a executivului.
Judecătorul nu are nici viziunea integrală şi reală a realităţii, în care trebuie să dea soluţiunea, 
şi nici căderea constituţională. 
E aceasta o zonă interzisă judecătorului , de litera precisă a Constituţiei ,care s-a invocat 
de atâţia colegi din opoziţie,diletanţi în dreptul public, dar de altfel foarte loquaci.
-CCGiurăscu (PNL-g.) :Cei din Consiliul juridic sunt tot diletanţi ? 
-Bentoiu : D-le Giurăscu, dacă în mod sincer vrei să te documentezi asupra acestei 
acestei chestiuni a neconstituţionalităţii, fă-mi cinstea şi mă ascultă cu atenţie, 
şi-ţi voi arăta nu incompetenţa Consiliului Legislativ,ci pripirea în redactarea avizelor pe 
care le dă.E regretabil pentru membrii Consiliului Legislativ că au trecut această opiniune în 



aviz .Vei fi de acord cu mine la terminarea concluziunilor mele.  ( aplauze la majoritate ) 
-CCGiurăscu : Dle Bentoiu, dacă nici opiniunea Consiliului nu face autoritate 
în materie de lege, nu ştiu cui să mă adresez. 
-Bentoiu : Este un aviz consultativ, nu obligatoriu . 
-CCGiurăscu : Şi dacă este consultativ, nu este mai puţin organ de specialitate .
-Bentoiu : Dle Giurăscu, aceasta nu înseamnă că oricine nu primeşte leafă ,în calitate de 
membru în Consiliul de Stat , nu cunoaşte dreptul public,şi că avizul Consiliului de Stat este o 
dogmă , care se impune acelora care şi-au dat mai multă osteneală în cercetarea unei probleme 
de drept public.Vă voi demonstra geometriceşte greşala Consiliului de Stat . 
-Leon Pşepelinski : Dle Giurăscu, este un aviz, dar nu o sentinţă .[----] 
A.Bentoiu / 5 apr.'34 

#Nebunia roşie 

" Ia închipuiţi-vă dvs că,în locul realizării lente a acelei minunate legislaţii muncitoreşti, 
ansamblu de norme legale   ,  de protecţiune pentru lumea muncitorească , lume care a 
pacificat spritele , în această privinţă ,susceptibil, desigur, de a se ameliora pe fiecare zi,  s-
ar fi dat curs nebuniei roşii care tindea la impunerea totală şi subită a tuturor protecţiunilor 
muncitoreşti. Am fi ajuns la stările din Rusia, pe care cred că nimeni dintre cei prezenţi nu 
o doresc ţării noatre. [-----] 
Bentoiu / 

...Ordinea politică şi socială 

[Citând din Houriou ,despre dreptul pozitiv.] 
  "În sfârşit, trebuie să pornim de la acest principiu , că dreptul pozitiv  < est un composé  d'ordre 
social , saupudré de justice > ,un compus de ordine socială , care este imperativul suprem şi 
categoric în domeniul dreptului, presărat cu justiţie.
Un ideal de justiţie, total, nu poţi să-l realizezi ;justiţia realizează   cât este posibil şi   
progresiv.Dar ordinea, aceasta nu mai constituie un imperativ condiţional, ipotetic,ca toate 
celelate norme ale dreptului, ea este un imperativ categoric ,considerat chiar de Constituţie 
deasupra ei însăşi."
"În sfârşit , < Ordinea socială stabilită  este aceea care ne separă de catastrofă. Ordinea 
socială reprezintă un minimum de existenţă  şi justiţia socială este un lux , de care , într-o 
oarecare măsură ,  te poţi dispensa , în măsura în care n-o poţi realiza   . >  [---] 
Bentoiu / 5 apr.'34 

...Democraţia parlamentară versus monopartidocraţia 

"Care este ordinea socială şi politică pe care vrem s-o apărăm ? 
Acel minim, acele baze esenţiale, despre care Hauriou ne spune că sunt indispensabile ,
 căci fără ele mergem la catastrofă. 
Care sunt , ca să le identificăm complet, în regimul dreptului actual,în structura constituţională a 
statutului , în momentul de faţă ?Simplu.O spune d-l ministru în Expunerea de motive şi o ştim 
cu toţii :este regimul parlamentar democratic,este structura constituţională a ţării, 
este sufragiul universal ,ca mijloc de degajarea a voinţei colective .[---] 
Aurelian Bentoiu / 5 apr.'34 

¤ Legea apărării statului .

[LD: scriu cu conştiinciozitate ceea ce spune A.B.Se produce în mintea mea un flux şi reflux de 
înţelegere .Nu este grav, mă poate duce doar la concluzii eronate privind episodul .
Dar sunt conştientă că , în epocă,explicaţiile sale au stârnit interes şi reacţie .]

...Constituţionalitatea legii 

/"Actul de guvernământ " (competenţa executivului )

"S-a spus că această lege este neconstituţională.De neconstituţionalitatea nu poate fi vorba , şi 



iată de ce :Există două mersuri,două ritmuri posibile în cadrul unei societăţi :unul ritmul 
comun, normal.
[Orice conflict moral , şi pe planul dreptului privat şi pe cel al dreptului public ,se rezolvă de către 
puterea judecătorească .Sentinţa se execută în numeleRegelui .Sentinţa se dă pe baza legii, 
iar legea trebuie să fie constituţională .Acesta este mecanismul normal .]

/Limitarea puterii judecătoreşti 

Însă legea astfel organizată , nu acoperă suprafaţa tuturor necesităţilor în cadrul tuturor 
necesităţilor în cadrul unei societăţi organizate şi tocmai pentru acele puncte , pentru acele 
unghiuri ,unde legea de drept comun nu bate şi nu poate să asigure soluţiuni eficiente ,
 însăşi Constituţia prevede în art. 107 ,că revine puterii executive ,guvernului,putinţa să dea 
soluţii pe cale de act de guvernământ ,care este sustras puterii judecîătoreşti .
De ce ? Pentru că este deasupra Constituţiei , privit de Constituţie ca posibil şi permis, 
dar este socotit de Constituţie deasupra ei , pentru că asemenea acte se încadrează 
în dictonul strămoşilor noştri : < salus  publicae superm lex>
[ LD . rând şters … completează ] 
 Iată , după  art. 107, puterea judecătorească nu are căderea de a judeca 
 actele de guvernământ ,precum şi actele de comandament cu caracter militar     .  
 Puterea judecătorească nu are căderea să judece aceste acte .
Salvarea ordinii publice şi sociale , a ordinii politice , a structurii constituţionale a 
statutului, este şi trebuie să fie act de guvernământ  .  "  
...Mergem acum la teoria Consiliului Legislativ. 
Să vedeţi cât de greşit zice Consiliul Legislativ : 
 < Actul de guvernământ este acea măsură administrativă excepţională ,care scapă de 
controlul justiţiei ,chiar dacă este luat fără competenţă sau cu călcarea legii  > 
Fără competenţă  sau cu călcarea legii ?! A fost în mintea cuiva o asemenea eroare 
catastrofală ?

/Actele politice constituţionale 

Constituţia împarte sfera actelor politice în două :este o zonă în căderea puterii 
judecătoreşti , acolo judecătorul are competenţa lui , 
şi este o altă zonă în căderea guvernului  ,   şi atunci nu se mai poate vorbi de lipsă de 
competenţă şi de călcare de lege , pentru că este o lege suprapusă Constituţiei însăşi . 
[-----]
-Aurelian Bentoiu : Mai departe , Consiliul Legislativ îi place să vadă 
o contradicţie  şi o inconsecvenţă, zicând : 
< prin art. 22 calificaţi actul de dizolvare ca act de guvernământ .
Or, din două una : sau măsurile despre care este vorba sunt considerate ca acte de 
guvernământ ,adică pot fi luate chiar cu călcarea legii ,şi în acest caz ,legea care le 
reglementează devine inutilă ,sau dacă legea prezintă o utilitate , ceea ce este incontestabil - 
este posibil , d-lor ?! - aceste măsuri trebuie considerate ca simple măsuri administrative , 
supuse controlului justiţiei şi , în acest caz , art 22 urmează a fi eliminat .
Această din urmă soluţie este singura care poate înlătura contrazicerea de principiu 
la care dă naştere dispoziţiunea art. 22 . > 
De ce, d-lor ? Actul de guvernământ intră în cadul guvernului, fără putinţa justiţiei 
de a-l cenzura, de a se ocupa de el. 
Ce se întâmplă însă ? Este posibil ca într-un caz de dizolvare , 
părţile interesate să sesizeze tribunalul 
 şi tribunalul să zică ceea ce a zis Consiliul Legislativ, 
 apreciind greşit situaţia , că este act de autoritate , 
deci susceptibil de atac pe cale contencioasă. 
Tocmai asupra chestiunii de a şti ce este act de guvernământ , 
nu există definiţie legală şi totul intră în sfera dreptului de interpretare .
Judecătorul interpretează când legea este neclară. 
Interpretarea judecătorească nu este justificată să primeze decât în acest caz. 



După principii , în toată doctrina dreptului , interpretarea legislativă prevalează. 
Când, insă ,  prin lege se interpretează un fapt, într-un anume chip,
   judecătorul nu-şi mai poate permite să interpreteze el .  
Şi atunci, netăgăduit , că  legea , vrând să asigure eficacitatea actului de guvernământ  ,   
avea căderea , acceptată de toată ştiinţa dreptului, să califiuce actul ca act de guvernământ." 
Aur. Bentoiu / 5 apr.'34

#Rezervele lui Armd.Călinescu 

[  LD : în explicaţiile date de Bentoiu se poate detecta  practica legilor represive din România : 
sub imperiul şocului sau emoţiilor produse de anume acţiuni violente,s-a trecut la măsuri  
represive foarte severe ; apoi, treptat, traptat … după calmarea lor, atât  sub presiunea opoziţiei , 
cât şi din proprii raţiuni de reconciliere măsurile s-au atenuat, s-au diminuat, s-au diluat …. Şi 
aproape nu au mai atins pe nimeni.Numai aşa s-ar putea explica revenirea , cu şi mai mare 
amploare , a acestor acţiuni  ] 
"Se învederează, prin materialul documentar adus de dl Armand Călinescu ,necesitatea de a 
califica actul acesta [actul de guvernământ  ], altfel,ne-ar fi fost dat să auzim ,într-o altă decizie 
a Curţii de Casaţie,neavând viziunea integrală a lucrurilor, că asemenea fapte 
 - armări, petarde, consemne secrete , activitate subversivă pentru a mina societatea  - 
nu intră sub sfera actului de guvernământ , ci de autoritate  ! 
A spus , însă , dl  Armand Călinescu, a cărui cuvântare am admirat-o fără nici un soi de rezervă, 
-minus concluzia finală : inutilă legea, justificată necontestat în intenţiunile obiective 
obiective ale ei, dar inutilă, pentru că în dreptul pozitiv românesc 
există legi anterioare , în care asemenea fapte delictuoase se pot încadra.
"Ei bine d-lor, legea aceasta , căreia i s-a zis inutilă, din această privinţă, dar şi draconică ,
cuprinde o dispoziţie pe care o cred superioară ca concepţie. 
În virtutea legilor anterioare , nu puteam decât să aplicăm represiuni 
Ei bine, se spune de mult timp - mi se pare şi de Becaria , şeful şcoalei clasice în Penal  - 
că legea penală trebuie concepută ca un instrument care la un capăt are un fluer 
- avertizează întâi - şi la celălat capăt , un bici .  După ce ai sunat din fluer ,
 şi nu a înţeles infractorul, dai cu biciul şi eşti justificat .

...În atenţia Gărzii de Fier

În cadrul legii actuale , asemenea grupări rătăcite ,   sunt dizolvate .  
Există avertisment pentru cei care au făcut parte din asociaţie să înceteze activitatea 
periculoasă pentru ordinea socială ; dacă nu încetează şi totuşi continuă să poarte uniforme, 
să ţină întruniri clandestine,să adune fonduri pentru continuarea activităţii dizolvate , să 
găzduiască , cu ştiinţă,persoanele urmărite, pentru asemenea vină e participare , atunci nu mai 
aplici represiunea.E o lege blândă, d-lor, e o lege raţională de prevedere a cărei necesitate 
am justificat-o 

...Funcţionarii 

S-a mai zis , însă : ca urmare a dizolvării ,funcţionarii părtaşi la asemenea organizaţii , sunt 
pedepsiţi. D-lor , pedeapsa nu se aplică ca act de guvernământ,nu este nici o primejdie, veţi 
vedea câtă prudenţă şi blândeţe s-a pus în lege .În primul rând, va fi destiuit un asemenea 
funcţionar pe baza legii statutului funcţionarului public, sau a legii organice respective, 
prin comisiunile sale disciplinare .E justă această normă ?  Desigur, d-lor. 

...Preoţii , învăţătorii …

Să iau cazul preoţilor rurali , sunt destule exemplare de oameni , de preoţi care îşi înţeleg
 sacrul lor sacerdoţiu , misiunea lor, dar s-au găsit unii , din fericire mai puţini, 
care au înţeles să fie numai negustori de anafură şi agenţi elecorali ( aplauze ) ,
de mişcări anarhice , şi când asemenea oameni sunt în solda statutului actual,
   nu poţi să-i laşi nepedepsiţi  , când cu o mână primesc salarii de la stat ,în forma lui actuală ,
iar pe de altă parte , cu cealaltă mână, ridică târnăcopul , pentru dărâmarea lui. " 



( apaluze la majorităţi ) S-a mai spus de către d.Iunian : cum , dlor , dar într-o asemenea 
grupare pot să fie numeroşi preoţi, învăţători , şi îi daţi pe toţi afară ? 
Nu , d-lor .Pentru că pedeapsa nu se produce < ope legis > , < ipso jure >  . 
Se prevede în art. 7 , că se procedează întâi la un triaj. Este o procedură de constatare 
şi această procedură a triajului nu poate să fie declanşată oricum. 
Tribunalul va fi sesizat de ministerul public, respectiv , în urma ordinului scris de ministrul 
de Justiţie.  Prin urmare , este în mâna ministrului de Justiţie să aprecieze oportunitatea , 
să examineze în prealabil gradul de gravitate al vinei fiecăruia 
şi nimeni nu s-a gândit să pedepsească în massă, dacă se vor mai petrece asemenea fapte, 
şi-mi place să cred că nu se vor mai petrece. 
Mai mult, orice mijloc de dovadă este admisibil, pentru a se face dovada cuiva că nu a fost 
membru părtaş, şi aceasta , d-lor, pentru a nu se ajunge la pedepsirea unor nevinovaţi. 
Sunt toate prudenţele în această lege .[------------------------------------------] 
Aurelian Bentoiu / 5 apr.'34 
------------------------------------------------

14.m.) Nichifor RobuLANC ) :întrebare 
[ LD : în timp ce Bentoiu primea apaluze şi felicitări pentru discurs …
-Nichifor Robu :Dlor deputaţi, vreau să fac o întrebare , fără ură, fără nici un sentiment de 
ostilitate, în legătură cu această lege.

#Francmasoneria 

Noi, ca buni români, care ne iubim această ţară  - fiindcă este a noastră  - 
nu putem accepta ca o organizaţie secretă să submineze şi să distrugă acest stat ,     
pe care l-am dorit şi pentru care naţiunea noastră a suferit două mii de ani tot felul de 
încălcări din partea străinilor. 
Dacă aceste organizaţiuni secrete , care de la război încoace ne-au pus şi Senatul sub 
bombe, trebuie reprimate  - noi suntem de acord , mai ales atunci când aceste organizaţiuni 
se dovedesc că luptă împotriva siguranţei statutului.
Dar , d-lor, această lege trebuia să cuprindă toate organizaţiunile secrete ,
şi pe acea organizaţiune secretă despre care dl profesor Cătuneanu a început să 
vorbească aseară, [ francmasoneria ]  şi , probabil pentru acest motiv, că trebuia să continuie 
cuvântarea astăzi, în faţa acestei Adunări ,de azi dimineaţă se găseşte pe patul de moarte . 
" Vă rog , dle ministru, să cercetaţi şi să vedeţi dacă mâna acestei organizaţii secrete ,
 n-a făcut să ne trimită pe cealaltă lume , să ne asasineze pe cel mai scump dintre prietenii 
noştri .Dl prof.Cătuneanu, este pe patul de moarte , nu mai vorbeşte . 
Atunci, vă rog,  ca în această lege să fie cuprins şi articolul suprimat la Senat, 
referitor la masonerie, la organizaţii secrete de orice fel, fiindcă din această organizaţie ,o 
mână neagră nevăzută ,ni-l răpeşte din mijlocul nostru pe profesorul Cătuneanu   .  
Aseară , eu personal l-am condus pe profesorul Cătuneanu până la camera d-sale sănătos, 
iar astăzi dimineaţă l-am găsit pe moarte ."  ( întreruperi, vociferări , zgomot .  ) 
Nich.Robu / 5 apr.'34 
--------------------------------------------

14.n) Victor Antonescu  , la legea apărării statutului , concluzii , 5 apr.'34
 ( DAD, MO 39, şed. din 5 apr.'34, p. 1714 - 1715  ) 
[ LD : expunere scurtă, cu sublinierea solidarităţii dintre cele două partide responsabile 
-  PNL şi PNŢ  - în necesitatea legii .
 Presat de timp - urma să intre în dezbatere proiectul de buget  pentru Adunarea deputaţilor 
-ministrul cere votarea legii ] 
// Unitatea de gândire PNL -PNŢ // "duplicitatea " unor partide mici // 
// Democraţia în pericol ! : măsuri similare în ţările democratice // 
// Problema tineretului nu trebuie să fie speculată !  // 
// Apărarea statului - datorie patriotică // 
----------------------------



  //   Votarea legii 
---------------------------
Vict.Antonescu / 5 apr.'34 

¤Unitatea de gândire PNL - PNŢ 

" După magistrala şi strălucita expunere a d-lui raportor,şi după discursul frumos, imparţial 
, documentat , dominat de un spirit înalt ,care a ştiut să se ridice deasupra contingenţelor şi 
intereselor de partid,, al d-lui Armand Călinescu , dacă n-ar fi din partea mea o datorie de 
respect şi de decenţă faţă de Cameră,   n-aş avea multe de adăugat .  
  "Cu ocazia discuţunii la Senat, am dezvoltat întregul nostru punct de vedere   .  
Este drept că acolo am vorbit pe larg şi complet, fiindcă timpul mi-a îngăduit , 
şi fiindcă oratorii din opoziţie au pronunţat, este adevărat discursuri frumoase , 
 dar nu m-au ajutat cu aceeaşi imparţialitate  şi cu aceeaşi documentare ,în sprijinul unui 
interes mare care ne leagă pe toţi, cum a făcut-o dl Călinescu . 
La Senat am fost obligat să dau cuvântului meu toată amploarea 
pe care situaţia şi îndatorirea pe care o am îmi impunea. 
"Din fericire, discursurile pronunţate aici, în Cameră, v-au luminat complet şi asupra necesităţii 
fundamentale a unui asemenea proiect.
Este curios, d-lor, cum din aceste dezbateri care au avut un caracter mult mai pasionat decât 
la Senat , s-a degajat impresia următoare , cel puţin pentru mine : 
că în apărarea democraţiei  - căci de democraţie este vorba, să nu ne ascundem  - 
Partidul Liberal , partid cu adânci rădăcini în mase, se găseşte , în îngrijorarea de care este 
cuprins în momentul actual ,pe acelaşi plan cu Partidul Naţional -Ţărănesc , 
care prezintă desigur unul din curentele adânci din Vechiul Regat şi Transilvania . 
Nu vă spune dvs nimic această unitate de gândire ,chiar dacă în metoda de legiferare ne-am 
despărţi ?Nu vă pune pe dvs pe gânduri această preocupare comună ,acest devotament în 
care se întâlnesc cele două partide mari , şi că un pericol pândeşte organismul nostru 
actual de stat ? " ( aplauze la majoritate ) 
Vict.Antonescu / 5 apr.'34 

#Democraţia în pericol ! 

[Drept comparat ] 

/Măsuri similare : Franţa, Elveţia,Cehoslovacia 

Semnalează că tocmai când Senatul vota legea, a venit ştirea ( "Le Temps"  ) că şi în Franţa , 
la 26 martie , se discutau  în parlament "evenimentele sângeroase"   din 6 februarie , 
şi Comisia de cercetare îşi exprimase dorinţa ca guvernul să provoace , fără întârziere , 
măsuri legislative care să împiedice înarmarea asociaţiunilor civile   ,   
care ar fi însemnat preludiul la un război civil şi punerea statului şi naţiunii în percol. 
  Evenimentele erau semnificative , denotând o preocupare generală pentru măsurile de 
veghe.  S-a făcut eroarea să se creadă că a vorbit la Expunerea de motive 
de ţări cu dictatură. N-a vorbit nici de Italia şi nici de Austria. 
 A vorbit de Elveţia ( redă iar citate din Manifestul guv.federal din apr.'33 )  şi Cehoslovacia, 
ţări democratice ." Prin urmare , este ceva de apărat în toate democraţiile : elveţiană, 
cehoslovacă , şi astăzi franceză 
şi este imprimată adânc convingerea necesităţii acestei apărări ." 
Vict.Antonescu / 5 apr.'34 

...Partidele mici 

[  Atenţie la ţinta atacului : partidele mici care … speculează problemele tineretului 
Vizate , în deosebi, partidele conduse de Gh.Brătianu, Goga şi Iunian , nu ? 
Acum abia înţeleg de ce … nu era luat în vizor LANC : cuziştii  erau despărţiţi de Gardă , 
nu îi luau apărarea , ei erau , din acest p.d.v., "partid de ordine" !  ] 



"Pe mine nu mă surprinde că tocmai partidele mici ,acelea care n-au legături în mase , cred 
că pot să lase drum anarhiei ,pentru că popularitatea altora îi necăjeşte sau îi stânjeneşte . 
Dar , aceia care au clădit ceva în această ţară , şi care vor să apere acest patrimoniu , 
pretutindeni se ocupă de apărarea statutului.  Deci, socot că avem şi noi dreptul 
şi datoria să ne ocupăm de apărarea statutului nostru .[-------] 

...Tineretul 

  Şi atunci, d-lor , de ce să ne impresionăm de fraze , care tind a aduce în discuţie tineretul   ?   
Este adevărat că tineretul este preocupat de o teamă legitimă ,o preocupare care 
stăpâneşte tineretul din toate părţile lumii .
Aceasta este o problemă care trebuie rezolvată şi avem datoria să o rezolvăm. 
Dar până la rezolvarea acestei probleme , trebuie să împiedicăm ca acţiunile anarhice să 
corupă sufletul tinerimii şi să pună ţara în pericol.  ( apaluze prelungite la majorităţi ) 
De aceea d-lor, fără a insista mai mult, cred că , în conştiinţa dvs , 
este formată conştiinţa necesităţii acestei legi , 
pentru apărarea democraţiei , libertăţilor şi aşezărilor contituţionale     din această ţară. 
Vă rog dar să binevoiţi a vota proiectul de lege cu convingerea că apăraţi democraţia şi 
temelia acestui stat ." ( aplauze prelungite, îndelung repetate , la majorităţi ) 
Victor Antonescu / discurs final /  5 apr.'34 -
-----------------------------------------------

14.o.)Atta Constantinescu ( PNL-georg ) ,la art. 1 din lege , 5 apr.'34 
 (DAD, MO 39, şed din 5 apr.'34 , p. 1715  ) 
[LD : după concluziile la dezbateri - Bentoiu şi Vict.Antonescu,la votarea legii pe articole. 
Destul de pe ocolite , din  această intevenţie s-ar putea deduce că PNL-georgist  - şi probabil  
nu numai el !- ar fi urmărit să atragă în partidul lor pe  persecutaţii legionari . Deocamdată 
nu am altă probă, dar intervenţia lui Ata Constantinescu mie asta mi-a relevat  ]

#Ilegalitatea dizolvării 

Şi-a spus cuvântul la votarea stării de asediu , protestând contra unui regim anormal .
Cu art. 1 al legii prezente,   acea stare anormală se permanentizează .  

...împiedicarea foştilor legionari de a se înscrie în alte partide 

" Probabil că intenţia legiuitorului a fost ca să înăbuşe unele porniri care ar putea deveni 
periculoase pentru ordine în stat .Dar, în loc de aceasta , legiuitorul înlătură cea mai bună cale 
pentru ajungerea acestui scop, prin faptul că împiedică pe toţi cei ce ar fi făcut parte 
dintr-o grupare dizolvată ,să activeze în viaţa politică sănătoasă ,încurajând astfel pe 
aceştia de a face o acţiune solidară clandestină .

...Neconstituţionalitatea legii 

Astfel de încălcări ale drepturilor cetăţeneşti, sunt şi contrarii Constituţiei   şi incompatibile   
cu spiritul de tradiţie al PNL ."De aceea, PNL de sub conducerea d-lui Gh.Brătianu , 
protestează cu cea mai mare energie şi votează în contra unui asemenea proiect de lege , 
care poate deveni un instrument de groaznică opresiune în mâini , 
pe care astăzi dvs , poate , nu le bănuiţi. 
"Tot astfel , cum am apărat ideea liberală , suntem astăzi împotriva unui asemenea proiect 
de lege , menit să o ucidă  "      ( aplauze la PNL-georgist )   
--------------------- 
Art 1 se votează cu textul comisiunii nemodificat 
--------------------
Ata Constantinescu / 5 apr.'34 --------------------------------------

14.p )Votarea legii , 5 apr.'34 
/ Se pune la vot luarea în considerare a legii şi se adoptă .



/  Se dă citire art. 1 - la care protestează  Atta Constantinescu (PNL-georgist ) 
/ Se votează textul art. 1, nemodificat ;
/ De la art. 2 la 22 inclusiv, se votează succesiv, fără discuţiune, textul  nemodificat ; 
/ Se pune la vot , cu bile , legea în total .
/ Rezultatutul votului : 
  Votanţi ……………… 149 
  Majoritate ……………  99
  Bile albe ……………..144 
  Bile negre …………….. 5  [ probabil … georgiştii ] 
/ Adunarea a adoptat proiectul de lege .
[ Se intră imediat în discutarea proiectului de buget pentru Adunarea deputaţilor ,pe exerciţiul 
1934 / 35 ]
Legea apărării statutului / 2-5 apr.'34 
_______________________________________

15.)CONVERSIUNEA IV.

15.a.)Congresele interesaţilor de Conversiune(debitori / creditori )19 martie'34 
("Lupta " , 20 mart.'34 )
[LD: în epocă nu erau consacrate conceptele de "societate civilă " sau "grupuri de interese" 
Sub organizări permanente sau ad-hoc,asemenea iniţiative existau ,iniţiau demersuri şi făceau 
presiuni la guvern, parlamentari sau partide politice ,pentru a determina modificări de legislaţie.
Exemplul ce urmează face parte din acest gen de iniţiative :debitorii şi creditorii  implicaţi în 
conversiune .] 

¤Congresul debitorilor 

În sala "Amiciţia" . Prezidat de Pavelescu -Dimo. 
Au luat cuvântul : C.Garoflid, Emilian Antonescu, av.Ioachimescu, Matei Iordan, 
M.Nistor -Vaslui, Banciu -Buzău, Stoian-Câmpulung, ş.a.delegaţi din provincie.

//Moţiunea

"Proiectul conversiunii creează o inegalitate între debitorii urbani şi cei rurali.
Pentru debitorii agricoli, condiţiunile sunt inoperante . 
Reducerea cu 50 % este insuficientă faţă de deprecierea pământului, a preţului produselor 
agricole şi a echilibrului profund deranjat care trebuie stabilit între avuţiile ţării. 
Dobânda de 3 % şi termenele de amortizare de 15 ani , obligă pe agricultori a plăti o cotă anuală 
de 8,375 pe care agricultura nu o poate suporta , în halul în care se găseşte. 
Între condiţiile de asanare ,proiectul nu prevede un minimum de existenţă pentru 
agricultori , pentru familia lui şi pentru mijloc de cultură ,deşi toate legile de conversiune 
anterioare , ca şi codul de procedură, garantează un asemenea minim de venit , necesar 
existenţei şi continuităţii existenţei economice.
Cu totul inexplicabil ni se pare dispoziţia art. 42 din proiect, prin care legiuitorul rezervă 
guvernului dreptul de a proceda la exproprierea creanţelor , numai în cazul în care creditorii 
ar refuza reducerea. 

¤Congresul creditorilor din România ,19 mart.'34 

În sala "Dacia Traiană " , bv Maria . Prezidează Al.Ştefănescu 
Au luat cuvântul : av.Vlădescu, av.Glagoveanu, av.Stroe -Brăila, Ilie Dobrică -Târgovişte, 
prof.Brancovici, Bucewsky -Cernăuţi , av.Toma Dragu, arh.Secară 



şi alţi delegaţi ai creditorilor din provincie.

//Deziderate 

Vorbitorii au arătat că starea critică se datorează greşelilor de guvernare.
Au cerut legi care să întroneze respectarea creanţei ,cu reducerea dobânzilor şi eşalonarea 
plăţilor.Creditorii să aibă facultatea de a primi ca plată ,bunul urban pe care debitorul l-a 
făcut cu banii împrumutaţi . 
Finanţarea să se extindă asupra creditorului ,ca şi a debitorului .
__________________________________________

15.b)Legea lichidării datoriilor agricole (legea Sassu )Cameră ,2-3 apr.'34 
[LD:Legea este viu discutată,disputată,contestată şi argumentată , din partea tuturor partidelor 
de opoziţie şi PNL.A fost dezbătută 3 zile pline , la Comisiile din Cameră şi Senat .
Legea se dezbate paralel cu legea apărării statului 
LD:Nu am fişat Expunerea de motive şi Raportul, preferând susţinerea lor în dezbateri 
Leagă obligatoriu cu legile anterioare ( I-III)
Atenţie la dozarea citărilor din discursuri -să nu se repete ! - aceleaşi la toate problemele .
La Cameră, în plen , iau cuvântul 21 de oratori .În dezbatere, se depăşesc cu mult problemele 
strict legislative, pe care eu le-am plasat la fişierele problematice-Guvern,Economie,
Agricultură,Sistem de partide,Partidele respective ( text integral )Doctrine,
Agrarienism,Ţărănism, Etică - fiind bogate în informaţii şi interpretări .
Aici reţin strict , problemele de ordin legislativ.]

A.Gh.Tătărăscu şi VVSassu ( Agricultură ) -Expunerea de motive 

B.Bentoiu ( Raportor ) 

O.Goga ( PNA )                       I.Răducanu  ( PNŢ ) 
C.Argetoianu ( Un.Agrară )      N.Constantinescu -Bordeni ( PNL-georgist ) 
M.Ghelmegeanu ( PNŢ )           Adam Ionescu ( PNŢ, ex lupist ) 
Leon Scridon ( PNA)                 Iosif Willer ( PNMaghiar ) 
Dr.M.Isăcescu ( PŢ  )                  Louis Balomey ( PNL  ) 
D.Topciu ( PNA )                         Vlad Dimitriu  ( PRŢ ) 
VTPrelipceanu ( LANC )              Aurel Milea ( Un.Agrară ) 
Şt.Mihăescu  ( PNŢ )                   Virgil Potârcă ( PNŢ ) 
Gr.Iunian ( PRŢ )                         N.Robu ( LANC ) 
CICBrătianu ( PNL )                    Aurelian Bentoiu ( Raportor ) 
V.P.Sassu ( ministru )                  NNSăveanu  - supune legea la vot .
--------------------------------------------------------

15.c )Octavian Goga (PNA ) 
( DAD, MO 36, şed. 2 apr.'34, p. 1490-1491 ) 
--------------------------------------------------------------

#Al IV-lea proiect de lege 

PNA , examinând proiectul de lege , îşi precizează p.d.v, prin următoarele consideraţiuni : 
 Problema datoriilor , pe care guvernele perindate în ultimii 5 ani , 
prin neputinţa şi zăbava lor, nu numai că nu au  putut-o rezolva, dar au îngreunat-o, 
reprezintă un capitol trist al zilelor noastre .
Suntem acum la al IV-lea proiect de lege, care ar trebui să potolească frigurile crizei ,
şi totuşi, noul proiect nu se deosebeşte - nici prin concepţie, nici prin îndrăzneală , 
nici prin seriozitate-  prea mult de cele anterioare .
Sub cârmuirea plină de contradicţie a PNŢ, s-a venit cu reţeta lesnicioasă dar plină de 
primejdii, a acelor moratorii     ,iar PNL , cu scrupulele sale constituţionale,cu recursurile la 
Curtea de Casaţie, a înrăutăţit mai mult situaţia.[----------------] 



...Ciocnirea intereselor bancare cu cele electorale 

"Suntem înaintea unei legi născute într-un pat nelegiuit ,din ciocnirea intereselor bancare , 
apărate de PNL ,şi interesele electorale ale acestui guvern ,care a risipit pe câmpul de 
întreceri al alegerilor recente , tradiţionala provizie de făgăduieli, lipsite de sinceritate.

...excepţii,confuzii,hatâruri, discriminări,

"Prin dispoziţiile proiectului de lege, se creează atâtea excepţii neântemeiate ,atâtea confuzii 
voite, atâtea speţe de datornici , atâtea formalităţi încurcate şi atâtea proceduri 
judecătoreşti anevoioase,încât avem dreptul să declarăm că titulatura ce o poartă de asanare a 
datoriilor agricole şi urbane ,nu corespunde conţinutului,iar problema ,departe de a fi scoasă 
de la ordinea zilei , prin firea lucrurilor,va contiunua să întreţină o stare de agitaţie 
şi să împiedice procesul dorit de revenire la împrejurări normale . " 
Reţeaua complicată a discriminărilor sectare , oglindită în avalanşa amendamentelor, 
reprezintă tot atâtea uşi deschise şi puncte tenebroase menite să constituie ," hatâruri pentru 
unii şi osândă pentru alţii ."[----] 
O.Goga / 2 apr.'34 

¤ Concepţia PNA:conversiune generală

[LD:textul este clar :iertarea tuturor datornicilor -sacrificarea tuturor creditorilor .La ce ar fi putut 
duce o atare operaţiune,este greu de imaginat .Care putea fi consecinţa economică a unei astfel 
de generozităţi ,nici atât.Cum PNA nu urma să-şi asume şi răspunderea ,este evidentă sfruntarea 
cinică a unei demagogii nemăsurate ] 
PNA ar fi dat un proiect de lege pentru asanarea tuturor datoriilor de la sate şi de la oraşe, 
ţinând seama de capacitatea de plată actuală a datornicilor ,îmbrăţişând toate categoriile de 
cetăţeni, fără a-i împărţi după natura îndeletnicirilor lor,ocrotind , deopotrivă, pe plugarii mari şi 
mici, pe toţi proprietarii urbani, indiferent de venitul impozabil, pe comercianţi , pe industriaşi 
şi meseriaşi, pe funcţionarii publici şi particulari, precum şi pe profesioniştii liberi, cerând 
un sacrificiu egal de la toţi creditorii ,fără diferenţieri nejustificate în privinţa cotelor , fără 
privilegii adânc jignitoare pentru obrazul românesc , acordate -chiar împotriva unor rezoluţii 
internaţionale ca acea a Conferinţei de la Stressa  -creditorilor străini. 
Într-un cuvânt ,PNA ar fi dat o lege de conversiune generală .
PNA declară că nu va vota legea  ( aplauze la PNA ) 
Oct.Goga / 2 apr.'34 
--------------------------------------

15 d )I.Răducanu(PNŢ) 
( DAD, MO 36, şed. din 2 apr.'34 , p. 1491  - 1496 ) 
[LD :Ştiu că ţărăniştii erau zeloşi la această lege, dar tot nu înţeleg de ce a trebuit 
să vorbească 5 la ea. Toţi sunt " ţărănişti regăţeni " Nici un ardelean nu ia cuvântul .
La celelate variante ale legii ,Răducanu nu luase cuvântul şi se abţinuse de la vot , 
pentru că avea şi el cerere de conversiune a datoriei de 10 milioane -probabil avea moşie ;
Nu va aborda problema conversiunii pentru marile proprietăţi.
El va vorbi despre datoriile gospodăriilor ţărăneşti,dar ,parcă -Dumnezeu să mă ierte dacă 
greşesc ! -nu grija ţăranului îl preocupă ci instituţiilor cooperatiste la care aceştia erau 
îndatoraţi. (deci în numele creditorilor ţăranilor !)
Nu va aborda latura juridică - lăsând-o pe seama colegilor jurişti,"distinsului" raportor Bentoiu,şi 
"distinsului "Mircea Djuvara ( care a obţinut un strălucit succces în procesul de la Curtea de 
Casaţie ,intentat la îndemnul lui Dinu Brătianu  ) 
De data aceasta , a simţit  ca o datorie de conştiinţă să vorbească , deoarece problema 
privea "însăşi existenţa noastră economică , socială , financiară şi monetară ."
Supratitlurile, sublinierile, comentariile, îmi aparţin. ] 
// Ţăranul român  / Productivitatea rudimentară a muncii ţărăneşti // 
// Noţiunea de "ţăran "  şi de " agricultor "  / 
// Datoriile agricole ţărăneşti // 



// Doctrina economică liberală : neglijarea agriculturii  // 
// Politici financiare : PNL - liberalism economic ;PNŢ - economie dirijată / 
-intervenţii  Victor Slăvescu - Virgil Madgearu -
//Cooperaţia :datoriile Cooperaţiei ; importanţa Cooperaţiei  ; 
//Amendament privind subvenţionarea Băncii Centrale Cooperative  // 
----------------------------------------------------------------------------
I.Răducanu / 2 apr.'34 

#Datoriile agricole ţărăneşti 

[ Vorbeşte despre literatura cosacrată datoriilor agricole … de la Rodbertus până la marele 
teoretician al proprietăţii agrare Buchenberger , care arată că dacă datoria ţărănească 
depăşeşte jumătate sau trei sferturi din venituri, aceasta duce la prăbuşirea gospodăriei 
ţărăneşti.  ] 
În legea PNŢ a fost pus ca plafon 1/ 3 din venitul ţărănesc. 
Legea propusă de PNL,nu ţine seama de acest plafon ,venind cu o normă generală   ,   
ca şi când  gospodăria ţărănească ar fi avut o rentabilitate sigură,mai mare decât anuitatea 
pe care dvs o impuneţi pentru cele mai multe categorii de producători care sunt îndatoraţi.[--------] 
Nu văd la PNL această preocupare pentru clasa ţărănească ,pe care am avut-o noi, 
în ce priveşte putinţa de plată a ţăranului, care este oberat de greutăţi. 
-Vasile Sassu : Aceasta ar însemna moratoriul definitiv şi veşnic. 
-I.Răducanu : Nu ştiu dacă, în vremurile acestea anormale,legea dvs nu va fi 
un moratoriu,n-aţi făcut nici un pas mai departe ca legea PNŢ .Dvs admiteţi moratoriul de 10 
ani , însă agravaţi situaţia păturii ţărăneşti debitoare ,prin aceea că cereţi să facă în 17 ani 
restituirea datoriei , redusă la 50 %     ca şi în legea noastră, fără să ţineţi seama dacă 
anuităţile pot fi acoperite din venitul sătenilor.Anuitatea prevăzută de dvs este mai mare  decât 
venitul real al ţăranului , încât guvernul apare ca un element ce vrea să-l încătuşeze ,nu să-l 
elibereze."[----] 
I.Răducanu / 2 apr.'34 

#Al IV-lea proiect de lege 

-I.Răducanu : Înregistrăm a patra lege pentru lichidarea datoriilor agricole , lăsând 
agricultura în starea care se găseşte , neifluenţând-o cu nimic ,nici în ce priveşte tehnica, nici 
în ce priveşte schimbarea de culturi care ar avea o anume cerere pe piaţa mondială.
Nu există nici o ţară în care guvernele să se ocupe numai de lichidarea datoriilor,fără să ia 
măsuri de mare eficienţă pentru dezvoltarea producţiunii agricole."[----] 
I.Răducanu / 2 apr.'34 

¤Subvenţionarea Băncii Centrale Cooperative.

[LD: trăiască BNR ! Trăiască statul care va suporta pierderile BCC ! Aceasta devenise unitatea 
de măsură !Dar banii statului ai cu erau ? ] 
"Iau act cu multă mulţumire că pierderile care vor fi suferite de Banca Naţională  a României 
şi de Banca Centrală Cooperativă , vor fi suportate de către Stat . 
Din nenorocire însă, nu văd din Raportul d-lui Bentoiu şi din nici un articol din lege,suma pe care 
statul trebuie să o dea Băncii Centrale Cooperative. 
-Vict.Slăvescu : Această chestiune va face obiectul unei convenţiuni. 
-Răducanu :Cred că din organizaţiile noastre de credit , de pe urma prăbuşirii creanţelor , 
cu sau fără legea conversiunii,cele mai multe instituţii de credit sunt menite să dispară. 
Într-o ţară de mică agricultură, nu se poate face politică agrară decât în cadrul cooperaţiei . 
Cooperaţia de credit  trebuie să fie acel instrument de credit pentru gospodăria ţărănească 
care să trăiască mai departe şi să fructifice producţia ţărănească .
[ Propune un amendament , în acest sens,  ]

...Datoriile ţărăneşti la instituţiile Cooperaţiei 

"Fac apel la toţi acei care ţin la instituţia Cooperaţiei şi le aduc la cunoştinţă că 
din totalul plasamentelor de împrumuturi agricole , mica proprietate ţărănească este 



datoare cu 6 miliarde şi jumătate la mişcarea cooperativă. [-----] 
Din cele 6 miliarde şi jumătate , cooperativele vor trebui să suporte o pagubă de cca 3 
miliarde şi jumătate  ,   ceea ce înseamnă absorbirea întregului capital social şi a fondurilor 
de rezervă. 
Prin urmare , după această lege, toate societăţile cooperative vor intra în lichidare. 
De aceea propune ca din suma acordată Băncii Naţionale ,
   să se defalce o parte care să fie destinată ,   anual, pentru acoperirea pagubelor
reale suportate de mişcarea cooperativă , de pe urma aşa-zisei conversiuni, 
de pe urma conversiunii datoriilor agricole şi urbane  ( care nu sunt multe ) 
[----]Fac apel la onoratul guvern şi în special la d-l ministru al Agriculturii [ V.Sassu ] 
a cărui inimă caldă pentru mişcarea cooperativă o cunosc,să ţină seama de această 
sugestiune , şi de prevederile din celelalte legi de conversiune de până acum. [----] 
" Pe cale de amendament , împreună cu prietenii mei , îmi voi permite  - şi sper că alături de noi 
vor fi mulţi membri din majoritate  -să cer să se aducă o îmbunătăţire a legii în ce priveşte 
mişcarea cooperativă .Oricare ar fi deosebirile noastre de vederi , privind organizarea 
mişcării cooperative,trebuie să fim cu toţii de acord asupra marelui rol economic şi social 
pe care această mişcare cooperativă trebuie să-l joace de acum înainte ,
 în ţara noastră de ţărani , în România întregită " [-------------------------] 
 Eu socot că politica dvs economică este confuză,că actualul proiect de lege este 
insuficient şi nu reprezintă decât o jumătate de măsură  ( aplauze la PNŢ ) 
I.Răducanu / 2 apr.'34 
----------------------------------------------------

15.e.)C.Argetoianu( Uniunea Agrară ) ,la Conversiune,2 apr.'34 
(DAD, MO 36, şed. din 2 apr. , p. 1497- 1502 ) 
 [ LD : Supratitlurile, sublinierile , semnele îmi aparţin. 
Argetoianu , pe ocolite sau direct, apără interesele marilor proprietari 
de pe poziţii neoconservatoare, antibancare .] 
// Legea a IV-a . Comisia mixtă: presiuni şi influenţe // 
// Criza economică . Natura şi raportul  crizei interne cu cea externă .  // 
// Măsuri anti-criză în România : lichidarea pasivului ;întărirea monedei ; valorificarea // 
// Agricultura extensivă românească versus agricultura intensivă străină // 
// Deficienţele reformei agrare // productivitatea scăzută a ţăranului  // 
// Valorificarea cerealelor /  asociaţiil agricole  /7 
//Lichidarea trecutului !  // Sacrificiul creditorilor ! // 
----------------------------------------------------------------------------
C.Argetoianu / 2 apr.'34 

¤ Legea a IV-a 

(Dezbaterea în Comisia mixtă )

#Presiuni şi influenţe. 

Ştie că va decepţiona : va vorbi numai despre lege , fiind autorul legii " nr.1 "; 
va fi scurt , deoarece se rezervă şi pentru legea " nr.5 "  ( ilaritate ) 
Proiectul actual a fost supus 3 zile , timp de 9 ceasuri pe zi,la examenul Comisiei mixte a 
Senatului şi Camerei.Cu acea ocazie , el şi prietenii lui au făcut toate observaţiile pentru 
ameliorarea legii.Regretă că discuţiile la Comisie nu au decurs în condiţii prielnice ,nu a pus la 
vot modoficările la amendamentele acceptate.La Roma, când se alege un Papă , şi când se 
întruneşte Conclavul,  se închide şi se zideşte uşa Conclavului, pentru a fi feriţi de influenţe 
străine sau lăturalnice .
"La Conclavul care a hotărât soarta aceastei legi a conversiunii, nu s-a închis şi 
nu s-a zidit uşa ca a Roma, astfel că influenţele lăturalnice au venit şi au influenţat foarte 
mult asupra opiniunilor care dominau în majoritatea opiniunilor. 
 N-au  fost deajuns aceste influenţe lăturalnice ;proiectul de lege , împreună cu toate propunerile 



făcute la Comisiune, au fost luate şi supuse altui for,independent de Parlament , şi după 
aceea, într-o zi, pe neaşteptate, s-a dus în faţa Comisiunii Camerei, convocată la Senat, 
rezultatul în ce priveşte amendamentele primite , precum şi cele respinse. 
La această metodă de lucru, mai adăugaţi şi ameninţarea făcută , nu în mod oficial, de la 
tribună, dar oficios, pe culoarele Camerei, că în şedinţă publică, adică de acum înainte, nu se 
va mai primi nici un amendament şi că , prin urmare ,textul publicat , aşa cum îl avem în faţa 
ochilor, pe două coloane ,adică textul iniţial şi textul revizuit în Comisie , este un text < quasi ne 
varietur > . Şi pentru aceste motive, legea dvs , după umila mea părere,   nu a ieşit legea cea   
mai bună ,legea care s-ar fi cerut în momentele actuale ale crizei noastre economice"[----] 
C.Argetoianu / 2 apr.'34 

...Să se lichideze trecutul ! 

...Să se sacrifice şi creditorii ! 

[ LD : spre sfârşitul cuvântării, Argetoianu îşi pierde calmul şi cere , direct , explicit , 
    sacrificarea creditorilor , nu a debitorilor    ] 
Legea este departe de a fi bună.Recunoaşte , însă, că reprezintă un progres faţă de celelate . 
Ea a făcut 2 paşi foarte sensibili înainte.  Legea este mai eficace ,prin suprimarea plafonului, 
evitând ,astfel, o mulţime de procese de descriminare ;a stabilit că dobânzile uzuare sunt ilicite . 
 Dar legea are şi multe deficienţe ! 
-CICBrătianu : Dle Argetoianu, dar dl Radian, la Comisie, a propus amendamente , 
care au fost introduse. 
-Al.Radian : Dle Brătianu sunteţi în eroare . Au fost admise nişte amendammente 
pur tehnice şi de redactare . Dar amendaentele care se refereau 
la cote la termenele de plată, la dobânzi , care puteau face legea aplicabilă,
n-au fost primite . 
-V.Sassu : Credeţi că era posibil lucrul acesta ? 
-C.Argetoianu :Aş fi dat 6 luni de moratoriu, pentru ca să se aranjeze debitorii cu creditorii .  
Cît aţi făcut reducere pentru cei ce pot plăti ceva ? 
-Gh.Tătărăscu :70% 
-Argetoianu : dar d-lor , pentru numele lui Dumnezeu ,am făcut războiul .Cât s-a pierdut în 
război  ? Au murit oameni , s-au devastat regiuni întregi ,care nici odată nu au primit nici o 
despăgubire,şi s-a făcur România întregită .Aşa se fac schimbările mari 
Noi, proprietarii mari , în 1920, când s-a făcut reforma agrară , am fost deposedaţi. Cu cât ? 
Cu 80 % ? Cu mai mult .Şi ce ni s-a dat înschimb ? O hârtie pe care nu o putem valorifica.  
 Ei, v-a venit rândul, d-lor creditori, nu avem ce să  facem . 
Trebuie cu orice sacrificiu să se facă această operaţiune , să se taie în carne vie, 
şi să se termine odată chestiunea aceasta a lichidării trecutului [……] dar trebuie cu orice 
sacrificiu să se facă această operaţiune ,să se taie  în carne vie, şi să se termine odată 
chestiunea aceasta a lichidării trecutului " 
C.Argetoianu / 2 apr.'34 
--------------------------------------------------------

15.f ) N.Constantinescu -Bordeni (PNL-georg ). la Conversiune, 2 apr.'34 
( DAD, MO 36 , şed.din 2 apr.'34 , p 1502- 1505  ) 
[ LD : Era unul din susţinătorii legii ; luase cuvântul şi la celelalte variante ale  Conversiunii 
( Iorga-Argetoianu , PNŢ ) ;participase şi la dezbaterile din Comisia mixtă 
Începuse săptămâna patimilor .Acum că Conversiunea părea ajunsă la … capătul drumului, 
se dădea o bătălie straşnică pe  pe paternitatea ideilor,  care trebuia să evidenţieze
 meritele partidelor în adoptarea unei legi care ierta de datorii ! Nu -i de mirare .
După cum nu surprinde  " generozitatea" … partidelor care nu aveau şi răspunderea 
guvernării, care supralicitau amploarea  iertării datoriilor ! 
 Notă aparte : în apărarea burgheziei mici şi mijlocii , în apărarea industriei neaoşe, 
româneşti  ;  adversitate faţă de capitaliştii străini.] 
Supratitluri , sublinieri , comentarii  - îmi aparţin. 



// Legea Sassu ( IV) - aprobare de principii // 
// Datoriile rurale - aproape satisfăcător // 
// Datoriile urbane . parţial satisfăcător // 
// Art.65. excepţiuni regretabile : 
  - Credoitorii străini privilegiaţi 
  - Comercianţii şi industriaşii români - în pericol 
  - Burghezia mică şi mijlocie - defavorizată 
// PNL-georgist - va vota legea // 
--------------------------------------------------------------------------------------------
Constantinescu -Bordeni / luni 2 apr.'34 

¤ Legea Sassu 

Consideră expunerea de motive prea sumară  - probabil că dl prim-ministru s-a temut să nu ne 
prindă clopotele din Noaptea Învierii  - găseşte însă Raportul ( Bentoiu ) complet şi alcătuit cu 
multă îngrijire .

¤PNL-2:satisfacţie ptr legea liberală 

Cum a spus şi la Comisie, PNL -georgist  consideră rezolvarea acestei probleme , pe baza a 
trei principii : 
I. Conversiunea să fie generală , fără categorii , automată şi cu procedură simplă .
II. Repercutarea creanţelor asumate să se facă asupra tuturor instituţiilor de credit , 
inclusiv Banca Naţională. 
III. Extinderea conversiunii şi asupra datoriilor urbane.
Dacă aceste principii ar fi fost adoptate , problema ar fi fost rezolvată încă cu  3 ani în urmă. 
"Suntem bucuroşi că aceste idei de bază au triumfat după trei ani ;  avem însă regretul că 
acest triumf este cam tardiv. Am pierdut 3 ani în care multe patrimonii s-au irosit, multe 
venituri au dispărut, iar ideea de credit a suferit lovituri de moarte ,pentru că noţiunea de 
credit, după concepţia noastră, nu este numai o noţiune juridico-economică, ci 
esenţialmente psihică şi morală.
Constatăm însă cu mândrie că proiectul guvernului este aşezat pe principiile de bază , 
pe care noi     le-am pus   de la început în materia asanării datoriilor .
-Vasile P.Sassu ( ministrul Agriculturii )Aceste principii , pe care vi le însuşiţi dvs,ştiţi foarte 
bine că le-am expus eu , în numele Partidului Liberal , în comisiunea care cerceta 
proiectul conversiunii , înainte ca dvs să fi vorbit.Aşa că , astăzi, noi suntem consecvenţi cu 
acele principii. 
-Constantinescu -B : La Comisiunea care lucra la Ministerul Agriculturii ,făceaţi o deosebire 
între proprietarii până la 10 ha, şi peste 10 ha,iar de datoriile urbane nici nu voiaţi să auziţi .
-Sassu : Dta ştii f. bine că am propus un tratament uniform.
-dr.N.Hasnaş : dl ministru Sassu s-a arătat omul cu vederile cele mai largi 
-Constantinescu -B :Aceasta este foarte exact , şi nimeni n-o contestă .
În comisiunea de primire a amendamentelor, d-l ministru Sassu a avut vederi foarte largi , 
Şi recunosc de la această tribună , că majoritatea amendamentelor prezentate de noi 
în comisia mixtă , au fost acceptate , fiind tocmai de la început aprobate tocmai de dl ministru . 
Constantinescu -Bordeni / 2 apr.'34 

...Datoriile rurale 

În ceea ce priveşte datoriile rurale , proiectul este sever prin sancţiunile pe care le prevede El 
stabilea două sancţiuni dacă debitorii nu achitau ratele : la prima rată neachitată,era urmărit în 
fructele, în roadele pământului ; la a doua rată neplătită ,i se scoteau bunurile  la vânzare .( 
georgiştii erau  mai indulgenţi  ) 
Constantinescu -Bordeni / 2 apr.'34 

...Datoriile urbane 

" Ceea ce regretăm astăzi când urmărim proiectul depus de guvern, este că el nu rezolvă 
problema cum s-a cântat de la această tribună în nenumărate rânduri .



S-a spus că Partidul Liberal vrea o conversiune largă, s-a făcut chiar cunoscuta gradaţie : 
mai largă, cât mai largă , foarte largă . 
Ei bine , dacă suntem mulţumiţi în ce priveşte categoria debitorilor rurali,asupra cărora avem 
puţine observaţiuni de făcut, socotim , însă, că în ce priveşte datoriile urbane , proiectul 
guvernului este prea strâmt.În ce priveşte datoriile  urbane ,ele se reduc numai cu 20 % , ( 
georgiştii propuseseră 30% )moratoriul este numai de 10 ani(georgiştii propuseseră 15 ani, cele 
rurale fiind de 17ani )iar dobânda este de 6 % , ( georgiştii propuseseseră cel mult 3 %  ) 
egală cu scontul Băncii Naţionale .
Ar mai fi trebuit ca veniturile din salarii , pensii şi profesiuni să nu intre în calculul 
venitului global,     cum s-a procedat şi pentru veniturile provenite din locuinţa propritarului 
Constantinescu -Bordeni / 2 apr.'34 

¤Art. 65 : excepţiunile 

#Tratamentul privilegiat al creditorilor străini.

[ Sunt  deziderate pe care le ridică în plen, pentru că a constat la Comisie că şi unii membrii din 
guvern aveau opinii asemănătoare.] 
A fost impresionat neplăcut văzând că s-au scos unele excepţiuni de la art.65 :creanţele 
invalizilor,  orfanilor şi văduvelor de război … dar au rămas ale străinilor ! 
Prin urmare, un creditor străin poate să scoată la vânzare averea unui debitor român,  în 
timp ce românul nu are acest drept !S-a spus că s-ar supăra cercurile de peste graniţă .Nu văd 
nici un motiv de supărare.Eu socotesc că dacă am da dovadă de un pic de demnitate şi de 
mândrie , nu am putea permite ca această excepţie să mai rămână la art. 65.
Aduceţi-vă aminte că bunicii noştri la 1866 , când au făcut Constituţia,  au interzis străinilor să   
dobândească imobile rurale în România .Credeţi că atunci străinii nu au făcut obiecţiuni ? 
S-au supărat şi atunci dar li s-a spus : în ce priveşte bunurile care compun teritoriul naţional , 
se aplică " Lex rei sitae" , ele ţin de suveranitatea naţională ,iar legile care organizează 
proprietatea sunt de ordine publică şi nimeni n-are cuvânt să facă vreo obiecţie. 
Prin urmare, această excepţiune trebuie eliminată din lege . Nu este suficientă " îndulcirea" 
care s-a prevăzut : că dacă străinul locuieşte în ţară , nu este exceptat .
Noi propunem ca debitorul urban străin să intre în beneficiul legii ,iar creditorul urban străin 
să nu fie privilegiat şi exceptat .E o măsură egală. : debitorul străin ne-ar fi spus : " merci 
", pentru că ar fi intrat în beneficiul legii ; iar creditorul străin nu ar fi avut de ce să se supere , 
pentru că-l tratăm egal cu debitorul străin."
Constantinescu -Bordeni / 2 apr.'34 

#Comercianţii şi industriaşii 

[ LD : da , este un accent deosebit naţional, dar eu nu l-aş numi naţionalist . Oare nu aveau 
dreptate ? Trebuie ţinut seama de epocă , de perioada de consolidare  a statutului naţional . Şi 
aşa oraşele erau ale cui erau Dă  o serie de detalii  juridice prin care  ar trebui modificate şi în 
codul comercial şi cel civil ., în acelaşi sens şi scop  ;Cum , trebuia să se schimbe întreaga 
legislaţie ?! ] 
Dacă se lasă excepţiunea , aşa cum este în lege, negustorii şi comercianţii vor fi urmăriţi 
silit , în imobilele lor.Vă întreb : cine este destoinic astăzi să se prezinte la o licitaţie publică 
de imobile importante , ca să obţină o ordonanţă de adjudecare ?
Noi sau cei străini de neamul nostru ?   De sigur străinii, ei se vor prezenta să le cumpere .  
De aceea noi am cerut amendamentul : să păstrăm în mâinile noastre imobilele 
de la oraşe , altfel vor fi acaparate de străini. 
[ dă  o serie de detalii  juridice care ar trebui modificate şi în codul comercial , în acelaşi sens ;
  dă o serie de ex. de felul cum au procedat unele bănci când au acordat credite, 
condiţionându-le de contracte ipotecare . LD :  Dar se poate pune problema şi altfel : 
de ce făceau românii  astfel de  împrumuturi ? ] 
"La vremuri excepţionale trebuie texte excepţionale.Textele pe care le avem noi în codul civil 
şi comercial , au fost destinate să-şi aibă aplicaţia lor în vremuri normale, nu pentru vremuri 
ca acestea ,în care suntem obligaţi să legiferăm problema datoriilor rurale şi urbane. "[----] 



Gândiţi-vă dvs. şi la industria noastră cu caracter naţional şi capital naţional.Departe de mine 
ideea de a mă  gândi la industria care se reazămă pe capital din afară şi care lucrează la noi în 
ţară cum i se dictează de peste graniţă.Nu vreau să vorbesc, bunăoară, de societăţi petrolifere ca 
Româno-Americana ,care primeşte ordine de la grupul Standard Oil , nici de Astra Română 
care se bazează pe capitalul imens al lui Royal Dutch ; 
Constantinescu -Bordeni / 2 apr.'34 

¤În apărarea burgheziei mici şi mijlocii 

….. dar vorbesc de industria noastră neaoş românească ,cu caracter pur naţional şi cu capital 
naţional. Dacă proiectul acesta nu o ia în considerare , eu mă gândesc cu groază 
la micii exploatatori de toate categoriile şi în special la micii exploatatori de petrol. 
Nu uitaţi că avem ţărani care , după expirarea vechilor concesiuni ale lor, 
s-au apucat ei să exploateze ;au câte un puţ din care extrag ţiţei, cu mijloace primitive - un cal 
care se învârte  în jurul puţului -  alţii au chiar sonde , din care lăcăresc 
 - cum spun ei - adică scot ţiţei.Toţi aceştia au contractat datorii pentru dezvoltarea industriei 
lor, atunci când vag.de ţiţei era evaluat la 23-25.000 lei .Azi vag.de ţiţei a ajuns la 3.000 lei , 
şi de aceea societăţile cu caracter naţional , cum sunt IRDP.Petrol -Govora, 
Petrolul Românesc, Creditul Minier, şi altele , în care sunt interesaţi mii de cetăţeni 
de - ai noştri ,meseriaşi, ingineri, diverşi acţionari, aceste întreprinderi neproteguite de nimeni, 
nevăzute de nimeni, vor merge la ruină , la vânzare silită, la lichidare! 
Nu avem interes să distrugem până în temelii bruma de industrie cu caracter naţional din această 
ţară ." Altfel ajungem o ţară cum erau înainte : jos muncitorii de pământ , sus boierii ;
iar clasa burgheză , a comercianţilor şi industriaşilor , pentru care a luptat bătrânul Ion 
Brătianu , ca să avem o societate normală ,formată din : plugari, comercianţi şi industriaşi, 
adică burghezia , şi din clasa înaltă, o să dispară cu totul."[--------------------------] 
Constantinescu -Bordeni / 2 apr.'34 

¤ Va vota legea. 

Întrucât noi nu putem să refuzăm o conversiune care dacă nu este " cât mai largă" 
 sau " foarte largă " ,declarăm că votăm proiectul de lege     .  ( aplauze la PNL-georgist ) 
-I.N.Drăghici : Sângele apă nu se face  ( ilaritate ) 
N.Constantinescu -Bordeni / 2 apr.'34 ----------------------------------------
------------------------------------------------

15.g.) M.Ghelmegeanu - intervenţii Madgearu 
(DAD, MO 36, şed. 2 apr.'34, p. 1505- 1512  ) 
[ LD :  Ghelmegeanu , se ocupă mai ales de aspectele  bancare ale legii ,din polemici rezultând 
cu claritate " fiefurile" bancare ale celor două partide mari din România  ] 
Supratitluri, sublinieri , semne - îmi aparţin. 
 /  Legile conversiunii - merite şi deficienţe / 
/Legea Sassu - ineficientă, nedefinitivă / 
/Arbitrarul  Legilor Argetoianu şi Sassu // Realismul legii Vaida // 
/Legea Sassu - greutăţi procedurale ; neconstituţionalitate// 
/PNŢ nu va vota legea Sassu // 
------------------------------------------------------------------------------------------------------
M.Ghelmegeanu / 2 apr.'34 

#Legea Sassu ( a IV )= mesianism legislativ

"După 3 legi de conversiune şi un moratoriu , care ţine de la 31 decembrie 1931,guvernul ne 
prezintă un nou proiect de lege într-o atmosferă de mesianism legislativ  .  Zic mesianism 
legislativ pentru că există la dvs această încredere nemărginită , că legea are atâtea însuşiri , 
încât va fi cea din urmă în această materie. 
"Eu domnule, crescut la altă şcoală ,la şcoala determinismului social şi economic, 
nu pot să împărtăşesc această nemărginită mistică în însuşirile unei legi ,pentru că îmi dau 



seama că ea nu poate să valoreze decât numai atât cât ţine seama de împrejurările pe care are 
să le legifereze şi mai ales cât corespunde acestor împrejurări. [-------------] 
Recunosc că din punct de vedere formal , al tehnicei juridice,ea se prezintă în condiţiuni 
bune.La aceasta a servit , fără îndoială , şi experienţa trecutului
Legea se prezintă din punctul de vedere al tehnicii juridice formale, de aşa fel, 
încât poate fi consultată cu uşurinţă   , datorită   incontestabilei sistematizări a materiei.   
Cele două legi anterioare care se datoresc partidului nostru , având în vedere experienţa 
făcută cu legea Argetoianu au găsit două mijloace tehnice pentru rezolvarea problemei 
datoriilor agricole : 
I. În momentul când a fost declarată neconstituţională ,noi am propus moratoriul     ,   
ca un mijloc de presiune asupra creditorului ,ca acesta să accepte intervenţia statutului 
pentru reducerea datoriilor ;
II. Am dat răgaz şi stimulent legal, în timpul moratoriului , pentru ca conversiunea să se poată
face prin convenţii     , încheiate de bună voie , pe cale de conciliaţiune între părţi. 
Legea Sassu a mai introdus şi alte mijloace,dar el va demonstra că sunt neconstituţionale  .  
Ghelmegeanu / 2 apr.'34 

#Arbitrarul legilor Argetoianu şi Sassu 

Arbitrarul legii Argetoianu , prin fixarea unui termen care ducea la o rezolvare mecanică 
şi ,deci absurdă, a datoriilor , trebuie să recunoaştem că era în favoarea debitorului
 ( stabilea un termen fatal de 30 de ani în care trebuiau să se plătească anuităţile ) 
Arbitrarul legii Sassu  că este în favoarea creditorului   .  ( fixa acest termen la 17 ani ) 

¤Realismul legii Vaida.

PNŢ a adoptat o altă modalitate :plata în funcţie de capacitatea de plată  / de venit / / 
anuitate / minimum de existenţă 
-Vasile Sassu :Atunci în câţi ani se face această conversiune ? În 70-80 -100 de ani ? 
Aceasta nu mai este conversiune, este diversiune ! 
[ urmează o argumentare a lui Ghelmegeanu privind posibilităţile reduse de plată ale 
ţăranului român ;  productivitatea proastă, diferenţa de la şes la munte ; 
nr membrilor de familie ; diferenţa de pământ, pe regiuni etc etc. ] 
-Leon Pşepelinschi :Ar însemna să facem câte o lege pentru fiecare caz în parte .
-Justin Stănescu : Ar fi un labirint 
-Gh.Vălimărescu : Noi am vrut să o simplificăm, ca să fie operantă .
.VPSassu : Nici în trei generaţii nu s-ar termina chestiunea 
-Ghelmegeanu : În sarcina legiuitorului stă o singură datorie : aceea de a edicta principiul , 
care , în aplicarea lui,să nu ducă la zdruncinarea şi împovărarea economiei ţărăneşti,  cum 
faceţi dvs.(Aplauze la PNŢ )[ --demonstraţia cu massa datoriei ţărăneşti------- ] 
  -Sassu : De ce nu s-a aplicat legea dvs ? O lege care nu se execută este lipsită 
de puterea de aplicare . Afară de moratoriu , daţi-mi un singur exemplu de creanţă 
care a fost convertită , daţi-mi numai o singură creanţă ! 
-Ghelmegeanu : Vă rog să nu aveţi un fel de revoltă automată ,fiindcă dvs vorbiţi, dvs vă 
revoltaţ.Din 3.000 de Bănci populare ,statistica de la minister  arată că 2.000  au încheiat 2.300 
convenţiuni prin care plata datoriilor s-a stabilit , convenţional,între 15 - 25 de ani  [ dă şi alte 
ex. şi explicaţii ] 
Ghelmegeanu / 2 apr.'34 

¤Forme procedurale de iertare a datoriilor 

De 2000 de ani, de când plebea romană cerea în mod periodic iertarea datoriilor şi
împărţirea pământului, şi până la economia capitalistă complexă de astăzi,mintea omenească 
nu a inventat decât trei formule pentru a reglementa plata datoriilor : 

...Formula socială :ştergerea datoriilor ;



...Formula monetară :deprecierea monedei ;

...Formula juridică :reducerea creanţei , a dobânzilor, cu eşalonarea datoriei .

#Legea Sassu 

Ministru Sassu - care este bardul actualei legi -a declarat că legea este circulantă, radicală, 
largă şi automată . 
Raportorul Bentoiu  - care este un jurist eminent  - a fost mai prudent ,vorbeşte de simplitate ! 
-Bentoiu : Aici vă jucaţi cu cuvintele ! 
-Ghelmegeanu : Sunt  2.500.000 cereri de asanare . 
Cum credeţi dvs că raporturile juridice la atâtea cereri, se va putea face cu repeziciune,fără acele 
dificultăţi de ordin juridic şi procedural ?Nu este nici un automatism, nici o simplitate !  
[ explică natura acestor complicaţii ]Pentru ce creaţi false iluzii în ţară că aţi găsit un sistem  
care automat rezolvă problema ?
-M.Negură( subsecretar la Agricultură şi Domenii ) : Dvs vă amintiţi procedura legii Vaida ? 
-G.Vălimăreanu : dar dacă sunt mai multe categorii de debitori, nu se înmulţesc procesele ?

...Neconstituţionalitatea legii Sassu 

 [ Din toată demonstraţia lui Ghelmegeanu eu reţin esenţialul : că atât PNŢ cât şi PNL , 
din motive de utilitate publică, au intervenit în regimul dreptului la propritate,garantat 
constituţional.]
Aţi nimicit securitatea juridică pe care legea Vaida o recâştigase , după ce dvs aţi atăcat 
legea Argetoianu.Astăzi , prezentaţi o lege mult mai largă decât a legii Argetoianu , 
pe care aţi atăcat-o la Curtea de Casaţie !  [ explică în ce constă inconsecvenţa liberalilor ] 
Consiliul Legislativ v-a rătat că acest procedeu  ( recalcularea dobânzilor , exproprierea 
creanţelor )  este neconstituţional.
Aşa se explică eticheta de " radicalism" în evoluţia Partidului Liberal . 
Se miră că eminentul jurist Bentoiu a uitat ce a susţinut PNL  la Legea gazului metan  ( 1930 ) 
despre creanţe, despre despăgubiricând s-a ajuns la Curtea de Casaţie , care a explicat atunci că 
despăgubirile ,în caz de expropriere pentru  utilitate publică , sunt acordate de justiţie , 
care trebuie să aibă întreaga libertate , şi resticţiunile legii sunt şi rămân neconstituţionale .
[ explică ce a prevăzut legea PNŢ ; citează din hotărârea Curţii constituţionale] 
  Iată cum, din acest p.d.v. ne întoarcem la incertitudinea de constituţionalitate , 
care a planat asupra legii Argetoianu.[-----] 
Ghelmegeanu / 2 apr.'34 

...Ineficienţa legii Sassu 

¤PNŢ nu va vota legea 

[ LD : noi dovezi privind caracterul "ţărănist"sau "conservator "? Sincer sau interesat ? 
Reacţionar sau radical-progresist ?  De stânga sau dreapta ? Sau pur şi simplu ,alt grup de 
interese.Cum era în fond doctrina bancară a PNŢ ? ]
Legea, pentru motivele arătate, nu aduce nici o ameliorare, nu constituie nici un progres , 
nu este o soluţie definitivă.Nu se va putea duce o soluţie definitivă înainte de a se schimba 
politica de credit a institutului de emisiune, o nouă structură a BNR,care să corespundă 
intereselor noastre de ţară agrară.Nu se mai poate continua o politica potrivită pentru o 
ţară comercială şi industrială,  care nu corespunde intereselor  rurale.   
Legea nu se poate aplica pentru că nu există capacitate de plată . 
Trebuie să dispară decalajul dintre preţurile agrare şi cele industriale . 
Trebuie reechilibrat bugetul ţărănesc . 
"Nu vă facem vină ,noi , din PNŢ, pentru că nu aţi adus o soluţie definitivă ,ci că în 
legiferarea aceasta nouă nu v-aţi debarasat de vechile dvs interese şi tendinţe  .   
Nu pot decât să aplic judecata istorică care s-a rostit la întoatrcerea unui conducător din pribegie
" PNL nu a învăţat nimic ; nu a uitat nimic "  ( aplauze la PNŢ ) 



M .Ghelmegeanu / 2 apr.'34
----------------------------------------

15.h.)Adam Ionescu (PNŢ,ex-lupist ), la Conversiune ,2 apr.'34 
 (  DAD, MO 36, luni, 2 apr.'34, p. 1512- 1515  ) 
[ LD : extraordinar !  un PNŢ- ist favorabil legii Sassu , cu cuvinte de apreciere ;
Un jurist susţinând principiul impreviziunii care are o profundă latură morală . 
Un deputat aplaudat de ambele partide :PNŢ şi PNL
Un "lupist"de la Liga contra cametei (org .ilegală,revendicată de istoricii comunişti  ) 
Sublinierile , comentariile, semnele îmi aparţin : 
/Iertarea datoriilor - ca principiuu de drept  : de la Solon la moderni  // 
/Liga împotriva cametei - dr.Lupu 
/Teoria impreviziunii  /
/Instituţiile de credit corecte, constructive // 
/Conversiunea Sassu , cea mai bună dintre variante… / 
/Votează pentru luarea în considerare // 
----------------------------------------------------------------
Adam Ionescu / 2 apr.'34 , retro ' 

..."Iertarea datoriilor"

Ideea conversiunii datoriilor particulare este de dată foarte veche.Se găseşte în legile lui 
Solon , la greci ; în luptele dintre plebei şi patricieni, la romani ;în trecutul apropiat al Ţării 
Româneşti .După epoca fanarioţilor, după revoluţia lui Tudor, în 1921, principatele române se 
găseau în situaţia de acum : creşterea enormă a datoriilor ,scăderea valorii bunurilor ,
a făcut pe boierii de atunci să facă dese demersuri la domnitor pentru reducerea şi 
eşalonarea datoriilor , în 1825, 1826, 1827 .
În Anaforaua     din dec.1827 ,redactată de jurişti de seamă ai timpului, Andronache Donici şi 
Flectenmacher ,se găsesc toate teoriile moderne ale speţei.
Cu Suplica pe care o făceau boierii către Domnul Ţării, prin care au obţinut scăderea şi 
eşalonarea datoriilor ,apar teoriile moderne ale impreviziunii ,ale îmbogăţirii fără cauză, 
a deflaţiei , actuale şi astăzi… 
Adam Ionescu / 2 apr.'34, retro ' 29 

...Criza din 1929 

...Liga împotriva cametei - dr.Lupu 

Cu toate acestea , ideea devine actuală abia în 1929, când s-a pornit acea mişcare , 
şi a luat fiinţă Liga contra cametei , la iniţiativa dr.Lupu şi prof. Emanoil Antonescu ,
care milita  pentru reducerea  dobânzilor uzuare , pentru iertarea datoriilor … 
Ideea părea aşa de extraordinară încât conducătorii mişcării au fost ridiculizaţi, 
socotiţi neserioşi , radicali Şi cât de refractar era la idee, pe atunci , PNL  ! [-----] 
[LD, 7 martie 2007.Fiecare orator dezvăluie o nouă faţetă a problemei.Fiecare politician îşi 
argumentează poziţia pe baza unei teorii de drept.Aflu ce este "impreviziunea".Pe ce se poate 
justifica revizuirea contractelor.
"Hiba" la noi era că tribunalele nu acceptau încă teoria "impreviziunii" , deşi Codul Civil avea 
unele prevederi 
Caut în dicţionare:în dicţionarele româneşti ,termenul lipseşte( deşi este copiat după Larousse ) 
În"Nouveau petite Larousse " termenul este explicat astfel :teorie elaborată de tribunalele 
administrative după care clauzele financiare dintr-un contract de lungă durată pot fi revizuite 
în cazul bulversării ( tulburării ) situaţiei economice (ex.,în caz de război )
Oare acum ,după 1989,la noi,pe ce "teorii" s-au bazat legiuitorii la privatizări ,la anularea 
datoriilor ?!Din câte se bârfeşte,pe aranjamente,intervenţie,abuz.
Şi aseară îl auzeam pe Octavian Paler cum vorbea de "corupţia"şi "putrefacţia" din regimul 
interbelic !Opozantura anticomunistă de la noi,cu aceeaşi zestre doctrinară ca a comuniştilor ! 
Paler vorbind ca un Iorgovan ,cu ţintă critică inversată ! ] 



Adam Ionescu / 2 apr.'34,

¤Teoria impreviziunii=teoria schimbării contractului.

...ideea de echivalenţă 

...teoria abuzului de drept 

Principiile dreptului modern nu mai sunt dominate de respectul absolut al convenţiunilor 
dintre părţi, ci se bazează pe ideea de echivalenţă     a prestaţiunilor şi pe teoria   abuzului  de   
drept     ( când ceri cuiva mai mult decât îţi datorează ) 
Astfel s-a născut teoria modernă a impreviziunii , care datează de la 1907 ,enunţată pentru 
prima oară de Demogue - care a imaginat-o ca o schimbare a contractului  ,  şi a repunerii lui 
pe bază de echitate .Apoi juriştii  Depage şi Jénny, în materie de interpretare a dreptului,au pus 
bazele acestei noi teorii , a impreviziunii .
În ce constă impreviziunea ?Se bazează pe următorul raţionament :în orice contract care se 
închee între părţi , se are în vedere starea lucrurilor de la un moment dat , când se închee 
contractul , altfel nu s-ar încheia.
Se presupune , deci, subânţeleasă clauza rebus sic stantibus   ,  adică dacă lucrurile rămân la 
fel, în situaţia de atunci, mă oblig să-ţi dau ceea ce m-am obligat .Dacă , însă, lucrurile nu mai 
sunt aşa contractul trebuie revizuit ca să se restabilească echilibrul .
Ex.dacă la împrumut , cu banii luaţi, am cumpărat 5 pogoane,la restituire nu trebuie să dau o 
sumă cu care aş putea lua 25 sau 50 pogoane ,pentru că ar însemna să fiu spoliat ! 
Impreviziunea, în ultimii ani, a fost acceptată în diferite state străine.
Casaţia germană, încă din 1923.
Adam Ionescu / 2 apr.'34 

¤Conversiunea prin Impreviziune.

La noi ,nu este încă primită de instanţele judecătoreşti ,cu toate că se poate justifica cu 
texte exacte din Codul Civil.:
Art.970 prevede : <Convenţiunile trebuie executate cu bună credinţă  >
 Art.976 spune : <interpretarea contractului se face după intenţiunea comună pentru a se 
rezolva problema datoriilor, nu se face un act de favoare a părţilor iar nu după sensul literal al 
termenilor>
Art.1.576 spune: < în materie de împrumut trebuie să se restituie aceeaşi cantitate şi calitate 
de lucruri. > 
Aşa stând lucrurile , înseamnă că atunci când se pune chestiunea de reducere a creanţelor, 
nu se face un act de favoare debitorilor, ci , dimpotrivă  ,   un act de dreptate  .  

...De ce finanţarea conversiunii ?!

Atunci ce rost are a se vorbi de finanţare ?
Adică după ce eu stat, te opresc pe d-ta , pe creditor, de a lua mai mult decât este drept şi 
just să iei  ,  să vin tot eu , statul ,să-ţi dau ce nu ai dreptul ? [------] 
Conversiunea spre a fi eficace, trebuie să fie generală , radicală, şi simplă , adică să lucreze 
automat . Ideal ea ar trebui să aibă un singur articol : 
< Toate datoriile contractate până la data de….se reduc astfel...şi se vor plăti în felul 
următor...>
Adam Ionescu / 2 apr.'34 

¤Conversiunea Sassu 

...debitorii urbani 

Recunosc că , în oarecare măsură, proiectul aceasta constituie un progres     faţă de legile 
anterioare.  În special în ce priveşte datoriile agricole,prin înlăturarea acelor discriminări, 



constituie   o remarcabilă calitate a proiectului .  
Dar …este în prea mică măsură     aplicat la datoriile urbane  ,şi le acordaţi iertare doar de 20 % ; 
lăsă deoparte pe industriaşi şi comercianţi şi alte categorii;Face diferite excepţiuni  ( 4 - 5 ) 
pentru anumite datorii ;( După el, nu ar trebui să existe nici o excepţiune) 
Adam Ionescu / 2 apr.'34 

...băncile oneroase 

Nu este nimeni contra creditului adevărat .
Dar :Nu băncile înmulţite ca ciupercile , care dădeau bani cu dobânzi exagerate ; 
  Nu băncile distrugătoare de muncă şi producţiune  ;
Adam Ionescu / 2 apr.'34 
În principiu,  proiectul prezintă un progres , faţă de cele din trecut,şi, în consecinţă
   va vota luarea în considerare  .  ( aplauze la PNŢ şi PNL  ) 
Adam Ionescu  /  2 apr.'34 --------------------------------------------
---------------------------------------------

15.i.)Leon Scridon ( PNA ),la Conversiune, 2 apr.'34 
( DAD, MO 36,şed. din 2 apr.'34, p. 1516- 1519  ) 
[ LD: de pe poziţiile naţionalismului integral , asumat de PNA,este contra protejării crditorilor 
străini şi apără interesele băncilor româneşti din Ardeal ]
Sublinieri şi semne, îmi aparţin. 
//  Legile conversiunii  : creditorii străini // 
//  Legile conversiunii : băncile româneşti din Ardeal // 
-------------------------------------------------------------------------------------------------
Leon Scridon / 2 apr.'34 

¤Legile conversiunii 

#Creditorii străini 

"Deşi aveţi pretenţia de a soluţiona o problemă de ordin naţional,menţineţi un tratament de 
preferinţă - moştenit de la celelate legi  -împotriva căruia partidul nostru a protestat în 
comisiuni şi protestează şi aici , cu toată hotărârea.
Vorbesc de tratamentul în favoarea creditorilor străini ,pe care nu-l găsesc cu nimic justificat , 
căci dacă se admite reducerea creanţei în materie de concordat preventiv [ falimentul ] 
-fără ca creditorul străin să aibă dreptul să protesteze  - nu înţelegem de ce nu i s-ar aplica 
acelaşi tratament ,când este vorba de un interes superior de ordin naţional.
"Propunerea noastră de a se suprima această excepţie , susţinută chiar şi de o bună parte din 
majoritate ,şi având şi asentimentul d-lui ministru Sassu ,datorită unor anumite intervenţii ,a fost 
respinsă ,consfinţându-se şi pe mai departe această excepţie în favoarea creditorilor străini.
Leon Scridon / 2 apr.'34 

#Băncile româneşti din Ardeal.

[Atenţie la precizări ! Atenţie la spulberarea unor demagogii fără suport real ! 
Atenţie la accentul politicianist pus pe o atare materie !  ] 
Menţinerea aceastei excepţii , este o gravitate excepţională pentru Ardeal.[---] 
Prin urmare, prin consfinţirea aceastor excepţii în favoarea creditorilor străini, 
dvs. excludeţi de la beneficiul legii o bună parte a ţăranilor din Ardeal .
...Prima dată s-a pus problema  acestor bănci la Legea Argetoianu.,din 1932.
Legiuitorul a pus atunci aceste bănci,pe picior de egalitate cu băncile populare  ( art. 55) 
...Această lege, este scoasă din vigoare de Legea Vaida , din aprilie 1933,care le scoate din 
acest tratament  ( art. 13 ), preconizând o convenţie între Ministerul de Finanţe şi Cooperaţie . 
De aceea am afirmat eu că PNŢ nu este calificat  să-şi aroge nişte merite … 
-Ghelmegeanu : Statul preluase un portofoliu al fostei Centrale a băncilor populare . A fost 
firesc să le cedeze acest portofoliu ,prin convenţiunea din aug.'33 .



Dar statul nu a avut nici un portofoliu al băncilor din Ardeal ,pentru că  , dacă ar fi avut un 
asemenea portofoliu , desigur că l-ar fi cedat ,ca şi la băncile populare. 
Dvs ne învinuiţi că nu am cedat băncilor din Ardeal , ceea ce nu aveam să cedăm ! 
-Scridon :Nu este vorba de cedare , s-ar fi găsit o formulă pentru rebonificarea băncilor  din 
Ardeal .În fine ,ceea ce ne interesează pe noi , este situaţia acestor bănci acum, cu acest 
nou proiect de lege .Constatăm că prin dispoziţiunile proiectului,acestor instituţiuni li se pune 
o alternativă : sau plătesc la zi depozitele  ,  sau lichidează tot avutul lor   în termen de cel mult 
5 ani ,deşi restituirea creanţelor lor se eşalonează pe un termen de 15 -17 ani. 
Dvs înscrieţi în această lege un tratament de inegalitate şi dovediţi o lipsă completă de 
solicitudine faţă de instituţiile bancare româneşti din Ardeal. 
Dvs vorbiţi doar de Centrala Cooperativă, Creditul Rural,Casa Rurală, Creditul Urban . 
Vă pun întrebarea :instituţiile româneşti din Ardeal ,grupate în Asociaţiunea Solidaritatea, 
nu merită aceeaşi solicitudine pe care o arătaţi instituţiilor celorlalte  ? 
-Dr.Hasnaş : Cine contestă ? Nu contestă nimeni ! 
-I.Popa :Toţi suntem români ! Nu trebuie să facem nici o deosebire.Nu există bănci deleneşti ! 
-Scridon : Atunci de ce nu se pun pe acelaşi plan şi băncile din Ardeal ? 
-M.Negură : Dl ministru Slăvescu a făcut astăzi precizările necesare :că va veni cu o convenţie 
unică ; că o va supune aprobării Parlamentului ; 
-Scridon : Face apel la toţi deputaţii ardeleni , indiferent de partid, să sprijine  aceste bănci , nu 
din regionalism , ci din interes naţional.
Leon Scridon /  2 apr.'34 
-----------------------------------------

15.j.)Iosif Willer (P.Maghiar  ), la Conversiune , 2 apr.'34 
 (  DAD, MO 36, 2 apr.'34 , p. 1519  ) 
Willer / 2 apr.'34 
 [ LD :De unde scotea Willer condiţia de obiectivitate şi imparţialitate a partidului,este  mai mult 
decât discutabil !Sunt mai importante omisiunile ,decât afirmaţiile lui .
Susţinător al conversiunii pe baza devalorizării monedei,el critică proiectul Sassu de pe aceste 
poziţii.Un lucru confirmă şi el : că legea Sassu a rezolvat situaţia datoriilor ţărăneşti ,
,recunoşatere care ar trebui să descalifice reproşurile nedrepte făcute PNL de către adversari.] 

...Conversiunea 

"Dle preşedinte, d-lor deputaţi, vorbesc în numele Partidului  Maghiar ,Deci reprezint un partid 
care nu poate fi , nici nu este, cu orice preţ ,opoziţionist ,şi, prin urmare, îşi poate permite 
luxul să fie imparţial şi să examineze cu perfectă obiectivitate modalităţile cu care
 onoratul guvern caută să rezolve marea problemă a conversiunii datoriilor .
Are ferma convingere că nu este partid , care nu ar dori , cu deplină sinceritate ,ca această 
chestiune să fie tranşată o dată pentru totdeauna.

...forţa majoră ocultă

El nu contestă aceeaşi sinceritate şi stăruinţă nici partidului guvernamental.
Şi dacă , totuşi, actualul proiect a   fost criticat destul de aspru de  oratorii opoziţiei ,    
atunci trebuie ţinut seama de o forţă majoră, mai mult sau mai puţin ocultă,care împiedică o 
rezolvare mulţumitoare pentru toţi,care însă cedează zi cu zi atacurilor violente ale maselor 
care duc o luptă disperată pentru existenţa lor.

¤PMG:conversiune prin revalorizarea monedei 

" Părerea Partidului Maghiar este - şi această părere se întăreşte zi de zi  -că pentru o 
rezolvare dreaptă , egală şi generală a conversiunii ,singurul mijloc este revalorizarea 
monedei. Astăzi nu o primeşte , în special Partidul Liberal , şi de aceea  actualul proiect de 
lege este studiat ,bazându-l pe stabilitatea monedei , aşa cum a făcut-o spre marea pagubă 
a economiei naţionale.



...Satisfacţie ptr ţărănimea debitoare 

...nedreptăţirea debitorului urban 

Dacă vrem să fim obiectivi , trebuie să recunoaştem că în favoarea ţărănimei  s-a făcut un 
mare pas înainte .Reglementarea datoriilor urbane , însă, este nedreaptă şi neegală. 
 Regret mult că micul meseriaş şi comerciant nu intră în beneficiul legii,deşi vă pot afirma 
că micul meseriaş suferă cele mai tragice consecinţe ,faţă de criza mondială.

...nedreptăţirea micului debitor 

Nu înţeleg de ce este condiţia " sine qua non" ,pentru asanarea datoriilor urbane ,în ce priveşte 
proprietatea mobiliară , fiindcă ,evident,fără această garanţie ,nu s-au împrumutat decât sume 
modeste , care în economia românească nu contează.Pentru micul debitor , însă, reducerea 
lor reprezintă un interes esenţial.

¤PNM:votează legea 

Proiectul de lege este incontestabil cu multă grijă redactat ,este o operă a juriştilor învăţaţi,  
cu calităţi eminente ,şi arată experienţele bogate ale ultimilor doi ani. 
Partidul Maghiar votează proiectul , pentru că înlesneşte în mod considerabil 
situaţia ţărănimii  .( aplauze la majorităţi ) 
Motivarea votului nostru însă reprezintă cea mai serioasă critică a noastră. 
 Actualul proiect nu-l putem vota decât în speranţa că nu va rămâne ultimul .
Willer / 2 apr.'34 
------------------------------------------

15.k.)dr.M.Isăcescu  ( PŢ -Lupu, fără Lupu ), la Conversiune , 2 apr.'34 
 (  DAD, MO 36, 2 apr.'34, p. 1519  - 1522 ) 
[ LD :  s-a ales pe lista şi cu programul PŢ-Lupu ;Lupu lipseşte de la dezbaterile Conversiune , 
iar aceast dr Isăcescu îi apără punctele lui fixe : cămătaria -debitorii - ţăranii - revalorizarea 
monedei . Un discurs prin excelenţă de "stânga"  care îmi este simpatic… ] 
 // Expunerea de motive  , raportul - aprecieri pozitive. / 
 // Legea Sassu  - operă a intereselor bancare  / 
// Debitorii agricoli  //Creditorii  // Creditorii străini // 
// Imoralitatea publică a  creditului // 
// Excepţile legii  : 
-favorizaţi :  bancherii străini  , ofiţerii şi magistraţii 
-nedreptăţiţi : invalizi, văduve , orfani, păgubiţii de război. 
// Legea Sassu - vot condiţionat // 
--------------------------------------------------------------
Isăcescu / 2 apr.'34 

¤Conversiunea IV

...Tătărăscu, Bentoiu -aprecieri realiste 

Situaţia lui faţă de acest proiect este foarte uşoară , pentru că el nu este nici creditor,
nici debitor,  - nici urban , nici agricol - şi poate trata chestiunea f. obiectiv. 
Cum nu-l interesează latura politică , va aborda chestiunea numai economic şi social. 
"De la început ţin să constat , cu satisfacţie , că atât Raportul cât şi Expunerea de motive  ,- 
primul , semnat de dl deputat Bentoiu, a doua de dl prim-ministru Tătărăscu  - 
mă mulţumesc pe deplin.
Am satisfacţia să spun că tot aşa am înfăţişat şi eu chestiunea în propaganda electorală , fapt 
pentru care eu am fost acuzat însă de demagogie. 
" De sigur, că şi raportul şi expunerea de motive au fost întocmite de două persoane 
cu gândul sincer de a tranşa în mod definitiv această chestiune a datoriilor.



...intervenţiile intereselor bancare-deformarea proiectului 

 Dar între aceste două lucrări  - început şi sfârşit  -se găseşte adevăratul   proiect de lege   ,   
care nu a mai fost elaborat de aceste două persoane ,ci este expresiunea acelor tehnicieni , 
care de fapt reprezintă interesele bancare ,care au predominat în redactarea proiectului de lege , 
fără să ţină cont nici de   raport,    nici de   expunerea de motive .   
Gh.Tătătărăscu ( expunerea de motive ) :
 < Este incontestabil că în cursul anilor ce au precedat criza actuală, o   serie de creditori   au   
profitat fără scrupule, de situaţiunea monetară şi  de lacunele legislative , pentru a stipula 
dobânzi ce întreceau cu mult rentabilitatea normală a capitalului > 
Vedeţi că dl prim -ministru a fost mai aspru în aprecieri ,decât am fost eu pe vremuri .
 Bentoiu ( raport  ) < La preţurile de astăzi al cerealelor , un sătean proprietar realizează ca preţ , 
total al muncii lui ,într-un an de producţie medie ,abia suma minimă necesară unei existenţe 
vie a mizeriei .În aceste împrejurări , este clar că săteanul  apăsat  de datorii şi dobânzi , 
orice sforţări ar face , nu poate să plătească . > 
Aceste lucruri le afirmă dl prim-ministru şi le constată dl raportor . 
Isăcescu / 2 apr.'34 

#Legea Sassu 

Să vedem acum dacă proiectul de lege concordă cu cele arătate mai sus .Proiectul spune că va 
aplica un larg tratament în rezolvarea raporturilor dintre debitori şi creditori. 
"Părerea mea este că legea nu trebuie să fie largă , ci justă şi echitabilă .
Proiectul este , în adevăr larg, pentru creditori şi este foarte strâmt pentru debitori 
( ilaritate )de aceea spuneam că nu trebuie să fie nici larg , nici strâmt , ci echitabil şi just .
Isăcescu / 2 apr.'34 

...exceptarea creditorilor străini = jignitoare şi imorală 

 Eu consider această excepţiune , ca noi,debitorii români , în ţara noastră ,pentru datorii 
contractate la noi de la cetăţenii străini,care nu vin aici decât să tragă foloase din capitalul 
lor, prin specula care au făcut-o în decursul vremurilor , şi mai ales de la război încoace , 
consider această excepţiune nu numai profund jignitoare pentru sentimentul nostru naţional 
de români, dar o consider şi imorală.

[Capitulaţiunile turceşti ] 

[Până acum câţiva ani, numai în Turcia se mai găseau aşa -zisele capitulaţiuni ,numai acolo 
un diferend între un turc şi un străin era judecat de judecător străin ,nu de judecătorii din 
ţara lor turcească .Dar a fost suficient să vie un conducător  cu demnitate  turcă, cu curaj, 
şi a desfiinţat aceste capitulaţii , şi să supună şi pe străini legislaţiei ţării .
 Nu înţeleg ca în ţara noastră să se facă asemenea excepţiuni care ating demnitatea 
şi moralitatea vieţii noastre de stat .]
-dr.Hasnaş : Eu te aplaud ;dar nu se poate  !
[LD: nu ştiu multe despre acest dr Hasnaş, dar la toate legile are doar intervenţii de acest tip ,ca 
şi când ar fi "câinele de pază " al majorităţii, care ţine sub disciplină de partid "oile" din turmă ] 
Isăcescu / 2 apr.'34 

#Exceptaţii legii 

[ LD Atenţie ! atinge o chestiune foarte interesantă  :  chestiunea privilegiilor] 
-dr.Isăcescu : Eu mă ridic contra tuturor excepţiunilor .

...militarii 

Ex. se spune că dotele soţiilor ofiţerilor sunt exceptate .Apoi , d-lor ,cum, în ţara românească 
sunt numai soţiile de ofiţeri ?!De ce să nu fie exceptate toate dotele soţiilor ?
Se ştie deja că ,în ţara noastră, când se fac legi, se privilegiază armata şi justiţia 
Totdeauna s-au adus privilegii acestui corp de elită , care este armata ,şi unui alt corp de elită, 
mgistratura. Ei bine,de data asta a rămas numai armata. 



...Creditul Rural 

-Al Radian ( Un.Agrară ) :Şi Creditului Rural , care este tot corp de elită . 
-dr.N.Hasnaş : Dle Radian eşti foarte inteligent , dar vorbeşti cu răutate.Eu n-am nici în clin nici 
în mânecă cu Creditul Rural, dar n-ai dreptate.Este o reducere f.mică. 
-Radian :  Contestaţi că Creditul Rural este un corp de elită ? După o asemenea erezie , puteţi 
să primiţi sancţiuni de ordin disciplinar de la partid ! 
-dr.Hasnaş : Vorbeşti cu răutate şi cu patimă .Creditul Rural a adus servicii reale 
populaţiei.

#Nedreptăţiţii legii 

...invalizii, văduvele de război, orfanii

-Isăcescu : Dacă este vorba de o excepţie, o categorie faţă de care naţiunea are obligaţii, 
de ce nu sunt creanţele invalizilor, văduvelor şi orfanilor de război ?

...dăunaţii, refugiaţii de război 

a agricultorilor care s-au găsit în zona operaţinilor de război ? 
În jud.Constanţa, toţi locuitorii au fost obligaţi să evacueze teritoriul şi să se refugieze peste 
Dunăre .Au plecat oanmenii lăsându-şi toată agoniseala:case, vite ,toată munca lor…
Aceşti păgubiţi , care au rătăcit prin Moldova şi Basarabia, când s-au întors în 1919 , 
n-au mai găsit nici vite , nici unelte, nici cămin,şi nu li s-a dat nici o despăgubire, deşi 
pentru ei fuseseră încasate 
Şi când statul a încasat de la duşmanii dn timpul războiului acele despăgubiri,
   lor nu li s-a dat nimic din aceste despăgubiri .   
N-au ei dreptul astăzi să fie încadraţi la aceste excepţii ?     [-------] 
Isăcescu / 2 apr.'34 

¤Va vota legea, condiţionat 

 Dacă se va da posibilitatea debitorilor agricoli , ca toate creanţele lor ,să fie reduse cu 80 % , cu 
plata în 3 ani , sau cu 70 % în 5 ani ,iar datoriile urbane , toate, fără excepţie, vor fi reduse 
respectiv cu 60% şi 40 % , în 3 sau 5 ani  … el va vota legea.  Altfel nu o va vota 
Isăcescu / 2 apr.'34 ---------------------------------------
---------------------------------------------

15.l.)Louis Balomey (PNL ) ,la Conversiune, 2 apr.'34 
 (DAD, MO 36, 2 apr.'34, p. 1525- 1527 ) 
[ LD : este liberal ; este moşier ; face industrie agricolă  ; este, într-un cuvânt agrarian. 
Un agrarian " generos" , care susţine interesele ţăranului , a plugarului , cum spune el . 
// Legea Tătărăscu-Sassu  - cea mai bună lege a conversiunii// 
// Debitorii agricoli  -  dobânzile oneroase  - impozitele  // 
// Debitorii industriei agricole , apicultorii , ş.a. / 
// Decalajul preţurilor agrare - industriale / 
// Va vota legea // 
-------------------------------------------------------------------------- 
 Balomey / 2 apr.'34 

¤Legea Tătătărăscu -Sassu 

Dl prim -ministru a exprimat , în numele guvernului , dorinţa ţării întregi ca proiectul de lege 
referitor la conversiunea datoriilor agricole , să capete cât mai curând fiinţă legală.
Majoritatea a aplaudat această declaraţie .
El nu se va ocupa de constituţionalitatea legii , deoarece Comisia  a avut în vedere 
deciziunea Înaltei Curţi de Casaţie , în materie. 
Va înainta ,  totuşi, un amendament -  privind dreptul la recurs la Casaţie.
El nu se va ocupa de statistici  ,deoarece diferă de la o provincie la alta,  de la judeţ la judeţ, 



iar guvernul a avut buna idee de a desfiinţa plafonul şi nu se mai fac deoebiri între debitori. 
[---]Eu sunt fericit că, odată cu votarea acestei legi , se termină cu legenda că Partidul Liberal
 este un partid bancar , şi că stimatul nostru şef , d-l Dinu Brătianu ar fi contra conversiunii. 
Când venim cu această lege de la sine, se înţelege că partidul nostru are intenţiunea curată 
de a rezolva chestiunea datoriilor agricole . 
[-------------------------------------] 
Balomey / 2 apr.'34 

¤Va vota legea .

 Bucuros că guvernul a admis să fie cumprise în conversiune datoriile Creditului Rural , 
Casei Rurale şi Creditului ipotecar, el va vota legea , pentru că este convins că , 
dintre toate legile de conversiune agricolă, legea prezentată de guvernul PNL 
este cea mai bună . ( aplauze la majorităţi ) 
Balomey / 2 apr.'34  ------------------------------------------ 
---------------------------------------------------

15.m.)D.Topciu ( PNA ), la Conversiune, 2 apr.'34 
( DAD, MO 36. şed. din 2 apr.'34, p. 1527- 1530 ) 
[ LD :  Basarabean .Bancher.  Pledează , firesc , de pe poziţia acestui statut social.. 
Dar îşi construeşte argumentarea pe  teoria armoniei  sociale, a solidarităţii. 
Fără să neglijeze ţărănimea, pledează cu francheţe şi pentru interesele legitime 
ale celorlalte clase :industriaşi şi bancheri. Este , dinp.d.v. doctrinar, neoliberal. 
Nu ştiu de ce este în PNA (probabilş l-a urmat pe Goga ) nu are nici un accent naţionalist] 
Supratitluri, sublinieri, semne , îmi aparţin.   Doc.integral, fişier PNA 
/ Datoriile  ; datornicii / 
/ Cauze, acuze, răspunderi, vinovăţii ; criza economică ; scăderea preţurilor  // 
/ Conversiunea  : Creditul ; creditorii /
/ Basarabenii şi l.română // Teoria armoniei sociale / 
/  Conversiunea şi industria /  Reânvierea creditului  ? / 
/  Cuantumul  reducerii datoriilor  / Finanţarea conversiunii / 
/ Importanţa dezbaterii parlamentare : laboratorul legislativ /
/ Intervenţionismul de stat = baza armoniei sociale / Analogie : ref.agrară - conversiune / 
/ Legea Tătărăscu -Sassu  , concluzii : nesatisfăcătoare // 
-------------------------------------------------------------------------
D.Topciu  / 2 apr.'34 

...Datoriile , datornicii 

Problema datoriilor este o problemă gravă, atât din p.d.v. social cât şi economic. 
Se găsesc în litigiu peste 125 miliarde lei,plasaţi de diferiţi creditori debitorilor,care nu sunt 
în stare de a-i plăti.Din 5 milioane capi de familie, se găsesc în litigiu minimum 3 milioane şi 
jumătate .Dintre ei, cca 2.400.000 capi de familie agricultori  ,  la care adăugăm şi 1.175 bănci, 
cu un capital de 70 miliarde ,împreună cu toţi depunătorii lor ,şi cele 1.097 de instituţii 
industriale ,la care sunt cca 1 milion de oameni interesaţi .
( cf.declaraţiilor din 1932, la Legea Argetoianu  )

[Analogie cu legea agrară ]

Dacă ţinem seama de declaraţiile făcute de prim-ministru Tătărăscu,cum că principiile 
generale care stau la baza legii sunt analoage cu acelea care au determinat pe legiuitorul 
reformei agrare ,avem dreptul de a discuta legea din p.d.v. al acestor principii .
Atunci s-au expropriat 6.150.000 ha pământ de la 29.000 proprietari  şi s-au împroprietărit 
1.900.000 cetăţeni. 
Prin urmare, din p.d.v. al numărului cetăţenilor asupra cărora se răsfrâng efectele legii , 
interesul este mai mare decât acel al problemei agrare .
Şi din p.d.v. al cuantumului, la fel.



Cuantumul datoriilor atinge astăzi peste 127 miliarde ,
iar la reforma agrară , atingea 60 miliarde. "[------] 
D.Topciu  / 2 apr.'34 

...Importanţa dezbaterii parlamentare 

[ LD : indiferent de doctrina sa, Topciu apare ca un parlamentar serios, care-şi pregătea 
minuţios discursurile ; credinţa sa în importanţa laboraturlui legislativ, este remarcabilă ] 
...constat cu tristeţe că, în faţa trecutului, suntem aşa de vinovaţi ,încât dacă ar fi reânviat 
acei oameni, care au înfăptuit această Românie,probabil că noi am fi plecat ruşinos din 
aceste atribuţiuni .În faţa viitorului, vom fi blestemaţi. [-----------] 
am căutat să văd cum s-a făcut discuţia generală a legilor dinainte de război, 
am văzut că atunci când era vorba de o discuţie generală ,aceasta interesa mai mult decât 
discuţia pe articole,pentru că forma scheletul legilor, scheletul casei în care va trăi 
poporul.De ce să fim noi grăbiţi ? [----] 
D.Topciu  / 2 apr.'34 

¤Intervenţionismul de stat = baza armoniei sociale 

[Analogie :reforma agrară / conversiunea.]

Revenind la firul întrerupt  … la reforma agrară … la sacrificarea celor 29.000 de proprietari 
…la împroprietărirea celor 1.800.000 de cetăţeni …Cred că există şi astăzi o nevoie care 
impune ca să fie deposedaţi creditorii     de o parte din drepturilor lor, pentru că sunt singurii 
care pot suporta acest sacrificiu.[----------] 
-M.Condrus : Dvs , în esenţă, susţineţi ca debitorii să plătească astăzi o anumită sumă , 
mult mai scăzută, dar integral, creditorlor, pentru a scăpa de datorii. 
-Topciu :Statul, care a plătit proprietarilor expropriaţi,să plătească astăzi creditorilor 
creanţele,rămânând ca debitorii să plătească datoriile în 15-20 de ani, Statului .[----] 
D.Topciu / 2 apr.'34 

#Legea:nu rezolvă probemele 

Rămân cu convingerea că dacă dispoziţiunile din lege vor rămâne aşa, ele nu vor rezolva 
nici problema socială , nici proplema econoomică.Creditul nu va reânvia  ,   susţinând dvs 2-
3 bănci.Conduc instituţii financiare mari şi mici, de peste 25 de ani,şi sunt în situaţia de a vă 
spune că această lege nu-mi inspiră încredere , că va rezolva problemele de care vorbeşte 
expunerea de motivare a d-lui raportor.
D.Topciu / 2 apr.'34 
---------------------------------------------

15.n.)Vlad Dimitriu ( PRŢ ), la Conversiune, 2 apr.'34 
 ( DAD, MO 36, 2 apr.'34, p. 1522- 1525 ) 
[ LD :Este semnificativ faptul că Iunian, ca şi Lupu,nu participă la dezbateri.
La fel ca precedentele prestaţii,Dimitriu ,critic şi nemulţumit ,de politica  PNŢ şi PNL;
Pornire distructivă , patimă demagogică, deslănţuire de vorbe,numai pentru a persevera într-o 
opoziţie frustrantă:restabilizarea !
Pentru că , spre deosebire de alţii, nu este vorba nici de interese de apărat.
Nu ! Nici  retorică  " ţărănistă " , nici poziţie radicală , de stânga : numai restabilizare !  ] 
Supratitluri, sublinieri, semne  - îmi aparţin . 
/ Conversiunea  - similitudinea legii la PNŢ şi PNL  / 
/ Legea Tătărăscu  - între enunţ şi realităţi  / 
/ Constituţionalitate legislativă / 
/  Singura soluţie : restabilizarea ! / 
/ PNŢ şi Conversiunea / 
/  Creditorii străini  /  Finanţarea conversiunii / 
/  Legea Tătărăscu : să fie amânată  !  / 



/ Va vota legea, condiţionat // 
-------------------------------------------------------------
Dimitriu / 2 apr.'34 , retro'33 

¤Conversiunea

#Similitudinea legilor  PNL şi PNŢ 

În 1932, PNŢ a prezentat Parlamentului  spre votare un proiect de lege foarte asemănător , ca 
factură , cu proiectul de faţă.La discuţia generală a lui, între alţii,a vorbit contra proiectului 
şi dl deputat Gr.Iunian.[LD : pe atunci în PNŢ  ]
Expunerea d-sale s-a terminat cu următoarele cuvinte:
<Mi-am făcut datoria . Am dat alarma asupra ceea ce poate reprezenta acest proiect de lege , 
dacă ar fi primit şi ce consecinţe ar putea avea în ce priveşte păstrarea rostului la care are dreptul 
partidului nostru în viaţa publică . [----] V-am atras atenţia şi la consecinţele pe care le-ar putea  
avea asupra intereselor generale ale ţării .Rămâne ca dvs. să reflectaţi şi să vedeţi , împăcându-
vă şi cu-n interes şi cu altul , să nu mai stăruiţi într-o greşală şi să vă retrageţi proiectul.> 
" D-lor deputaţi,dvs vă găsiţi pe aceste bănci ca un protest împotriva politicii economice mai 
ales, pe care a făcut-o PNŢ .Totuşi, dvs vă găsiţi pe aceeaşi linie de continuitate a politicii 
PNŢ     şi prin felul cum prezentaţi acest proiect de lege, şi prin felul cum s-a discutat acest 
proiect de lege, şi, mai ales, prin felul  - nu vreau să întrebuinţez nici un calificativ - cum aţi 
primit şi cum aţi respins anumite amendamente  ,  fiindcă în discuţia la comisii au fost 
amendamente privitoare la unele probleme mari , îmbrăţişate şi de majoritatea membrilor 
acestei Adunări şi de către o parte din d-nii miniştri , care compun actualul cabinet, 
amendamente care , însă ,în urma unor injoncţiuni străine de interesele pe care noi trebuie să 
le apărăm astăzi, au fost respinse. "[.........................] 
Consideraţiunile pe care le face d-l prim-ministru ,în Expunerea de motive,consideraţiile pe 
care le făcea d-l raportor, în Raportul care însoţeşte legea, sunt consideraţiunile unor 
membri marcanţi din Partidul Naţional Ţărănesc ,deşi PNŢ, prin reprezentanţii săi, în această 
privinţă,a avut mai multe păreri. [----] 
Dimitriu / 2 apr.'34

#Legea Tătărăscu - Sassu 

PNL pretinde că pune pe debitori într-o situaţie în care executarea voluntară a obligaţiunilor să 
devină posibilă , şi să evite necesitatea executării .
"Executare voluntară ? Cotele obligatorii pe care debitorii urmează să le achite ,sunt 
exagerate faţă de puterea lor de plată ! 
PNL vorbeşte de eşalonări , care să nu fie supărătoare pentru creditori…
Ori aveţi aici eşalonări , prin lege , de 10 sau 15 ani !Dacă nu sunt supărătoare ,de ce nu au 
fost fixate , la fel, şi pentru creditorii străini ? ( art. 65 ) 
PNL pretinde să asigure o aplicare rapidă şi automată a obligaţiunilor 
Cum să fie posibil asta când ,fiecare articol naşte controverse juridice ,fiecare rând din 
lege ,naşte o nouă controversă ?
[ propune  situaţii imaginare pentru a demonstra aceste deficienţe  ] 
PNL pretinde o repartizare echitabilă a piederilor provocate creditorilor…
În această lege, avantajele sunt îndreptate spre Banca Naţională, Creditul Rural,
Creditul Urban şi Casa Rurală . Unde se face repartiţia echitabilă ? 
Primul ministru şi raportorul  au declarat lucruri frumoase …. 
care nu se potrivesc deloc cu textele legii … 
PNL pretinde, că vrea să evite obiecţiunile de neconstituţionalitate … 
Derivând din art. 17 al Constituţiei , aceste obiecţiuni s-ar putea aduce.[----] Legea dvs nu 
rezolvă în mod automat problema datoriilor şi va crea mari încurcături .

¤PRŢ:conversiune prin devalorizarea monedei 

-I.Mihail Gele : Dar dl Iunian ar fi rezolvat-o automat ? 
-Dimitriu : Dl Iunian ar fi făcut restabilizarea monetară , care ar fi rezolvat automat   cel puţin 



problema datoriilor ,necreind nici un fel de diferenţe, nici între debitori ,nici între creditori. 
 Legea aceasta va fi mai mult o lege a încurcăturilor , decât a lichidării ,mai mmult o lege a 
creditorilor şi mai mult o lege a creditorilor străini.[---- ] 
Din votarea acestui proiect , nu câştigă nimeni.
Singurul lucru serios ,care vă rămâne de făcut, păstrându- vă pe linai mare a politicii dvs 
constructive, de amânare a tuturor nevoilor şi a tuturor marilor probleme ce se pun azi în 
viaţa statutului nostru,este să amânaţi şi votarea acestui proiect. Veţi avea cel puţin meritul 
de a nu încurca şi mai rău o problemă, a cărei rezolvare cere : pricepere, dragoste de 
munca românească, onestitate şi curaj , calităţi pe care le întruniţi cu toţii şi fiecare în parte , 
cu prisosinţă ,dar pe care  - din nefericire pentru ţară - dvs nu le valorificaţi în acest nou 
proiect al unui nou şi enervant provizorat.

¤PRŢ: va vota legea 

Totuşi , faţă de vechiul proiect de lege, faţă de cotele de reducere, faţă de situaţia că 
noi am colaborat la amendarea acestui proiect de lege [ ---- 
declarăm că votăm proiectul de lege. " 
Vlad Dimitriu / 2 apr.'34
------------------------------------------------

15.o.)V.T.Prelipceanu ( LANC ),la Conversiune,3 apr.'34 
( DAD. MO 37 , şed. de marţi , 3 apr.'34 , p. 1532 - 1537 ) 
Supratitluri , sublinieri , semne , îmi aparţin .  Doc. integral- fişier LANC
/ Legislaţia agrară  - greşelile partidelor politice / 
/ Legile conversiunii - incapacitatea partidelor politice / 
/ Ameninţarea " căminului rural" -  erorile conversiunii  / 
/ Legile Vaida -Mihalache - Tătărăscu  / pericolul cămătarilor jidani / 
/  Pământurile nerecuperate de stat - pericolul acapărării jidoveşti / 
/ Excepţiile legii - art.65  -  creditorii străini  / 
/ Conversiunea şi Cooperaţia- corupţia oamenilor politici din consil de administr. / 
/  Legea  Tătărăscu  - concluzii  :  Cele 3 "păcate " capitale ale PNL 
Cele 3 " marote " capitale ale LANC 
--------------------------------------------------------------------------------------------------
Prelipceanu / 3 apr.'34 

#Conversiunea =fructul păcatelor partidelor 

" Legea conversiunii este fructul păcatului neprevederii săvârşite de partidele politice.
[-----] Dl raportor binevoieşte să ne vorbească despre cauzele conversiunii , 
despre împrejurările economice internaţionale , etc etc… 
 " Ţin să spun d-lui raportor că unul din motivele principale este şi felul cum a fost tratată 
pătura ţărănească de către partidele care au guvernat această ţară,adică lipsa lor totală de 
grijă şi de prevedere .La un moment dat , ţăranii nu au mai putut plăti. Din acest moment, 
începe criza ; totuşi nu s-a luat nici o măsură de proteguire a lor. [-----]
Prelipceanu / 3 apr.'34 

#Legislaţie pseudo - protectoare 

Care au fost aceste măsuri ? [    ]

...Legea (Mihalache) circulaţiei bunurilor ...

" Prima măsură de <  prevedere > a fost luată de PNŢ care , în anul 1929,votează legea 
pentru reglementarea circulaţiunii bunurilor dobândite prin diferite împroprietăriri Această 
lege dispune că, pentru a se înlesni creditul sătenilor ,ei îşi pot ipoteca sau vinde terenurile, 
până la 1 ha,dacă sunt sădite sau cultivate cu pomi,şi că îşi pot ipoteca sau vinde chiar casele 
lor .Iată o măsură destinată să însemne prevedere !Abia stăzi, când se votează această lege 
[ conversiunea ] ne dăm seama de gravitatea acestei măsuri , luate prin legea menţionată. 



Pentru că , pe viitor, sătenii vor putea fi chiriaşi în satele lor ! 
Legile de împroprietărire au tratat pe săteni cu o grijă deosebită ,având în vedere , în special, 
ca această calitate a lor de proprietari , să fie continuu menţinută. 
 Ei bine, prin legea menţionată , s-a înlăturat această siguranţă.

...Înlăturarea legii cametei 

" O altă măsură <de prevedere >, a fost aceea de a nu se împiedica camăta . 
Atât în Ardeal, cât şi în Bucovina , existau legi care să înfrâneze camăta,înainte de alipire,
şi ceea ce este grav, după alipire , aceste legi au căzut în desuetudine.
Aceasta este o măsură de o gravitate excepţională, din care cauză aceste regiuni ale ţării , 
au fost într-atât subjugate de către cămătari ,încât chiar legiuitorul , în măsura pe care 
o prevede astăzi, este nevoit să ia măsuri excepţionale pentru aceste provincii. 
Prelipceanu / 3 apr.'34 

...Incapacitatea realizării conversiunii 

  " În faţa acestei situaţiuni create de partidele politice , încep să apară măsurile de apărare , 
o dată cu prima lege a conversiunii.  S-au votat apoi , în decurs de un singur an , 
alte două legi de conversiune ,  şi în prezent ne găsim 
în faţa celei de a patra lege de conversiune.
" Felul cum s-au votat aceste legi, pregătirea şi prezentarea lor, dovedesc că 
partidele politice , după ce n-au avut simţul de prevedere , 
dar atunci când sunt chemate să rezolve această problemă , ele arată că n-o pot rezolvi.     
[--------------------------------------------------------] 
Prelipceanu / 3 apr.'34 

...Ameninţarea  " căminul rural " 

#Legile Mihalache/Vaida /Tătărăscu

...interferenţe legislative negative 

"Legea actuală reduce creanţele agricole mici, adică a muncitorilor manuali de pământ , 
în măsura în care reduce şi creanţele marii proprietăţi .
Noi înţelegem că agricultura în genere să se bucure de maximum de reducere a datoriilor , 
pentru ca , în felul acestra, să fie pusă în situaţia de a deveni un factor de producţie sănătos. 
"Unde , însă, începe critica noastră, în faţa acestei măsuri, este când proiectul de faţă omite 
ca să se ocupe de minimum de existenţă necesar ,mai cu seamă muncitorilor manuali de 
pământ ,şi critica este cu atât mai îndreptăţită, cu cât legea Vaida prevedea că sătenii şi, în 
genere, agricultorii,în obligaţiile de plată ce le au să plătească atât cât să nu li se ia minimum 
de existenţă .Se ia de bază , pentru această putinţă de apreciere ,venitul din rol, se spune că
ei nu vor putea fi obligaţi să plătească mai mult decât o cotă-parte din venitul prevăzut în roluri. 
-VPSassu :Măsură care nu s-a putut aplica deloc. 
-Prelipceanu : "Nu s-a putut aplica , pentru că partidele politice adverse, din capul locului au 
arătat că această lege este inaplicabilă şi dvs aţi luat măsuri de natură ca ea să fie chiar 
suspendată ;nici eu n-am susţinut că e bună ,însă dispoziţia la care  mă refer , e foarte bună. 
Din tot cuprinsul şi economia acestei legi , cred că dispoziţia cea mai însemnată este cea care 
obligă pe săteni la o plată , dar le asigură , în acelaşi timp,un minimum de existenţă .
Dvs, prin legea de faţă, nu asiguraţi acest minimum de existenţă ,dvs obligaţi la plată şi 
spuneţi că , în cazul când nu va plăti , este pedepsit cu decăderea. 
Legea de faţă mai păcătueşte şi prin faptul că nu dă posibilitate să se asigure existenţa 
căminului rural . Legea Vaida , dacă nu avea o formulă pentru înfiinţarea şi menţinerea
 căminului rural, avea totuşi dispoziţia abandonului ,care dădea posibilitatea aceluia dintre 
debitori , care nu e în stare să plătească ,să-şi poată rezerva, liber de orice sarcină , căminul, 
o anumită porţiune destinată pentru  fiecare categorie din debitorii agricoli.
Legea de faţă nu vine cu această dispoziţie, şi atunci ,legea  Mihalache din 1929,care 



reglementează circulaţia bunurilor dobândite prin diferitele împroprietăriri,care dă putinţa ca 
terenurile sădite cu pomi şi casele ţărăneşti să se poată ipoteca şi deci înstrăina oricui, 
face posibil ca să se vândă la sate casele, grădinile, livezile,şi dvs , din momentul ce nu 
veniţi , prin legea de faţă, să daţi posibilitatea celui care va fi înfrânt prin neputinţa de plată , ca 
să poată declara că abandonează în mâinile creditorilor tot pământul său, în afară de o 
porţiune determinată , care ar putea să fie casa şi o anumită întindere de teren , livadă, 
grădină. Din moment ce nu daţi posibilitatea aceasta, dvs transformaţi satele în chiriaşi .
Aceasta constituie o adevărată primejdie, mai cu seamă în satele moldovene .

...cămătarii jidani 

Ex. În târguşorul Lespezi ( jud.Baia - Fălticeni  )un creditor cămătar jidan a împrumutat diferiţi 
gospodari din satele mărginaşe ,şi astfel s-a făcut proprietar pe numeroase gospodării , în 
dauna sătenilor băştinaşi.Dvs daţi putinţa, şi pe viitor, ca această categorie de creditori să-şi 
poată executa creanţele.
Legea Vaida avea acest avantaj  că, prin măsura abandonului, ca săteanul să rămână stăpân pe 
casa lui, chiar dacă îşi pierdea pământul. 
Dvs , prin faptul că nu luaţi această măsură,primejduiţi viaţa sătenilor prea îndatoraţi, mai cu 
seamă din regiunile unde populaţia sătească este îndatorată la cămătarii jidani. " 
Prelipceanu / 3 apr.'34 

#Dreptul de preemţiune a Statului.

...Pericolul acapărării jidăneşti 

"O altă măsură care lipseşte din această lege , şi care era în   legea Vaida   ,   măsură pe care o 
socotesc foarte însemnată şi utilă ,era dreptul de preemţiune al statului pentru acele întinderi 
agricole ,care vor fi scoase în vânzare prin licitaţie publică , pentru a fi executate .
Măsura era foarte însemnată ,deoarece majoritatea moşiilor rămase de la expropriere
 în părţile Moldovei ,s-au transformat , din moşii boereşti, în moşii stăpânite de jidani   .  
-Aurelian Bentoiu :"Acest drept de preemţiune există pentru toate moşiile rămase 
de la expropriere , în virtutea unui text din legea agrară , devenit constituţional. 
-Prelipceanu : Explicaţiunea dvs este f.utilă. Dar trebuie să ţineţi seama că statul nu a făcut uz 
de dreptul său, din motive de criză. 
-Bentoiu :Pe săracul stat îl chiamă Chiriac ,şi " Chiriac nu are parale "O dispoziţiune din lege 
rămâne ineficace , din această cauză.Nu ne reproşaţi, însă, că lipseşte dispoziţia. 
-Prelipceanu :Eu vă reproşez că dvs nu aţi introdus dispoziţia din legea Vaida  ,   
aşa cum era cuprinsă acolo.
-Bentoiu : "N-am introdus-o ,pentru că era inutilă ."
-Alimănişteanu :Cu ce bani ? Noi am apărat-o până acum ! , 
.Prelipceanu : Ca să nu intre în stăpânirea străinilor, sunteţi obligaţi ca din fondul destinat 
pentru acoperirea pagubelor ,să luaţi măsuri, ca statul să intervină de câte ori se vor vinde 
terenuri rurale.Altfel vă faceţi complici cu aceia care pe viitor vor cumpăra aceste întinderi de 
pământ rural.[-----------------------------] 
Prelipceanu / 3 apr.'34 

Aurelian Bentoiu ( intervenţie-explicativă )

#Art.65.Excepţiile legii 

..."Capitulaţiunile " faţă de creditorii străini. 

[ Ar fi trebuit ca Bentoiu să taie înghesuiala critică  la acest capitol de la început ! 
Înţeleseseră toţi greşit acest aliniat ? Aveau dreptate ? Nu-mi dau seama .] 
-Prelipceanu :"În comisiune, domni deputaţi din majoritate, persoane cu foarte multă 
autoritate,au ridicat problema importantă , ca să fie radiată din lege ,excepţiunea privitoare 
la creditorii străini.Cu toate acestea, spre surprinderea noastră, vedem că în actualul proiect 



,sunt înlăturate aceste obiecţiuni care s-au făcut , cu privire la creanţele străinilor. 
În art. 65 , aliniat 1, se prevede că datoriile debitorilor contractate direct,faţă de creditorii , 
persoane fizice sau juridice , de naţionalitate străină,care nu au domiciliul, sediul principal sau 
secundar în ţară, se exceptează.
Această măsură ne aduce aminte de acel sistem al capitulaţiunilor ,cunoscut în China şi în 
Turcia. În Ţara Românească , însă, de la independenţă şi până la legile acestea de 
conversiune, nu s-au cunoscut aceste măsuri de umilinţă. 
Dvs oferiţi creditorilor străini avantajii, fără ca,  în acelaşi timp ,să aveţi măcar siguranţa 
că şi străinătatea va aprecia la justa valoare această ofertă pe care o faceţi dvs.
Şi atunci, aceste texte de lege, nu rămân altceva decât mijloace sau probe de umilinţa 
noastră. Ceea ce este mai grav, este faptul că nici creditorii străini nu cer aceste excepţiuni, 
şi cu toate acestea , dvs le acordaţi ! 
La Conferinţa de la Stressa ( 1932 ) , au cerut doar ca tratamentul străinilor să nu fie mai 
defavorabile , decât cel aplicat creditorilor naţionali.
-Aurelian Bentoiu : Dle Prelipceanu, ca să liniştesc conştiinţa dvs, n-am nevoie să dau explicaţii 
la acest text , dar pentru că , totuşi, mi le cereţi, cu toată claritatea textului, vi le dau. 
Iată ce spune textul :<...se exceptează datoriile debitorilor …. faţă de creditorii de 
 naţionalitate străină, care nu au domiciliul,sediul principal sau secundar în ţară >
Cum toate aceste societăţi , care vă interesează pe dvs , este imposibil să fi făcut un intens 
comerţ , fără să aibă un sediu, fie principal  sau secundar, în ţară,excepţiunea priveşte numai 
pe acei străini care au contracatat direct,din străinătate, cu cetăţenii români.
În această privinţă, excepţiunea are o raţiune , a cărei explicaţie o voi da când voi lua cuvântul. 
Prin urmare, din p.d.v. al contractelor, care vă interesează pe dvs, textul nu exceptează 
societăţile care au reprezentanţă sau sediu în ţară. 
-Aurel Milea ( Un.Agrară ) :Prin sediu principal înţelegeţi şi agenţia ? 
-Bentoiu : Incontestabil ! Faţă de străinii care nu au sediul central sau secundar în ţară, 
care nu au  pus nici un  picior pe pământul ţării româneşti, problema nu este atât de simplă,
cum am auzit spunându-se de diferiţi oratori.Nu are nici o raţiune să nu identificăm străinul cu 
naţionalul, din p.d.v.al dreptului civil. 
Constituţia noastră la art. 9 , identifică pe străin cu naţionalul , din p.d.v. al dreptului civil,
 dar pentru străinii aflători în ţară.Problema se complică în dreptul internaţional privat,  în 
care sunt emise vreo cinci păreri.
Dacă am fi optat pentru părerea aceea , care este prea colorată de naţionalism,ar urma să 
aplicăm acelor străini , a doua oară ,  legea din 1923,privitoare la plăţile în valută forte, cu care 
prilej, după ce am aplica o reducere masivă,am da străinilor şi un termen de 12 ani.
Această soluţie n-o putem aplica în fiecare zi. 
-G.A.Cuza : Dle raportor, sunt însă mari proprietari , care au contractat pentru maşini 
agricole , de-a-dreptul din străinătate, şi nu prin reprezentanţii din ţară.[.......] 
Ar fi de dorit să se prevadă o măsură generală pentru toţi creditorii ,iar nu să se facă o 
distincţie.Eu cunosc o sumedenie de cazuri de mari proprietari care au contractat de-a-dreptul 
, iar nu prin agenţi  sau reprezentanţi , aici , în ţară.
-Prelipceanu : Nu este deci vorba de maşini de cusut , ci de maşini de treierat şi alte maşini 
grele . Excepţia aceasta tot rămâne bizară .În alte ţări, s-au luat măsuri în defavoarea 
creditorilor străini.De aceea s-a făcut  Conferinţa de la Stressa. [-----------------] 
Prelipceanu  / 3 apr.'34 

¤ Cooperaţia . 

...Corupţia oamnilor politici din consiliile de administraţie 

[ LD : O recunoaştere interesantă privind neaderenţa intelectualităţii, a preoţilor,la mişcarea 
de sprijinire a " elementului autohton" în mişcarea cooperatistă  ] 
Dvs impuneţi cooperaţiei mari sacrificii , şi nu luaţi nici o măsură pentru protejarea ei . 
El nu aduce critici ,ca Ghelmegeanu, pentru sprijinul special acordat Creditului Funciar Rural, ci 
spune , dimpotrivă : sprijiniţi-l ," pentru că noi privim cu simpatie instituţiile româneşti." 
"Dar nu vă putem ierta că nu aţi avut grijă de cooperaţie. " [-------------------------] 



Această situaţie se explică , ca fiind datorită nenorocitelor consilii de administraţii, 
din diferitele instituţiuni puternice din această ţară, care constituesc un element de corupţie 
şi de paralizare     a activităţii pozitive a păturii cărturăreşti de la noi.   
Prelipceanu / 3 apr.'34 

...Cele trei "păcate" capitale ale PNL

...Cele trei "marote" ale LANC 

"Dlor deputaţi, cu acestea spuse , închei , spunându-vă că măsurile dvs.şi , în special , 
legea de convesiune, nu pot să însemne o înviorare economică , atâta vreme cât dvs. nu veţi lua 
măsuri care să deparaziteze munca ţăranilor români de intermediarii şi de industria 
jidovească .
"Dacă dvs veţi menţine mai departe dezechilibrul aceasta înspăimântător dintre valoarea 
produselor industriale şi valoarea produselor agricole,dacă veţi menţine acest dezechilibru în 
favoarea industriei , nu veţi putea face din ţăran un element de producţie şi de viaţă , 
chiar dacă i-aţi ierta toate datoriile , pentru că el trebuie să facă 5-6 zile de muncă agricolă , 
pentru o singură oră de muncă industrială . 
"Dacă dvs nu veţi lua aceste măsuri , şi veţi rămâne mai departe alături de industrie , în lupta pe 
care produsele ţărăneşti o duc cu aceasta ,veţi da dovada că aţi sacrificat interesele ţărăneşti în 
folosul marii industrii,iar agricultura se va prăbuşi mai departe sub văzul , dar şi sub vina mare a 
dvs . "( aplauze la LANC ) 
V.T.Prelipceanu / 3 apr.'34 
---------------------------------------

15.p.) Aurel Milea ( Uniunea Agrară -Argetoianu ) , 3 apr.'34 
 ( DAD, MO 37, şed. din 3 apr.'34, p. 1537 - 1540 ) 
[ LD : un "agrarian "  anticapitalist , dar mai democrat , apărând interesele unor defavorizaţi 
pentru că nu au proprietăţi] 
/ Conversiunea IV :  lucru în comisii  //
/ Discriminare : debitorii şi creditorii străini // 
/ Exceptaţii de la lege : " neproprietarii "  : minerii, oierii, funcţionarii, pălmaşii ţărani  / 
/ Legea Tătărăscu : nu rezolvă problema ! // 
---------------------------------------------------------------------------------------
Aurel Milea / 3 apr.'34 

¤Conversiunea IV 

...Lucru în comisii 

Este încă viu în mintea noastră  apelul pe care d-l prim-ministru  ni l-a făcut tuturor , în 
momentul când a depus acest proiect de lege - al IV-lea  - să contribuim cu toţii ,cu tot ce avem 
mai bun, pentr ca proiectul să devină o lege definitivă.Am încercat să satisfacem această 
dorinţă .S-au prezentat peste   300 amendamente   , din partea celor care au înţeles chemarea d-
lui prim-ministru .Spre părere de rău, proiectul ce se prezintă ,nu conţine aproape nimic din 
aceste amendamente , încât munca noatră a fost inutilă. 
-I.Mihail Gele : S-au primit foarte multe amendamente ! 
-Aurel Milea : Am făcut această muncă ,  şi o facem şi acum ,pentru că este datoria noastră 
Aurel Milea / 3 apr.'34 

#Debitori străini /creditori străini 

Regretă că proiectul face o deosebire între debitorii rurali şi urbani . 
Face aceeaşi greşeală când favorizează pe străini, faţă de elementul autohton. 
În timp ce toate statele au legiferat pentru nevoile ei interne ,tocmai România excelează şi 
legiferează pentru nevoile străinilor !" Se face o voită deosebire între creditorii străini ,care 
sunt favorizaţi,şi debitorii străini care sunt scoţi din lege. 



Debitorul de naţionalitate străină, care domiciliază în ţară, care dă contribuţii la bugetul ţării , 
nu beneficiază de favorurile legii ,în timp ce capitalistul exploatant străin , din afara 
hotarelor,care nu contribuie cu nimic la veniturile acestei ţări, este exceptat ! 
Aurel Milea / 3 apr.'34 

#"Neproprietarii "- scoşi din lege!

Sunt excluşi de la această lege , factori importanţi ai vieţii noastre economice,nefiind 
proprietari de case şi neavând proprietate rurală :

...Minerii 

Minerii - oamenii care muncesc de dimineaţa până seara în mine, 
scormonind aurul şi argintul ţării noastre, care scot din Valea Jiului şi alte părţi cărbunele , 
aceia care lucrează la sondele de petrol care s-au împrumutat cu dobânzi uzuare , pentru 
trebuinţele lor.

...Mici industriaşi, micii comercianţi 

Aceeaşi soartă o au micii industriaşi şi micii comercianţi , dacă nu sunt proprietari.  / Marea 
parte a pletorei de funcţionari , dacă nu sunt proprietari ;

...Oierii 

Oierii ( Dobrogea ),mărginenii(Sibiu )care nu au altă proprietate decât turma de oi ;

...Liber profesioniştii 

Profesioniştii liberi, crema ţării noastre , care nu au proprietate ;

...Pălmaşii satelor 

/  Pălmaşii  - cea mai mare categorie, proletari ai statutului, ţărani care ,fie că nu au fost 
împroprietăriţi, fie că şi-au pierdut  pământul , oameni care zac în cea mai neagră mizerie … dar 
care s-au împrumutat . 
Aurel Milea / 3 apr.'34 

#Legea Tătătărăscu=nu rezolvă problema 

Prin această lege nu s-a ajuns decât la mărirea aspectului caleidoscopic al conversiunii. 
 Vom avea o lege în plus, şi nimic altceva .Problema nu va fi scoasă de la ordinea zilei.
( aplauze la Uniunea Agrară ) 
Aurel Milea / 3 apr.'34 
------------------------------------------------

15.r.)Virgil Potârcă (PNŢ ), la Conversiune, 3 apr.'34 
 (DAD, MO 37, şed. Din 3 apr.'34, p. 1542- 1549 ) 
[ LD :"Ţărănist"  redutabil .Discurs echilibrat ; judecată  de bun simţ şi sinceră  ;
 remarcabil efort  de  obiectivitate şi dorinţă pozitivă de rezolvare a problemei .] 
Supratitluri, sublinieri, semne , îmi aparţin    Doc. integral - fişier PNŢ 
/ Reforma agrară - Conversiunea : comparaţie, similitudini, diferenţe / 
/ Consecinţele amânării conversiunii : cronicizare  / 
/ Politizarea Conversiunii  / 
/ PNŢ : opinii, discordanţe, disensiuni  /
¤Soluţia Potârcă : lichidarea completă a datoriilor urbane şi rurale / 
/ Conversiunea radicală : necesitate naţională / 
¤ Proprietatea orăşnească  ¤  Pericolul desnaţionalizării 
¤ Ţăranii , " căminul ţărănesc "   ¤ Anularea datoriei  !
¤ Plata datoriei -acum ! 
¤ Conversiunea 



----------------------------------------------------------------------------
Potârcă / 3 apr.'34 

...Debitorii agricoli 

Cei 2 milioane debitorii agricoli sunt capi de familie, încât înmulţind numărul lor cu 3,4,5 …
se obţine cifra de 7-10 milioane interesaţi de problemă. 
În schimb, cei 16 000 de debitori , cu peste 10 ha ,au 14 miliarde datorii. 
Problema este mai importantă     decât reforma agrară ,   din p.d.v. social ,[----] 
era o aparenţă de înflorire economică ,care a determinat o atmosferă optimist.
"Astăzi ne găsim într-o criză permanentă şi crescândă, într-o stare de instabilitate, 
pe care o constatăm pur şi simplu, fără să putem să-i punem zăgaz. 
În al doilea rîând ne găsim într-o stare de sărăcire completă,care poate a ajuns la ultimă 
limită. De aceea problema apare mai greu de rezolvat .
" Recunosc toate greutăţile care cad asupra dvs ,când căutaţi să daţi soluţiunea cea mai 
potrivită acestei probleme.Dacă există vreo vină, este aceea că această problemă 
nu s-a realizat cu un ceas mai devreme,căci cu cât soluţia se întârziază, cu atât se impune o 
soluţie mai radicală ."[----] 
Potârcă / 3 apr.'34 

#Moratoriile?=neplata datoriilor !

Legiferarăm astăzi , după 4 ani de moratoriu , de fapt după 3 ani de moratoriu legal. 
Nu veţi tăgădui nimeni că de 4 ani , cel puţin, marea categorie de 2 milioane şi ceva capi de 
familie de debitori, nu mai plătesc nimic, şi cu toate acestea încasările statului şi puterea de 
investiţie ,au mers descrescând ! 
Regretă că nu este de faţă ministrul Slăvescu şi Dinu Brătianu,pentru că nu vrea să bată " 
monedă politică "Dar ăsta este adevărul :de 4 ani de zile majoritatea datornicilor nu plătesc 
nimic creditorilor ,şi cu toate astea impozitele se încasează din zi în zi mai greu, încât a trebuit 
să se vină  cu degrevări fiscale, amnistii , diverse măsuri pentru a înlesni încasările, şi … 
bugetele se soldează cu deficite … investiţii nu se fac ! [-------] 
Potârcă / 3 apr.'34 

#PNŢ:discordanţe ,disensiuni 

-Simionescu -Bârlad : Îmi permiteţi o întrebare : în discuţia financiară ,aveţi programul d-lui 
Mihalache sau programul d-lui Madgearu ? 
-Virgil Potârcă:Aici sunt în largul meu ."Eu am găsit insuficiente măsurile de atunci,
şi Raportul     ce l-am redactat atunci este reproducerea exactă a celor ce vă spun astăzi  .   
De asemeni, aceleaşi idei le-am susţinut şi în  cele 3 discursuri din Camră şi Senat .
-Simionescu -Bârlad :Cu toată personalitatea dvs, nu părerile dvs angajează partidul, 
ci hotărârile guvernului dvs ! 
-Virgil Potârcă : Dle Simionescu ,regret că nu am putut să fiu înţeles şi că nu am avut destul 
talent să pot convinge pe cei care rezistau.Eu vă urez ca cel puţin dvs , majorităţile aceste 
tinere şi generoase,să puteţi învinge rezistenţele ; eu cel dintâi aşi fi fericit"[---] 
Părerea mea de totdeauna a fost aceea pe care o expun şi astăzi.Dacă dvs găsiţi că acest 
lucru nu are importanţă ,faceţi cum credeţi de cuviinţă , dar eu sunt dator ,ca reprezentant al 
ţării ,să înfăţişez problema aceasta într-un mod complet , expunând soluţiile pe care le găsesc 
mai bune.Cred că ar fi şi în folosul dvs şi al băncii ministeriale. 
-M.Gele :Puteţi să fiţi convins, d-le Potârcă, că aveţi mai multă trecere la noi decât aţi avut la 
dvs faţă de partidul dvs. 
-Gr.Iunian : Nu sunteţi drept cu majoritatea ; căci şi în majoritate sunt foarte mulţi ,care vor face 
ca dl Potârcă : propun soluţii radicale şi votează cu guvernul ( ilaritate la PNL  ) 
-Virgil Potârcă : Dle Iunian ,eu am mers şi mai departe  :am votat contra guvernului. 
-NCPopescu : Aţi votat contra guvernului ? Nu s-a simţit deloc  ( ilaritate la PNL ) 
-Simionescu -Bârlad :Mai categoric a fost dl Mihalache , care a fost absent la votare .( ilaritate  )
Potârcă / 3 apr.'34 



...Pe cine împaci ?Pe cine nedreptăţeşti ? 

[ LD : aceasta era soluţia propusă de Virgil Potârcă :Radicală ; Ţărănistă de "stânga" 
Prin această prismă,demonstraţia şi argumentarea a fost coerentă, logică şi cu mult bun 
simţ .Ar fi fost o rezolvare parţială a ajungerii la "statul ţărănesc "
Întrebarea fundamentală care se pune :asta trebuia să dorească România ? ]
"Problema trebuie rezolvată din punct de vedere social,dar şi din punct devedere economic.  Cu 
alte cuvinte ,trebuie să punem ,cel puţin pe gospodarii aceştia sub 5 ha,şi în special sub 3 ha, 
pentru că de ei vorbesc,în situaţiunea de a deveni factori economici şi de producţiune .     
Problema are trei feţe , şi am s-o privesc sub aceste trei feţe.[.........] 
"Desigur, d-lor, eu n-am să tăgăduiesc că sunt foarte multe interese în joc ;însă este foarte 
bine să cântărim aceste interese, să cercetăm ce interese sunt de o parte,ce interese sunt de 
cealaltă parte, şi numai după ce ne-am hotărât în favoarea unei părţi,sau în favoarea celeilalte, 
numai atunci să legiferăm.
" Desigur, nu putem să împăcăm şi unele interese şi celelate, şi, dintre interesele în joc, 
de sigur că reprezentanţii unora dintre ele trebuie să facă sacrificii mai mari.
Este foarte greu să împaci pe toată lumea, şi nu dvs, dar Dumnezeu dacă aţi fi,şi încă n-aţi putea 
găsi soluţiunea să împace şi pe unii şi pe alţii.
Şi atunci trebuie să vedem de partea cui trebuie să înclinăm balanţa. "[-----] 
Potârcă / 3 apr.'34 

¤Proprietatea orăşnească 

#Pericolul desnaţionalizării

[LD: deci nu numai partidele "naţionaliste" , de dreapta, sesizau acest pericol , ci şi cele de 
stânga, democratice, radical -ţărăniste .În istoriografia falsă şi falsificantă,acest lucru este eludat ] 
Deocamdată,  eu aş ruga banca ministerială să se întrebe dacă nu este cuminte şi dacă nu 
este românesc ,să se facă   de data aceasta   un pas mai departe   [ în sensul iertării  datoriilor ] şi 
să încercăm să oprim această desnaţionalizare  ,  care se face cu paşi atât de repezi în 
anumite părţi ale ţării noastre ."
Potârcă / 3 apr.'34 

¤Potârcă:Conversiunea radicală 

" Or, dacă este vorba să examinăm care interese sunt supeioare ,eu cred că în primul rând 
trebuie să treacă interesul naţional , şi, în acest caz,legea trebuie făcută mai adâncă pentru 
oraşe, mult mai adâncă pentru sate ,deoarece dacă se va forţa să plătească mai mult , 
dincolo de minimum de existenţă ,nu spun că forţându-i nu ar putea să plătească, dar vom 
avea din zi în zi o populaţie mai slăbită şi din p.d.v. moral şi din p.d.v. sufletesc .
Distrugem însăşi puterea de vitalitate a naţiei şi atunci eu nu ştiu dacă am făcut un bun serviciu 
, dacă distrugem pe unii , fără a salva pe ceilalţi.
Din această cauză, pentru motivele pe care vi le-am arătat , pentru oraşe,şi pentru motivele pe 
care am să le dezvolt pentru sate,eu cred că trebuia să fie o mai mare înţelegere a situaţiei şi 
toată legiferarea să fie făcută ,cel puţin astăzi, când dl prim-ministru spune că vrea ca reforma 
să fie definitivă,într-un mai larg spirit de înţelegere şi o cât mai largă conciliere a intereselor 
permanente naţionale şi economice ale ţării noastre " [--------] 
Potârcă / 3 apr.'34 

...Ţăranii ," căminul ţărănesc ":anularea datoriei  !

[LD :aici Potârcă categoric plăteşte tribut ortodoxiei sale ţărăniste ;a face doar din creanţă 
sursă de existenţă pentru ţăranul român ,este cel puţin o miopie ,dacă nu chiar o optuzitate ] 
Unde am putea întrebuinţa acest surplus de braţe de muncă ?
În situaţia de astăzi, noi nu avem nici industrie , nici meşteşuguri …. 
-Voce liberală : Să reânviem industria pe care am avut-o ! 
-Potârcă : Mie îmi place să discut în cadrul împrejurărilor actuale.Ţinând socoteală de 
puterea de muncă şi posibilitatea de câştig a săteanului, fatal trebuie să ajungem la 



reducerea creanţelor şi să le reducem atât de mult ,încât să putem asigura sătenilor un 
minim de existenţă ,şi un câştig în plus   ,  căci altcum ei nu vor avea cu ce să-şi plătească 
datoriile.[........]Aci să nu pierdeţi din vedere că nici noi, nici dvs, majoritate, nici guvernul , 
nimeni nu legiferează pentru o infimă categorie de cetăţeni care datorează sume fabuloase. 
Această categorie să o scoatem din discuţia noastră ,căci ceea ce ne interesează pe 
noi şi pe dvs, sunt, în primul rând,cele 3.500.000 de ţărani, capi de familie, având pământ 
sub 5 ha,şi care, împreună cu familia lor, reprezintă 15.000.000 locuitori.   "  [----] 
 Potârcă / 3 apr.'34 

¤Plata datoriei -acum ! 

" Şi atunci vă întreb : dacă această măsură este permisă de Constituţia noastră ;
 dacă, într-adevăr . tot ce s-a încasat dincolo de posibilităţile de plată ale debitorilor , 
constituie fructul unui delict, al delictului de uzură şi dacă ceea ce a încasat în plus 
creditorul urmează să se compensesze cu ceea ce datoreşte debitorul, eu cred că există o 
justificare şi din p.d.v. juridic, şi că , prin urmare ,nu este nici o piedică ca debitorul să 
plătească astăzi cât poate " 
" Cât trebuie să plătească ? Mie mi s-a părut foarte curioasă socoteala aceasta 
de 15, 17, 30, de ani şi eu cred că trebuie făcut altfel de calcul şi o altfel de proporţie   .   
"Eu regret că nu aţi procedat astfel încât să scăpăm cu o oră mai devreme de coşmarul aceasta 
al lichidării trecutului şi să ajungem în epoca constructivă pe care toţi bunii români ne-o 
dorim . V-aş fi felicitat dacă aţi fi făcut aceasta şi vă voi felicita dacă modificaţi legea.
Dar parcă vă văd pe toţi că veţi ofta ca mine, însă veţi vota pentru lege ,aşa cum este alcătuită 
" ( aplauze la PNŢ ) 
Virgil Potârcă 7 3 apr.'34
--------------------------------------------

15.s.) Gr.Iunian  ( PRŢ ), la Conversiune, 3 apr.'34 
(DAD, MO 37, şed. din 3 apr.'34 , p. 1550 - 1560 ) 
[ LD : Iunian , care părăsise PNŢ şi banca ministerială ,din cauza soluţiei dată la conversiune, 
este  în poziţie dificilă :antiliberalismul lui - îl obligă la o poziţie critică faţă de guvern şi PNL  ; 
anti -PNŢ-ismul lui - îl împinge la o critică şi mai şi.
Şi atunci,  rând pe rând, critică tot , apărându-şii doar marota : restabilizarea      ]
Subtitluri, sublinieri, semne- îmi aparţin .   Text integral - fişier PRŢ 
/ Critica procedurii parlamentare  : PNL ca şi PNŢ  / 
/ Paternitatea Conversiunii / 
/  Conversunea :  creditorii străini / 
/ Descătuşarea agrculturii - randamentul agrar  : polemică cu Şeicaru / 
/  Conversiunea : creditul şi creditorii  / 
/ Soluţia Iunian :Restabuiizare !  / 
/ Amestecul străinătăţii  - " sfaturile"   Franţei  / 
----------------------------------------------------------------------- 
Iunian / 3 apr.'34 

#Procedură parlamentară grăbită 

Deşi legea nu reprezintă o soluţie a problemei , fiind inaplicabilă şi ineficace ;deşi nu-şi face vreo 
iluzie că va izbuti ,se va osteni - ca la comisie - să înrâurească hotărârile ,pentru a aduce unele 
îmbunătăţiri de detaliu.Regretă că se repetă procedura din guvernarea trecută cu dezbaterea la 
lege :legea adusă în prag de vacanţă parlamentară,  discuţie îngrămădită 
 Este o gravă greşeală, având în vedere că regimul parlamentar este pretutindeni atacat ,pentru 
inutilitatea sa.
Au venit şefii de partide   parlamentare   3 zile la comisie,  au lucrat intens, au depus zeci de 
amendamente , unele sprijinite cu semnătura a peste 100 de deputaţi .
Raportul nici nu le-a înregistrat !
Amendamentele nu au fost primite şi analizatede comisie ,ci de o comisie ad-hoc, compusă din 



3 membri ai guvenului cu preocupări diferite-Sassu ( social ) , Slăvescu (financiar ) , Xeni 
( tehnic ) -au ajuns la guvern şi la şeful partidului !

¤Protestul PNL('33 ),reactualizat PRŢ 8'34 )

[LD : atenţie la calceama ! ] 
"De aceea , daţi-mi voie, să se înregistreze cu titlu de document ,un protest în privinţa aceastui 
mod de a lucra :
< D-le preşedinte , ţinem în primul rând să protestăm cu toată hotărârea împotriva felului cum 
ni se cere să discutăm şi să votăm acest proiect de lege … De la venirea PNL  la guvern …
ni se cere să votăm la sfârşit de sesiune … Este inadmisibil … PNL a declarat în Parlament şi în 
afară că este pentru o conversiune cât mai largă ….Proiectul nu răspunde acestor preocupări …
În aceaste condiţiuni, nu pot decât să lăs guvernului întreaga răspundere a acestei legiferări 
… şi constituie o   nouă dovadă a neputinţei şi incapacităţii guvernului   , de atâtea ori denunţat 
de noi . > ( Protestări pe băncile majorităţii ) 
" Nu vă supăraţi , d-lor, este protestul care s-a făcut în numele Partidului Liberal , 
de către actualul subsecretar de stat , d-l Negură, cu prilejul discuţiunii   conversiunii   
din 1933      ( aplauze, ilaritate ,  pe băncile opoziţiei  )
 Am schimbat doar cuvântul naţional-ţărănesc prin naţional-liberal.( aplauze ) 
-D.Iuca : Iată cum s-a petrecut : s-a suspendat şedinţa la ora 11 şi jumătate noaptea , 
şi s-a hotărât ca toate amendamentele propuse - şi erau cu sutele  - să fie predateComisiei, cu 
făgăduiala că vor fi examinate şi că se va veni în Cameră a doua zi cu hotărârile asupra lor. 
Dar acea Comisie, în loc să le cereceteze serios,a adus hotărârea sa imediat , redeschizându-
se şedinţa după o jumătate de oră,adică la 12, 10 noaptea. Faţă de o asemenea procedare , am 
fost obligaţi,ca opoziţie, şi ca unii ce nici nu fusesem admişi în Comisie,fiindcă ni seînchisese 
uşile secţiunii în care se retrăsese Comisiunea,să facem această declaraţie pe care a citit-o 
atunci d-l Negură.Deci procedura de atunci nu era deloc identică cu cea de azi,când discuţia 
amendamentelor s-a făcut în mod larg,în comisiunea Camerei şi cu participarea întregii opoziţii. 
-Iunian : Eu n-am schimb de poziţie. M-am găsit şi atunci , ca şi acum,urmărind , deopotrivă , 
manifestarea de atunci şi de acum .Rolul s-a schimbat , doar . PNŢ s-a făcut vinovat de 
aceleaşi procedee,şi el a protestat , atunci, alături de PNL ,după cum , acum,  protestează 
alături de PNŢ .[ continuă pe această temă … criticând legea  PNL ] 
Gr.Iunian / 3 apr.'34 -------------------------------------------
-----------------------------------------------

15.ş.)Nichifor Robu  ( LANC ), la Conversiune ,3 apr.'34 
 ( DAD, MO 37, şed. de miercuri , 3 apr.’34 , p. 1560- 1562 ) 
[ LD : discurs şocant , agresiv,  iresponsabil, năucitor, fără precedent,la tribuna parlamentului 
(chiar în prestaţia Gărzii de fier sau a cuziştilor )  Nu s-a mai râs în parlament , ca altă dată, de " 
bazaconiile " cuziste " ! Îmi pot imagina chiar o tulburare .Nu cu privire la tiradele lui antisemite , 
cu care lumea era obişnuită , ci pentru ameninţările care aduceau a nesupunere ,la adresa 
guvernului, a partidelor de guvernământ,cu revolta , cu înlăturarea, cu pedepsirea …. 
Şi asta în condiţiile în care  procesul Gărzii de Fier era pe ultima sută de metri ,în condiiţiile în 
care se trăia sub regimului stării de asediu Poate că acest discurs a contribuit mult la spiritul 
legii apărării ordinei în stat ,şi aducerea ei în dezbatere , a doua zi . ]
Supratitluri, sublinieri, semne , colorări, îmi aparţin   Document integral fişier LANC
/ Partidele şi Conversiunea : salvarea băncilor !  / 
/ Cămătăria, jefuirea prin datornici : jidovimea ! / 
/ Soluţia cuzistă a conversiunii : alungarea jidanilor !  / 
/  Politizarea conversiunii : demagogii electorale -  PNL şi PNŢ  / 
/  Apostrofarea cu guvernarea cuzistă  / 
/  ConversiuneaTătărăscu = salvarea băncilor liberale  / 
/  Ameninţare : ţăranii nu vor executa legea ! / 
/  Paternitatea Conversiunii : acţiunile lui Robu, arestarea lui  / congresele ţărănimii  // 
/  Ţărănimea bucovineană = "creditoarea " jidanilor  / 
Cuziştii = reprezentanţi ai ţărănimii " creditoare" ;  " Prada " înapoi ! 



/  Cuziştii la guvernare ! Ameninţarea Bucureştiului  / 
/  BNR = căpătuiala partizanilor partidelor  / reţeaua bancară = jaful ţărănimii  / 
/  Concluzii : lege pentru exproprierea jidanilor şi profitorilor  !  /
Respinge proiectul liberal // 
-----------------------------------------------------------------------------------------
Nichifor Robu  / 3 apr.'34 

#Legile conversiunii 

" D- le preşedinte , d-lor deputaţi, problema datoriilor , care se discută cu atâta grabă,
în momentul de faţă, în această  onorată  Adunare, este de o importanţă fără margini 
şi ar comporta o discuţie mult mai largă şi mai tihnită,pentru ca ea  într-adevăr  să poată lua o 
formă definitivă,deoarece acum în a treia legislatură eu asist şi iau parte la discuţia acestei 
legi şi constat că tot aşa cum ne-a promis d-l prim ministru Gh. Tătărescu, de data aceasta, 
că acest proiect de lege vine să lichideze definitiv problema datoriilor,ni s-a mai promis în 1931 
de către d-l Argetoianu, şi în 1932 de către d-l Vaida.
"Eu din capul locului, d-lor deputaţi, ca unul care nu am studiat problema datoriilor 
în birourile Capitalei, ci am studiat-o la faţa locului, şi nu am studiat-o, ci am trăit-o cu 
debitorii împreună,vă declar şi de data aceasta, cum am declarat-o în cele două legislaturi 
trecute, că problema datoriilor, aşa cum doriţi dv. partidele să o rezolvaţi, va mai trece de 
multe ori pe la această tribună, şi cu alte guverne, nu numai cu guvernul dv.şi nu va înceta ca 
problemă a datoriilor, mai întâiu pentru că ea nu este pusă în sensul ca să satisfacă şi să 
lichideze datoriile ţăranilor,ci a salva ce poate să mai salveze pentru bănci  .  
Aşa vedem noi de acolo, din fundul ţării, din Bucovina, rezolvarea problemei datoriilor."
-O voce :Rău vezi !

¤LANC va rezolva problema 

-Nichifor  Robu :Rău, fiindcă eu nu sunt nici bancher, nici cămătar,şi atunci văd aşa cum o văd 
cei ce m-au trimis pe mine aici şi zic că această problemă nu se va putea rezolva nici cu 
această lege,căci ea depinde de o altă problemă, mult mai mare, şi pe care nici unul din 
partide nu v-o însuşiţi şi nu sunteţi capabile să o rezolvaţi.
Ea ne revine nouă să o rezolvăm, foarte curând , după cum vedeţi dv. singuri." [-----] 
Acolo făgăduiaţi numai ca să induceţi în eroare pe alegătorii care ne votau pe noi 
tocmai pentru acest program pe care noi îl aveam şi îl vom îndeplini.
D-lor deputaţi, un astfel de proiect de lege trebuia să aduceţi. 
De altfel îl vom aduce noi foarte curând cu guvernarea cuzistă. "[------] 
Dacă puneţi în spinarea săteanului ceea ce nu poate suporta şi cereţi impozite de aşa 
natură încât numai decât îl sugrumaţi, când nu le poate plăti,nu veţi mai avea la cine apela ca să 
sprijine acest stat.În zadar faceţi această lege, pentrucă ea nu se va executa  .  
 Vă făgăduiesc şi făgăduiala mea este sinceră, cum nu este proiectul dv." [--] 
Nichifor Robu  / 3 apr.'34 

#Ţărănimea bucovineană-"creditorea" jidanilor 

...Congresul regional Rădăuţi 

Aceste proiecte noi le-am examinat, împreună cu ţărănimea,  în   congresele noastre   şi în 
marele congres regional dela Rădăuţi, 
Legea aceea a fost pusă la vot şi ţărănimea a votat să fie arsă.Şi a fost arsă în faţa a 15.000 
de ţărani.Din momentul acela ţărănimea din Bucovina a socotit că acea lege era inexistentă  
 şi, desigur, că niciun ţăran nu s-a ţinut de dânsa, fiindcă nu era posibil."[-----] 

...Ţărănimea "creditoare" , jidanilor!

Dar, d-lor, d-nii din majoritate, care reprezintă Bucovina, ştiu bine că noi acolo nu mai datorăm 
nimic;că eu,în special,care reprezint ţărănimea bucovineană şi până acum am reprezentat pe 
debitorii ţărani,mi-am schimbat rolul   şi,   în adevăr am un rol mult mai uşor în faţa dv. : 



eu nu mai reprezint debitorii, am venit să reprezint creditorii din Bucovina.
( exclamaţii pe băncile majorităţii ).Da, d-lor, pentrucă ţărănimea din Bucovina nu mai este 
datoare nimănui.Ea a fost jefuită şi sărăcită şi noi am venit să cerem prada înapoi,
 fiindcă noi suntem creditorii,     nu jidanii şi băncile de acolo.  ( Vii aplauze pe băncile L.A.N.C. ) 

¤LANC:prada înapoi ! 

Noi cerem ca toată această jidovime, care n-a adus nimic cu ea când a venit în ţară, 
decât bocceaua subţioară şi băţul în mână, să ne dea înapoi prada întreagă.
 Din bocceaua cu care au venit nu le luăm nimic,cerem să ne dea înapoi ceea ce ne-au 
jefuit, fiindcă noi, Românii, suntem creditorii jidanilor din Bucovina  ,  cu toate pământurile, 
pădurile, târgurile şi celelalte averi, ci ni le-au jefuit "( Aplauze pe băncile L.A.N.C. ) [----] 
Aceasta este o măsură inoperantă la noi şi vă declar  – ne vom mai întâlni la această tribună 
– că veţi fi bucuroşi dacă ţărănimea va accepta ştergerea datoriilor     şi nu va cere şi o   
socoteală cu aceia care au jefuit-o."     [-------] 
Robu / 3 apr.'34 

¤LANC:lege ptr expropruerea jidanilor!

D-lor, acestea fiind consideraţiunile generale, pe care aveam să le aducem acestui proiect, 
noi vă declarăm că ţărănimea din Bucovina se constituie creditoarea jidanilor 
şi băncilor pentru toate averile ei, jefuite de către cămătarii jidani şi jidoviţi
 şi cer   un proiect de lege   prin care să se exproprieze jidanii jefuitori din Bucovina 
şi să dea prada înapoi, ca ţărănimea să reintre în posesiunea bunurilor ei, 
bunuri care I-au aparţinut.

#Respingerea legii Tătărăscu -Sassu 

Acest proiect de lege, Bucovina nu-l primeşte ! ( Aplauze pe băncile L.A.N.C. ) .
Nichifor Robu / 3 apr.'34
-------------------------------------------

15.t.)C.I.C.Brătianu(preşed.PNL ), la Conversiune, 3 apr.'34 )
(DAD, MO 37, marţi, 3 apr.'34, p. 1562 - 1567 ) 
[ LD : ia cuvântul după ce au vorbit toţi reprezentanţii partidelor ( ultimul fusese ameninţătorul 
Nichifor Robu )Şedinţa este condusă de NNSăveanu . Este primit cu aplauze prelungite şi 
îndelung repetate de către membrii majorităţii .Discursul lui Brătianu este sobru şi conţine 
argumente exclusiv  economice ,în sprijinul legii guvernului PNL ] 
/ Risipirea unei legende :el şi Conversiunea
/  27 de ani -dir.la Creditul Funciar Rural 
/Criza agrară:inflaţia - stabilizarea - decalajul preţurilor / 
/ Stabilizarea - criza : greşeli în politica economică ( guve PNŢ/guv.Argetoianu /guv,PNŢ )  / 
/Conversiunea I -III 
/ Conversiunea IV, PNL - concluzii / 
------------------------------------------------------------------------------------
CICBrătianu / 3 apr.'34 

...Risipirea unei legende: el şi Conversiunea 

...27 ani -dir Creditul Funciar Rural 

" D-le preşedinte, d-lor deputaţi, înainte de a vorbi despre proiectul de lege care ne preocupă 
astăzi, să-mi daţi voie să risipesc încă o dată o legendă că eu aş fi fost contra conversiunii. 
Am protestat de două ori în timpul anilor trecuţi , când s-au adus proiectele de lege de 
conversiune : odată la 6 octombrie 1932 şi a doua oară la 26 noiembrie acelaşi  an. 
"Am făcut nenumărate declaraţiuni     că sunt un conversionist convins şi hotărât, 
iar în cariera mea ,timp de 27 de ani, cât am fost director al Creditului Funciar Rural   ,   
am făcut câteva mii de conversiuni." Prin urmare ,cum aş putea eu să fiu contra 



conversiunii datoriilor agricole ? [-------------------------]
"Chiar în sânul Partidului Naţional -Liberal , din 1930, eu am fost acela care am iniţiat această 
chestiune, fiindcă am văzut dezastrul care se apropia asupra agriculturii. 
Am luat parte şi la proiectul din 1932, când am pus principiile de bază pe care le veţi găsi în 
legea actuală.[..........]
"Totdeauna am spus că nu se poate face conversiunea datoriilor agricole,dacă nu se ţine 
seama de menţinerea creditului. Dacă aceasta înseamnă să fii contra conversiunii, 
evident că atunci am fost contra conversiunii.  "   [....................] 
" Cred că nu este cazul să insist mai mult  asupra acestei chestiuni.
Aceia care vor să fie mai luminaţi asupra ei, nu au decât să citească discursurile pe care le-
am ţinut ,şi vor constata că nu am schimbat nimic din părerile mele .
Cel puţin eu am meritul acesta al constanţei , că nu mă schimb după cum bate vântul sau 
după cum sunt evenimentele .Mă pot înşela , însă nu mă schimb. " [-   ---------]

...Conversiunea Argetoianu 

"Când dl Argetoianu a adus primul proiect, împreună cu prietenul meu Sassu,am luat parte la 
primele dezbateri ale comisiunii şi am propus reducerea datoriilor agricole şi pentru 
agricultorii sub 10 ha, reducere care nu era prevăzută în proiectul de lege ,şi am cerut , în 
acelaşi timp, şi repartizarea pagubelor între creditori ,pentru ca acela care a împrumutat mai 
mult agricultura , care de multe ori a ajutat-o mai mult,să nu fie ruinat prin legea de conversiune 
a datoriilor agricole. [------------------------] 
CICBrătianu / 3 apr.'34 

¤Principiile conversiunii 

Ce condiţii trebuie să îndeplinească n proiect al conversiunii ? 
 I .Trebuie să acorde agricultorilor un termen lung de plată , cu o dobândă mică. 
Argetoianu spune că termenul fixat de noi , de 17 ani, este prea scurt,şi că ar trebui cca 30-40 
ani.Eu cred că am face o opreaţie antieconomică , care n-ar da rezultate bune. 
II.Trebuie să se facă o reducere a anuităţilor la capacitatea de plată a debitorilor .
Am arătat că această capacitate de plată a fost scăzută cu 63,3 %.
Or noi am acordat o reducere de 65 % .
III.Salvarea creditului . În 1932, această problemă nu s-a pus deloc. 
Nu putem rămâne mai departe , în situaţia de astăzi, când debitorii sunt convinşi 
că vor obţine continuu moratoriu şi că nu-şi vor mai plăti datoriile ! 
De aici înainte, datoriile trebuie plătite   ,  pentru ca creditul să reânvie,să revină depunerile la 
bănci şi institutele de credit . 
CICBrătianu / 3 apr.'34 

#Conversiunile I - III

[ Va arăta , pe scurt , doar defectele lor  ] 
I .Conversiunea Argetoianu   :  s-a modificat continuu , devenind " un puzzle zăpăcit " , 
din care nu se mai înţelegea nimic  ;crea 4 categorii de debitori , în loc de una ; 
prevedea tratament diferit , în funcţie de mărimea proprietăţii  şi natura creditorului  ; 
toate instituţiile de credit erau lovite atât de puternic ,încât nu ar mai fi rămas în picioare nici 
una ;Banca Naţională, scoasă din conversiune,nu suporta pagubele izvorâte ; conţinea tot soiul 
de exceptări Ea nu s-a aplicat şi nici nu se putea aplica. 
II -III  .Conversiunea Mironescu , moratoriu Vaida :a căutat să salveze pe toţi
şi nu asalvat pe nimeni . [ dă noi argumente , explică procesele cu Creditul Rural ] 
CICBrătianu / 3 apr.'34 

¤Conversiunea Sassu 

" D-lor, eu , poate sunt optimist, însă este mai bine să fii optimist în această chestiune , 
decât să fii pesimist , aşa cum au fost d-nii Argetoianu şi Iunian, pentru că , dacă eşti 
pesimist nu poţi să vii cu soluţiuni pentru o situaţie care aşteaptă o îndreptare . D-lor deputaţi, 
noi aşteptăm rezultatele.Dl prim-ministru v-a dat întâlnire la toamnă , ca să vedeţi 



rezultatele la lege. 
-Tătărăscu :De sigur . 
-Brătianu :Evident, cred că până la toamnă , vom vedea o parte din rezultatele legii .
Eu sunt convins că această lege va da un avânt considerabil economiei noastre naţionale,şi 
că criza noastră  - care , după mine,este mai mult de ordin intern decât extern  - se va atenua în 
mod considerabil.
Atunci vom putea spune că am făcut o operă utilă şi că Partidul Liberal , din nou, 
a salvat ţara din dificultăţile în care se afla. " 
( aplauze prelungite pe banca ministerială şi pe băncile majorităţilor ) 
CICBrătianu / 3 apr.'34
---------------------------------------------

15.ţ.)Aurelian Bentoiu  ( raportor ) - discurs final 13 apr.'34 
 ( DAD, MO 37, şed. de  marţi 3 aprilie 1934, p. 1567-1573. )
[ LD: Discurs remaracabil, cu o materie destul de anostă !] 
[ LD: Supratitluri, sublinieri,semne, colorări, îmi aparţin ]
/ Conversiunea - în programul PNL din 1931  ; semnalul lui Gh.Tătărăscu  / 
/ Răspuns la obiecţiunea opoziţiei : nu este  largă, generală, egalitară, eficace /
/     "                  "                "           : debitorii nedreptăţiţi  - creditorii avantajaţi / 
/ Superioritate a legii recunoscută : tehnică-juridică / 
/  Legea Argetoianu  - Legea  PNL  : comparativ / 
/  Legea Mironescu -Vaida  - legea PNL : comparativ  / 
/  Răspuns obiecţiunea opoziţiei : de ce nu iertarea tuturor  datoriilor ?  / 
/  Propuneri hazardate : revizuirea Constituţiei  ( Argetoianu )  / 
/        "              "           : Restabilizarea  ( Răducanu, Iunian , ş.a. ) / 
/       "                "          : Banca Naţională a României  / 
/ Apel la potolirea opoziţiei  radicale  / 
------------------------------------------------------------------------------------------------
Aurelian Bentoiu / 3 apr.'34  /   retro ' 31 

¤Retro'31.Programul PNL : conversiunea ! 

...Gh.Tătărăscu - semnalul de alrmă .

"D-le preşedinte, d-lor deputaţi, problema datoriilor este o veche preocupare a Partidului 
Naţional- Liberal .Cu mulţi ani înainte, ea îşi găsea în gura unuia dintre fruntaşii partidului nostru
 [ GH.Tătărăscu ] , următoarea formulare :
< Să privim realitatea în faţă.Se proletarizează astăzi clasa pe care se reazimă întreaga 
alcătuire socială a statului nostru şi se primejduiesc forţele de ordine şi conservare 
ale acestei ţări. .Fiecare proprietar de pământ scos de pe brazda sa, înseamnă un element 
mai puţin  în armata ordinei şi un element mai mult în armata anarhiei.
Şi nu cred că greşesc afirmând că fiecare bătaie de tobă şi fiecare execuţiune silită 
pregăteşte şi înalţă forţele, care la cea dintâiu sguduire,se vor pune în serviciul curentelor de 
distrugere, care ne ameninţă înăuntru,şi a coaliţiunilor vrăşmaşe, ce ne pândesc din afară.
Greutatea împrejurărilor şi întârzierea soluţiunilor fac din datoriile agricole   o catastrofă   
socială.
Partidul Naţional-Ţărănesc a fost incapabil să tămăduiască răul. 
 Guvernul d-lui Iorga se arată neputincios şi dibueşte încă două soluţiuni.
Faţă de această situaţiune,  Partidul Naţional-Liberal a trebuit să tragă semnalul de alarmă şi 
apoi să-şi facă datoria.Am înscris în programul nostru de guvernare 
soluţionarea acestei grave probleme, prin conversiunea datoriilor agricole >  .
Sunt cuvintele rostite în 1931 de către actualul şef al guvernului.
( Aplauze prelungite pe băncile majorităţii ) [------] 
Aurelian  Bentoiu / 3 apr.'34

#Obiecţiunile opoziţiei : 



...Nu este largă, generală, egalitară, eficace ?

Astăzi ne prezentăm înaintea dv., cu înfăptuirea soluţiei anunţate printr-un proiect elaborat 
de guvern, cu toată seriozitatea şi cu concentrarea tuturor putinţelor de a soluţiona această 
gravă problemă. 
D-lor, între pesimismul d-lui Potârcă, care astăzi, de la această tribună,vă spunea 
că nu este nimic de făcut, problema fiind insolubilă ,şi între robustul optimism al d-lui Robu, 
care ne-a arătat soluţiile d-sale,  simple şi radicale,noi credem că   adevărul stă la mijloc:  
nici prea mult pesimism, nici prea mult optimism.
Faţă de gravitatea problemei, soluţii perfecte nu se pot da; însă, leal privit acest proiect, şi fără 
rezerve, psihologiceşte explicabile,prin spiritul de contradicţie al luptelor politice, 
este tot ce se putea da mai sănătos, mai serios asupra acestei probleme.( Aplauze )
"  D-lor, s-au perindat atâţia vorbitori la această tribună.Opoziţia a fost reprezentată prin 
numeroşi oratori.Toate partidele şi grupările din opoziţie şi-au spus, şi, adeseori, repetat 
cuvântul." S-ar putea rezuma criticile aduse proiectului prin câteva cuvinte:
legea nu este largă,nu este generală,nu este egalitară,nu este automată, nu este eficace, 
pentrucă nu rezolvă problema. Într-o variantă, d-l Argetoianu spunea: este legea Nr. 4 . 
Alţi oratori ai opoziţiei ne dădeu întâlnire, pe curând, în roluri schimbate, pentru a desbate un 
alt proiect de lege.Vom examina toate aceste chestiuni, care, restrângând şi mai mult numărul 
obiecţiunilor,s-ar putea reduce la două:s-a dat prea puţin şi nu s-a dat la toată lumea . " 

...Debitori nedreptăţiţi ?

...Creditori - privilegiaţi+

" D-lor deputaţi,am auzit vorbindu-se aici prea mult şi în mod exclusiv de interesele 
debitorilor.
Ne găsim în faţa unei probleme care stă la intersecţia a două interese contrare, 
aşi putea zice, inconciliabile  .  Ca semnificaţie, în istoria dreptului,natura măsurii care se 
aduce este de o gravitate deosebită. 
Fireşte, mai puţini la număr,nu trei milioane,nu 82% din populaţia ţării  ,  numai un million  ,   
poate mai puţin , interesaţi, din punct de vedere electoral,sunt angajaţi în această chestiune şi 
creditorii;şi nu numai creditorii, ca persoane fizice, dar este angajată în această chestiune 
noţiunea de contract, care este legământul juridic al creditului,  c  ondiţiune de viabilitate a 
economiei noastre de mâine şi de totdeauna.
" Nu am auzit pe nimeni spunând, în această ordine de idei, din punctul de vedere al incidenţii 
legii,cu această instituţie de bază a societăţii moderne, care este contractul, 
decât   numai afirmaţiunea   că legea este neconstituţională  , cu semnificaţia de ameninţare 
pentru noi, în ce priveşte scontata declarare de neconstituţională a acestei legi. "[----] 
Aurelian  Bentoiu / 3 apr.'34

¤Superioritatea legii : Tehnic-juridică 

" D-lor deputaţi, mă voi ocupa de toate aceste chestiuni pe rând, succint fireşte, 
aşa cum se cuvine, după atât de îndelungi desbateri.
" Voi începe prin a examina unul din punctele asupra cărora ni s-a făcut concesiunea 
de a se recunoaşte, în discuţiunile mai restrânse, care au avut loc în comisiune, 
superioritatea, cel puţin relativă, prin comparaţie cu experienţele legislative anterioare, 
de către oameni calificaţi să o spună. [----] Într-adevăr, d-lor, nu se poate spune contrariul.
Observaţi că din prima formulare a proiectului şi după admiterea atâtor amendamente, căci 
s-au admis multe din amendamentele propuse, fireşte, n-am putut să facem acea colecţiune de 
amendamente juxtapuse,care să facă să treacă şi proiectul nostru prin metamorfoza, prin care a 
trecut prima experienţă juridică a d-lui Argetoianu – legea şi-a păstrat structura ei.
Legea, din punctul de vedere al armoniei, al logicei interioare, al legăturii logice între capitole, 
între principiile ei şi între normele ei, a rămas nesdruncinată,din bazele pe care au conceput-o 
autorii acestui proiect." [--------------------------------] 
Aurelian  Bentoiu / 3 apr.'34  , retro'31 



/Răspuns lui Ghelmegeanu 

Vom vedea dacă din punctul de vedere substanţial,proiectul merită acea acerbă critică a d-lui 
Ghelmegeanu.Fiindcă d-sa, ca un opozant care se respectă, după ce a săvârşit actul de 
lealitate,de a recunoaşte superioritatea tehnică a legii, şi-a simţit şi datoria – şi cred că a greşit 
 când a interpretat lucrurile în  chipul acesta – să nege, să conteste,să facă rezerve,să critice 
dispoziţiunile legii, în anumite puncte de vedere, privitoare la dispoziţiunile de fond.
D-lor deputaţi, voi examina această lege prin comparaţie cu experienţele anterioare ;
 fiindcă perfecţiunea desăvârşită nu este din lumea aceasta şi nu a avut nimeni ambiţiunea 
să făurească o lege atât de perfectă, încât să nu mai fie susceptibilă de critică.

#Legea Argetoianu 

O vom examina din punct de vedere tehnico-juridic, şi prin raport, la obiecţiunile 
care s-au adus, în primul rând în comparaţie cu legea Argetoianu.
Ce cuprindea acea lege ? Din punctul de vedere al aplicaţiunii ei : foarte complicată.
Din punctul de vedere al excepţiunilor : cuprindea 18 excepţiuni.
Şi nu numai atât, dar, pentru a determina aceste excepţiuni,  "năşteau ’’ complicate
controverse la bară, în acele procese care ameninţau să devină interminabile.
Vă voi demonstra că în anumite categorii, pentru ca legea să fie aplicată,acela care o aplica 
avea nevoie să urmeze un curs de topografie, de planimetrie     şi de nivelment     pentru ca să 
măsoare altitudinea punctului în care se află debitorul.
Acei care practică aceeaşi profesiune ca şi mine, îşi aduc aminte de acele distincţiuni
care se făceau, după cum situaţia imobilului se găsea, la mai mult sau la mai puţin de 
600 metri ca altitudine deasupra nivelului mării. ( Ilaritate pe băncile majorităţii ).
Ce complicaţii de procedură erau, care depăşeau procesele de drept comun.
[ argumentează, din acest p.d.v., cât de complicată era procedura în legea Argetoianu ] 
" Eficacitatea unei legi , oricât ar fi de bună, şi oricât de generoase dispoziţiile ei de fond, 
nu poate să fie asigurată decât printr-o procedură rapidă, uşor de aplicat ,cu excluderea 
tuturor controverselor în aplicarea legii, cu excluderea tuturor ezitărilor , 
în aprecierea ei şi în aplicarea soluţiunilor la fiecare speţă în parte. " 
[explică cât de complicat era să se stabilească " capacitatea de plată" a debitorului ] 
"Pricina trebuia filtrată prin trei filtre impregnate , în materie de apreciere, în fapt,de acelaşi 
coeficient de subiectivism , fatal legat de orice minte omenească şi uşor susceptibil de a 
deveni sursă de arbitrar . 
De aceea , noţiunea " capacităţii de plată " , în proiectul guvernului, a fost eliminată ; 
s-a crezut ca o condiţie sine qua non a eficacităţii legii cerea aceasta . 
S-a făcut bine , d-lor, pentru că în materie de organizare judiciară , un filozof al dreptului, 
care îşi are înscris numele şi în filozofia generală, filozoful Bacon,spunea : 
< optima lex, quae minimum arbitrii judicis relinquit .> 
[ Arată existenţa unei noi " vame " tot atât de complicată şi legată de aceeaşi subiectivă apreciere 
, în cepriveşte vocaţiunea debitorului. ]
În legea Argetoianu, asanarea proprietăţii mijlocii şi mari ,urma să se facă numai dacă 
aceştia dovedeau că datoriile au fost făcute :
1) pentru dobândirea de pământ ;  2) pentru sporirea inventarului ; 
3) pentru construcţii , plantaţii  ; 4 ) pentru irigaţii şi îndiguiri ; 
5 ) pentru acoperirea pagubelor ;   6 ) pentru asigurarea unui minim deexisetnţă ; 
7 ) cheltuieli de forţă majoră . 
" Ei bine, din cauza tuturor acestor complicaţiuni , discriminări, aprecieri subiective , 
complicaţiuni procedurale şi a necesităţii de a se organiza procese complete şi îndelungi, 
legea nu şi-a avut eficacitatea voită " 
Aurelian  Bentoiu / 3 apr.'34  , retro'31 

#Legea Mironescu -Vaida 

A fost necesar să se facă o nouă lege, aceea făcută de guv.Vaida .Dl. Ghelmegeanu a criticat 
legea , invocând statistici, demonstrând cu ele incapacitatea ţăranului de a-şi plăti datoriile , 
motivând cu statistica ineficacitatea legii PNL



Ghelmegeanu , şi d-nii PNŢ , au făcut , în privinţa legii propuse de guvernul actual,
 critici întemeiate pe cifre statistice exprimate , când şi-au  elaborat legea ! 
Situaţia economică nu s-a schimbat prin demisiunea guvernului PNŢ ;nici numărul ţăranilor 
datornici ; nici datoriile . Ce soluţii a dat PNŢ ?  [ explică art. din moratoriul dat prin legea Vaida , 
care a făcut inaplicabilă legea ; articole care anulau prevederile articolelor dinainte ; 
 eşalonarea plăţilor în 10 ani, cu o dobândă de 5 % etc etc  ] 
" Şi astăzi , când noi venim , la o situaţie economică şi socială identică ,încadrată în aceleaşi 
cifre statistice, nu mai este posibilă plata în 17 ani ,cu dobândă de 3 % calculată la o 
jumătate din cuantumul creanţei ?! 
Iată deci, cum obiecţiunea că n-am dat mai mult , nu ne poate fi făcută , în nici un caz , 
de acele partide , care au făcut experienţe nereuşite şi cărora le lipseşte calitatea morală 
de a critica dispoziţiunile acestei legi "  ( aplauze la PNL ) 
[------------------------------------------------------------] 
Aurelian  Bentoiu / 3 apr.'34

...De ce nu iertarea tuturor datoriilor ? 

" S-a spus : să dăm mai mult şi, mai ales, să dăm tuturor.
Ni s-au făcut reproşuri :de ce nu dăm tuturor ?
Vedeţi, asupra aceastei chestiuni , legea nu trebuie privită     ca o providenţă   
dispensatoare de daruri .Dacă nu ar fi depins decât de bunăvoinţa guvernului, de a da tuturor 
şi cât mai mult,fiţi siguri că s-ar fi dat cât mai mult şi tuturor.

...Dilema lui Shylok

Se întâmplă însă că soluţia acestei grave şi complicate probleme,se găseşte la egală 
distanţă între cuvintele lui Shylok ,reprezentând mentalitatea unor anumiţii creditori, care nu 
înţeleg gravitatea situaţiei şi care îşi cer livra de carne pe baza contractului lor,şi teoria 
buretelui , făcută de anumiţi reprezentanţi ai anumitor partide din opoziţie .[---] 
" Ei bine, d-lor, este o evidenţă pentru oricine că această deprecirere nu s-a produs în aceeaşi 
măsură pentru populaţia urbană şi rurală.Ea nu a avut aceeaşi repercusie asupra tuturor 
oamenilor , de nu importă ce categorie economică ; iar dacă s-ar fi creat un tratament 
uniform, s-ar fi ajuns la inegalităţi ,din p.d.v. al ideii de justiţie,  concepută justiţia în vremurile 
excepţionale în care se legiferează aceasă problemă . "[-----] 
Aurelian  Bentoiu / 3 apr.'34

#Aviz opoziţiei radicale : iunianişti, georgişti, goghişti, cuzişti . 

" D-lor deputaţi , guvernul nu are pretenţiunea că realizează o minune. 
Nici când mântuitorul a spus unui bolnav < ia patul tău şi umblă > , şi-a luat bolnavul patul
 dar nu spune Biblia că a pus rotile la pat, şi că l-a transformat în cărucior. 
"Noi, acordăm debitorilor , prin acest proiect ,atât cât se poate acorda ,pentru ca ajutorul 
fiecăruia dintre debitori să se poată rezolva pentru totdeauna această problemă a datoriilor. 
"Dar,pentru ca legea să devină eficace , nu trebuie privită numai ca un instrument tehnic, 
ea are nevoie de adeziunea celor care o aplică,are nevoie de concursul tuturor 
bunăvoinţelor,are nevoie mai ales de convergentele eforturi ale tuturor acelora care stăpânesc 
şi pot să influenţeze opinia publică în această ţară . ( aplauze la PNL ) 
" De aceea, fac un apel la toţi reprezentanţii opoziţiei ,pentru a nu mai vorbi imprudent de 
legea Nr. 4, şi de a nu lăsa să se înţeleagă că nu aşteaptă decât schimbarea rolurilor pe acea 
bancă ,pentru a veni cu o nouă experienţă ;în chipul acesta nu vor servi ţara . 
"Nu există proiect de lege ,oricât s-ar putea părea unei minţi omenşti ,că este perfect, 
care să  poată să-şi ajungă scopul, dacă din punctul de vedere al factorului psihologic , 
" adeziunea" care-i condiţionează eficacitatea, este pusă în discuţie ."
În timpul războiului , erau răniţi laşi  care-şi râcâiau rănile,pentru a nu se întoarce pe front …. 
" …oricât de perfect ar fi un proiect, atâta vreme cât , în această rană a datoriilor , 
se va scormoni continuu , ţara nu va avea linişte . "      ( aplauze prelungite la PNL ) 
Aurelian Bentoiu  /  3 apr.'34
--------------------------------------------------



15.u.) V.P. Sassu ( ministr. agricult.) ,discurs final ,3apr.'34
( DAD, MO 37, şed. de marţi 3 aprile 1934, p. 1573-1576 ) 
[ LD :  Apar clar deosebirile , din acest p.d.v.,  între PNL şi PNŢ .Argumente economice, 
sociale, politice ,etice .
Fără demagogie : ţărănismul liberal -ca preocupare permanentă a pNL  ] 
Fără echivoc , agrarienismul liberal  -:sprijinul pentru agricultorii mari şi mijlocii ;
Fără echivoc : importanţa creditului şi a instituţiilor de credit . 
Lipsă de reacţie, ocolire  : criticile naţionaliste, antisemite ,  ]
Supratitluri, sublinieri, semne, colorări, îmi aparţin .    Doc. integral - fişier PNL 
/ Coeziune : guvern - partid - majoritate parlamentară  -  lideri  / 
/Opoziţia : calm, linişte,senină ,  constructivă  / 
/Conversiunea Argetoianu , Mironescu , Vaida  / 
/Conversiunea Tătărăscu : scop, ţinte, principii :
-Conversiune de drept, uniformă, automată, circulantă : debitorii rurali şi urbani // 
-Conversiune de drept : reglementarea plăţii datoriilor restante către creditori// 
/ Finanţarea conversiunii : rolul BNR  şi al fondului de garantare  / 
-Conversiune : radicală, automată, de deplin drept / 
/  Răspuns obiecţiunilor  opziţiei : datornicii mici / 
/        "                 "               "       : băncile populare , cooperaţia / 
/        "                 "               "       : dobânzile  / 
/        "                 "               "       : datoriile  ţăranilor , a agricultorilor / 
/  Elogiu agricultorului   /   Elogiul ţăranului  / 
/  Solidarism economic, social, moral  - nu ură şi luptă de clasă // 
/ Legea Tătărăscu - concluzii  / Apel pentru luarea în considerare a legii  / 
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¤Coeziune : guvern - partid- majoritate - lideri 

( Este primit cu  lungi şi repetate aplauze )
" D-le preşedinte, d-lor deputaţi, vă mulţumesc pentru manifestaţiunea de simpatie
 cu care întâmpinaţi cuvântarea mea. Această manifestaţiune îmi  uşurează în mod agreabil 
misiunea pe care o am din partea guvernului, să apăr acest proiect de lege  .  
De altfel, îmi dau bine seama că această manifestaţiune nu mi se adresează mie personal,
 ci guvernului din care fac parte şi în numele căruia vorbesc. ( aplauze pe băncile majorităţii ), 
şi în special d-lui prim-ministru Tătărescu ( aplauze prelungite şi îndelung repetate pe băncile 
majorităţii ),care în această chestiune şi-a arătat voinţa fermă şi lăudabila pasiune
 de a dărui ţării o lege a conversiunii şi bună şi definitivă  .   ( Aplauze pe băncile majorităţii ).
La rândul său, guvernul transmite omagiul dv. întregului Partid Naţional-Liberal, 
a cărui emanaţiune este, şi în special d-lui Dinu Brătianu, şeful partidului ( vii aplauze pe 
băncile majorităţii ), care în această importantă chestiune – credincios frumoaselor şi 
sănătoaselor tradiţiuni ale înaintaşilor săi –a mers în pas cu spiritul vremii şi, ca şef al 
Partidului Naţional-Liberal,faţă de curentele fireşti care se găsesc în acest organism puternic, 
a ştiut să ţină în mână frâna şi cumpăna înţelepciunii.( Aplauze prelungite pe băncile 
majorităţii )." D-lor deputaţi, la ora aceasta târzie, şi după substanţialele cuvântări 
ţinute de d-l Dinu Brătianu şi de distinsul nostru raportor, d-l Aurelian Bentoiu, 
rolul meu apare un rol protocolar.S-a examinat această chestiune de către cei doi 
antevorbitori sub toate feţele ei.Nu ştiu ce aş mai putea adăoga.
 Sunt silit deci, să-mi rezum la cea mai redusă limită cuvântarea mea."[------] 
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#Legile  I -III 

" Aceste imperfecţiuni însă nu ridică proiectului nostru superioritatea lui netăgăduită,
faţă de cele două legiuiri anterioare.Care este economia acestui proiect ?
Legea Argetoianu şi Legea Vaida, care au încercat să reglementeze chestia datoriilor din trecut, 
n-au dat rezultatele urmărite de autorii lor. Problema conversiunii a rămas deci întreagă. 



În adevăr, legile de mai sus, în loc să rezolve definitiv această gravă şi complexă chestiune, au 
amânat-o şi au complicat-o, sporind marasmul economic şi nemulţumind,prin incertitudinea 
raporturilor lor, atât pe creditori, cât şi pe debitori.
Au legat beneficiul conversiunii de atâtea condiţiuni şi excepţiuni, încât, în mod fatal, au dat 
naştere la discuţii şi procese interminabile  ,  amânând astfel la infinit începerea lichidării 
efective a trecutului.
Şi în sfârşit, aceste legi, neţinând seamă nici de repercursiunile pe care măsurile luate 
le-ar fi avut asupra instituţiunilor de credit,au sdruncinat în mod primejdios atât creditul, 
cât şi ordinea juridică a ţării ." 
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¤ Legea Tătătărăscu-Sassu 

" În faţa acestei situaţiuni, guvernul ţării,ţinând seamă de concepţia şi ideologia Partidului 
Naţional-Liberal,precum şi de experienţa dobândită prin inaplicarea celor două legiuiri 
anterioare de conversiune, prezintă proiectul de faţă, care are două ţinte şi un singur scop. 

...Ţintele şi scopul 

Cele două ţinte sunt:
1)Descătuşarea producţiei naţionale prin lichidarea definitivă  a datoriilor din trecut, şi
2)Reînvierea creditului în general şi a instituţiunilor de credit în special .
Prin atingerea acestor ţinte, realizăm scopul final al legii care este :
 Redresarea şi înviorarea vieţii economice şi financiare a ţării.       ( Vii aplauze pe băncile 
majorităţii ).

¤Principii călăuzitoare 

Pentru a nu cădea în greşala vechilor legi de conversiune,noua legiuire a adoptat următoarele 
principii călăuzitoare:

...Aplicarea teoriei impreviziunii=reducerea creanţelor 

1 )Ea atacă de front problema conversiunii, recunoscând în mod sincer,că în urma scăderii 
preţurilor bunurilor şi a sporirii puterii de achiziţie a monetei noastre, plata integrală a 
creanţelor contractate anterior crizei actuale,constituie,atât o imposibilitate materială, cât şi 
o vădită inechitate. În consecinţă, proiectul de lege,făcând o înţeleaptă aplicaţiune a teoriei 
impreviziunii,prevede o reducere masivă a creanţelor ,pentru a le adapta puterii actuale de  
plată a debitorilor ;
...Plata creditorilor 
2)Noul proiect asigură creditorilor încasarea la timp a sumelor rămase de plată,dându-le 
satisfacţia că cel puţin acest rest le va fi plătit în mod efectiv ;

...Repartizarea echitabilă a reducerilor 

3)Un alt principiu de bază a noului proiect constă în repartizarea echitabilă a reducerilor 
decretate de el, între creditorul direct al debitorului şi creditorii celui dintâi,pentru ca astfel 
pagubele provocate de conversiune să se repartizeze asupra tuturor părţilor creditoare.

...Finanţare parţială şi efectivă a statului 

În acest scop, statul şi Banca Naţională vor face însemnate şi reale sacrificii,prin finanţarea 
parţială şi efectivă a conversiunii .

...Conversiune de drept,rapidă, automată,circulantă 

Spre deosebire de legile precedente, proiectul nostru asigură legii un mecanism simplu,suplu 
şi automat.Într-adevăr, el eliminând toate dificultăţile procedurale sau de fond,realizează o 
conversiune de plin drept, rapidă, automată şi circulantă.( Vii aplauze pe băncile majorităţii ).
[--------------------------------------------] 
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¤Debitorii agricoli şi urbani 

" Atât debitorii agricoli, cât şi cei urbani, se vor bucura de beneficiile prezentei legi, 
 fără a fi aduşi în faţa justiţiei.Marile reduceri ale creanţelor agricole  – care merg până la 
70% din totalul datoriilor –ca şi reducerile mai mici ale creanţelor urbane – fiind declarate de 
plin drept, vor opera în mod automat, fără a mai fi nevoie de instanţe speciale de judecată.
 Debitorii vor putea deci invoca aceste avantagii pe cale de contestaţie în faţa instanţelor de drept 
comun, în cazul unei urmăriri nedrepte din partea creditorilor săi.
Prin urmare, toţi debitorii care îndeplinesc prescripţiunile acestei legi,
se vor bucura de o conversiune de drept. ( Vii aplauze pe băncile majorităţii ).
 Proiectul guvernului, desfiinţând multiplele condiţiuni ce se cereau debitorilor agricoli, 
  cu privire la întinderea proprietăţii, cuantumul, originea,natura şi destinaţia datoriei
– condiţiuni care provocau procese cu lungi cercetări, expertize, mărturii, discriminări, şicane,  
cheltuieli şi nesiguranţă – a acordat debitorilor agricoli o conversiune uniformă şi automată, 
necerându-le decât dovada simplă şi uşoară că sunt proprietari agricoli." 
 ( Vii aplauze pe băncile majorităţii ).
Conversiunea devine circulantă în sensul că reducerea datoriilor urmăreşte creanţele
 în mâna oricărui creditor se vor găsi, fie un simplu particular, fie instituţiune de credit, 
 fie chiar Banca Naţională, care nu mai poate invoca privilegiul absurd şi irealizabil ,
 creat în favoarea ei de legiuirile anterioare.Acelaşi mecanism, cu mici deosebiri, există şi 
pentru conversiunea datoriilor urbane." 
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¤Creditorii 

" Legea nouă nu aduce nici o modificare situaţiunii creanţelor   ,   din punctul de vedere
 al naturii,  al garanţiilor şi al modului lor de încasare.
Plata ratei fiecărei creanţe reduse, se face în mâna fiecărui creditor.
În caz de neplată, executarea se face de creditor, conform dreptului comun,pe baza titlurilor, 
întemeiate pe declaraţiile de asanare făcute de debitori,sub regimul legilor anterioare ; creditorii, 
nerecunoscuţi de debitori prin aceste declaraţiuni,vor putea să continue sau să intenteze acţiuni 
în justiţie pentru obţinerea unui titlu executoriu.
Ca o sancţiune a neplăţii ratelor prevăzute de lege, se permite creditorilor ca,pentru o 
singură rată neplătită, să ceară urmărirea veniturilor debitorului,iar în caz de neplată a 
doua rate succesive, să ceară decăderea debitorului din beneficiul termenului precum şi 
urmărirea fondului averii acestuia ;creanţa rămânând totuşi redusă în limitele prevăzute de 
lege.În ceea ce privesc precauţiunile de luat împotriva debitorilor de rea credinţă, care, 
în timpul termenelor de plată, şi-ar înstrăina prin fraudă bunurile lor, sistemul adoptat de noua 
lege  diferă complet, şi de cel al legii Argetoianu, care constituia o ipotecă colectivă asupra 
bunurilor debitorului şi de acel al legii Vaida,care lovea de indisponibilitate aceste bunuri, 
 ambele sisteme dând rezultate nefericite, întrucât ele duceau la paralizarea completă
  a debitorului şi la scoaterea din circulaţie a tuturor imobilelor.
De aceea sistemul legii noastre permite debitorului să-şi înstrăineze   ,  sub controlul 
tribunalului, bunurile sale, iar sumele prinse de pe urma acestor înstrăinări, autorizate de 
tribunal, vor fi depuse, iar tribunalul va face repartiţia lor între creditorii respectivi.
Orice înstrăinare, fără autorizarea justiţiei, devine inopozabilă creditorilor.
Iar pentru a pune pe terţi la adăpost de orice surprise, legea permite creditorilor să ceară, după 
cazuri, sau la notarul situaţiunii imobilului, sau tribunalului, a face o menţiune în registrele 
respective, pentru a pune în vedere terţilor  că debitorul se află în asanare.
 Legea însă permite debitorului, în vederea procurării capitalului de rulment, 
să dispuie şi să constituie chiar gaj pe recolte pe cel mult un an.
După cum am arătat la început, legile anterioare limitau reducerile propuse numai la 
creditorii direcţi ai debitorilor asanaţi,lăsând numai asupra lor sarcina pagubelor  cauzate.
Faptul acesta a avut consecinţe dezastruoase, mai ales asupra instituţiunilor de credit, care 
neputând să repercuteze şi să repartizeze pagubele şi asupra creditorilor lor respectivi, n-au mai 
fost în măsură de a-şi achita obligaţiunile.
În sistemul noii legi, acest mare neajuns a fost înlăturat,dându-se conversiunii un caracter 



circulant.
Giranţii, garanţii şi în genere orice obligaţi accesori ai creanţelor supuse acestea legi, 
beneficiază , pe de o parte,  de toate avantajele prevăzute pentru debitorul principal, 
rămânând obligaţi numai în aceste limite, iar pe de altă parte, instituţiunile de credit,
 de orice fel, care vor avea un plasament supus prevederilor legii, mai mare de 20% din totalul 
plasamentului lor, precum şi comercianţii care au suferit de pe urma acestei legi,
 reduceri mai mari de 20% din totalul creanţelor lor, au putinţa, printr-o procedură specială, 
să provoace convocarea creditorilor lor în scopul de a repartiza şi faţă de aceştia,
pagubele suferite prin efectul prezentei legi." 
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¤Banca Naţională 

...Fondul de 450.000.000 anual

  "Banca Naţională a României va trebui să suporte şi dânsa reducerile legale ale creanţelor 
asanate şi aflate în portofoliul ei.Pentru a evita însă o diminuare a acoperirii biletelor emise de 
ea,legea prevede că va interveni o situaţie specială între stat şi Banca Naţională  ,  
 prin care statul se obligă să acorde acesteia, pe durata maximă a acestei legi,o sumă de cel 
mult 450.000.000 anual, pentru a servi, atât la acoperirea parţială a reducerilor suportate din 
portofoliul băncii, cât şi drept fond pentru menţinerea creditului .
D-lor, acest sacrificiu  pe care îl face statul , este destul de greu,dar este absolut necesar şi 
justificabil pentru deplina şi definitiva rezolvare a problemei conversiunii,care prin proporţiile 
şi urmările ei considerabile a devenit o adevărată problemă de stat." 
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Conversiune radicală 
" Am spus că noi atacăm de front problema conversiunii ; o atacăm, aplicând acestei 
probleme un tratament radical. Problema conversiunii datoriilor, pentru noi, nu se poate 
rezolva cu expediente.Datoriile trecutului formează în organismul vieţii noastre economice un 
chist, o tumoare.Până când acest chist, această tumoare, nu este extirpată, nu prin paleative,
 ci printr-un tratament operatoriu, până atunci viaţa noastră economică nu se poate însănătoşi. 
(Aplauze prelungite pe băncile majorităţii ).De aceea, noi am avut curajul să spunem acestui 
pacient,pe care îl iubim şi pe care vrem să-l însănătoşim, să renunţe la paleativele pe care i le 
dădeau legile anterioare,şi să aibă această răbdare şi acest curaj de a se supune 
operaţiunii pe care noi vrem să i-o facem.Noi am pus pacientul pe masa de operaţie. 
Desigur cu acest prilej vor fi suferinţe, vor fi sacrificii.Ce operaţie se poate face fără durere ?
[……………….]
Automatismul legii constă în faptul că beneficiile ce legea acordă debitorilor şi anume: 
reducerea creanţei, reducerea dobânzilor şi eşalonarea datoriei pe un termen de maximum 
15 ani, aceste beneficii sunt de plin drept, în sensul că debitorul nu are nevoie să stea la baza 
legilor anterioare, pentru ca de faţă cu creditorul să i se recunoască aceste avantajii. 
Debitorul se bucură de avantajele legii de plin drept.[-----] 
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#Obiecţiunile opozanţilor : 

...Datornicii mici ?

 " D-lor deputaţi, dar reprezentanţii opoziţiei au mai făcut şi alte obiecţiuni. Voi remarca câteva.
S-a spus de d-l Madgearu, în comisie, în mod ostentativ şi dojenitor: 
<Dv. aţi lărgit conversiunea pentru cei mari ;aţi îngustat-o pentru cei mici >
Această afirmare a repetat-o  în şedinţa Camerei şi d-l Ghelmegeanu.
Să vedem dacă obiecţiunea aceasta este întemeiată .
Am îngustat noi conversiunea pentru cei mici ?
Prin acest proiect, în ce priveşte pe datornicii cei mici, până la 10 hectare,noi am acordat o 
reducere masivă de 50% pentru toţi debitorii agricoli, reducere care în anumite condiţiuni 
ajunge până la 70% .



Legea Vaida a acordat însă o reducere de 50% numai unei categorii de debitori,proprietari 
până la 10 hectare. Pentru o parte din aceşti debitori, legea Vaida a acordat numai o reducere 
de 25%,când noi acordăm o reducere de 50%, de 60% şi 70% pentru toţi,îngustăm oare 
conversiunea pentru debitorii cei mici ? "( Aplauze pe băncile majorităţii ).
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...Băncile populare?

Opoziţia a avut un argument care părea valabil.Spunea că a vrut să apere prin această 
excepţie, institutele de credit popular, băncile şi cooperativele populare. 
Argumentul nu poate rămâne în picioare.Dv.,d-lor naţional-ţărănişti, prin excepţiunea pe 
care aţi făcut-o,acordând o reducere mai mică pentru debitorii acestor instituţiuni, departe de a 
întări aceste instituţiuni de credit popular,dv. le-aţi slăbit,pentrucă le-aţi răpit prestigiul şi 
atmosfera de încredere  şi de simpatie, pe care debitorii agricoli trebuiau să o aibă faţă de ele. ( 
 Desigur, guvernul se gândeşte să ocrotească şi să întărească băncile populare.
 În acest scop el va acoperi cea mai mare parte din pagubele care rezultă din această 
reducere de 50% la portofoliul băncilor populare din fondul de 450.000.000,pe care legea îl 
prevede şi pe care (Aplauze pe băncile majorităţii ) .statul se obligă să-l înscrie în fiecare an în 
bugetul său. Prin urmare, departe ca noi să fi îngustat drepturile acestor debitori, noi le-am 
lărgit."( Aplauze )
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...Dobânzile ?

 Prin proiectul Vaida, dv. prevedeţi o dobândă de 1%.Proiectul nostru prevede o dobândă 
de 3%.Este oare aceasta o îngustare pentru cei mici ? ( Aplauze pe băncile majorităţii ).
Prin legea dv. aţi reglementat o conversiune inaplicabilă.

...Durata ?

Iar dacă ar fi fost aplicată, proprietarii rurali s-ar fi eliberat de datorii  după un timp aşa de 
îndelungat,care ajungea până la 100 ani,încât vă asigur că niciun sătean nu ar fi primit o 
asemenea necerută şi nechibzuită amânare. 
Am aici un tablou, făcut de experţi contabili, din care se constată că,dacă s-ar fi aplicat criteriul 
pe care d-l Ghelmegeanu cu atâta talent îl susţinea,spunând că ar fi superior legii noastre, 
atunci conversiunea datoriilor de 4.000 lei la  hectar, ar fi durat 24 de ani; a celor de 5.000 lei 
ar fi durat 36 de ani ;a celor de 6.000 lei ar fi durat 60 de ani ; iar a celor de 7.000 lei în sus, 
s-ar fi prelungit la 74 ani, 86 ani şi peste 100 ani ! 
Astfel, trei generaţii din familia debitorilor nu ar fi putut ca să-şi elibereze 
  pământul  de ipotecile legale şi de sarcinile datoriei trecutului.  O asemenea lege este 
serioasă ? ( Aplauze prelungite pe băncile majorităţii  ).Din această cauză ea a rămas o lege 
inaplicabilă.Dar dovada cea mai bună e că nici o singură creanţă nu a fost supusă 
unei asemenea conversiuni     în tot timpul cât regimul naţional-ţărănist  a stat la putere,  
de la promulgarea legii până la căderea lui. " ( Aplauze pe băncile majorităţii ).
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...Datoriile ţăranilor mici  …. 

Desigur, dv. aţi fost seducători faţă de săteni, căci aţi arătat fiecărui sătean avantajiile 
criteriului dv., după care declaraţi intangibile două treimi din veniturile lor anuale, 
neputându-se urmări decât o singură treime din aceste venituri.
Dar aţi uitat să adăogaţi la lămuririle date sătenilor că, conversiunea aplicată după acel 
criteriu , ar fi durat un timp de 60-70 şi 100 de ani.
Dacă aţi fi dat şi această lămurire, desigur că fiecare sătean v-ar fi respins atunci cu îndârjire 
şi indignare această generozitate a dv., care nu era decât formală şi, daţi-mi voie să adaog, 
ipocrită. ( Aplauze pe băncile majorităţii ).

...Datoriile proprietarilor mari şi mijlocii ….



În ceea ce priveşte regimul pentru proprietarii mijlocii şi mari,ne-aţi făcut o acuzaţiune,că 
am lărgit pentru ei conversiuneaşi ne-aţi făcut şi imputarea că am supus toate categoriile 
de agricultori la acelaşi tratament.
Dar tocmai acesta este un punct de mândrie şi de onoare pentru noi, că am aplicat un 
tratament uniform pentru toate categoriile de plugari,fiind vorba de aceeaşi boală, provocată de 
aceleaşi cauze,era deci nevoie de acelaşi tratament. ( Aplauze pe băncile majorităţii ).
Căci şi din punct de vedere economic, cât şi din punct de vedere social ,diferenţierile şi 
hotarele pe care dv. le-aţi făcut, nu erau decât arbitrare ;pentrucă dacă, din punct de vedere 
economic, fenomenul deprecierii bunurilor s-a produs în agricultură, el nu a putut să se 
oprească la hotarul de 10 sau 50 hectare,ci el a influenţat la fel toate categoriile de plugari .
 Din punct de vedere economic nu puteaţi dv. să creaţi proprietarilor dela 10 hectare în sus 
un regim vitreg, căci agricultura este o realitate unitară supusă aceloraşi legi şi la aceleaşi 
primejdii. Ea luptă cu aceleaşi greutăţi, oricare ar fi întinderea de pământ a plugarilor.
Nu erau câţiva, nu erau 100 sau 1.000 de agricultori cu o întindere de pământ mai mare de 10 
hectare, ci sunt 155.000 de agricultori  , care au în total   4.453.000 hectare de pământ ;   
sunt 155.000 gospodării agricole pe care dv. nu aveaţi dreptul să le supuneţi la un regim de 
vitregie, de ură şi de duşmănie.
Un agricultor dintr-o asemenea categorie – din proprietatea mijlocie şi mare, -avea drept la 
acelaşi tratament legal al conversiunii,pentrucă este un factor important de producţie."[--] 
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¤Elogiul agricultorului 

 Daţi-mi voe ca ministru al agriculturii, să protestez împotriva diferenţierii neeconomice, 
prevăzută de legile anterioare de conversiune , şi să constat că,după cum avem o mare 
nădejde în productivitatea proprietăţii ţărăneşti,pe care o vom stimula şi încuraja prin 
legiuirile pe care le vom prezenta ( aplauze  ), avem în acelaşi timp o mare nădejde în aceşti 
calificaţi agricultori     care au făcut investiţii pentru o agricultură mai tehnică, mai stiinţifică, 
pentru o producţie mai intensificată şi calitativ mai superioară.
 Ei sunt fraţii mai mari ai plugarilor mai mici.( vii aplauze ) .
  Pe toţi aceştia dv. i-aţi pedepsit cu un tratament vitreg, i-aţi lăsat la voia întâmplării ; 
aţi crezut că ei pot să fie deposedaţi şi înlocuiţi prin alţii. 
 Un agricultor nu se poate improviza, nu se poate uşor înlocui,un agricultor nu este un 
cămătar care s-a dus să cumpere o moşie pentru exploatare sau pentru agrement.[-----] 
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#Lupta de clasă ?! 

Dar din punct de vedere social,   greşala este şi mai mare.  Aţi voit, fiindcă aţi privit problema sub 
un aspect electoral ,să adânciţi hotarele între clasele componente ale plugăriei şi ale 
societăţii noastre, aplicându-vă politica luptei de clasă, aţi făcut o mare greşală .

...Ţărănismul PNL

În trecut a fost un mare proces între ţărănimea noastră, obijduită de atâtea secole  de 
suferinţe şi de umilinţe, şi marea şi latifundiara proprietate pe chestia repartiţiei pământului 
ţării.Acel proces a fost definitiv rezolvat şi cu mândrie o spunem ,  tot prin acţiunea şi 
înţelepciunea Partidului Naţional Liberal, ( aplauze prelungite şi îndelung repetate pe băncile 
majorităţii ), care, cu acelaşi curaj cu care atacă astăzi problema gravă a conversiunii 
a atacat problema agrară şi a rezolvat-o în mod definitiv şi cu deplina satisfacere a 
drepturilor ţărănimii noastre. ( Aplauze pe băncile majorităţii ).
Acum nu mai aveţi dreptul să mai aţâţaţi şi să mai faceţi o politică de agitaţiuni 
pe chestia aceasta.Da ! Spuneţi că vă este scumpă ţărănimea  ,  că pentru ea aţi format   
partidul dv.     ţărănist,  dar,oare, puteţi tăgădui partidului nostru dragostea lui pentru 
ţărăniume ?Dragostea noastră am dovedit-o prin operele mari democratice, 
făcute numai în favoarea ei şi pentru desrobirea ei ! 
Dragostea noastră pentru ţărănime nu este o vorbă deşartă – o vorbă electorală – 
ci un adevărat sentiment religios.Credem în această religiune – şi această credinţă ne 



purifică şi ne înalţă sufletele, ne dă puterea morală ca , ori-de-câte-ori ţărănimea este într-un 
impas greu,să intervenim pentru ea. ( Aplauze prelungite pe băncile majorităţii ) .
Ea este clasa de temelie a poporului nostru şi tezaurul cel mai nepieritor 
şi mai nepreţuit al Statului Român  .   ( Vii aplauze ).
Să avem faţă de ţăranul nostru o ţinută demnă, să nu-l amăgim,să ne apropiem de el cu 
sinceritate, să ne apropiem cu un sentiment de dragoste,să-l iubim,   dar să nu-l linguşim.   Să 
nu ne plecăm la slăbiciunile lui ci să-i întindem mâna noastră în mâna lui bătătorită, pentru ca 
să-l ridicăm la o situaţiune mai bună şi pe care trebuie să i-o pregătim. ( Aplauze prelungite pe 
băncile majorităţii ).Să nu-i sgândărim mai ales rănile sale din trecut ; să ne apropiem de 
ţăran cu interes, cu interes pentru el, nu pentru noi şi să nu-i sgândărim anumite răni, 
plângând alături de ei – noi cu plânsetul falş, ci cu durerea reală. (Aplauze prelungite pe 
băncile majorităţii ).Să luminăm ţărănimea, să o educăm, să o îndrumăm, 
pentrucă este clasa care a îndurat umilinţă, care a îndurat atâtea secole de suferinţă, 
care a pătimit atâtea secole de umilinţă, care a stat atâtea secole în întunecime şi în 
împilare. Ea poartă toate gloriile trecutului, toate greutăţile prezentului şi toate nădejdile viitorului şi 
neamului nostru. ( Aplauze prelungite pe băncile majorităţii ).
Iată d-lor, că şi din punct de vedere social, când dv. mergeţi cu această politică de învrăjbire, 
după părerea noastră, nu numai greşită, dar, chiar primejdioasă,noi avem dreptul să vă 
opunem politica noastră de armonie şi de solidaritate socială şi să vă spunem că faceţi o 
imensă greşeală când trasaţi hotare în categoriile sociale ale agriculturii, hotare pe care 
noi nu putem să le admitem.Noi, în această lege, şi din punct de vedere economic şi din 
punct de vedere social am prevăzut un tratament uniform şi egal pentru toate categoriile de 
plugari.  "   ( Aplauze prelungite pe băncile majorităţii ).
Sassu / 3 apr.'34 

¤ Legea  -concluzii 

D-lor deputaţi, d-l prim-ministru doreşte să ajungem mai repede la votarea acestei legi 
şi dorinţa aceasta este şi a dv., adică a ţării, pentrucă dv. sunteţi ecoul ţării.
Mă voi conforma şi eu acestei dorinţe şi nu voi urma pilda altor oratori, intrând în labirintul 
teoriilor şi al principiilor, nu voi rătăci în bărăganul generalităţilor, ci fixat dela început pe 
tărâmul realităţilor, voi termina cuvântarea mea cu o concluzie : 
Am examinat legea împreună cu dv. şi am ajuns la această convingere că facem o lege 
bună ; o lege de reparaţiune economică, financiară şi morală ;o operă de pace şi dreptate 
socială, o lege ce constituie pentru Partidul Naţional Liberal – şi de această dată – un act de 
mare înţelepciune şi de prevedere naţională." (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii ).
De aceea, vă rog din toată inima mea curată şi doritoare de bine 
să votaţi cu toată încrederea şi cu toată însufleţirea acest proiect de lege." 
 ( Aplauze prelungite pe baca ministerială şi pe băncile majorităţii ).
VPSassu / 3 apr.34 
----------------------------------

15.v)Adoptarea legii 
-N.N.  Săveanu, preşedinte :Discuţiunea generală este închisă.
Se pune la vot luarea în considerare şi se adoptă  .  
-N.N.Săveanu, preşedinte :D-lor deputaţi, înainte de a trece la discuţiunea pe articole,
suspend şedinţa pentru 10 minute.  Şedinţa se suspendă .
Finis dezbaterile generale  la Conversiunea IV  / 2-3 apr.'34 
____________________________

16.)Legea chiriaşilor ,prelungirea şi modificarea legii(14 apr.'33 ),5 apr.'34 



(DAD, MO 39 , şed din 5 apr.'34 , p. 1716- 1717  ) 
Regimul excepţional al raporturilor dintre proprietari şi chiriaşi 
N.Trestianu ( raportor ),susţinut de Remus Zăgănescu 
[LD : prescurtat , i se spunea legea chiriaşilor , şi demonstrează preocupările pentru protecţia 
socială din vremea crizei economice.Păgubiţi erau proprietarii , care nu-i puteau executa pe 
chiriaşi pentru datorii … ] 
Membrii Comisiei de legislaţie civilă, comercială şi criminală , s-au întrunit pe 2 aprilie, 
sub preşedinţia d-lui M.Rarincescu .
Consiliul Legislativ , secţia a II-a , a dat avizul nr 8 din 29 mart.'34 .
Senatul a votat legea .
Membrii Comisiei de legislaţie civilă, comercială şi criminală , din Cameră, 
s-au întrunit pe 2 aprilie, sub preşedinţia d-lui M.Rarincescu  şi au hotărât să aprobe proiectul , 
cum a fost adoptat la Senat .

¤Prelungiri şi modificări la lege 

...Protecţia chiriaşilor 

...Despăgubirile proprietarilor ( reduceri impozite )

[LD:Deci a fost o lege în apr.1927(PNLsau PP ).Apoi a fost modificată în apr.1929(PNŢ ) 
Apoi a fost modificată în apr.'33(PNŢ).A venit iar timpul modificării , în apr.'34 (PNL ) 
Se pare că era o lege care se prelungea ( cu sau fără modificări ) ,în primăvară , cu timp de graţie 
, în oct , de Sf.Dumitru ! Importantă mie mi se pare latura de protecţie ( de asistenţă ) socială ] 
Proiectul are în vedere Legea din 14 apr.'33 , şi are în vedere aceeaşi categorie de chiriaşi .
Vor beneficia de prelungirea acordată : 
/Contractele funcţionarilor şi pensionarilor publici , care au beneficiat de 
prelungirileanterioare ,  al căror venit nu întrece suma de 120.000 lei anual . 
/Contractele prevăzute la Legea din 17 aprilie 1929 : localurile ocupate de Stat, judeţ, comună , 
instituţie, precum şi cele ale şcolilor şi internatelor .
/ Contractele chiriaşilor , dacă au un venit ce nu trece de 60.000 lei annual ; 
/ S-a înţeles de a se proteja comercianţii, micii industriaşi şi meseriaşii ,acordându-se 
prelungirea cu un an cf. legilor precedente .
/Statul va despăgubi pe proprietarii care suportă scăderea chiriei ,în cadrul politicii de 
degrevări, reducându-se impozitul cu 2 % asupra venitului net al imobilelor urbane,
(cf. Legii din 16 apr. 1927 )menţinut în Legea chiriilor din 7 apr.'32 .
 / Pentru chiriaşii ce nu vor beneficia de prevederile legii, supuşi evacuării , 
s-a prevăzut o dispoziţiune de graţie : nu vor fi evacuaţi până la 26 oct.'34 . 
Legea chiriaşilor / 5 apr.'34 
-------------------------------------------------

17.)Legea învăţământului secundar (modificări legea PNŢ),16 apr.'34 
[LD: Modificarea legii Costăchescu(22 iul.'32) care modificase legea Iorga (29 iun.'31), care 
modificase legea Costăchescu (15 mai '28), care modificase legea Angelescu (1925 )]
În aparenţă, pare "jocul" obişnuit al partidelor ce veneau la guvernare.
Numai că eu consider că "jocul periculos " a fost al naţional-ţărăniştilor şi a lui Iorga, care au făcut 
praf  o lege bună,pentru a-şi satisface orgoliul .Vezi la legislaţiile respective  ] 
Vezi fişier PNL şi Învăţământ 

dr.C.Angelescu( ministrul )

¤Expunere de motive 



...Importanţa învăţământului secundar 

"Una din problemele cele mai importante ale învăţământului este  - şi a fost în toate vremurile 
-problema selecţionării elementelor capabile de a urma studii superioare şi de a se 
dedica ,astfel ,îndeletnicirilor intelectuale " 
"Toate legiuirile şcolare au stăruit , în trecut şi azi, să dea acestei probleme o soluţie 
cât mai sigură , prin mijloace eficace ,pentru a împiedica intrarea elementelor nepregătite în 
şcolile superioare , şi pentru a înlătura crearea unei pletori intelectuale care poate să 
devină un pericol social " 
C.Angelescu / 16 apr.'34

¤Evoluţia bacalaureatului

Odată cu închegarea şi consolidarea învăţământului românesc , şi legiuirile noastre au trebuit să 
instituie un mijloc cât mai eficace şi sigur pentru verificarea cunoştinţelor , cu care elevii bat la 
porţile universităţii. 
/ Prin legile din 1864 şi 1892  - această verificare s-a făcut prin  bacalaureat .
/ Legea de la 1902  - a introdus examenul de absolvire , care a fost o simplă formalitate , 
/ În 1925 s-a instituit un nou examen de bacalaureat ,în scopul de a verifica cunoştinţele 
liceale,şi de a constata influenţa lor asupra personalităţii intelectuale a absolvenţilor. 
Noul bacalaureat nu era cel de odinioară ( până la 1898 )  , întemeiat pe memorizare , 
 ci este un examen asupra cunoştinţelor fundamentale , cercetându-se , mai ales, 
puterea de judecată a elevilor. 
/În ultimii ani ( 1929 - PNŢ ; 1931 - Iorga   ) , s-au făcut unele modificări în organizarea 
bacalaureatului , care au slăbit eficacitatea lui, examenul trecându-se cu mare înlesnire   .  
[------------Statistică-------------------------------] 
 Urmările  se pot vedea uşor :  o nouă urcare a nr. studenţilor , cu cunoştinţe insuficiente din 
cursul secundar , " un nou balast" , pentru învăţământul superior, şi , în acelaşi timp, 
" o primejdie socială      prin faptul că viaţa noastră de stat ,nu poate asigura 
aşezarea corespunzătoare unui număr atât de mare de licenţiaţi şi doctori.  " 
C.Angelescu / 16 apr.'34

¤Revenirea la LegeaC.Angelescu(1925 )

...Bacalaureatul 

"Se impune revenirea la bacalaureatul serios, din 1925- 1928,pentru a institui o severă şi 
justă verificare a cunoştinţelor ,înainte de intrarea în Universitate . 
" Acestui scop serveşte legea de faţă , care readuce examenul selectiv la bacalaureat , 
pentru a opri  pătrunderea elementelor neserioase în învăţământul superior " 

...Examenele de sfârşit de an 

S-a introdus în lege : 
- examenul de sfârşit de an , la clase ;

...Admitere de la cursul inferior la cel superior 

- examenul de admitere de la cursul inferior la cel superior .
...Prin menţinerea facilităţii de promovare din clasă în clasă,se creează un număr de " 
declasaţi"     care , la momentul oportun ,ar putea fi îndrumaţi spre rosturi mai potrivite , în 
raport cu aptitudinile ce le au , ajutându-le să devină elemente folositoare , în viaţa noastră 
economică. 
...Prin examenul de la cursul inferior, la cel superior, se pot alege elevii cei mai capabili
 pentru studii liceale, iar ceilalţi pot fi îndrumaţi spre învăţământul practic sau aplicat .
Prin legea de faţă, acestui examen i se dă seriozitatea avută în 1928. 
Prin asta , se va înlătura balastul care coboară nivelul şcolii, " menită să pregătească elita 
intelectuală a neamului nostru " 



Legea înv.secundar  /  16 apr.'34 
____________________________________

18.)COMERŢUL BANCAR ,(reglementarea ),26 apr.'34 
Victor Slăvescu ( ministr.Finanţelor ) , Barbu Dimitrescu ( raportor ) 
a )Gh.Deleanu ( PNL-georgist )
b)I.Răducanu (PNŢ ) 
c)Fritz Connert ( P.German )
d)Barbu Dimitrescu ( raportor )
e )Victor Slăvescu ( ministru ) 
( DAD, MO 48, şed. de joi,  26 apr.'34, pag. 2341- 2345 )  Doc.integrale - fişier Economie 
[LD : trebuie de subliniat că, după conversiune, după legea chiriilor - care vizau protecţia 
debitorilor  dar şi sprijinirea creditorilor  -  guvernul PNL a venit cu o lege  menită să 
reglemeteze şi să controleze activitatea bancară ,pentru a se preveni anomaliile şi abuzurile 
practicate de bănci , care au dus la criza bancară .
Este însă de remarcat , totodată, că legea  exprimă şi o anume neîncredere în mecanismele 
justiţiei ( tărăgăneala, lentoarea ) prin crearea unei noi instituţii ,Consiliul Superior Bancar , 
învestit cu atribuţii speciale .
Proiectul se discută seara , târziu, şi se pun insistenţe pentru votarea lui.  ] 

18.a.)  Deleanu   ( PNL-georgist ) :

¤Consiliul Superior Bancar 

Principial , este de acord cu legea.Are unele nelămuriri privind Consiliul Bancar  , căruia i s-au 
atribuit foarte multe şi mari  răspunderi. Se teme că,dacă PNŢ va reveni la putere, va modifica 
legea. 
-Ion Răducanu :Dar acest proiect este o copiere , este inspirat dintr-o lege a noastră. 
-Victor Slăvescu :Ce pretenţie, d-le coleg ! 
-Deleanu :Art.56 este prea drastic, ar trebui suprimat sau modificat,pentru că Consiliul 
Bancar are dreptul să decidă limitarea operaţiuniilor unei bănci,sau chiar  lichidarea  ei !  
Acest lucru nu este constituţional şi legal,deoarece singura care are acest drept este justiţia 
#Legislaţie dăunătoare creditului 
Concluzie : întrucât legea urmăreşte să reînvie creditul, să aducă oarecare linişte şi 
normalizare în viaţa noastră economică, după felul cum se prezintă,nu reuşeşte să realizeze 
aceste deziderate.Dacă nu se va veni la timp şi cu o lege care să anuleze toate legile 
excepţionale , cred că nu se va putea reînvia creditul românesc. 
Atâta vreme cât Legea concordatului preventiv va sta în picioare, vă asigur că 
instituţiile comerciale de orice categorie ar fi, nu vor putea să progreseze ,din cauza acestei 
săbii a lui Damocles , care stă deasupra capului lor. 
Din această cauză , cred că este necesar să se vină cu o lege pentru completarea legiuirilor 
noastre economice , care să aducă normalizarea în viaţa noastră economică ." 

18.b.)Ion Răducanu ( PNŢ )
 [ LD : Aceeaşi sinceritate, acelaşi stil academic, chiar atunci când , poate ,are opinii divergente 
.Prin el, PNŢ îşi expune şi susţine opiniile , în acest complicat şi tehnic domeniu. 
Şi de data asta ,  ca la celelalte legi, se constată absenţa unei " voci" ardeleneşti, 
deşi existau unele probleme în legătură cu băncile din Ardeeal.Noroc cu Fritz Connert care le 
ridică …]

¤De acord cu legea 



...Legea=proiectul PNŢdin apr.'33 

Nu va critica legea. De data aceasta, principial, este de acord cu legea.Proiectul este o 
reluare… 
-Slăvescu :Este o amintire istorică, nu o reluare .
-Răducanu :O amintire istorică, fie, dar totuşi dvs nu faceţi altceva decât să reproduceţi 
un proiect anterior.El este o reluare a proiectului depus la Biroul Camerei , în apr.'33 , de către 
guvernul PNŢ."Suntem mulţumiţi că veniţi cu acest proiect de lege , pentru că principial 
suntem de acord "

#Greşeli în politica economică de stat 

Aducând elogii ministrului Slăvescu pentru metoda folosită în Expunerea de motive ,sunt 
unele lucruri cu care nu este de acord .[-----]
" Nu sunt insinuări ; vreau numai să arăt politica de stat care a dus organizaţia bancară la o 
politică de participaţie greşită  .   
Dvs afirmaţi că nu este politica economică greşită,ci de vină este conducerea 
organizaţiilor noastre bancare .[ citează din expunerea dr. Schacht - Banca Reich- ului -  în 
aceeaşi interpretare ca cea dată de el ]
Acelaşi lucru s-a întâmplat şi la noi - şi vorbesc obiectiv ; s-au pretins investiţii de capitaluri 
însemnate în industrii ,când băncile nu aveau decât depuneri pe termen scurt sau 
depuneri la vedere .  "   
-Slăvescu :Suntem de acord .
-Răducanu :"Suntem de acord şi , fără să vă învinui pe dvs, care , pe vremea aceea, 
nu aveaţi răspundere efectivă, criza bancară , care a avut loc şi la noi,şi care s-a produs într-un 
cadru mult mai grav, decât în alte ţări vecine cu noi,criza bancară trebuie să fie astfel înţeleasă 
Pentru stabilirea adevărului,pentru a ne da seama de realitatea care trebuie să stea la baza 
legiuirilor noastre de politică economică , şi nu pentru a atăca pe dl ministru al Finanţelor care 
,personal, nu poartă răspunderea greşelilor trecutului ,am ţinut să aduc aceste precizări în 
discuţiunea Camerei . "[--------] 

18.c.)Fritz Connert ( P.German )

¤De acord cu legea 

"Admit şi eu principiul proiectului prezentat , şi regret şi eu că nu s-a prezentat un asemenea 
proiect cu vreo câţiva ani înainte .Recunosc şi părţile bune ale proiectului şi intenţiile bune 
ale d-lui ministru .

#Obiecţiune:neglijarea băncilor din Ardeal 

Totuşi trebuie să fac unele obiecţiuni." În prima linie trebuie să constat că interesele băncilor 
existente în Ardeal nu au fost luate îndestul în considerare .
"Am mare teamă că băncile mici şi mijlocii din Ardeal , nu vor fi în stare să continuie 
activitatea lor ,după expirarea termenului de 5 ani ,prevăzut ca timp tranzitoriu pentru 
băncile existente ."Consideră capitalul social cerut ( art. 11 , 12, 35 ) prea mare .
Este  convins că multe bănci vor putea scăpa de dezastru, numai prin fuziune.

#Contra înlocuirii băncilor ardeleneşti ,cu filialele băncilor din Capitală 

Dar este hotărât contra tendinţei care ar merge într-acolo ca ," în locul băncilor noastre, 
mici şi mijlocii   , să avem filiale ale băncilor mari din Capitală "  [------] 

18.d ) Barbu Dimitrescu ( raportor ) 

¤Importanţa legii 

"Toată lumea ,care a luat parte la discuţie, a recunoscut că   proiectul este binevenit,   
şi că intervenţiunea unei autorităţi în a controla operaţiunile instituţiilor bancare   ,   



este bine venită, pentru a înlătura posibilitatea de a se mai repeta acele abuzuri   ,  cari s-au 
pus în lumină cu prilejul crizei bancare şi pe care le cunoaştem cu toţii.

/Principii, scop, ţinte 

"Valoarea ,însă ,a proiectului de lege trebuie examinată  din punctul de vedere al 
preocupărilor pe care le-a avut legiuitorul şi al modului cum a reuşit să realizeze 
aceaste preocupări.Este necontestat că preocupările sale  - ale acestui proiect de lege  - 
pot fi concretizate în aceste idei :

...buna administraţie a patrimoniului social 

"În primul rând, proiectul urmăreşte să organizeze întreprinderile  de bancă în aşa fel, 
încât să se asigure o bună administraţie a patrimoniului social.

...asigurarea lichidităţilor 

" În al doilea rând, să se asigure băncilor lichiditatea necesară ,pentru a se evita acele crize, 
care rezultă din faptul că depunătorii s-ar prezenta într-un mod brusc , pentru a-şi ridica  
depunerile.

...asanarea terenului bancar 

  " În al treilea rând, să se asaneze terenul bancar , suprimând toate acele aşezăminte , 
care n-au dovedit că au viabilitate .

...controlul permanent 

  " În al patrulea rând, să se instituie un control permanent , printr-o autoritate , 
care ar putea să fie statul însuşi sau banca de emisiune , sau un organ independent , 
cum este cazul legii de faţă  - un Consiliu Superior Bancar  - care funcţionează pe lângă banca 
de emisiune , fără să fie o emanaţiune a sa,şi care să asigure o bună funcţionare a acestor 
aşezăminte bancare ."[--------] 

18.e ) Victor Slăvescu(ministru de Finanţe ) 

¤Legislaţia comerţului bancar 

[LD: prima lege românească cu acest obiect -afirmă Slăvescu .Adică ,peste o sută de ani , bănci 
şi comerţ bancar , fără lege de reglementare a acestui comerţ.!] 
Proiectul de lege are , după modesta sa părere , un merit şi un defect :
"Un merit ,este acela de a fi primul proiect de lege   în Ţara Românească   ,prin care se 
reglementează acest comerţ de bancă ,şi un defect este că el vine cu foarte mare 
întârziere ." "Dacă comerţul de bancă, care se deosebeşte profund , şi ca structură şi ca 
acţiune economică , de celălalt comerţ, ar fi fost mai devreme reglementat şi îndiguit între 
anumite norme de principii generale , poate că viaţa noastră economică ar fi fost scutită de 
multe şi triste experienţe . ( aplauze la PNL )

#Armătură bancară hipertrofiată

" A trebuit să vină criza bancară, criza economică. Întotdeauna o criză economică are şi o parte 
educativă în ea , ca să ne arate că avem o armătură bancară hipertrofiată ,o armătură bancară 
care ,şi din p.d.v. morfologic structural , şi din p.d.v. al politicii de bancă , avea numeroase 
păcate .

¤Legea =completare firească a conversiunii 

"Profităm , d-lor deputaţi, de faptul că suntem astăzi preocupaţi de a ajuta  lichidarea  
trecutului, că tindem , în acelaşi timp, la o redresare economică nouă ,ca să venim cu o serie 
întreagă de legiuiri     care să completeze în mod armonic legea conversiunii.
Acest proiect de lege al comerţului de bancă este o completare firească şi armonică a legii 



conversiunii ;

...Va urma legea cambiei şi a CEC-ului 

după el, vor urma cele două proecte de lege , al cambiei şi al cecului , 
care , împreună , constituie un tot armonic complex şi desăvârşit." 
Şi la Cameră, şi la Senat , şi în Comisii , există aproape o unanimitate privind necesitatea  legii. 
Din aceast p.d.v., este complet mulţumit [------] 
Victor Slăvescu  / 26 apr.'34

¤Consiliul Superior Bancar 

" Dlor deputaţi, mi s-a spus că am pus acest comerţ bancar sub controlul unui 
Consiliu Superior Bancar , care n-ar fi bine alcătuit şi care , pe de altă parte, 
ar avea prea multă putere. 
Răspund imediat . Consiliul Superior Bancar  este un organ care nu are un caracter etatist. 
Este un organ compus din trei categorii de membri .[----] 
"Deci , acest Consiliu Superior Bancar , de la care eu aştept foarte mult, 
este un organ firesc şi indicat să îndrumeze pe viitor viaţa bancară a României.
Slăvescu / 26 apr.'34 

...Bănci puternice , serioase. 

...Încurajarea fuziunilor 

  " D-le deputaţi , eu nu ascund  - am spus-o şi la Seanat  - că intenţiunea legiuitorului 
este ca  încet , încet, fără bruscări, fără a se provoca zguduiri sau pagube, 
să ajungem la o raţionalizare în comerţul nostru bancar .
Avem , desigur, nevoie de bănci puternice , de bănci bine repartizate pe teritoriul ţării, de 
bănci bine conduse, nu avem nevoie însă de o puzderie de bănci liliputane, de bănculiţe,     
care au de multe ori preocupări personale sau speculative . [-------] 

...Bănci mai puţine,dar puternice 

Evident că ,din cele 1.100 bănci actuale, vor rămâne mult mai puţine. 
 Nu este nici o pagubă, pentru curăţirea terenului nostru economic,să rămânem cu un 
număr de bănci mai puţin numeroase,în schimb cu întreprinderi de bănci puternice şi bine 
conduse. 
Slăvescu / 26 apr.'34 

¤Legea - concluzii 

 " D-lor deputaţi, iată, prin urmare, care sunt în câteva cuvinte principiile de bază 
de la care am pornit. Noi urmărim, fixând acest cadru legal,
 să dăm creditului privat al ţării, putinţa de refacere pe baze sănătoase. 
În consecinţă , ţinând seama că aceast credit va fi una din pârghiile de la care 
aşteptăm ,mâine, ajutorarea vieţii economice, eu îmi permit să vă rog să daţi aprobarea dvs 
acestui proiect de lege "  ( aplauze prelungite, îndelung repetate , la PNL ) [------]

¤Votarea legii 
Se pune la vot şi se adoptă luarea în considerare a legii.

Se citesc articolele , de la 1-63  ( se dau unele explicaţii suplimentare  *şi se va vota în total , cu 
bile, în şedinţa viitoare .)
---------------------------------

*Notă

La întrebarea lui Mircea Costinescu , Slăvescu precizează că legea priveşte numai băncile cu 
caracter comercial     şi că , prin urmare ,  Creditul funciar rural şi urban   ,   care au caracter  civil, 



nu intră în prevederile legii respective 
Băncile profesionale, instituţiile de credit agricol, instituţiile de credit pe gaj, 
nu intră în aceast proiect .
 [  LD : mărturisesc că nu prea am înţeles de aceste bănci nu intră ! 
Pentru că sunt liberale ?  Ar fi prea simplă explicaţia . ]
Reglementarea comerţului bancar  / 26 apr.'34 
_______________________________________________________________

19.)DOBÂNDIREA ŞI PIERDEREA NAŢIONALITĂŢII ROMÂNE,,27 apr.'34 
(DAD, MO 49., şed din 27 apr.'34, p. 2511- 2413  ) 
[  LD :Proiect de lege din iniţiativă parlamentară . Expunere de motive şi argumente , 
Gh.Fotino . Un profund sentiment naţionalist, românesc,  străbate argumentarea lui Fotino .
L.am cunoscut pe omul  acesta la " Magazin istoric" : mi-a adus teatru antic grecesc ( tradus de el 
) , m-a fermecat ,mi-a povesti cu destulă seninătate şi eleganţă despre anii lui de puşcărie  ,  mi-a 
promis să revie la redacţie , după o operaţie A murit în operaţie , la spitalul 9  !   Extrag  câteva 
informaţii.] 
/Expunerea de motive  / conjuncturi internaţionale  / românii din Balcani / 
/Necesitatea legii :  acordarea cetăţeniei   ,   pentru colonişti / 
/Sarcina polit.externe : românii din Macedonia şi Banatul Sârbesc  / 
/Românii din Peninsula Balcanică - m-ţii Pind şi văile Macedoniei / 
/Colonizarea românească în Caliacra şi Durostor /Neacordarea cetăţeniei  // 
/Discordanţe legislative şi constituţionale / 
/Cetăţenia Română - noţiune, sens , valoare / 
/ Concluzii -  valoarea încetăţenirii coloniştilor / 
Doc. integral - fişier Românii peste hotare 
-----------------------------------------------------------------------------------------

a)Gh. Fotino (iniţiator,  raportor , susţinător )

...Situaţia coloniştilor 

 În judeţele Caliacra şi Durostor au fost aduse cca 10.000 români , macedoneni şi bănăţeni,  
care sunt încă supuşi străini : Grecia , Bulgaria, Iugoslavia.
Legea asupra colonizării ( iul 1930 ) , este inoperantă în unele situaţii.
Prezentul proiect are scopul de a clarifica şi legaliza situaţia stranie pe care o au coloniştii 
străini, români de origine, veniţi din alte state .
Ei au fost acceptaţi să vie în ţară , li s-a vândut câte un lot de 10-15 ha,dar continuă să fie 
consideraţi cetăţeni străini.

¤Lege ptr.dobândirea cetăţeniei 

Pr.de lege - este convins - întruneşte unanimitatea adeziunilor parlamentare - de aceea el va 
fi foarte succint în prezentare . Cu toate acestea trebuie să prezinte problema cadru 
[---explică situaţia ----vezi mai jos  ------ ] 
Era nevoie de intervenţia legiuitorului pentru reglementarea situaţinii celor câteva zeci de mii 
de suflete româneşti aşezate pe pământul ţării noastre ,legate de acest pământ, chemate la 
îndeplinirea unei acţiuni de românizare în cadrul acestui stat românesc, dar lipsite până 
astăzi de calitatea de cetăţean român şi nesupuse îndatoririlor care decurg din calitatea de 
cetăţean român. "[--------]
Gh.Fotino / 27 apr.'34 

....Românii din  Peninsula Balcanică 

....Văile Macedoniei , Pind 



¤Colonizarea în Caliacra şi Durostor. 

[-----]situaţia românilor luase forme tragice .Problema condiţiunilor de viaţă ale românilor din 
Peninsula Balcanică cerea o deslegare deosebit de urgentă .Energii româneşti , de nebănuite 
virtuţi,erau sortite să dispară ,în văile Macedoniei şi pe culmile Pindului. 
Atunci, Ion I.C.Brătianu , şi-a pus problema utilizării aceastor energii româneşti   ,   care aveau 
să fie chemate a veni cu aportul lor de acţiune şi spiritualitate ,la marea operă de consolidare 
a României.Ion ICBrătianu a avut viziunea micii patrii macedonene , aducându-şi efectiv 
contribuţia ei la consolidarea marei patrii româneşti . 
" Şi astfel, începând încă din 1925 ,odată cu miile de plugari din Vechiul Regat , câteva mii  - 
între 10 - 15.000  - români macedoneni ;iar mai în timpul din urmă, au fost aduşi şi români 
bănăţeni   .   Au fost aşezaţi pe liziera de sud a Dobrogei Noi , pentru a asigura fortificarea 
etnică a frunatriei noastre şi pentru a româniza ţinutul acela, legându-l astfel pentru totdeauna 
de ţara noastră" 
"Românii din Vechiul Regat , precum şi acei macedoneni şi bănăţeni ,aduşi şi statorniciţi în 
judeţele Caliacra şi Durostor ,îndeplinesc acolo o operă de sudură românească   ,   o acţiune 
care hotărăşte definitiv integrarea acelui ţinut în hotarele noului stat român.[---------] 
" Căci coloniştii aceştia au rămas până astăzi ,fie cetăţeni ai statelor de unde au venit , fie 
pur şi simplu oameni fără patrie   .  Î
n orice caz,   nu au ajuns încă cetăţeni ai acestui stat   !"   [-----] 
Gh.Fotino / 27 apr.'34 

#Paradox constituţional-legislativ.

Vedeţi, dlor,  situaţiunea lor înfăţişează paradoxul următor :colonizarea în vederea 
românizării se face cu cetăţeni care aparţin altor state sau cu oameni care nu aparţin nici 
unuia , cu haimatoşi.
Iar în drept, paradoxul este tot atât de frapant :căci, pe de o parte,legea colonizării din 17 iulie 
1930 ,atribuie colonistului proprietatea lotului de colonizare , după încheierea unui   act de   
vânzare -cumpărare     între el şi stat ,reprezentat de Oficiul Naţional de Colonizare .
Pe de altă parte, acel act de vânzare -cumpărare nu se poate face ,fiind că cel colonizat nu 
este cetăţean român ,iar Constituţia , prin art. 18 ,interzice străinului dreptul de a dobândi 
imobile rurale în România.
Deci după lege , el este proprietar ,dar după Constituţie, nu. 
Gândiţi-vă ce se poate petrece în sufletul acestor colonişti  ![-----] 
Gh.Fotino / 27 apr.'34 

¤Acordarea cetăţeniei  române

[LD:un profund sentiment naţionalist, românesc,străbate argumentarea lui Fotino .Dar un 
naţionalism calitativ,nu statistic .Pentru că el pleda pentru acordarea unei cetăţenii 
conştiente, asumate,responsabile.Dreptul de cetăţenie al colonistului chemat să slujească 
ţării , de dreptul de a stăpâni moşia
[LD:10 mart.2007.De când România a intrat în UE , fraţii noştri basarabeni -interesant! ,parcă nu 
şi bucovineni din Ucraina ! -se înghesuie la obţinerea cetăţeniei române.
Legislaţia (mentalitatea ,voinţa politică ) din cele două state româneşti , nu este clară şi 
permisivă nici după 17 ani de la căderea comunismului !
Atenţie ! Problema nu cred că trebuie pusă ca pentru Caliacra şi Durostor ,teritorii devenite 
româneşti prin anexiune ( fie ea şi recunoscută ! ) ,cu populaţie neromână.
Această "Republică Moldovenească",cu teritoriu de drept românesc ,cu graniţe trasate cf. 
Tratatului de pace de la Paris ('47 ),aşa cum pretinsese URSS prin Ultimatumu-lui sovietic 
('40 ),care nu era altceva decât consfinţirea planului adiţional secret din Pactul Stalin Hitler
(23 august '39 )...să fie golită de şi aşa împuţinaţii români ? 
Aceasta să fie reţeta "naţională " prin care s-ar urmări revenirea Basrabiei şi Bucovinei la 
"patria -mumă " ? Nu cred, oricât de dureros ar fi receptat "refuzul cetăţeniei" 
Ar fi de înţeles acordarea cetăţeniei române ... românilor aflaţi prin Siberia,prin alte foste republici 
sovietice ,chiar celor din Transnistria ... dar nu să se golească de români,Basarabia ! ]
" Noţiunea de cetăţean român trebuie să fie o noţiune bine definită.Cei care avem cetăţenia 



română s-o păstrăm cu orgoliu şi s-o acordăm cu zgârcenie .
Tuturor celor care ,prin strămoşii lor, prin aspiraţiunile lor  - cum este cazul Românilor 
macedoneni şi bănăţeni  - sunt legaţi de neamul românesc ,să le-o acordăm. 
Tuturor care nu au nimic cu neamul acesta , să le-o refuzăm.Largheţe şi generozitate , 
când este vorba de fiinţa noastră etnică, nu se poate îngădui  .    ( aplauze )
"Este preferabil ca de pe urma unei legi restictiv concepută ,să rămână în afară de 
beneficiul ei , un român autentic,decât ca , printr-o lege generos concepută ,să se 
strecoare la beneficiul cetăţeniei române toţi veneticii din cele patru vânturi   ."  ( aplauze ) 
[-----] 
Gh.Fotino / 27 apr.'34 

¤Cetăţenia română =naturalizare + stăpânire de pământ 

"Legând noţiunea de naturalizare de aceea de colonizare     ,legând dreptul de a fi cetăţean 
român ,de dreptul de stăpânire a unui pământ românesc , nu numai că rezervăm coloniştilor 
români de origine  - macedoneni şi bănăţeni  -beneficiul cetăţeniei române , dar dăm acestei 
cetăţenii şi un caracter deosebit şi respectăm şi o tradiţie românească.
Când în trecutul nostru românesc se dăruia de către Ţară , de către Domnul ţării,o moşie cuiva , 
pentru slujbele aduse ţării, sau pentru a-l îndemna să slujească ţara, acela căpăta , prin însăşi 
această danie, şi o boierie.
Proiectul de faţă vine şi ca o reânviere a unei vechi tradiţiuni istorice,legând şi noi astăzi 
dreptul de cetăţenie     al colonistului chemat să slujească ţării , de dreptul de a stăpâni moşia 
care i s-a hărăzit de către ţară, cetăţenia lui va însemna pentru el , nu numai recunoaşterea 
unui drept, ci şi câştigarea unei boierii româneşti .În sufletul lui, calitatea de cetăţean român 
va răsuna, astfel, cu sensul unei nobleţe " [-----] 
Gh.Fotino / 27 apr.'34 
'------------------------------------------

b) Eugen Titeanu ( subsecretar de Stat Interne), 12 febr.'35 
Răspuns la interpelrea  lui  Gh.Brătianu .
( DAD, MO 34, şed. din 12 febr.'35 , p. 821- 825  )

¤Încetăţenirea în masă a macedonenilor 

[LD:Polemica se duce peste un an .Se putea , oare , să nu se încaiere , iar şi iar, pentru 
paternitate, iniţiativă, merite , politicienii români ?! Se aruncă reproşuri, se fac procese de intenţii , 
pe o măsură legislativă ce a regelementat o situaţie încurcată.Doc. integral la fişier Români peste 
hotare ] 
Macedonenii aveau o situaţie de fapt, fără să aibă şi o situaţie de drept.
Situaţia lor juridică era foarte nelămurită.
Art. 18 din Constituţie spune că străinul nu poate deveni proprietar de bunuri imobiliare 
rurale.Macedonenii aveau paşapoarte albaneze, greceşti, bulgăreşti .Această anomalie 
juridică care făcea fragilă situaţia lor de drept,am curmat-o printr-o lege din iniţiativă 
parlamentară ,pentru încetăţenirea în masă a macedonenilor al cărui merit revine d-lui 
George Fotino ,majorităţilor care au votat-o şi guvernului care şi-a însuşit-o.
Pe această lege nu există semnătura nici unui georgist ! 
-CCGiurescu :Ni s-a cerut şi n-am iscălit ? Fiţi de bună credinţă ! Aţi ţinut această lege în 
secret ,ca noi să nu aflăm nimic. Aceasta este realitatea .
[ LD: felul cum prezintă Titeanu semnătura lui Grigore Duca ,pe legea de încetăţenire a  
macedonenilor,mi s-a părut o speculaţie jenantă .Cu atât mai mult cu cât i se ceruse să nu facă 
această indiscreţie.Chiar dacă asasinii lui Duca, Caranica şi Belimace,erau macedoneni  ]
Eug.Titeanu : Parcurgând aceste semnături de sub proiectul de lege ,am găsit una pe care am 
fost rugat să nu o aduc aici în discuţiune ,dintr-un sentiment de eleganţă foarte omenească , 
dar vă rog să mă credeţi că-mi ete imposibil , căci nu pot diminua nici valoarea umană , 
nici valoarea dramatică a acestei adeziuni prin tăcere.
Între semnăturile proiectului pentru încetăţenirea în masă  a macedonenilor ,figurează 
semnătura lui Grigore Duca , fratele lui Ion Duca,această semnătură are şi valoarea 



creştinească a unei iertări ,şi mai ales bărbăteasca hotărâre de a nu face injuste 
generalizări .Dar odată cu absenţa semnăturilor dvs pe acest proiect,este bine să se ştie că 
semnătura semnificativă a fratelui lui Ion Duca figurează aici, la loc de cinste . ( aplauze la 
majorităţi. ) 
-CCGiurescu : Nu eşti deloc de bună credinţă .Nici nu ni s-a prezentat proiectul. 
Încetăţenirea coloniştilor / 27 apr.'34 
______________________________________

20.)OETR:Oficiul de Educaţie al Tineretului Român ,27 - 28 apr.'34 
Dr.C.Angelescu ( ministr.Instrucţiunii, cultelor  şi artelor ) 
a.) Radu Lascu ( PNL-g )  - M.Condrus ( PNL )
b ) Petre Andrei ( PNŢ ) - dr.Angelescu ( PNŢ ) 
c)  ACCuza ( LANC ) - C.Angelescu ( PNL )
( DAD, MO 50, şed de sâmbătă ,din 28 apr.'34, p. 2620-2624 ) 
[ LD:Discuţia generală şi pe articole .Era sâmbăta Învierii , ultima zi a sesiunii parlamentare 
După legile represive ,după legile economice, după legea administrativă, această lege a educaţiei 
tineretului în timpul extraşcolar,vădea îngrijorarea dar şi preocuparea guvernului pentru 
canalizarea tineretului spre acţiuni "sănătoase" naţionale, culturale şi sportive .] 
 [LD: este prima instituţie "novatoare" care introducea în ecuaţia puterii pe Regele Carol 
După percepţia contemporanilor, izvorâtă din dorinţa de a scoate tineretul de sub influenţa G 
de F ;după alţii, din admiraţie faţă de instituţiile fasciste mussoliniene ( ca o modă  ) ;
după alţii , din dorinţa de implicare a MSR în educaţia militară şi patriotică
Iniţiativa porneşte , deci , de "sus" , nu prea este agreată de partide ,dar ,în confuzia şi psihoza 
generată de mişcările naţionaliste ( ce exploatau atracţia tineretului ptr jocurile sportive , marşuri, 
etc )o încercare de a le contola ]
Doc. integrale la fişier Învăţământ , Cultură 
------------------------------------------------------------------

a)R.Lascu(PNL-2 )- M.Condrus(PNL-1 ) -confruntare 

¤ Instituţia OETR 

-Radu Lascu ( PNL-georgist  ) : [ contra legii - lipsă text .  ] 
-M.Condrus (PNL )  :  " OETR corespunde într-adevăr unei necesităţi ,care este menit să 
adune pe copiii noştri  - şi vorbesc în calitate de părinte  -de pe căile pe care se duc fără nici 
un control,îi adună la olaltă, ca să- supună unei supravegheri şi pentru a le da o educaţie şi 
în direcţiunea naţională     şi în direcţiunea sportivă şi în direcţiunea culturală, în afară de şcoală , 
astfel încât statul , cu organele de conducere ale ministerului ,să poată supraveghea în mai 
de aproape activitatea copiilor. 
Şi atuncidvs vă revoltaţi împotriva aceastui proiect .Se poate ? ( aplauze la majoritate  ) 
Legea aceasta nu este ca celelate legi , care vin de obicei în discuţia noastră ;
ea vrea să canalizeze educaţia tineretului nostru pe căi mai bune ."[-----] 

20.b)Petre Andrei(PNŢ ) ,28 apr.'34

¤Legea OETR

 " D-lor deputaţi,  acest proiect de lege,  ca tendinţă generală,nu poate nimeni să-l respingă ; 
el este pornit dintr-o justă îngrijorare   .  ( apaluze la majoritate ) 
Dar îmi permiteţi să manifest şi oarecari îndoieli .În primul rând, constat că se înfiinţează un 
Oficiu de educaţie a tineretului român,un Oficiu general. Vă întreb însă :în acest caz,nu se dă 
oarecum un fel de certificat de incapacitate pentru Ministerul Educaţiei Naţionale  ?  
ce rost mai are atunci Ministerul Educaţiei Naţionale ? [------]



...inspiraţie din legislaţia mussoliniană 

" Dacă renunţaţi să gândiţi dvs , pentru că a gândit Mussolini ,renunţaţi şi la locul dvs !  De 
aceea, vă rog să nu mai aduceţi un asemenea trist şi slab argument .

...paralelism sau subordonare a Ministerului Educaţiei ?!

Eu concep Ministerul Instrucţiunii Publice ,ca un adevărat minister al educaţiei naţionale ; 
dar dacă el nu este în stare să-şi îndeplinească o misiune şi se creează un alt minister, să o 
spuneţi precis, specificând că Ministerul Instrucţiunii Publice devine o anexă a acestui 
Oficiu nou, care se înfiinţează acum.
Art. 1 cuprinde exact definiţia şi atribuţiile Ministerului Instrucţiunii Publice.
 Dvs îl subordonaţi altor ministre ." [----------] 
"Deşi suntem de acord cu ideea generală a   necesităţii întăririi şi supravegherii cât mai   
vigilente a educaţiunii, care trebuie să pornească din toate părţile
 - şi societăţile particulare trebuie supravegheate !  - deşi suntem de acord cu această idee, 
noi credem că iniţiativa trebuie să pornească de la Ministerul Educaţiunii Naţionale, şi să 
se execute prin organele pe care le are la dispoziţie.

#OETR = un supraguvern ?!

Nu putem fi însă mulţumiţi de ideea unui supraguvern care să aibă în subordinea sa 
toate ministerele şi ale cărui atribuţiuni şi însărcinări se vor prevedea numai în Regulament
Eu sunt convins , de altminteri, că şi d-nii colegi din majoritate , care vor vota aceast proiect 
de lege, o vor vota cu inimă îndoielnică şi cu convingerea că abzic la drepturile lor. " 
( aplauze la PNŢ ) PCAndrei / 28 apr.'34
 ----------------------------------------------

20.c )Dr.C.Angelescu(ministru Educaţiei Naţionale ) 

¤Scopul OERT 

[------] " Ei bine, ce facem noi ? Venim cu aceast proiect de lege, care are două scopuri : 
să organizeze educaţia tineretului , să-l pregătească din p.d.v. moral, naţional şi fizic. 
-ACCuza : Şi creştin .
-C.Angelescu : Şi creştin, cum foarte corect spune dl Cuza .Dar şi să coordoneze şi să 
controleze aceste societăţi de sport răsleţe .

...C.C al OETR 

...Preşedinte MSR 

OETR este condus de un Comitet Central -format din prim-ministru, ministr. Educaţiei, 
ministr. Apărării -ceastă reformă a fost înscrisă în programul PNL.[-------] 
-dr.C.Angelescu : D-lor s-a prevăzut preşedinţia MSRegelui  , pentru ca această instituţie să 
nu mai fie supusă fluctuanţelor politice .( aplauze la majorităţi ) 
La fel ca şi legea pe care o va aduce dl ministru al Apărării Naţionale  [ premilităria ] 
ca să nu mai fie supusă influenţleor partidelor politice  ,  am pus-o sub scutul MSRegelui. "
-------------------------------- 
Se pune la vot luarea în consideraţie a legii  şi se adoptă .
Se trece la votarea pe articole . 
------------------------------

20.d )ACCuza ( LANC ),27 apr.'34 

¤OETR=Instituţie deasupra partidelor .

[ LD : ACCuza nu pierde ocazia unei tirade antipartidiste .  Din acest p.d.v, poate aici stă secretul 
menţinerii lui în viaţa parlamentară :a încurajat totedeauna veleităţile lui Carol al II-lea  ] 



" Deşi într-o discuţie prea grăbită pentru un obiect atât de important precum este obiectul 
prezentei legi, am crezut de datoria mea să viu la această tribună şi din partea LANC 
să aduc respectuosul nostru omagiu Majestăţii Sale Regelui  ( aplauze unanime ) 
şi, în acelaşi timp, vii felicitări d-lui ministru al Instrucţiunii  ( aplauze la majoritate ) 
şi dvs , majoritatea , care vă pregătiţi să votaţi această lege cu aşa însufleţire .[------] 

20.e )Votarea legii, 28 apr.'34 
Se votează articol cu articol şi se adoptă legea OETR / 28 apr.'34 
__________________________

21.)PREGĂTIREA PREMILITARĂ ,28 apr.'34 
G-ral N. Uică ( ministru Apărării )  , Pompiliu Bădeanu ( raportor ) 
a) CCGiurăscu (PNL-g )                 b.) PCAndrei (PNŢ) 
c)  Pamfil Şeicaru ( "Curentul" )     d.) M.Plătăreanu ( PNL ) 
( DAD , MO 50, şed. de sâmbătă ,  28 apr.'34 , p. 2638- 2643  ) 
 [_ LD luni, 20 ianuarie 2003 se discută în sâmbăta Paştelui , după legea OETR ,
 în ultima zi a sesiunii parlamentare 
Dezbaterile se abat de la lege , deoarece izbucneşte violent scandalul Skoda,şi parlamentarii 
sunt antrenaţi în această confruntare Aici extrag câteva informaţii de la discuţia generală a legii 
Vezi fişier Armată şi la partidele respective ] 

21.a )CCGiurăscu ( PNL--georgist ) , 28 apr.'34 

¤ Legea premilitară 

-CCGiurăscu :Această lege prevede pregătirea premilitară pentru tinerii din toate straturile 
sociale, atât de la oraşe cât şi de la sate .atât din licee cât şi de la sate ? 
-P.Băbeanu :Pe toţi cetăţenii români 
-N.Popescu : Aceasta nu este o lege de înarmare a tineretului român!
-CCGiurăscu :legea prevede o amendă modică ( 2.000 anual ) pentru tinerii care absentează , 
ceea ce nu este o sumă mare Speră ca ministrul să dea explicaţii .
CCGiurăscu / 28 apr.'34 
----------------------------------------------------------

21.b ) Petre Andrei ( PNŢ ), 28 apr.'34 
[_ LD luni, 20 ianuarie 2003   : se discută în sâmbăta Paştelui , după legea OETR ,
 în ultima zi a sesiunii parlamentare   ] 
/ Critica procedurii parlamentare : excesul de legiferare  ; legi vagi , negândite / 
/ Legea  de organizare a Ministerului de Apărare  şi premilităria  /
/ Necesitatea scurtării serviciului militar ptr. ţărani ,  condiţionate de şcolarizare / 
/ Educaţia tineretului .Modele : Komsomol - Balila - tineretul hitlerist  / 
  --- polemică cu ACCuza pe tema "modelelor"  ---------------------------
/ Specific ptr. situaţia României : accent pe educaţie spirituală ;
    puţină ed. fizică ;  rezervă ptr. premilitărie     (  la sate şi universităţi) 
/ Baza tehnică , finanţarea / 
/ Premilităria - concluzii : da , la sate ( condiţionat ) cât mai puţină la uiversităţi 
-------------------------------------------------------------
PCAndrei / 28 apr.'34 

...Procedură parlamentară 

[ LD : Înainte de a lua el cuvântul, fuseseră invitaţi la tribună  Ghelmegeanu, Şt.Mihăescu , 



D.Căpăţâneanu ş.a. …. dar nu au răspuns la apel  ] 
"Este o sarcină penibilă şi pentru mine şi pentru dvs , ca să vedeţi mereu aceleaşi persoane 
perindându-se la tribună.Pentru mine este penibilă şi din alt p.d.v. Mărurisesc că mi s-a dat 
proiectul de lege azi dimineaţa , aşa încât trebuie să vorbesc numai după o sumară aruncare de 
ochi , asupra lui. Dar nu e vina mea , ci a dvs. ,care înţelegeţi să legiferaţi în aceast mod. " 
PCAndrei / 28 apr.'34 , retro'30 

¤Educaţia premilitară 

"Educaţia premilitară era dealtminteri prevăzută în legea de organizare a Ministerului 
Apărării Naţionale , încă din prima noastră guvernare din 1930 ,aşa încât noi am avut în 
vedere anumite necesităţi ale ţării .Ne gândeam , între altele, şi la scurtarea serviciului 
militar , pentru că una din doleanţele tinerilor ,era să se mai reducă termenul de seviciul 
militar.Atunci, firesc, era nevoie de o pregătire anterioară " 
PCAndrei / 28 apr.'34 

...Ţăranii şi serviciul militar 

[ LD : chiar luat pe " nepregătite " … totuşi în improvizaţia lui Petre Andrei, prea des apar bunele 
intenţii ale PNŢ  rămase în stadiu de deziderat  !  ] 
"În legătură cu tendinţa într-o mai bună organizare a vieţii ţărăneşti şi pentru educarea 
tineretului, ne-am gândit noi cei care eram la ministerul Instrucţiunii , să uşurăm cât mai mult 
accesul la cultură, să avem cât mai multe instituţii la îndemâna ţăranilor , pentru ca cei care 
au învăţat 4 clase primare să nu uite tot ce au învăţat . 
"Acum s-a introdus un aliniat în legea învăţământului primar ,prevăzându-se posibilitatea 
scurtării serviciului militar ,pentru absolvenţii cursului complementar .Acesta este desigur 
un deziderat , pentru că nu depinde de Ministerul In strucţiunii , ca să hotărască această 
chestiune, ci de Ministerul Apărării Naţionale. 
Până acum, ţăranii nu aveau nici un folos din fapul că frecventau şcoala primară completă 
cu 7 clase.Pentru ca să-i stimulăm, am introdus acest deziderat şi v-am rugat să găsiţi 
posibilitatea de a-l introduce şi în legea dvs  .  
Cred că aceasta se poate face cu ocazia prezentei legi, pentru că nu veţi veni aşa de repede 
cu modificarea legii de organizare a armatei 

...Spiritualitate - muncă - forţă fizică 

[ LD : de fapt este un gând legat mai mult de legea OETR ,sau o tardivă remarcă inspirată de 
discursul lui ACCuza ,sau o improvizaţie pe marginea unei legi nestudiate sau o idee opozantă 
spiritului militar.Altfel , interesantă .
Printre altele, o anume percepţie a educaţiei komsomoliste , hitleriste sau fasciste   ]
"Din proiectul de lege , nu văd modalităţile în care se vor organiza serviciile acestea 
de educaţie premilitară şi pentru universităţi , şi-mi exprim o temere .
" Dle ministru, nu ştiu dacă dvs sunteţi n curent cu ceea ce se petrece în Universităţi, 
în genere.Noi, în vremea de astăzi , avem nevoie de mai multă spiritualitate .Cine vrea să dea 
o anumită înfăţişare unei epoci şi unei ţări,trebuie să o stăpânească din punct de vedere 
spiritual.De aceea îmi exprim temerea că numai educaţia fizică  nu va putea realiza scopul 
urmărit ."Este , desigur , nevoie de disciplină,  de o organizare a întregii fiinţi, a tineretului 
nostru,ca să nu se producă mişcări periculoase pentru viaţa statului.[.............] 
Aveam intenţiunea să iau cuvântul contra proiectului dvs ,din cauza aceastei temeri   ,   
ca nu cumva spiritualitatea , care trebuie să domine,să fie înăbuşită din cauza excesului în 
direcţia educaţiei fizice." Nu avem nevoie numai de boxeri     şi de oameni rezistenţi fiziceşte   ,   
avem nevoie de minţi luminate   ,   care să stăpânească prin spiritualitatea lor şi să dea 
directive de cugetare în ţara aceasta . 
" Dvs, dle ministru al armatei ,vă daţi seama , mai bine decât oricare altul,că lupta cu 
sufletul , în contra gazelor otrăvitoare şi în contra mitralierelor ,nu face două parale.
Trebuie desigur, să fim pregătiţi sufleteşte ,dar să avem , în acelaşi timp, material de luptă la 
îndemână cu care să putem rezista . Aveam această temere , ca spiritualitatea să nu sufere .  



 [Modele : Komsomol, Balila, Tineretul hitlerist ] 

Vorbea dl ministru al Instrucţiunii despre organizaţii similare ale tineretului din străinătate , 
de Balila din Italia , la care eu voi adăuga Komsomolul din Rusia Sovietică şi Tineretul 
Hitlerist din Germania.[..................] 
Nu este mai puţin adevărat însă că am fost zdruncinat şi vă mărturisesc îndoiala 
 care mi s-a strecurat în suflet  -de Petka Roikov ." Acesta este un personaj dintr-un roman al lui 
Ehrenburg ,care vorbeşte despre tot ceea ce face ca muncă inspirată de un ideal   ,  tineretul 
acesta organizat în Komsomol din Rusia .Aceşti tineri se duc , defrişează păduri şi terenuri 
care păreau inaccesibile,ei sunt gata să sesacrifice , pentru idealul pe care îl au.
Acolo unde se duce un tânăr din Komsomol, populaţia îl primeşte cu încredere şi cu 
speranţă .Această putere a idealismului Komsomolului, s-a încetăţenit în convingerea intimă 
a opiniei publice din Rusia .
-prof. ACCuza :Ne daţi Komsomolii ca model ? 
-prof.PCAndrei : Dle profesor Cuza , indiferent de ce gândesc ei ! 
-Cuza :Nu este indiferent , să ni se dea nouă modele dela aceia care gândesc cum gândesc 
ei .
-Andrei : Iată unde greşiţi…. 
-Cuza : Sau greşiţi dvs ! ( ilaritate ) 
-Andrei :Indiferent de ideea politică care îi călăuzeşte … 
-Cuza : Nu este indiferent !  ( ilaritate ) Aici este princpiul . 
-Andrei : De ce vreţi să mă duceţi pe mine la Vechiul Testament ?Eu vă las pe dvs acolo, şi 
merg în altă parte. ( ilaritate ) 
-Cuza :Eu cu comuniştii  nu vreau să ...am deaface , nici chiar de la această tribună. 
    De ce să ne citezi Rusia ? Nu poţi să ne citezi Italia sau Germania ? 
-Pamfil Şeicaru : Chiar în avizul Consiliului Legislativ ,se vorbeşte despre Komsomol , 
şi se arată organizarea lor ca model . 
-Andrei :Indiferent de ideea politică pe care o  reprezintă, este vorba de  acelaşi fel 
de organizaţie. Aceasta este partea comună în organizaţia tineretului atât din Balila , 
cât şi din Komsomol , sau din tineretul hitlerist .
Este aceeaşi organizaţie , aproape acelaşi sistem de disciplină şi educaţie."

...Atenţie:un mixtum compozitum !

Aceasta m-a făcut să mă gândesc dacă în situaţia actuală de la noi , nu ar fi nevoie de o 
altă disciplină ,nu numai de disciplină rigidă ,militărească,pentru că aceasta ar fi prea 
puţin când sufletul poate fi dezorganizat .Şi atunci, opera de educare şi de organizare 
sufletească     ar putea fi dată de această organizare quasi militărească. 
Mă gândesc cum veţi face această organizare la universitate , fără ca să abateţi pe studenţii 
noştri de la studii ?
-Pompiliu Băbeanu : Are un caracter mixt această lege.Vă rog să citiţi cu atenţie.Nu se 
ocupă numai de acţiuni fizice şi militare . 
-PCAndrei : Tocmai de acest caracter mixt mă tem.Un mixtum compozitum   nu dă 
niciodată rezultate bune .Nu e bine ca ca atribuţiunile să se încalce unele pe altele. 
Dacă mă voi amesteca în organizarea militărească , unde mă pricep mai puţin, cu siguranţă 
am să încurc pe specialişti şi dacă d-nii care au o altă competenţă ,pentru care am tot 
respectul , se amestecă în chestiunile de educaţie sufletească şi intelectuală, mă tem de la 
început că o să se producă încurcătură. " 

PCAndrei / 28 apr.'34 

#Exces de legiferare 

"Mă tem ca aceste institute de spiritualitate şi de cultură, să nu fie deranjate şi abătute din 
calea lor firească , prin ceea ce prevedeţi dvs. în această lege .
Văd că suntem în epoca legiferării prin regulamente numai , de aceea ar fi fost mai logic să 
aduceţi o lege cu un singur articol ,în care să prevedeţi înfiinţarea serviciului de educaţie 
premilitară ,specificând că un regulament va dezvolta dispoziţiile conform cărora se va face 



această educaţie.Cu sistemul aceasta , desigur că Parlamentul actual şi banca ministerială 
ar fi fost mulţumită. Ca să fim în linia logică a activităţii dvs de legiferare ,întrucât votaţi numai 
deziderate vagi şi lăsaţi ca totul să fie hotărât prin regulament ,atunci propun ca şi în 
această lege să scriţi un articol unic , în care să fixaţi ziua de 1 mai pentru înfiinţarea 
institutului de educaţie premilitară şi lăsând apoi în sarcina unui regulament special să 
prevadă mai departe atribuţiunile şi organele de execuţie. "
PCAndrei / 28 apr.'34 

¤ Finanţarea premilităriei 

  "Aş dori ca această educaţie fizică care se organizează în legătură cu serviciul premilitar , 
să ţină seama cât se poate mai mult de societăţile sportive bine organizate.
Pentru că în ziua de astăzi există câteva societăţi de acestea , care pot fi cu folos utilizate .
Mă gândesc în acelaşi timp dacă veţi la îndemână fondurile necesare .
După câte ştiu eu vă stau la dispoziţie 11.000 de ha  Nu ştiu cine le stăpâneşte … 
-Şeicaru : S-au păstrat terenuri pentru fiecare comună ,dar aceste terneuri s-au arendat  şi 
nu au fost folosite niciodată .
-Andrei : Sunt 11.000  ha care, după lege, trec în proprietatea Ministerului Apărării ?
-g-ral N.Uică :În folosinţa ministerului . Sunt şi sume speciale, înscrise în buget. 

PCAndrei / 28 apr.'34 

¤ Premilităria  - concluzii 

[ LD pe scut, Petre Andrei era de acord cu premilităria la sate,dar o considera inutilă  în 
universităţi. ] 
" D-le ministru, cred că trebuie să aveţi grijă ca educaţia premilitară să nu împiedice 
funcţionarea institutelor superioare de cultură ,aşa cum sunt şcolile superioare ţărăneşti 
Noi am făcut câteva astfel de şcoli de acest fel ,pentru ca tinerii de la 19 -21 ani să le 
frecventeze .Să îmbinaţi educaţia premilitară cu activitatea aceastor şcoli superioare 
ţărăneşti , iar pentru universităţi să lăsaţi spiritualitatea pură să se dezvolte cât mai mult , 
să împietaţi cât mai puţin prin aceste activităţi , pentru a nu distrage de la ocupaţiile serioase 
pe studenţi , căci ne trebuie mai întâi capete sănătoase şi luminate, mai cu seamă 
în timpurile acestea.Acolo să vă amestecaţi cât mai puţin, d-le ministru "  ( aplauze la PNŢ ) 
Petre Andrei / 28 apr.'34
-------------------------------------------------

21.c ) Pamfil Şeicaru ( "Curentul " ) 
¤ Premilităria  = necesitate organică  -  ¤ Legea - timidă, ezitantă
¤ Legea premilitară = sfârşitul statului liberal-democrat 
¤ Modelul legii : legile lui …  Mussolini, Stalin, Hitler …
¤ Mentalitatea tineretului  -  ¤ Lipsa unui ideal
¤ Tineretul : tentaţia eroismului ;  gelozia  ;  lipsa unui crez ;
¤ Datoria părinţilor : reconciliere ; iertare ; smerenie .
¤ Reconciliere condiţionată între generaţii 
¤ Aşteptarea idealului  -  ¤ Aşteptarea efectului legii
¤ Elogiu sistemelor educative  totalitare .
¤ Italia fascistă, Germania hitleristă, Rusia bolşevică 
¤ Legea premilitară  -  ¤ Apărarea hotarelor .
¤ Critica procedurii parlamentare 
----------------------------------------------------------------------------

¤Premilităria  = necesitate organică 

...Legea - timidă, ezitantă 

 "D- le preşedinte, d-lor deputaţi, deşi , în intenţa ei , legea aceasta eu o primesc cu o vie 



satisfacţie , fiindcă răspunde unei profunde necesităţi , şi spirituale şi materiale ,constat însă 
că prezentarea ei este plină de sfiiciune , străbătută de atâta ezitare ,ca şi cum d-l ministru al 
armatei , prin aducerea acestei legi, n-ar răspunde unei necesităţi naţionale ,ci ar vrea numai 
să strecoare o lege oarecare , în mod sfios, timid. 
" Or, d-lor ,instrucţia preregimentară este o necesitate organică a statelor de astăzi .
( aplauze )  Toate statele îşi pregătesc tineretul , fiindcă nu cunosc nici ora , nici ziua ,când 
întreaga naţiune va trebui să fie mobilizată . ( aplauze ) 
"Statul are puteri nediscutate asupra fiecăruia dintre noi.Atunci pentru ce prevedeţi dvs în 
proiect următoarea dispoziţie :< Această încorporare este utilă şi distractivă   .>  ?
Dar ce , statul face invitaţii distractive ?Statutul este serios, face invitaţii imperative ! 
Statul, prin această lege, aduce aminte acelui tineret de la 18 ani în sus,că nu poate umbla 
brambura, că aparţine unei comunităţi pe care mâine va fi chemat să o apere . " 
Dar mai găsesc ceva , care mi s-a părut şi mai grav , mai ales că legea este prezentată de dl 
ministru al armatei .Dvs spuneţi :< În câteva şedinţe pe an, se câştigă cunoştinţele 
necesare , într-o atmosferă alta decât cea de la cazarmă  >
Cum d-lor , alta decât la cazarmă ?! Dar ce este la cazarmă ?Eu socot cazarma ca una din 
şcolile în care se pregăteşte şi se disciplinează sufletul acestei naţiuni .( aplauze ) 
Şi nu este permis să se strecoare astfel de cuvinte într-o lege !Probabil că s-au strecurat fără 
ştirea d-lui ministru al armatei. [-----------]Resping deci categoric formula aceasta ! 
 În ceea ce mă priveşte , voi păstra până la sfârşitul vieţii mele amintirile frumoase ale vieţii 
de cazarmă . Nicăeri n-am văziut atâta comunitate sufletească ,atâta dezbrăcare de toate 
grijile din afară şi cele materiale.Aşi găsi această frază fericită sub condeiul unui antimilitarist , 
dar nu în această lege Este o gravă scădere ! "
 
Pamf.Şeicaru / 28 apr.'34 

¤Legea premilitară = sfârşitul statului liberal-democrat 

   [   LD : se simte la Şeicaru satisfacţia pentru  recurgerea la această lege nedemocratică , 
 se simte simpatia sa pentru modelele autoritare , militariste ]
" Eu aşi fi vrut ca această lege să fie străbătută de un elan , aş fi vrut să fie 
ca o goarnă de deşteptare a întregii sensibilităţi româneşti .
Şi văd că la fiecare pas o prezentaţi , ca să zic aşa , "  comercial " [.............] 
Fiindcă ceea ce nu observaţi dvs în această lege, ceea ce nu se observă în această lege, 
este că ea prefaţează o recunoaştere categorică a sfârşitului statului democrat şi liberal .
"Dle , statul liberal şi democrat este statul în care te afli şi d-ta ,este statul revoluţiei 
franceze , pentru numele lui Dumnezeu !  ( întreruperi  )

[Drept comparat ] 

...org.tineretului fascist, hitlerist,comunist 

De ce am spus aceasta ? Fiindcă iniţiativa , inspiraţia aceastei legi ,vine de acolo unde 
există regimuri şi aşezări sociale care constituie o denegare integrală a statului democrat 
şi liberal.Sunteţi nevoiţi să pomeniţi de organizarea tineretului fascist, 
a tineretului comunist , a tineretului hitlerist . 
Dar când strecuraţi dvs şi chestiunea sokolilor , uitaţii că sokolii  nu sunt decât armata 
deghizată sub forma societăţilor sportive a naţiunii Cehe. 
"Aşa dar , inspiraţia dvs porneşte de la state care prin aşezarea lor ,prin revoluţia lor 
politică  pe care au făcut-o , au negat categoric vechea aşezare , vechea inspiraţie a statului 
democrat şi liberal. Pentru simplul motiv că statul democrat şi liberal  ( sau statul 
democraţiei ,ca să nu supăr o anume ureche din opoziţie [ aluzie la PNŢ ],care confundă 
statul demcratic şi liberal cu partidul liberal ! )când unul constitui o formă accidentală ,
 iar celălalt un principiu de guvernare.pentru motivul că statul democratic este incapabil să 
mai promoveze o idee care să mobilizeze ,să utilizeze toată disponibilitatea de entuziasm al 
elementului tânăr  .  " Aceasta este grav şi aceasta îi lipseşte legii " 
Nu este suficient, d-le ministru, să faci o lege în care să prevezi o instrucţie preregimentară 



,   premilitară .  Chiar forma aceasta în care este alcătuită legea, sfiala aceasta , provine din faptul 
că dvs nu puteţi să-i încadraţi,     să-i supuneţi   unei cadenţe de disciplină ,pe aceşti tineri, 
pentru simplu motiv că nu aveţi la dispoziţie un ideal.   "   

Pamf.Şeicaru / 28 apr.'34 

¤Mantalitatea tineretului 

#Lipsa unui ideal 

 [ LD : încercare  a lui Şeicaru de a sonda sufletul tineretului , dar cât de diferită de explicaţia 
dată de Petre Andrei ! Ceea ce la Andrei era "nevroză" ,la Şeicaru devine "entuziasm eroic" 
Aluzie la Gardă.La Codreanu . De ce se fereau toţi să spună lucrurilor pe nume ?
 Şi care era acel " ideal eroic" cu care trebuia mobilizat şi stăpânit tineretul ?  ] 
" Este adevărat, acest tineret are setea de a se dedica unui ideal ;el bâjbâie   ,   însă, este la 
discreţia primului aventurier, care zvârlă o lozincă fericită .Îl vezi cum se agaţă de primul 
îndrăzneţ al celei dintâi formule de cutezanţă.
Dar în această agăţare aş spune : în această înrolare nu vezi decât o disponibilitate de 
entuziasm     , o dorinţă de a fi alături de ceva eroic, de a fi în slujba unei cauze care ar face 
ceva mare ! ( vii aplauze ) [................] 
Acestui tineret să-I serviţi nu numai o lege , dar un ideal,să-i serviţi acea cauză pentru care 
să se poată mobiliza toate puterile ,toate energiile morale , tot freamătul acestui tineret . Iată 
ce vi se cere dvs. 
Pamf.Şeicaru / 28 apr.'34 

¤Legea premilităriei-binevenită, insuficientă 

" Legea aceasta , bineînţeles este binevenită , dar nu suficientă.O lege este ca şi un pahar ; 
depinde ce pui în acest pahar.Poţi pune apă chioară, sau poţi pune şampanie,poţi pune un vin 
prost sau poţi pune un vin excelent .
 Legea este un cadru. Ce torni în acest cadru ? Sufletul acesta nu se pune.Noi , nu putem da 
aici decât cadrul legii.  [............]  " România de astăzi , din nefericire , nu are , nu ştiu cum se 
face ,o cauză de care să se agaţe puterile de entuziasm .Bâjbâim în formule. 
â
Pamf.Şeicaru / 28 apr.'34 
¤ Tineretul : tentaţia eroismului ;  gelozia  ;  lipsa unui crez ;
¤ Datoria părinţilor : reconciliere ; iertare ; smerenie . 
[ LD : Pare a vorbi de Garda de Fier.   O cascadă  de cuvinte avântate, patriotice 
( sau patriotarde ? ) ; o tiradă îndurerată  ( sau ipocrită ?  ) ;o scenă dramatică ( sau 
caragialescă ? ) , o sinceră disperare ( sau demagogie  ?  ) o pledoarie  înţeleaptă şi umilă 
( sau vicleană ?  ) pentru reconciliere .Niciodată nu voi avea răspuns la aceste posibile întrebări 
.
 Încercare de reconciliere , însă, da !   ] 
...Vezi cum izbuteşte primul îndrăzneţ . Adeseori am văzut violenţa idioată ,violenţa fără 
idee, violenţa fără nici o scuză, putând să grupeze devotamente !
Nu interesează acea violenţă  - interesează înclinarea spre grupare ,spre ataşarea gregară , 
de tot ce ar părea că este un act de eroism. 
În această grupare , în această înclinare     , în această alunecare   ,  eu nu văd un semn de   
decadenţă ;văd altceva , văd o mare disponibilitate de energie sufletească , neutilizată   ,   
văd cum se precizează o datorie a dvs , şi a tuturor acelora care pretind să conducă statul ; 
să poată desfăşura flamura unei credinţe, stindardul unei credinţe curate , 
care să poată cuprinde toate sufletele şi să poată mobiliza şi înregimenta toate aceste 
disponibilităţi de curată, de neprihănită tinereţe, dornică de fapte mari ! [.............] 
Căci este o dinamică a generaţiilor , este ursit ca fiecare generaţie să aibă râvna de a depăşi 
realizările generaţia care a precedat-o .Şi atunci, fireşte, aceşti tineri îşi caută un ideal … 
-CCGiurăscu (PNL-georgist )  " România Mare este o expresie mai mult juridică 



şi politică   ,    decât una cu conţinut naţional.Am ajuns să ne fie ruşine s-o spunem ,  am 
ajuns să ne temem de alţii ,în loc de a manifesta hotărât simţământul noastru naţional ! … 
-Petre Gheaţă : Să nu exagerăm ! 
-CCGiurăscu : De ce să nu exagerăm ?  ( întreruperi ) 
Pamf.Şeicaru / 28 apr.'34 

...Reconciliere condiţionată între generaţii 

[ LD : Purtat de valul " toleranţei " … Şeicaru întrece măsura umilinţei !  ] 
"  Am vrea ca aceşti tineri să ne depăşească ;am vrea ca acest tineret să lase în umbră cei 
doi ani de crucificare a generaţiei noastre ;am vrea ca, în faţa acestui tineret , noi să ne 
plecăm cu smerenie , ca în faţa biruitorului .
Care este  părintele care nu-şi reneagă fapta lui , pentru glorificarea copilului  ?  ( aplauze ) 
Care este părintele care nu ar vrea să spună că este nevrednic să lege şireturile de la 
sandalele copilului lui ? 
" Dar vreau să văd fapte  : să văd un ideal !  Idealul însă presupune şi altceva. 
Idealul nu se mişcă pe lângă locuri de umbră  ,  idealul se mişcă acolo unde este lumină  , 
fiindcă idealul nu este altceva decât proiecţia în sufletul nostru a zâmbetului Dumnezeirii ." 
Pamf.Şeicaru / 28 apr.'34 

...mentalităţi româneşti : bagatelizarea, zeflemeaua 

[ LD, 2002.Mari nădejdi şi-a pus clasa politică românească în pacificarea prin asimilarea unor 
forme  exterioare manifestate de tineretul legionar !
Chiar aducerea celor două legi  - OETR şi premilităria  - au vizat captarea acelor tendinţe.
Din  această categorie face parte şi Şeicaru . Şi tocmai el care deplânge  filozofia carageliană 
a românilor, vorbeşte ca un personaj din Caragiale ! 
[LD: 10 mart.2007:Vezi, revezi, meditează, până la forma finală.Dar acest pasaj, tratează-l la 
etică, la moravuri, la mentalităţi, nu la lege .
Au trecut 5 ani de când introduceam şi comentam aceste documente în calculator.Recitesc textul 
discursului lui Şeicaru , şi înmărmuresc : îmi sună altfel acum.Nu el era "caragialesc" ... ci , da , e 
adevărat , românii sunt aşa.Şi astfel tot discursul lui îmi apare într-o cu totul altă lumină ... Vezi, 
revezi, meditează, până la forma finală.]
" Aş vrea să văd acest ideal. Aş vrea să văd ca această lege  - pentru care felicit pe 
dl ministru că a adus-o , fără să-l pot felicita şi pentru formularea ei  - aş vrea ca această lege 
să-şi producă efecte. Dar această lege este numai un cadru : atât mai putem da .
Şi aş vrea să nu o văd reducându-se la o formalitate ;să nu avem iar înaintea noastră 
imaginea faimoşilor "mici dorobanţi" ,să nu fie pur şi simplu o parodie, aşa cum facem noi în 
toate împrejurările !
" Marea nenorocire a noastră este că concepem frumos, dar că avem un talent grozav 
de a bagateliza . ( aplauze la majoritari ) Am impresia că sufletul nostru , al tuturor, 
este îmbibat de filozofia ieftină a personajului lui Caragiale , tocmai în vremurile de astăzi, 
când de jur împrejur toate naţiunile sunt serioase , se adâncesc, scotocesc în adâncul fiinţei 
lor , ca să scoată de acolo forţe noi, ca să poată să ridice cât mai sus fruntea , cât mai agresiv 
privirea  !  Numai noi suntem singurii care am rămas la zeflemea .Aceasta este filozofia 
naţiunii noastre : bagatelizăm, zeflemisim,şi cu sprinteneala spiritului nostru , credem că am 
rezolvat totul ! 
D-lor , istoria nu este o înşiruire de zeflemele , nici un depozit de glume şi giumbuşlucuri   ,     
ci de încordări tragice ; istoria este o lungă defilare de morminte   ,   la care vin să se închine 
urmaşii , întru pomenirea înaintaşilor lor !"[--------] 
Pamf.Şeicaru / 28 apr.'34 

¤ Elogiu sistemelor educative  totalitare .

...Italia fascistă, Germania hitleristă, Rusia bolşevică 

[ LD : fără echivocuri, fără rezerve, admiraţie pentru sistemele lor de educaţie, 
care şi-au găsit idealul : mândria naţională .Ar fi însă o eroare să extragem din aceste afirmaţii 



pur- şi -simplu,adeziunea lui la respectivele regimuri politice.Era anul '34!] 
 " Dlor deputaţi, această lege trebuie să ajungă la refacerea educaţiunii tineretului   .  
Uitaţi-vă ce roade a dat în Italia , fascismul .Acolo, îl ia pe copil de mic, din şcoala primară, 
vezi nişte liliputani de copii purtând uniformă ,şi simţi privindu-i cum începe să înmugurească 
într-înşii mândria naţională .Întreaga Italie a fost transformată până în adâncuri de această 
acţiune ,în care vibrează până în ultima celulă un ideal. 
În locul Italiei giollitice de altă dată ,apare Italia de astăzi.De la Italia lui Orlando, care 
plângea continuu, încât zicea Clemanceau : < dacă rinichii mei ar funcţiona tot aşa de bine 
ca glandele lacrimare ale lui Orlando , aş fi omul cel mai fericit din lume >; 
în locul Italiei plângăreţe , a apărut Italia cea nouă, Italia orgolioasă, Italia agresivă, Italia 
care isbuteşte să sgâlţâie însăşi politica internaţională ."
" Germania înfrântă, Germania de ieri, Germania cu combinaţii , Germania care căuta să-şi 
găsească o soluţie  , renaşte şi ea astăzi , ca pasărea Phoenix .  
Dincolo, din însăşi imensitatea anarhiei bolşevice  , a început să apară necesitatea de   
disciplinarea a forţelor .
Toată organizaţia tineretului nu este altceva decât renegarea doctrinei anarhice ; anarhia 
simte şi ea necesitatea organizării .
Evident, se face multă publicitate , multă mobilizare , dar se fac şi eforturi serioase ; 
există acolo un tineret care crede într-un absurd,dar care este mobilizat , cu toată puterea lui, 
în slujba acestui absurd ! …" 

Pamf.Şeicaru / 28 apr.'34 

¤Legea premilitară=Apărarea hotarelor . 

[ LD : în sfârşit , Şeicaru lansează un ideal  !  " Ideal -pretext " - spune el : apărarea hotarelor .
Ce să creadă tineretul ? - vezi mai jos !  … ] 
"Trebuie să creiăm un ideal, un pretext , însă un nobil pretext,spre care să putem mobiliza 
toată puterea tineretului nostru !Tot tineretul nostru să creadă . 
Să ştie că un hotar nu depinde de îndemânarea celui mai genial ministru de externe 
( aplauze pe multe bănci )  Un hotar nu este altceva decât două braţe vânjoase ,care 
împiedică pe vecini să se prăvale dincoace de hotarul tău . 
Peste hotarul celui slab, trece oricând cutezanţa vecinului ; 
hotarul - îl fixează definitiv numai credinţa şi hotărârea ta   de a sfărâma pe acel care te   
încalcă   .   ( aplauze ) 
" De aceea , am văzut cu plăcere prezenţa d-lui ministru al Instrucţiunii aici .
Toţi cei care veţi trece pe la acest minister , să faceţi ca să fie o anumită permanenţă 
a disciplinelor morale ale naţiei , peste care să nu treacă meschine socoteli de partid ; 
să persiste anumite imperative categorice ale naţiei ,care să nu fie supuse 
schimbărilor guverneleor vremelnice ce se tot succed.  ( aplauze ) 
Să înţelegeţi dvs că noi vom fi blestemaţi mâine ,pentru tot timpul pe care îl pierdem astăzi !
" Istoria nu te-aşteaptă  ; sorocul greşelilor şi uitărilor de astăzi , nu ştii nici nici ziua, nici 
ceasul , când vine neândurat şi te zgâlţîie : < Ce ai făcut în acest timp ? > 
Credeţi dvs că soroacele istoriei sunt nişte termene de judecată , 
fixate de îndemânarea chiţibuşară a unui avocat care ştie procedura ?
 Procedurile istoriei sunt procedurile forţei ,ale entuziasmului şi ale hotărârii de a le realiza 
!   "      … ( aplauze ) 

Pamf.Şeicaru / 28 apr.'34 

¤ Critica procedurii parlamentare 

   " Dlor, voi încheia .Nu vreau să vă răpesc mai mult din timpul dvs preţios,
 ca să puteţi vota această lege , cu o oră mai devreme. 
Dar această lege să fie un punct de plecare şi o temă de meditaţie interioară 
pentru fiecare din noi . Dincolo de socotelile noastre mărunte , dincolo de grijile noastre cotidiane, 
în faţa marilor îngrijorări ale naţiei , să ne punem în marea ţinută a seriozităţii ,



în grava ţinută a îngrijorărilor zilei de mâine. [-------------- 
Votez acest proiect de lege , cu credinţa că este necesar,dar cu părerea de rău că dvs îl 
aduceţi în ultimul moment !Acesta nu este un proiect de lege care să se votează grăbit , la 
sfârşitul unei sesiuni ;acesta este un proiect de lege care cerea solemna participare a 
noastră, a tuturor.N-aţi făcut onorurile cuvenite acestei legi ! 
Şi n-aţi făcut-o , fiindcă  - să nu vă supăraţi  - întreg guvernul nu şi-a dat seama că , 
mai presus de legea conversiunii , mai presus de toate aceste îngrijorări materiale, 
care formează viaţa de toate zilele ale unei naţiuni , există marea problemă a apărării 
destinelor naţiei   .  Şi legea care formează o introducere a acestei apărări, a intereselor naţiei , 
este legea de faţă , pe care eu o votez !"   ( aplauze unanime ) 
_________________________________________

21.d )  M.Plătăreanu ( PNL ) 
 Îl laudă pe Şeicaru pentru entuziasmul cu care a sprijinit legea ; 
El face parte din generaţia care , în 1917 ,a plecat pe front la vârsta de 18 ani neîmpliniţi ;
a alcătuit contingentul acela de jertfă , contingentul 1920 ; a învăţat doar 3 luni în şcoala militară, 
şi a făcut campania a doua , pe Tisa .A ieşit din armată pentru infirmităţi de război. 
Aduce un omagiu ministrului Apărării Naţionale .
Plătăreanu / 28 apr.'34 

...Tineretul...

[ Aluzie la gardă, la CZCodreanu ] 
Consideră Expunerea de motive , mai mult ca o invitaţie părintească,căci o ţară nu se 
conduce cu biciul sau cu pumnul  - cum se face în Rusia sovietică.
 "Tineretului aceasta i s-a recunoscut această culpă ,a voluptăţii de a se supune unui 
conducător .Această lege vrea să facă altceva, vrea să înlocuiască     această voluptate   de a 
te supune orbeşte oricui , de a asculta de un om, care ar putea la un moment dat ca să ducă 
împotriva intereselor ţării , să o înlocuiască cu virtutea de a asculta .
Acesta este sensul moral , logic şi naţional al acestei legi " 
Legea pregătirii premilitare / 28 apr.'34 
________________________________

22 )28 apr.'34 Închiderea sesiunii ordinare*
 ( DAD, MO 50,şed . din 28 apr.'34, p. 2707 ) 
[ Şedinţa se ridică la ora 22, 15 . peste câteva ore , trăgeau clopotele Învierii ] 
C.Angelescu (ministr.Instrucţiunii ) , 

¤Mesajul Regal  de închidere  : 

"Domnilor deputaţi, 
Sesiunea ordinară prelungită a Corpurilor legiuitoare se închide astăzi ,după o rodnică 
activitate. 
"În ordinea economică şi financiară, s-au realizat cele dintâi măsuri menite să ducă  la uşurarea 
şi la consolidarea situaţiunii generale a ţării. 
Între acestea, legea pentru lichidarea datoriilor agricole şi urbane , înseamnă nu numai 
deslegarea definitivă a unor mari şi tulburătoare probleme financiare şi sociale , dar ea 
asigură totdeodată şi condiţiunile prielnice pentru reînvierea creditului şi pentru reluarea 
muncii şi a iniţiativelor creatoare ,în toate domeniile economiei naţionale.
Punerea în aplicare a acestei legi deschide, astfel, posibilităţile cele mai largi şi mai sigure
 pentru refacerea economică şi financiară. 
" În acelaşi timp, înlesnirile fiscale aduse prin modificarea unor legi cu caracter financiar, 
precum şi simplificările realizate în organizarea Camerelor profesionale şi în funcţionarea 
unora dintre regiile autonome, vor contribui la sporirea activităţii economice şi la restabilirea 
echilibrului în gospodăria generală a ţării .



" De asemenea , în ordinea culturală, administrativă şi socială, legile votate corespund 
unor nevoi adânc simţite şi vor fi , în aplicare, un instrumet de propăşire şi de consolidare a 
statului nostru .
Domnilor deputaţi, 
"Mulţumindu-vă pentru munca stăruitoare ce aţi depus în cursul acestei sesiuni,şi deplin 
încrezător în rezultatele binefăcătoare ale programului legislativ,pe care le-aţi realizat , 
" În virtutea art. 90 din Constituţie,Eu declar închisă Sesiunea Ordinară Prelungită a 
CorpurilorLegiuitoare .Semnat, Carol  "( Aplauze unanime , prelungite ) 
-dr.C.Angelescu : Dlor deputaţi, d-l preşedinte al Consiliului , fiind reţinut în casă, bolnav, 
daţi-mi voie ca , în numele guvernului , să vă exprim toate mulţumirile noastre pentru marele 
şi nepreţuitul concurs ce ne-aţi dat . 
Aţi făcut o operă utilă, pentru care ţara vă va rămâne profund recunoscătoare .
Încă o dată , vă mulţumesc.  ( aplauze vii la majorităţi ) 
-NNSăveanu ( preşedinte ) : Dlor deputaţi, ridicând cea din urmă şedinţă a acestei sesiuni 
parlamentare , aşa de rodnică în activitatea ei, ţin să aduc mulţumiri tuturor d-lor deputaţi , 
pentru concursul ce mi l-au dat totdeauna , în ceea ce priveşte aplicarea Regulamentului 
acestei Adunări.  Vă urez ca în sesiunea extraordinară care va urma,să veniţi animaţi de un 
şi mai mare spirit de solidaritate şi de înţelegere ,pentru a putea ,cât mai bine şi cât mai 
amical posibil,să păşim la soluţionarea marilor probleme care sunt la ordinea zilei . " ( vii 
aplauze )
- Voci :Să trăiască preşedintele ! 
---------------------------------------------------

* Notă :Sesiunea ordinară a fost prelungită în două rânduri :la 15 martie şi la 5 aprilie. 

Parlamentul urma să fie convocat în sesiune extraordinară pe la începutul lunii iunie, 
spre a se vota bugetul şi o serie de legi . 
-------------------------------------------------
Sfârşitul sesiunii ordinare / 28 apr.'34 
__________________________________________ 

23.)Legi adoptate în sesiunea ordinară 

¤1933-apr.'34.IG Duca /Angelescu /Tătărăscu /

-Decret:Autorizarea stării de asediu , 30 dec.1933 
(C.Hamangiu, Codul general al României vol. XXI, p 327-345 )
-Ordonanţă- Instituirea stării de asediu  , 30 dec. 1933 
( C.Hamangiu, Codul general al României vol. XXI, p.985-986 ) 
-Lege - Autorizarea stării de asediu , 16 mart.1934 
( C.Hamangiu, Codul general al României vol. XXII, p 63  ) 
-Lege  - Apărarea ordinii în Stat  , 7 apr.1934 
( C.Hamangiu, Codul general al României vol. XXII, p 121  )

-Lege-Oficiul de Educaţie a Tineretului ( OETR ), 9 apr.1934 
( C.Hamangiu, Codul general al României vol. XXII, p 288 ) 
-Lege-Pregătirea premilitară ,11 mai 1934 
(C.Hamangiu,Codul general al României vol. XXII, p 293 ) 

-Lege -Impozit pe lux şi cifra de afaceri  , 1 apr.1934 
( C.Hamangiu, Codul general al României vol. XXII, p 89  ) 
-Lege-Organizarea şi reglementarea comerţului de bancă , 8 mai 1934 
( M.O. , vol.XXII, p. 410 ) ) 
-Lege ptr.Încurajarea industriei naţionale,( prelungire ), 23 mart'34



-Legea lichidării datoriilor agricole (legea Sassu ),2-3 apr.'34 

-Modificarea legii ptr.administraţia locală,(modificare legea'29 ],14 mart.'34 
-Legea chiriaşilor ,prelungirea şi modificarea legii(14 apr.'33 ),5 apr.'34 

-Legea învăţământului secundar (modificări legea PNŢ),16 apr.'34 
-Lege privind dobândirea şi pierderea naţionalităţii române, 27 apr.'34 

Vezi fişierul următor 
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	...Starea de asediu sub guvern PNL : pericol legionar
	¤Concluzie:cele două regimuri sunt incomparabile

	10.c.)Gh.A.Cuza (LANC ) 13 martie '34
	¤Starea de de asediu
	...Ratificarea precipitată/criza regimului democratic
	/Starea de asediu sub PNŢ
	/Starea de asediu sub PNL
	..."Extremismul",în accepţiunea legii
	...A preveni sau a reprima !
	...Practicile justiţiei militare

	10.d.)P.Petrescu ( PRŢ -Iunian )
	#Dublul demers al guvernului
	#Legiferări eşuate:morală publică
	#Justiţia militară
	#Neâncrederea în instanţele cu juraţi
	#Procesele legionare
	¤Suita legilor represive

	10.e)C.Argetoianu ( Un.Agrară ),13 mart.'34
	...Dublă mentalitate legislativă
	¤Cine?:Guvernul sau Parlamentul?
	...Principiul separaţiunii puterilor în stat
	...Răspunderea guvernului !
	...Neresponsabilitatea Parlamentului
	...Impas parlamentar ipotetic …
	¤Schimbarea legislaţiei !
	¤Nu va vota legea.

	10 f.) H.Aznavorian (raportor ) - concluzii ,13 mart.'34
	¤Regimul democratic
	...Libertatea opiniilor
	/Starea de asediu PNŢ :anti - comunismul
	/Starea de asediu PNL :anti - legionarismul
	¤Suveranitatea executivului
	-Starea de asediu =măsură preventivă
	-Legile represive=măsură forte
	¤ Pledoarie pentru legea stării de asediu .
	#Agitaţiunile G de F

	10 g.) Victor Antonescu,( ministrul de Justiţie ),13 martie'34
	#Târzia declarare a stării de asediu
	¤Terapeutica stării de asediu
	...Curentul naţionalist

	¤Votarea legii
	10.h.)Legile represive - comentariu - 25 mart.
	#Inflaţia legilor represive
	...Dizolvarea unei grupări
	...Legea stării de asediu

	11 )ADMINISTRAŢIA LOCALĂ (modificare legea'29 ],14 mart.'34
	-Gh.Vântu (raportor ),14 mart.'34
	/Legea'34=modificarea legii '39
	¤Legislaţia liberală
	¤Legislaţia PNŢ:
	#Mentalitate regionalistă
	#Multiplicarea organelor administrative
	#Comitet de revizuire
	¤Legea administrativă 1934
	1.)Caracterul descentralizator .
	2.)Principiul simplificator
	3)Principiul autorităţii
	4.)Principiul economic îmbinat cu cel etic
	¤Consilierii comunali : electivi şi de drept.
	/Consilierii de drept români în jud. minoritare
	/Consilierii "de drept"-pe criteriul competenţei
	¤Primarul/Continuitatea consilierilor comunali /Dizolvarea Consiliului
	¤Concluzii la lege

	12.)Depuneri de legi ,iniţiative legislative ,21 mart.-2 apr.mart.'34
	...La Cameră 21 mart.
	-Lege ptr amnistierea delictelor de presă
	-Lege privind contribuţiile directe
	...La Senat , 21 mart.
	-Învăţământul farmaceutic ;bacalaureatul
	-Camerele Profesionale,21 mart.
	...La Cameră, 30 mart.
	...La Senat, 30 mart
	...La Cameră ,2 apr.

	13.ÎNCURAJAREA INDUSTRIEI NATIONALE ,( prelungire ), 23 mart'34
	13 a) V.Serdici ( PNŢ,ex lupist )
	¤Regimul industrial în România
	...Viziunea liberală versus viziunea ţărănistă
	¤Legislaţia industrială .
	#Art.11:privilegiile industriei cu materii prime din străinătate
	¤Industria viabilă nu are nevoie de protecţie !
	¤"Porţi deschise" industr.străine !
	¤Protecţia industriei naţionale!

	13.b)ing.Ştefan Mihăescu (PNŢ, ex-lupist ) ,23, 26 mart.'34
	¤ Legea protejării industriei
	#Art.21:protejarea muncii naţionale
	#Cartelurile
	¤Prelungirea legii

	13.c)Gh.Deleanu ( PNL-georgist ) , 26 mart.'34
	¤Legislaţia protecţionistă
	...Ridicarea protecţiei financiare
	...Introducerea tarifului vamal
	...Industrii "neprotejate" : meserii, mica industrie
	...Industrii "supraprotejate " : cartelurile şi trusturile
	...18 Carteluri monopoliste
	#Prelungirea legii
	¤PNL-2:protejarea industr.mici şi mijlocii

	13.d.)Vlad Dimitriu ( PRŢ ) ,26 mart.'34
	# PNL -PNŢ:identitate de principii şi interese
	...Prelungirea Legii protejării industriei
	#Boicotare reciprocă -de ce ?

	13 e) ACCuza (LANC),la Legea protejării industriei naţionale,27 mart.'34
	#Legea infamă a protejării industriei
	...Protejarea industriei străine, jidăneşti .
	¤Industria naţională
	#Indrustriile parazitare
	¤LANC:Concluzii

	13.f )Pamfil Şeicaru ,27 mart.'34
	#"Sfânta uniune naţională" :PNL-PNŢ
	#Defecţiuni procedurale legislative
	#Protecţia Statului :către producător?către consumator ?
	..."Prelungirea"legii = în dauna consumatorului
	...Neprotejarea muncii naţionale
	¤ Legea - concluzie

	13.g.)M.Plătăreanu (în loc de raportor ) , 27 mart.'34
	¤PNL şi industria naţională
	#Divagaţii de la discutarea legii
	¤Expirarea termenului ptr protejarea industriei
	¤Protecţia muncii naţionale
	-Legea minelor (1926 )
	()Ministrul inginer N.Teodorescu

	13.h) N.Teodorescu (ministrul Industriei şi comerţului ) ,27 mart.'34
	¤Legile de protejare
	¤Legea se pune la vot şi se adoptă.

	13.i )C. Cătuneanu ,apoi Gh .A.Cuza ,4,5 apr.'34 
	#Nerespectarea legilor existente
	¤1924.Vintilă Brătianu:Legea ptr protecţia muncii naţionale
	...Românul "de baştină" /"cetăţeanul constituţional"

	¤¤Anunţarea proiectelor de legi, interpelări , comunicări , 30 mart -4 apr.'34
	14.)LEGEA APĂRĂRII STATULUI ,Senat, Cameră, 3, 5 apr.'34
	A)Victor Antonescu ( ministr.Justiţie )
	¤Expunerea de motive ,Senat ( 2 apr.) , Cameră ( 4 apr.'34 )
	#Absenţa prevederilor legislative privind violenţa de grup.
	#Vizate:mişcările anarhice de "dreapta" şi de "stânga"
	¤Legislaţia preventivă:
	-Dizolvarea organizaţiei
	-Suspendarea din serviciu a membrilor grupării dizolvate
	-Sancţionarea elevilor şi studenţilor
	-Membrii grupărilor dizolvate-în competenţa Tribunalelor
	-Aleşii grupărilor dizolvate -în competenţa organelor alese
	-Membrii asociaţiunilor secrete
	¤Legislaţie represivă
	[ Drept comparat ]
	/Cehoslovacia
	/Elveţia
	/Bulgaria
	/Alte situaţii
	¤Legea românească: accent pe prevenţie, nu pe represiune

	14.a ) DRIoaniţescu(PNŢ ),Senat ,2 apr.
	¤Valoarea juridică a legii
	#Arbitrariul guvernului de a dizolva partidele
	#Subordonarea Jutiţiei de către Executiv.
	#Monstruozitate legislativă

	14.b )Toni Iliescu ( raportor, Senat )
	¤Legislaţia represivă

	14 c.) Victor Antonescu ( ministrul de Justiţie), 2 apr.'34
	/Dezbaterile senatoriale la lege .
	/Ipostaza morală a legiuitorului.
	...Opoziţia -Guvernul
	¤Apărarea ordinei în stat
	[Legislaţie comparată ]
	/Cehoslovacia...
	/Elveţia...
	/Franţa
	...Apărarea ordinii de drept.
	...Apărarea siguranţei naţionale
	...Apărarea unităţii naţionale.
	¤Legea apărării ordinii în Stat

	14.d.) P.C.Andrei ( PNŢ ),Cameră ,4 apr.'34
	¤Legea apărării statului
	/Siguranţa internă
	[Drept comparat ]
	/Iugoslavia
	/Germania
	/Cehoslovacia
	/Italia
	¤Legea românească
	...Anihilarea rezistenţei democratice
	...Linişte cu căluşul în gură
	#Dizolvarea("act guvernamental) = abuz de putere
	¤PNŢ:în apărarea regimului parlamentar democratic, pluripartidist .
	#Art.5 = act de răzbunare
	#Decăderea din drepturile parlamentare
	¤PNŢ:înainte de reprimare, libertate !

	14.e) Armand Călinescu ,discurs la lege, 5 apr.'34
	#Anarhismul versus legile represive
	[Drept comparat ]
	/Franţa, Germania,Elveţia
	/Legislaţia represivă din România
	¤Legea Mârzescu (1924 )
	-Art.11.
	-Art.1.
	¤Legea GGMironescu ( 1933 )
	¤Legea Vict.Antonescu
	#Dizolvarea grupărilor politice
	¤PNŢ:nu va vota legea

	14.f.)Gh .A.Cuza , discurs la lege,5 apr.'34 
	¤Legislaţia represivă=agonia guvernărilor democratice de partid
	¤Art.13.Interzicerea masoneriei
	¤ Legea apărării statului =asigurarea statului democratic şi parlamentar.
	¤LANC: nu va vota legea

	14.g.)CCGiurăscu (PNL-geogist) , la Legea pentru apărarea Statului, 5 apr.'34
	¤Legea Vict.Antonescu
	...Regimul monarhic?!
	...Regimul parlamentar?!
	...Partidele de "guvernământ"?!
	...Apărarea ordinii ?!
	¤PNL-2-concluzii

	14.h)Gr.Iunian ( PRŢ ) , discurs la lege, 5 apr.'34
	#Pericolul extremist : stânga, dreapta
	¤Legislaţia represivă
	...Legea Mârzescu('24 )
	...Modificări la Legea ptr apărarea liniştii publice('27 )
	...Legea Mironescu ('33 )
	#Dizolvarea unui partid politic .
	...Sprijinul duplicitar al PNŢ

	14.i)Pamfil Şeicaru , la legea apărării statutului , 5 apr.'34
	...Regimurile autoritare câştigă teren
	¤Legea Antonescu =ariergarda democraţiei
	#Art.14.Apărarea monarhiei şi parlamentului
	#Art.ex-12 /13 Francmasoneria
	¤Invitaţie la regim autoritar, eroism ş.a
	¤ Legea=un expedient, o iluzie

	14.j )Hermann Plattner ( P.NG) , la legea apărării statului , 5 apr.'34
	¤Germanii din România
	¤Legea apărării statului

	14.k) I Petrovici (PNA )discurs la lege , 5 apr.'34
	¤ Tradiţie doctrinară :ideea de autoritate .
	¤ Titu Maiorescu versus CARosetti
	#Legea = eroare psihologică
	...Violenţa = reacţia omului comprimat
	...Păstrarea ordinii existente ?!
	...Contra partidelor adverse .
	...Membrii G de F
	#Legea = represiunea tineretului studios.
	#Legea =armă a unui guvern slab
	¤PNA:contra legii

	14 l.) Aurelian Bentoiu ( raportor) , legea apărării statutului ,5 apr.'34
	¤În apărarea legii
	[Drept comparat:ambianţă legislativă ]
	/Cehoslovacia,Iugoslavia,Ungaria, Elveţia
	...Atitudinea PNŢ
	¤Accepţiunea juridică a libertăţii
	...Libertatea anarhică
	...Libertatea condiţionată legal
	[Drept comparat ]
	...Declaraţia drepturilor omului
	...Legea WaldeckRousseau (1901 )
	...Competenţa Consiliului Legislativ
	#Nebunia roşie
	...Ordinea politică şi socială
	...Democraţia parlamentară versus monopartidocraţia
	¤ Legea apărării statului .
	...Constituţionalitatea legii
	/"Actul de guvernământ " (competenţa executivului )
	/Limitarea puterii judecătoreşti
	/Actele politice constituţionale
	#Rezervele lui Armd.Călinescu
	...În atenţia Gărzii de Fier
	...Funcţionarii
	...Preoţii , învăţătorii …

	14.m.) Nichifor RobuLANC ) :întrebare
	#Francmasoneria

	14.n) Victor Antonescu , la legea apărării statutului , concluzii , 5 apr.'34
	¤Unitatea de gândire PNL - PNŢ
	#Democraţia în pericol !
	[Drept comparat ]
	/Măsuri similare : Franţa, Elveţia,Cehoslovacia
	...Partidele mici
	...Tineretul

	14.o.)Atta Constantinescu ( PNL-georg ) ,la art. 1 din lege , 5 apr.'34
	#Ilegalitatea dizolvării
	...împiedicarea foştilor legionari de a se înscrie în alte partide
	...Neconstituţionalitatea legii

	14.p )Votarea legii , 5 apr.'34
	15.)CONVERSIUNEA IV.
	15.a.)Congresele interesaţilor de Conversiune(debitori / creditori )19 martie'34
	¤Congresul debitorilor
	//Moţiunea
	¤Congresul creditorilor din România ,19 mart.'34
	//Deziderate

	15.b)Legea lichidării datoriilor agricole (legea Sassu )Cameră ,2-3 apr.'34
	A.Gh.Tătărăscu şi VVSassu ( Agricultură ) -Expunerea de motive
	B.Bentoiu ( Raportor )

	15.c )Octavian Goga (PNA )
	#Al IV-lea proiect de lege
	...Ciocnirea intereselor bancare cu cele electorale
	...excepţii,confuzii,hatâruri, discriminări,
	¤ Concepţia PNA:conversiune generală

	15 d )I.Răducanu(PNŢ)
	#Datoriile agricole ţărăneşti
	#Al IV-lea proiect de lege
	¤Subvenţionarea Băncii Centrale Cooperative.
	...Datoriile ţărăneşti la instituţiile Cooperaţiei

	15.e.)C.Argetoianu( Uniunea Agrară ) ,la Conversiune,2 apr.'34
	¤ Legea a IV-a
	(Dezbaterea în Comisia mixtă )
	#Presiuni şi influenţe.
	...Să se lichideze trecutul !
	...Să se sacrifice şi creditorii !

	15.f ) N.Constantinescu -Bordeni (PNL-georg ). la Conversiune, 2 apr.'34
	¤ Legea Sassu
	¤PNL-2:satisfacţie ptr legea liberală
	...Datoriile rurale
	...Datoriile urbane
	¤Art. 65 : excepţiunile
	#Tratamentul privilegiat al creditorilor străini.
	#Comercianţii şi industriaşii
	¤În apărarea burgheziei mici şi mijlocii
	¤ Va vota legea.

	15.g.) M.Ghelmegeanu - intervenţii Madgearu
	#Legea Sassu ( a IV )= mesianism legislativ
	#Arbitrarul legilor Argetoianu şi Sassu
	¤Realismul legii Vaida.
	¤Forme procedurale de iertare a datoriilor
	...Formula socială :ştergerea datoriilor ;
	...Formula monetară :deprecierea monedei ;
	...Formula juridică :reducerea creanţei , a dobânzilor, cu eşalonarea datoriei .
	#Legea Sassu
	...Neconstituţionalitatea legii Sassu
	...Ineficienţa legii Sassu
	¤PNŢ nu va vota legea

	15.h.)Adam Ionescu (PNŢ,ex-lupist ), la Conversiune ,2 apr.'34
	..."Iertarea datoriilor"
	...Criza din 1929
	...Liga împotriva cametei - dr.Lupu
	¤Teoria impreviziunii=teoria schimbării contractului.
	...ideea de echivalenţă
	...teoria abuzului de drept
	¤Conversiunea prin Impreviziune.
	...De ce finanţarea conversiunii ?!
	¤Conversiunea Sassu
	...debitorii urbani
	...băncile oneroase

	15.i.)Leon Scridon ( PNA ),la Conversiune, 2 apr.'34
	¤Legile conversiunii
	#Creditorii străini
	#Băncile româneşti din Ardeal.

	15.j.)Iosif Willer (P.Maghiar ), la Conversiune , 2 apr.'34
	...Conversiunea
	...forţa majoră ocultă
	¤PMG:conversiune prin revalorizarea monedei
	...Satisfacţie ptr ţărănimea debitoare
	...nedreptăţirea debitorului urban
	...nedreptăţirea micului debitor
	¤PNM:votează legea

	15.k.)dr.M.Isăcescu ( PŢ -Lupu, fără Lupu ), la Conversiune , 2 apr.'34
	¤Conversiunea IV
	...Tătărăscu, Bentoiu -aprecieri realiste
	...intervenţiile intereselor bancare-deformarea proiectului
	#Legea Sassu
	...exceptarea creditorilor străini = jignitoare şi imorală
	[Capitulaţiunile turceşti ]
	#Exceptaţii legii
	...militarii
	...Creditul Rural
	#Nedreptăţiţii legii
	...invalizii, văduvele de război, orfanii
	...dăunaţii, refugiaţii de război
	¤Va vota legea, condiţionat

	15.l.)Louis Balomey (PNL ) ,la Conversiune, 2 apr.'34
	¤Legea Tătătărăscu -Sassu
	¤Va vota legea .

	15.m.)D.Topciu ( PNA ), la Conversiune, 2 apr.'34
	...Datoriile , datornicii
	[Analogie cu legea agrară ]
	...Importanţa dezbaterii parlamentare
	¤Intervenţionismul de stat = baza armoniei sociale
	[Analogie :reforma agrară / conversiunea.]
	#Legea:nu rezolvă probemele

	15.n.)Vlad Dimitriu ( PRŢ ), la Conversiune, 2 apr.'34
	¤Conversiunea
	#Similitudinea legilor PNL şi PNŢ
	#Legea Tătărăscu - Sassu
	¤PRŢ:conversiune prin devalorizarea monedei
	¤PRŢ: va vota legea

	15.o.)V.T.Prelipceanu ( LANC ),la Conversiune,3 apr.'34
	#Conversiunea =fructul păcatelor partidelor
	#Legislaţie pseudo - protectoare
	...Legea (Mihalache) circulaţiei bunurilor ...
	...Înlăturarea legii cametei
	...Incapacitatea realizării conversiunii
	...Ameninţarea " căminul rural "
	#Legile Mihalache/Vaida /Tătărăscu
	...interferenţe legislative negative
	...cămătarii jidani
	#Dreptul de preemţiune a Statului.
	...Pericolul acapărării jidăneşti

	Aurelian Bentoiu ( intervenţie-explicativă )
	#Art.65.Excepţiile legii
	..."Capitulaţiunile " faţă de creditorii străini.
	¤ Cooperaţia .
	...Corupţia oamnilor politici din consiliile de administraţie
	...Cele trei "păcate" capitale ale PNL
	...Cele trei "marote" ale LANC

	15.p.) Aurel Milea ( Uniunea Agrară -Argetoianu ) , 3 apr.'34
	¤Conversiunea IV
	...Lucru în comisii
	#Debitori străini /creditori străini
	#"Neproprietarii "- scoşi din lege!
	...Minerii
	...Mici industriaşi, micii comercianţi
	...Oierii
	...Liber profesioniştii
	...Pălmaşii satelor
	#Legea Tătătărăscu=nu rezolvă problema

	15.r.)Virgil Potârcă (PNŢ ), la Conversiune, 3 apr.'34
	...Debitorii agricoli
	#Moratoriile?=neplata datoriilor !
	#PNŢ:discordanţe ,disensiuni
	...Pe cine împaci ?Pe cine nedreptăţeşti ?
	¤Proprietatea orăşnească
	#Pericolul desnaţionalizării
	¤Potârcă:Conversiunea radicală
	...Ţăranii ," căminul ţărănesc ":anularea datoriei !
	¤Plata datoriei -acum !

	15.s.) Gr.Iunian ( PRŢ ), la Conversiune, 3 apr.'34
	#Procedură parlamentară grăbită
	¤Protestul PNL('33 ),reactualizat PRŢ 8'34 )

	15.ş.)Nichifor Robu ( LANC ), la Conversiune ,3 apr.'34
	#Legile conversiunii
	¤LANC va rezolva problema
	#Ţărănimea bucovineană-"creditorea" jidanilor
	...Congresul regional Rădăuţi
	...Ţărănimea "creditoare" , jidanilor!
	¤LANC:prada înapoi !
	¤LANC:lege ptr expropruerea jidanilor!
	#Respingerea legii Tătărăscu -Sassu

	15.t.)C.I.C.Brătianu(preşed.PNL ), la Conversiune, 3 apr.'34 )
	...Risipirea unei legende: el şi Conversiunea
	...27 ani -dir Creditul Funciar Rural
	...Conversiunea Argetoianu
	¤Principiile conversiunii
	#Conversiunile I - III
	¤Conversiunea Sassu

	15.ţ.)Aurelian Bentoiu ( raportor ) - discurs final 13 apr.'34
	¤Retro'31.Programul PNL : conversiunea !
	...Gh.Tătărăscu - semnalul de alrmă .
	#Obiecţiunile opoziţiei :
	...Nu este largă, generală, egalitară, eficace ?
	...Debitori nedreptăţiţi ?
	...Creditori - privilegiaţi+
	¤Superioritatea legii : Tehnic-juridică
	/Răspuns lui Ghelmegeanu
	#Legea Argetoianu
	#Legea Mironescu -Vaida
	...De ce nu iertarea tuturor datoriilor ?
	...Dilema lui Shylok
	#Aviz opoziţiei radicale : iunianişti, georgişti, goghişti, cuzişti .

	15.u.) V.P. Sassu ( ministr. agricult.) ,discurs final ,3apr.'34
	¤Coeziune : guvern - partid- majoritate - lideri
	#Legile I -III
	¤ Legea Tătătărăscu-Sassu
	...Ţintele şi scopul
	¤Principii călăuzitoare
	...Aplicarea teoriei impreviziunii=reducerea creanţelor
	...Repartizarea echitabilă a reducerilor
	...Finanţare parţială şi efectivă a statului
	...Conversiune de drept,rapidă, automată,circulantă
	¤Debitorii agricoli şi urbani
	¤Creditorii
	¤Banca Naţională
	...Fondul de 450.000.000 anual
	#Obiecţiunile opozanţilor :
	...Datornicii mici ?
	...Băncile populare?
	...Dobânzile ?
	...Durata ?
	...Datoriile ţăranilor mici ….
	...Datoriile proprietarilor mari şi mijlocii ….
	¤Elogiul agricultorului
	#Lupta de clasă ?!
	...Ţărănismul PNL
	¤ Legea -concluzii

	15.v)Adoptarea legii
	16.)Legea chiriaşilor ,prelungirea şi modificarea legii(14 apr.'33 ),5 apr.'34
	¤Prelungiri şi modificări la lege
	...Protecţia chiriaşilor
	...Despăgubirile proprietarilor ( reduceri impozite )

	17.)Legea învăţământului secundar (modificări legea PNŢ),16 apr.'34
	dr.C.Angelescu( ministrul )
	¤Expunere de motive
	...Importanţa învăţământului secundar
	¤Evoluţia bacalaureatului
	¤Revenirea la LegeaC.Angelescu(1925 )
	...Bacalaureatul
	...Examenele de sfârşit de an
	...Admitere de la cursul inferior la cel superior

	18.)COMERŢUL BANCAR ,(reglementarea ),26 apr.'34
	18.a.)Deleanu ( PNL-georgist ) :
	¤Consiliul Superior Bancar

	18.b.)Ion Răducanu ( PNŢ )
	¤De acord cu legea
	...Legea=proiectul PNŢdin apr.'33
	#Greşeli în politica economică de stat

	18.c.)Fritz Connert ( P.German )
	¤De acord cu legea
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